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پنجره ایرانیان؛ مدیرعامل نام آوران پارس گفت: آماده 
تهاتر برای غرفه ســازی نمایشــگاهی در صنعت در و 

پنجره هستیم.
حسین شقاقی مدیرعامل شــرکت نام آوران پارس در 
معرفی این شــرکت به پنجره ایرانیان، گفت: این شرکت  
که اکنون عضوی از انجمن غرفه سازان است، با بیش از 
۱۱ سال سابقه درخشان در طراحی و اجرای غرفه های نمایشگاهی و ۱۸ سال 
حضــور موثر در صنعت در و پنجره، آماده همکاری با تولیدکنندگان محترم این 

حوزه در قالب تهاتر است.
به گفته او: در طول ســال های گذشــته، شــرکت نــام آوران پارس افتخار داشــته 
اســت تا طراحی و اجرای غرفه های نمایشــگاهی برندهای مطرحــی چون پروفیل 
 ،)Syndej(ســیندژ  ،)ABAYAN(آبایان  ،)Rothenburg(روتنبــرگ
 ،)Kalwin(کالوین ،)Sheffer(شفر  ،)ALSTAR(آلستار  ،)WINSA(وینسا
 ،)BEST VISION(بست ویژن  ،)Bluewin(بلووین  ،)Prowin(پرووین
آق پروفیل)AK profile(، ماژول)Majol(، ای بی آی )ABI( و نیز بسیاری 
دیگر از فعالان شــاخص صنعت پروفیل های یوپی وی ســی  و آلومینیومی را در 

نمایشگاه های تخصصی صنعت ساختمان و پنجره به انجام رساند.
شــقاقی گفت: ما با بهره گیری از تیم متخصص طراحی و اجرایی، در کنار شــناخت 
عمیــق از ویژگی هــای مخاطب هدف این صنعت، غرفه هایــی را خلق کرده ایم که نه 
تنها از منظر زیبایی شناســی، بلکــه از لحاظ عملکردی و تجــاری نیز موجب افزایش 
بازدهی حضور در نمایشــگاه شــده اند. پیشــنهاد ویژه ما برای دوره جدید نمایشگاه ها، 
اجرای پروژه های غرفه سازی در قالب تهاتر با محصولات تولیدی کارخانه هاست. این 
روش همکاری، فرصتی اســت برای کاهش هزینه های مالی، بهینه سازی منابع و ایجاد 

یک مشارکت برد-برد میان تولیدکننده و مجری غرفه.
مدیرعامــل نام آوران پارس تاکید دارد: شــرکت نام آوران پارس با شــناخت کامل از 
الزامــات فنی، طراحــی کاربردی، رعایت اصول برندینگ و توجــه به جزئیات اجرایی، 
متعهد به تحویل پروژهای باکیفیت، دقیق و درخور برندهای معتبر اســت ما در تمامی 
استان های کشور پروژه های غرفه سازی اجرا کرده ایم و اکنون نیز آماده اجرای غرفه در 
سراسر کشور هســتیم و با چنین پیشینه ای، از همه دعوت می کنیم تا با بررسی سوابق 
کاری ما و مشاهده نمونه غرفه های اجراشده، گامی جدید در مسیر حرفه ای سازی حضور 
نمایشــگاهی خود بردارید. ما در نام آوران پارس آماده عقد قرارداد ســالانه با برندهای 

معتبر هستیم.

تهاتر انواع  پروفیل با غرفه سازی در
هفدهمین نمایشگاه درو پنجره تهران با نام آوران پارس

برای دریافت مشاوره رایگان و هماهنگی جهت عقد قرارداد، با ما در تماس باشید
تلفن: ۴۴۸۹۲۳۴۰   /  ۴۴۸۹۱۴۲۰            ارتباط مستقیم با مدیریت: ۰۹۱۲۱۴۶۰۵۱۹
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 امیر شیری  
مدیر مسئول

شــعار سال ۱۴۰۴؛ نقشــه راهی برای آینده اقتصادی کشور است که 
مطابق یک رســم چند دهه ای هر ســال توســط رهبر انقلاب انتخاب 
می شــود. نامگذاری سال ۱۴۰۴ با »ســرمایه گذاری برای تولید« ادامه 
همان سلســله نامگذاری هایی است که در دهه های اخیر در ایران انجام 
می شــود و قرار است برنامه های کشور حول آن، ســامان پیدا کند. نام 
امســال نیز به گفته کارشناســان، گامی اســتراتژیک برای تحقق رشد 
اقتصادی پایدار، کاهش وابستگی به نفت و به عنوان یک نقشه راه برای 
دست کم یک سال اقتصاد ایران عمل می کند و حتی اگر مانند سال های 
گذشته در عمل به آن چندان هم موفق نباشیم لااقل نقشه راه اقتصادی 

کشور در سال پیش رو تعیین شده است.
حالا دیگر همه می دانند تولید موتور محرکه اقتصاد و معیشــت است؛ 
و این را هم می دانند که اگر چرخه تولید به هر دلیلی متوقف شــود، به 
اقتصاد و معیشــت جامعه در ابعاد مختلف ضربه وارد می شود. به همین 
دلیل در اوضاعی که همه متخصصان اقتصادی آن را ســخت توصیف 
کرده اند، کلیدواژه های »تولید، اقتصاد و معیشــت« به عنوان شعار سال 
انتخاب شــده اســت؛ کلیدواژه ای که اگر روی آن مداقه و برنامه ریزی 
صورت گیرد قطعاً محور توســعه، پیشرفت و بالندگی کشور خواهد شد. 

)سرمایه گذاری برای تولید، یعنی افزایش اشتغال، تامین معیشت و ....(
نکته اساسی در این میان متوجه مسئولان اجرایی و مراکز تصمیم گیر 
و تصمیم ساز کشور است زیرا در طول این سال ها که مزین به نامی شده 
و برای هر ســال نامی داشته ایم، به گفته و شهادت متخصصان، به جای 
عمل به شــعارها و تدوین برنامه های اجرایی مناسب، بیشتر درباره این 
شــعارها سخنرانی کرده اند. متخصصان معتقدند اگر در طول این سال ها 
اقدامات برنامه ای راهگشــا تدوین می شــد و حرکت سازنده برای قوام 
سازی تولید، اقتصاد و معیشت آغاز می شد، شاید امروز دیگر نیازی نبود 
اقتصاد به عنوان معضل اول مملکت ذهن مسئولان عالی رتبه را مشغول 
کند اما بی توجهی مسئولان و دست اندرکاران در لایه های مختلف، وضع 
را به جایی رســانده که امروز می بینیم و بیشتر تولیدکنندگان از آنچه در 
حــال اقتصاد ما می گذرد، شــاکی و ناراضی اند. به هر حال باید پذیرفت 
در تمام مکاتب توســعه محور جهان امروز مردم عنصر اصلی و محوری 
توسعه محسوب می شوند چرا که توسعه واقعی زمانی اتفاق می افتد که 

توده های مردم خود را در این فرایند سهیم و مسئول بدانند. 
علاوه بــر این هنگامی که انگیزه و اراده جمعی مردم شــکل بگیرد، 
یک نیروی خروشان و اثرگذار شــکل می گیرد که می تواند بر هر مانع 
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و مشــکلی غلبه کند و حضور گســترده آنها باعث هم افزایی نیروها و تجمیع همه 
ظرفیت ها می شود.

همه باید به این نکته توجه داشته باشیم که امروزه دستیابی به توسعه اقتصادی و 
رشــد پایدار در گرو تقویت بنیه تولید داخلی کشورهاست. به همین دلیل کشورهای 
پیشرفته و دارای قدرت برتر اقتصادی با تکیه بر ظرفیت های تولیدی خود، توانسته اند 
اســتقلال و خودکفایی را تضمین کرده و به رشــد پایدار اقتصادی دست یابند. این 
کشــورها به واســطه این رویکرد از جهش در تولید به عنوان موتور محرکه رشد و 
شکوفایی اقتصادی خود استفاده کرده و در این مسیر از ظرفیت همراهی و همکاری 

بخش های مختلف جامعه حداکثر بهره را می برند.
تجربیات جهانی گواهی می دهد که اقتصاد توسعه یافته محصول هم افزایی دولت 
و ملت اســت و در این مسیر هیچ دولتی بدون همکاری و هم افزایی با مردم امکان 
و فرصت تبدیل شدن به یک قدرت اقتصادی برتر را ندارد چرا که مشارکت مردمی 
یک عنصر کلیدی در تحقق اهداف اقتصادی و ملی است. به عبارت بهتر وقتی مردم 
همراه و همگام سیاست های کلان اقتصادی کشور خود باشند، با اراده جمعی خود در 
مسیر پیشبرد آن سیاست پیش خواهند رفت و در نتیجه هیچ مانعی نمی تواند جلودار 
پیشرفت آن کشور باشد. علاوه بر این حضور همگانی مردم و ظرفیت های فکری و 
اقتصادی در دسترس شــان در عرصه های تولید کشور، باعث هم افزایی انرژی ها و 

بهره وری بیشتر صنعت و اقتصاد کشور خواهد شد.
به هر حال طی یکی دو دهه گذشــته، این موضوع که شعار سال در ایران، به عنوان 
یک راهنمای کلیدی در سیاست گذاری ها و برنامه ریزی های اقتصادی و اجتماعی مطرح 
است؛ جای بحث و جدل نیست. شعاری که بر اساس نیازها و اولویت های کشور تعیین 
می شود و می تواند تاثیرات قابل توجهی بر صنایع مختلف بگذارد، صنعت در و پنجره نیز 

از این تاثیرات مستثنی نیست. اما در این مسیر چند موضوع قابل تاکید است: 
۱ ـ شــعار امسال مانند بسیاری از ســال های دیگر، بر مبنای توسعه پایدار تدوین 
شده است، این موضوع در صورت مدیریت صحیح منابع می تواند به رونق اقتصادی 
بیانجامد )که البته به روابط بین المللی هم بستگی دارد( رونقی که در نهایت افزایش 
تقاضــا را در پی خواهد داشــت و مثلا اگر صنعت ســاختمان هــم بتواند به همان 
میزان رونق بگیرد، برای ملزومات مورد نظر در زیربخش های صنعت ساختمان مانند 
دروپنجره دوجداره نیز تقاضا افزایش خواهد یافت که از نظر انرژی کارآمد و دوستدار 

محیط زیســت دارای مزیت مثبت هستند. اســتفاده از در و پنجره های دو جداره به 
کاهش مصرف انرژی کمک می کند و این امر با اهداف توسعه پایدار همخوانی دارد 
زیرا می توان انرژی صرفه جویی شــده را در صنایع دیگر )صنایع بالادستی( استفاده 

کرد و حتی میزان خاموشی ها قابل مدیریت باشد.
2 ـ شــعار سال به نوآوری و فناوری نیز اشاره دارد، زیرا تولید و سرمایه گذاری در 
آن بــدون بهره وری امکان ندارد. در این زمینــه واحدهای تولیدی مرتبط با صنعت 
دروپنجره ممکن اســت تشویق شوند تا به تحقیق و توسعه در زمینه بهبود کیفیت و 
عملکرد محصولات خود بپردازند. این می تواند شــامل استفاده از فناوری های جدید 

برای افزایش عمر مفید، عایق بندی بهتر و طراحی های مدرن تر باشد.
3 ـ شــعارهایی که بر روی اشــتغال زایی تمرکز دارند )سرمایه گذاری برای تولید معنی 
سرمایه گذاری برای اشتغال را هم می دهد(، می توانند به افزایش سرمایه گذاری در صنعت 
ساختمان و به تبع آن سرمایه گذاری در صنعت دروپنجره منجر شوند. این سرمایه گذاری ها 
می تواند به ایجاد فرصت های شغلی جدید و بهبود شرایط کاری در این صنایع کمک کند.
۴ ـ اگر شــعار سال بر ارتقاء اســتانداردهای ملی تأکید کند )تولید بدون استاندارد 
معنــی ندارد(، می تواند منجر بــه ایجاد الزامات جدید درصنعت در و پنجره شــود. 
تولیدکننــدگان بایــد خود را با این اســتانداردها تطبیق دهند کــه می تواند کیفیت 

محصولات را افزایش دهد.
5 ـ شعار امســال به صادرات و بازارهای بین المللی توجه دارد زیرا سرمایه گذاری 
برای تولید به بازارهای جدید نیاز دارد و این مهم بدون گشایش امر صادرات امکان 
ندارد. این موضوع می تواند به افزایش رقابت پذیری در صنعت در و پنجره ایرانی در 
بازارهای جهانی کمک کند. تولیدکنندگان ممکن اســت به دنبال گسترش بازارهای 

خود باشند که می تواند به رشد اقتصادی این صنعت کمک کند.
تاکید این اســت که در این زمینه ما به عنوان رسانه نقش ویژه ای داریم. تبلیغات 
و اطلاع رســانی نقشــی محوری در فرهنگ سازی، آگاه ســازی و ترغیب جامعه به 

مشارکت جویی در عرصه توسعه اقتصادی کشور دارد. 
ایــن رســانه های و ظرفیت های تبلیغاتی کشــور هســتند که قادرنــد از طریق 
فرهنگ ســازی صحیح و تبیین اهمیت مولفه تولید ملی و مشارکت عمومی، انگیزه 
جمعــی لازم را در میان مردم بــرای حضور در این عرصه ایجــاد کنند و اینگونه، 

تسهیل گر فرایند دستیابی کشور به توسعه اقتصادی شوند.
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ماهنامه تخصصی پنجره ایرانیان به عنوان یک نشــریه تخصصی، سیســتم توزیع 
خود را تغییر داد.

به گزارش خبرنگار ما؛ این نشریه که پیش تر با پیک )مشترکان ویژه شهر تهران( 
و پســت عادی برای مشترکان عمومی توزیع می شــد از بهمن ماه گذشته با پست 

پیشتازارسال می شود.
بنابراین گزارش: طبق رصد امور مشــترکین پنجره ایرانیان؛ این ماهنامه در برخی 
موارد که با پســت عادی توزیع می شده است به دست مشترکان نمی رسیده و همین 
دلیل مدیریت نشریه را بر آن داشت تا با تصحیح سیستم توزیع، مجله را از بهمن ماه 

۱۴۰3 با پست پیشتاز برای مشترکان ارسال کند.
امیر شیری مدیرمســئول پنجره ایرانیان می گوید: متاسفانه مطلع شدیم که نشریه 
بااینکه توسط پست عادی برای مشترکان عزیز ارسال می شده در برخی از موارد که 

کم هم نبوده، به دســت آن ها نمی رسیده است. ازاین رو با انجام یک پروژه پایش در 
امور مشترکین و تماس تلفنی با مشترکان عزیز بر آن شدیم که به رغم هزینه بسیار 

بالای پست پیشتاز، نشریه را با این پست ارسال کنیم.
او افزود: تمام سعی و تلاش ما بر این بوده تا بتوانیم ایرادات احتمالی سیستم توزیع 
را برطرف کنیم. ما بر این اعتقادیم که اگر سیستم توزیع درست عمل نکند، زحمات 
همکاران ما در بخش های دیگر مانند تحریریه، طراحی، امور مشــترکین، بازرگانی 
و... به خوبی دیده نمی شــود لذا هرچند این موضوع بار مالی زیادی بر نشریه تحمیل 
کرده اســت اما از بهمن ماه ۱۴۰3 درصدد تصحیح روش برآمدیم و به جای پســت 
عادی سیســتم توزیع را بر اساس پست پیشتاز بازطراحی کرده ایم امیدوارم ایراداتی 
که تاکنون وجود داشته و برخی از مشترکان نیز آن را به دفتر نشریه منتقل کرده اند، 

با این شیوه تصحیح شود.
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پنجره ایرانیان؛ وینتک آزمایشــگاه مجهزی دارد که به صورت پیوســته از نظر کیفی 
محصولات این شرکت را رصد می کند. 

بــه گزارش خبرنگار ما؛ گروه صنعتی آدوپن کــه پروفیل های وینتک و محصولات 
درتک را تولید می کند در تبریز آزمایشگاه مجهزی دارد که در آن خدمات آزمایشگاهی 

به دیگر شرکت ها نیز ارائه می شود. 
پیش تر »زینب مظفری« مسئول آزمایشگاه گروه صنعتی آدوپن درباره این مجموعه 
بــه پنجره ایرانیان گفته بود: ما در  گروه صنعتی آدوپن خدمات آزمایشــگاهی به دیگر 
شرکت ها نیز ارائه می دهیم. علاوه بر این ما شبکه ای از نمایندگی های مجاز داریم که 
این آزمایشــگاه برای آن ها هم قابل استفاده است. مضاف بر این ما به صورت تصادفی 
محصــولات نمایندگان و کارگاه های مجازی که در شــبکه وین تک هســتند و با ما 
همکاری می کنند را به صورت نمونه انتخاب می کنیم. این نمونه برداری توسط همکاران 
فنی ما انجام می شود و ما برای اطمینان از کیفیت آن ها، آزمون هایی را انجام می دهیم.
محمــت  کارا عضو هیات مدیره گروه صنعتی آدوپن نیز وقتی صحبت از محصولات 
درتک شــد، درباره آزمایشگاه این شــرکت به خبرنگار ما گفته بود: با توجه به اهمیت 

پارمترها و مشــخصه های فنی مختلف در تولید و ارائه محصولات Doortech این 
مشــخصه ها با کمک آزمایشگاه بسیار مجهز مســتقر در مجموعه  آدوپن و به صورت 
مســتمر بررسی می شــود و این بررســی ها از همان نقطه  آغاز که ورود مواد اولیه به 
کارخانه اســت شروع شده و تا ارائه محصول نهائی که شــامل تست های مختلفی در 

جهت تثبیت و تداوم کیفیت محصول نهایی است ادامه دارد.
مســئول آزمایشــگاه این مجموعه معتقد است: آزمایشــگاه وین تک در اصل مرکز 
محاســبات علمی و محل آزمون های مختلف اســت. این آزمایشــگاه در مقایســه با 
همتایان خود، آزمایشــگاهی کامل، و تخصصی ترین آزمایشگاه در صنعت پروفیل های 
یو پی وی ســی است. در این آزمایشــگاه تمام آنچه مربوط به الزامات ملی و بین المللی 
درباره پروفیل های یوپی وی سی می شــود، قابل اندازه گیری و آزمون است و می توانیم 
آن ها را با آزمون های معیار و اســتاندارد مقایســه کنیم. بی هیچ اغراقی عرض می کنم 
در حوزه تجهیزات آزمایشگاهی در صنعت پروفیل های یو   پی وی سی، تخصصی ترین و 
پیشرفته ترین آزمایشگاه را داریم که علاوه بر آزمون های پروفیل، برخی از آزمون های 

دروپنجره ها هم انجام می شود.
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پنجره ایرانیان؛ نمایشــگاه بین المللی ســاختمان و دکوراسیون مسقط در پایتخت 
کشور عمان برگزار خواهد شد. 

به گزارش خبرنگار ما؛ بیستمین دوره نمایشگاه بین المللی ساختمان و دکوراسیون 
عمان در مسقط پایتخت این کشــور از 2۹ الی 3۱ اردیبهشت ۱۴۰۴ برگزار خواهد 

شد. نمایشگاه صنعت ســاختمان و طراحی عمان بزرگ ترین و مهم ترین رویداد در 
زمینه معماری و ساختمان در کشور عمان محسوب می شود.

بنابه گفته کارشناسان یکی از ویژگی های این نمایشگاه عرضه طیف گسترده ای از 
مصالح ساختمانی، تجهیزات معماری، ماشین آلات چوب بری، مبلمان داخلی و دیگر 

محصولات، تجهیزات و فن آوری های موجود در عملیات ساخت وساز است.
 گروه های کالایی که در این نمایشگاه حضور خواهند یافت و در دوره های پیشین 
نیز حضور داشتند عبارت اند از: آلومینیوم، فولاد و سازه های فلزی صنعت ساختمان، 
مصالح ساختمانی، سیمان، گچ، بتن، آجر، سنگ، رنگ و رزین و پوشش های پلیمری 
و پلاســتیک، تاسیسات ساختمانی، لوله و شــیرآلات، تهویه مطبوع، برق و انرژی، 
زیرساخت، دکوراسیون داخلی، موکت، فرش، چمن مصنوعی، هود، سینک، طراحی 
و تکنولوژی های طراحی، تکنولوژی های نوین ساختمانی، هوشمندسازی، تجهیزات 

آتش نشانی و سایر حوزه های مرتبط با صنعت ساخت و طراحی سازه و ساختمان

  نمایشگاه بین المللی ساختمان و دکوراسیون مسقط برگزار می شود

پنجره ایرانیان: فعالان بازار پروفیل های یوپی وی ســی از وفور پروفیل های غیراستاندارد در 
بازار، گلایه دارند.

به گزارش خبرنگار ما؛ کارشناسان بازار پروفیل های یو پی وی سی معتقدند: با افزایش قیمت 
مــواد اولیه تولید پروفیل های یوپی وی ســی که عموما محصــولات وارداتی، یا محصولاتی 
هســتند که در بازار جهانی با ارز )دلار( قیمت گذاری می شوند، به طورقطع قیمت پروفیل های 

استاندارد و باکیفیت افزایش خواهد یافت.
این گروه از کارشناســان می گویند: در بازار پروفیل پیش ازاین که قیمت ها تعادل بیشتری 
داشــت، پروفیل های غیراســتاندارد در بازار فراوان بودند حالا با وضعیت جدید این احتمال با 
ضریب بالا وجود دارد که پروفیل های غیراســتاندارد بیشتر از قبل خودش را بر بازار تحمیل 
کند. رئیس اتحادیه صنف آلومینیوم و یو پی وی ســی تبریز پیش تر به خبرنگار پنجره ایرانیان 
گفته بود: تبریز و اســتان آذربایجان شرقی قطب صنعت دروپنجره است. متاسفانه به همین 
دلیل، عرضه پروفیل در تبریز بســیار بالاســت و تقاضا نســبت به عرضه، در ســطح بسیار 

پایین تری قرار دارد.
او افزود: در تبریز پروفیل غیراســتاندارد فوق اکونومی که حتی نام اکونومی هم نمی توان 
روی آن ها گذاشــت، به وفور مشاهده می شــود. وقتی می گوییم پروفیل فوق اکونومی، یعنی 
اینکه قیمت بسیار نازل است و به طور طبیعی وقتی قیمت به طور غیرطبیعی پایین باشد، یعنی 
عملا کیفیت کاملا ذبح شــده است. متاسفانه پیشگیری از تولید و عرضه  این نوع محصولات 
غیراســتاندارد نمی تواند زیر نظر اتحادیه باشد. به همین دلیل معتقدم باید از اداره استاندارد و 

مقامات محترم قضایی کمک بگیریم تا به این حوزه ورود بیشتری داشته باشند. این حوزه اگر 
مدیریت نشود خطرات زیادی را برای حوزه تولید در صنعت پروفیل یو پی وی سی و دروپنجره 

خواهد داشت.
او تاکید کرد: تنوع پروفیل در بازار بسیار بالاست و به نظرم این وضع، سامان دهی اساسی 
نیاز دارد.  ما باید ســاماندهی کنیم که بتوانیم صنعت دروپنجره و پروفیل را از این رکود خارج 
کنیم. بسیار طبیعی اســت که وقتی بازار در رکود فرو برود، تولیدکنندگان هم دچار مخاطره 

می شوند و بخش خصوصی و دولتی باید دست به دست هم بدهند تا مشکلات را حل کنند.
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پنجره ایرانیان؛ رئیس اتحادیه مصنوعات آلومینیومی و یوپی وی ســی ســاختمان 
گفت: صنعت آلومینیوم یک صنعت فراگیر در اغلب صنایع از جمله خودرو، ساختمان، 
هوا و فضا و ... است. همه تلاش ما در اتحادیه، ایجاد اتحاد و اتفاق در صنایع بزرگ 

و خرد بوده است که تا حدی به آن رسیده ایم.
علی فاضلی، افزود: بر کســی پوشیده نیست که اگر تولید در کشور رونق پیدا کند، 

یقینا حضور بنگاه ها در عرصه های بین المللی فراهم خواهد شد که البته این موضوع 
مستلزم تقویت نظام آموزشی و بهینه سازی در امر تولید است.

رئیس اتحادیه مصنوعات آلومینیومی و یوپی وی ســی ســاختمان تشــریح کرد: 
حمایت ها در شــعار انجام می شود اما متاســفانه کمتر شاهد آن هستیم. همه بر امر 
تقویــت در بخــش تولید اذعان دارند امــا امروزه با تجربه و حضور 5۰ ســاله خود 
در عرصــه تولید، کمتر شــاهد حمایت از تولید در عمل هســتم؛ اما اگر چنانچه به 
توصیه های مقام معظم رهبری در این امور جامه عمل بپوشــانیم، یقینا بســیاری از 

مشکلات حل خواهد شد.
فاضلی به اتحاد صنعت آلومینیوم اشاره کرد و گفت: صنعت آلومینیوم یک صنعت 
فراگیر در اغلب صنایع از جمله خودرو، ساختمان، هوا و فضا و ... است و همه  تلاش 
مــا در اتحادیه، ایجاد اتحاد و اتفاق در صنایع بزرگ و خرد بوده اســت که تا حدی 

به آن رسیده ایم.
او ادامه افزود: در کشور ۴ کارخانه بزرگ و محوری وجود دارد که در سطح جهانی 
بسیار قابل اعتناء هســتند و با حدود 3۰۰ زیرمجموعه تولیدکننده مقاطع پروفیل ها 
و مقاطع صنعتی آلومینیوم تقریبا یک ساز همگون می نوازند. همچنین حدود 55۰۰ 
بنگاه کوچک در عرصه های مختلف از جمله ســاختمان، ظروف آلومینیوم و... نیز در 

حال تقویت هستند.

پنجره ایرانیان؛ شرکت نام آوران پارس اعلام کرده که آماده است با تولیدکنندگان 
صنعت دروپنجره یوپی وی سی در قالب تهاتر همکاری کند.

مدیرعامــل نــام آوران پارس دربــاره این موضوع بــه پنجره ایرانیــان گفت: ما 
افتخار داریم در طول ســال های گذشــته طراحی و اجرای غرفه های نمایشگاهی 
  ،)ABAYAN(آبایان ،)Rothenburg(برندهای مطرحی چون پروفیل روتنبرگ
 ،)Sheffer(شــفر ،)ALSTAR(آلســتار ،)WINSA(وینســا،)Syndej(سیندژ
بســت   ،)Bluewin(بلوویــن  ،)Prowin(پروویــن  ،)Kalwin(کال ویــن
ویژن)BEST VISION(، آق پروفیل)AK profile( ... و بسیاری دیگر از فعالان 

شاخص صنعت پروفیل های یوپی وی سی آلومینیومی را در نمایشگاه های تخصصی 
صنعت ساختمان و پنجره به انجام رساند.

حســین شقاقی درباره طرح جدید این شرکت نیز تاکید کرد: پیشنهاد ویژه ما برای 
دوره جدید نمایشــگاه ها، اجرای پروژه های غرفه سازی در قالب تهاتر با محصولات 
تولیدی کارخانه ها است. این روش همکاری، فرصتی است برای کاهش هزینه های 
مالی، بهینه ســازی منابع و ایجاد یک مشــارکت برد-برد میان تولیدکننده و مجری 
غرفه که در نظر داریم در دور جدید برگزاری نمایشگاه ها با همکاری تولیدکنندگان 

انجام دهیم.

  تولیدکنندگان پروفیل  و مقاطع صنعتی آلومینیوم ساز همگون می نوازند

 PDF Compressor Free Version  غرفه سازی در نمایشگاه های صنعت دروپنجره با تهاتر
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پنجره ایرانیان؛ هشتمین نمایشــگاه بین المللی شیشه و تجهیزات وابسته روزهای 
آخر تیرماه، برگزار خواهد شد. 

به گزارش روابط عمومی شــرکت برگزارکننده هدف از برگزاری نمایشگاه صنعت 
شیشه تهران )Iran Glass Show( کمک به توسعه این صنعت و تدوین نقشه 
راه پیش روی صنعت شیشــه کشور با بررسی وضعیت این صنعت در داخل کشور و 
مقایســه آن با کشورهای پیشرو در این حوزه است. تولید شیشه در تمام کشورها از 
صنایع مهم به حساب می آید و با توجه به گستردگی کاربرد شیشه در صنعت و زندگی 
روزانه و اختصاص درصد مناســبی از اشتغال در جامعه، ضرورت برگزاری تخصصی 

نمایشگاه در این زمینه نیاز است.
ایران با تولید ســالانه 2 میلیون تن شیشــه بیش از نیم درصد تولیدات شیشــه 
جهان را در اختیار دارد. در ســال های اخیر، میزان تولیدات شیشه در کشور پیشرفت 
قابل توجهی داشــته و مازاد مصرف صنایع شیشــه در داخل کشــور، به کشورهای 

همسایه، آسیایی و اروپایی صادر می شود.  
هشــتمین نمایشگاه بین المللی شیشه و تجهیزات وابســته از 2۹ تیر الی ۱ مرداد 

۱۴۰۴ در محل برگزاری نمایشگاه های دائمی تهران، برگزار خواهد شد.

پنجره ایرانیان؛ نمایشــگاه بین المللی دروپنجره و صنایع وابســته تهران در محل 
نمایشگاه های دائمی استان تهران برگزار خواهد شد.

به گزارش روابط عمومی شــرکت برگزارکننده این نمایشگاه؛ هفدهمین نمایشگاه 
بین المللی دروپنجره و صنایع وابسته تهران در روزهای 7 الی ۱۰ تیر ۱۴۰۴، برگزار 

خواهد شد.
به گفته متخصصان این صنعت، نمایشگاه دروپنجره تهران یک رویداد بین المللی 
عظیم در صنایع ساختمانی، معماری و طراحی ساختمان است که در آن محصولاتی 
مانند دروپنجره های تزیینی دست ســاز، درهای کشویی، لولایی، جمع شو و گردان، 
انواع چهارچوب ها و ورودی ها، ماشــین آلات و ابزار و خط تولید دروپنجره به نمایش 

گذاشته خواهد شد.
مطابق آنچه تاکنون تجربه شــده اســت، هرساله در نمایشــگاه دروپنجره تهران 
غرفه دارانی از سراســر دنیا مانند کشــورهای چین، ایتالیا، آلمان، ترکیه، اســپانیا، 
هلند و روســیه، حضور دارند و آخرین دســتاوردها و تولیدات خود را در معرض دید 

بازدیدکنندگان قرار می دهند.

در گزارش های مختلف درباره این نمایشــگاه آمده است: با توجه به تعدد و کثرت 
واحدهای تولیدی، بازرگانی و خدماتی که به صورت مستقیم و غیرمستقیم در ارتباط 
با محصولات دروپنجره هســتند، برپایی نمایشگاه تخصصی درب و پنجره در ایران، 
هم برای مشــارکت کنندگان و هم برای بازدیدکنندگان از اهمیت و اولویت بسیاری 
برخوردار اســت؛ به همین دلیل بســیاری از واحدهای شــرکت کننده در نمایشگاه 
دروپنجره و صنایع وابســته، فقط در همین نمایشــگاه حضور دارند و در نمایشگاه 

ساختمان شرکت نخواهند کرد.
گفتنی اســت، در دهه اخیر در ایران، صنعت دروپنجره از ساختار سنتی خود فاصله 
گرفتــه تا با مدرنیزاســیون، خط تولید این محصولات به روز شــود. همچنین حجم 
واردات دروپنجره به ایران نرخ قابل توجهی داشــت؛ تا جایی که در شــرایط فعلی، 
واردات مربوط به دروپنجره بالاترین نرخ را در مقایسه با سایر صنایع مربوط به حوزه 
ساختمان سازی دارد. شــرکت  های بین المللی که در مسیر تجارت با ایران پیش قدم 
می شوند، قطعا موفقیت های بسیاری به دست خواهند آورد؛ زیرا به بازاری بکر با 8۰ 

میلیون جمعیت و پروژه های ساختمانی بی شمار دست خواهند یافت.

  نمایشگاه بین المللی شیشه و تجهیزات وابسته در تهران برگزار می شود

 PDF Compressor Free Version  دو ماه تا مهم ترین رویداد صنعت دروپنجره باقی است
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پنجره ایرانیــان؛ مدیرعامل مانی وین می گوید: مــا مجموعه ای صنعتی بازرگانی در 
صنف در و پنجره سازها هستیم که تقریبا از سال ۱3۹2 آماده کار در زمینه رنگ کاری 
و لمینت بوده ایم. ما کار را با برندهای بسیار حرفه ای شروع کردیم. برندهایی که جزو 
برندهای منتخب دنیا بودند مثل رنولیت، بونشوخ آلمان ) که استقبال بسیار زیاد از آن 
شد(. در واقع پایه و اساس برنامه ریزی استفاده از فویل های رنولیت را شرکت مانی وین 

گذاشت. در آن سال ها که ما کار را آغاز کردیم، لمینت خیلی شناخته شده نبود.
لیلا پند آموز در پاســخ به این سوال که فعالیت در مجموعه خود را چگونه سامان 
دادید، گفت: وقتی ما کار را شــروع کردیم، وضع طوری بود که بسیاری از شرکت ها 
حتی نمی دانســتند فلان برند متعلق به کدام کشــور است. کجا تولید می شود و چه 
ویژگی هایی دارد؟ و چطور وارد ایران می شــود. ما کار را با نمایندگان این برندهای 
خوشــنام آغاز کردیم. در آغاز، برآورد خود ما این بود که شــاید خیلی از این خدمات 
استقبال نشود اما وقتی شروع کردیم و مدتی در بازار حاضر شدیم، گمان نمی کردیم 

این میزان استقبال از لمینت را شاهد باشیم و خوشبختانه امروز وضع خوبی را شاهد 
هســتیم. دلیل این میزان از استقبال هم این اســت که از همان ابتدا سعی کردیم 
کیفیت را در اولویت امور شــرکت قرار دهیم و این موضوع را در منشــور شــرکت 

مانی وین قرار دادیم. 
او درباره به کارگیری مواد اولیه مناســب در این شرکت نیز گفت: ما فویل ها را از 
مراکز معتبر وارد می کنیم. این فویل های آلمانی هستند و علاوه بر آن، تنها نماینده 
شرکت ال جی در ایران هستیم و به طور انحصاری این برند با ما کار می کند. در کار 
لمینت غیر از فویل، چســب هم در کیفیت مهم است.  کما از دو نوع چسب استفاده 
می کنیم. برند اصلی پلایوریت آلمان و برند دوم که به لحاظ قیمتی بســیار بالاست 
)و من هم علاقه خاصی به آن دارم( اچ پی فولر آمریکا اســت. این مواد بسیار سخت 
وارد می شود و از نظر هزینه هم، فراتر از آن است که یک تولید کننده بتواند آن را به 

راحتی تهیه کند. اینها در اصل مواد اولیه کار ما در بخش لمینت است. 

پنجره ایرانیان؛ برابر اطلاعات و آمار منتشرشده، تولید شمش آلومینیوم کشور طی 
سال ۱۴۰3، به بیش از 6۰۰ هزار تن رسید.

ایمیدرو گزارش داده اســت؛ ۴ شرکت بزرگ آلومینیومی کشور )آلومینیوم جنوب، 
ایرالکو، المهدی و آلومینای ایران( از ابتدای فروردین تا پایان اســفند سال گذشته، 
6۰۴ هزار و 526 تن شــمش آلومینیوم تولید کردند. این رقم در مدت مشــابه سال 

گذشته، 635 هزار و 5۹6 تن بود.
از میزان شــمش آلومینیوم تولیدشده طی ۱2 ماهه ۱۴۰3، شرکت های »آلومینیوم 
جنوب« 2۴3 هزار و 7۰5 تن، »ایرالکو« ۱75 هزار و ۱۱۹ تن، »المهدی« ۱52 هزار 

و ۴78 تن و »آلومینای ایران« 33 هزار و 22۴ تن تولید کردند.
همچنین از ابتدای فروردین تا پایان اســفند گذشــته، 232 هزار و ۱۱ تن »پودر 
آلومینــا«، 3۹۰ هــزار و 887 تن »هیــدرات آلومینیوم« و 725 هــزار و 335 تن 
»بوکســیت« در شرکت آلومینای ایران تولید شد که در مقایسه با رقم تولیدی مدت 
مشــابه ســال گذشــته )222 هزار و 238 تن »پودر آلومینا«، 37۴ هزار و ۱۰6 تن 
»هیدرات آلومینیوم« و 5۹8 هزار و 5۹۹ تن »بوکســیت«(، به ترتیب حدود ۴، ۴ و 

2۱ درصد افزایش نشان می دهد.

  مدیرعامل مانی وین: استقبال از ما از همان آغاز خوب بود

  بیش از 600 هزار تن شمش آلومینیوم در 1403 تولید شده
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پنجره ایرانیان؛ هلدینــگ بانکی »گلدمن ســاکس« در تازه ترین گزارش خود از 
کاهش احتمالی قیمت آلومینیوم برای سال جاری میلادی خبر داد.

بــه گزارش بازار، با ادامه آشــفتگی ایجادشــده در بازارهای مالــی در پی وضع 
تعرفه های گمرکــی جدید دونالد ترامــپ، هلدینگ بانکی »گلدمن ســاکس« در 
تازه ترین گزارش خود از کاهش احتمالی قیمت آلومینیوم برای ســال جاری میلادی 
خبر داد. کاهش رشــد اقتصادی و ایجاد رکود در محیط اقتصاد جهانی در پی جنگ 
تجاری تازه واشــنگتن و پکن از دلایل اصلی گلدمن ســاکس برای کاهش قیمت 

آلومینیوم اعلام شده اند.
در متن این گزارش آمده اســت: »ما اکنــون انتظار داریم قیمت آلومینیوم به کف 

ماهانه خود یعنی 2 هزار دلار در هر تن طی سه ماهه سوم سال 2۰25 برسد«.
بااین حال، گلدمن ســاکس اعلام کرده که قیمت آلومینیوم به احتمال زیاد برای ماه 
دسامبر سال جاری اندکی بازگشت داشته و به محدوده 23۰۰ دلار افزایش یابد. این 
در حالی است که گلدمن ساکس پیش از آغاز وضع تعرفه های تجاری دونالد ترامپ، 
پیش بینی خود از قیمت آلومینیوم در ماه دسامبر را حدود 255۰ دلار اعلام کرده بود.

گلدمن ساکس پیش بینی کرده که برای سال 2۰25، دستکم بیش از 58۰ هزار تن 
مازاد آلومینیوم تولیدی در سطح جهان خواهیم داشت و این در حالی است که مازاد 

آلومینیوم تولیدی سال گذشته تنها حدود 76 هزار تن بوده است.
دونالد ترامپ علاوه بر وضع تحریم های ۱25 درصدی بر عمومی کالاهای وارداتی 
از چین، میزان تعرفه برای فولاد و آلومینیوم وارداتی از چین، کانادا و مکزیک را 25 
درصد اعلام کرده و این در حالی اســت کــه نقش آلومینیوم در صنایع مهمی چون 
خودروســازی، بسته بندی و لوازم الکترونیکی بسیار حیاتی بوده و وضع این تعرفه ها 

می توانند روی بازارهای ذکر شده اختلال ایجاد کند.

از ســوی دیگر، افزایش قیمت مصرف کننده آلومینیوم در آمریکا می تواند منجر به 
کاهش تقاضا و ایجاد رکود احتمالی در بازار این فلز اساســی شــود. در همین راستا، 
گلدمن ســاکس پیش بینی کرده که برای سال 2۰25، دستکم بیش از 58۰ هزار تن 
مازاد آلومینیوم تولیدی در سطح جهان خواهیم داشت و این در حالی است که مازاد 

آلومینیوم تولیدی سال گذشته تنها حدود 76 هزار تن بوده است.
بنا بر آخرین تخمین های این هلدینگ بانکی، قیمت هر تن آلومینیوم تا دســامبر 
ســال 2۰26 به رقم 272۰ دلار افزایــش خواهد یافت که این رقم حدود ۴۰۰ دلار 

کمتر از پیش بینی قبلی گلدمن ساکس است.
موضوع دیگر اینکه میزان رشد تقاضا برای آلومینیوم در سال جاری تنها ۱.۱ درصد 
برآورد شــده که این رقم می تواند برای سال آینده میلادی به 2.3 درصد رشد داشته 
باشــد. این در حالی اســت که در گزارش پیشین گلدمن ساکس، میزان تقاضا برای 
آلومینیوم در سال جاری 2.6 درصد و برای سال آینده نیز 2.۴ درصد برآورد شده بود.

اگرچه گلدمن ساکس هنوز معتقد است که قیمت آلومینیوم طی سال های 2۰25 و 
2۰26 رشــد خواهد داشت، اما میزان این رشد بسیار تدریجی و آرام بوده و نمی تواند 
منجر به جهش قیمت در بازارهای جهانی شود؛ موضوعی که می تواند سرمایه گذاران 
را از بازار آلومینیوم دور ســاخته و این بازار را با کاهش تقاضای بیش از سطح فعلی 

مواجه سازد.
بنا بر آخرین تخمین های این هلدینگ بانکی، قیمت هر تن آلومینیوم تا دســامبر 
ســال 2۰26 به رقم 272۰ دلار افزایــش خواهد یافت که این رقم حدود ۴۰۰ دلار 
کمتر از پیش بینی قبلی گلدمن ســاکس است. همچنین برای سال 2۰27 نیز قیمت 
هــر تن آلومینیوم می تواند تا 28۰۰ دلار در هر تــن افزایش پیدا کند و مازاد تولید 

جهانی در این سال نیز به 722 هزار تن افزایش خواهد یافت.
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پنجره ایرانیان؛ بیســت و پنجمین نمایشــگاه صنعت ســاختمان تهران  آخر مرداد ماه 
برگزار می شود.

به گزارش تارنمای نمایشــگاه سازان، نمایشگاه صنعت ســاختمان تهران، بزرگ ترین 
رخداد در حوزه ســاختمان اســت که هر ساله در محل نمایشــگاه های بین المللی استان 
تهران، برگزار می شــود. این نمایشگاه در دور بیســت چهارم، در فضایی بالغ بر 3۰ هزار 
مترمربع برگزار شــد و 38۰ مشارکت کننده توانمند داخلی و خارجی در آن حضور داشتند. 
تخمین کارشناســان این است نمایشگاه صنعت ســاختمان ایران در سال جاری، بیش از 
۴۰۰۰۰ متر فضا در اختیار داشته باشد و قطعا نمایشگاه امسال یکی از نمایشگاه های بسیار 

قدرتمند در حوزه ساختمان خاورمیانه خواهد بود.
وزارت راه و شهرسازی می گوید: برای پاسخ به نیازهای جمعیتی و بهبود شرایط زندگی، 
ایران به ســاخت سالانه ۱.5 میلیون واحد مســکونی جدید نیاز دارد. سال گذشته، 3۰۰ 
هزار واحد مســکونی جدید در کشور ساخته شد که ۱5 درصد افزایش داشت و همچنین، 
حجم ســرمایه گذاری در پروژه های عمرانی به 55۰ هزار میلیارد تومان رســید که رشد 
22 درصدی نســبت به سال قبل را ثبت کرده است. با این تفاصیل، صنعت ساختمان در 

ایران به دلیل نیاز مداوم به مســکن و زیرساخت های جدید، پتانسیل بالایی برای تولید و 
ســرمایه گذاری دارد و نمایشگاه ساختمان تهران برای رسیدن به این اهداف برنامه ریزی 

شده است.
نمایشــگاه صنعت ساختمان تهران هر ســاله در نمایشگاه صنعت ساختمان تهران از ۱۰ 
کشور اتریش، اسپانیا، آلمان، ایتالیا، ترکیه، چک، چین، لهستان، هلند و هنگ کنگ در زمینه 
تولید انواع مصالح پایه ساختمانی و سیستم های سازه ای، نازک کاری، معماری و دکوراسیون 
داخلی و فضای باز، لوازم و تاسیســات مکانیکی ســاختمان، لوازم و تاسیسات برقی، لوازم 
الکترونیکی و امنیتی ســاختمان، آسانســور، پله برقی، نقاله و سیستم های متحرک، ابزار، 
لوازم و ماشــین آلات کارگاهی، خط تولید مصالح، خدمات فنی و مهندســی، بازار سرمایه، 
تشکل های حرفه ای، آموزش، انتشارات و تبلیغات مرتبط با صنعت ساختمان فعالیت داشته 

و آخرین نوآوری ها را در این عرصه به بیش از ۱۴۹ هزار بازدیدکننده ارائه می کند. 
بنا بر این گزارش بیســت و پنجمین نمایشگاه صنعت ساختمان، 27 تا 3۰ مرداد برگزار 
خواهد شد. هنوز این تاریخ را امور نمایشگاهی اتاق تعاون جمهوری اسلامی ایران، نهایی 

و تایید نکرده است.     
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پنجره ایرانیان؛ یک مجموعه تخصصی بررســی ژئواکونومیک خاورمیانه را با تمرکز بر 
ایــران انجام داده و بخش اصلی این بررســی را به دوران قبلی ریاســت جمهوری ترامپ 

اختصاص داده و این بررسی را با تمرکز بر قیمت آلومینیوم به پایان رسانده است.
یکی از سوال های اساسی، این بوده که »سیاست های انرژی ترامپ بر قیمت آلومینیوم« 
چه تاثیری داشــته اســت. مطابق برنامه های اجرا شده، دولت اول ترامپ با هدف افزایش 
تولید داخلی نفت و گاز و کاهش محدودیت های زیســت محیطی، عرضه جهانی انرژی را 
افزایــش و قیمت نفت را کاهش داد. ازآنجاکه بخش قابل توجهی از هزینه تولید آلومینیوم 
به مصرف انرژی مربوط می شــود، کاهش قیمت انرژی می تواند هزینه تولید آلومینیوم را 

کاهش داده و قیمت جهانی آن را تحت تأثیر قرار دهد.
درباره ایران آنچه اهمیت دارد این است که »تحریم های اقتصادی علیه ایران و تأثیر بر 
بازار آلومینیوم« چگونه بوده است. بر اساس این بررسی، سیاست »فشار حداکثری« ترامپ 

علیه ایران، صــادرات آلومینیوم و محصولات مرتبط را بــه بازارهای بین المللی با چالش 
مواجه کرد. این تحریم ها باعث شــد ایــران نتواند از مزیت رقابتی خود در تولید آلومینیوم 

ارزان استفاده و حضور خود در بازارهای جهانی را تقویت کند.
بر این اســاس چنین سیاســت هایی، تغییرات محسوســی در زنجیره تأمین و تجارت 
بین المللی تحمیل کرده بود. سیاست های تجاری ترامپ از جمله اعمال تعرفه های سنگین 
بر واردات فلزات، مانند آلومینیوم از چین و ســایر کشــورها، موجــب تغییرات در زنجیره 
تأمین جهانی شــد. این تغییرات باعث افزایش تقاضا برای آلومینیوم تولیدشده در مناطق 
بدون تعرفه، ازجمله خاورمیانه، شــدند. ســرمایه گذاری در زیرساخت ها و تقاضای داخلی 
نیز دســتخوش تغییر قرار گرفت. برنامه های دولت ترامپ برای توســعه زیرســاخت های 
ایالات متحده، تقاضای داخلی برای آلومینیوم را افزایش داد. این فرصت می توانست برای 
تولیدکنندگان منطقه ای مانند ایران مفید باشــد، اما تحریم ها مانع دسترسی ایران به این 

بازار شدند.
رقابت در بازار منطقه ای در چنین اوضاعی به طور طبیعی ســخت می شــود. کشورهای 
خاورمیانــه، به ویژه عربســتان و امارات، با ســرمایه گذاری های کلان در تولید و فرآوری 
آلومینیوم، نقش مهمی در بازار منطقه ای ایفا کردند. این رقابت با ایران، در شرایط تحریم، 

موجب کاهش سهم ایران در بازارهای بین المللی شد.
چشــم انداز قیمت آلومینیوم در دوره اول ترامپ خیلی مثبت نبود. کاهش قیمت انرژی و 
عرضه فراوان آلومینیوم در بازار جهانی، قیمت این فلز را در دوران ترامپ تحت فشــار قرار 
داد. بااین حال، تحریم ها و تعرفه ها موجب ایجاد نوســاناتی در قیمت آلومینیوم شدند. برای 
مثال، تعرفه ها باعث افزایش قیمت آلومینیوم وارداتی به آمریکا و ایجاد فرصت هایی برای 

تولیدکنندگان داخلی شدند.
درنتیجه دوران قبلی ریاست جمهوری ترامپ با تغییرات گسترده در بازار انرژی و تجارت 
بین المللی همراه بود که تأثیرات مهمی بر قیمت و تجارت آلومینیوم داشت. ایران به دلیل 
تحریم ها از بخشی از این فرصت ها محروم شد، اما کاهش قیمت انرژی و افزایش تقاضای 

جهانی برای آلومینیوم، شرایطی رقابتی برای این فلز فراهم آورد.

  قیمت آلومینیوم، محل تمرکز یک بررسی ژئواکونومیک در خاورمیانه

پنجره ایرانیان؛ ســومین دوره نمایشگاه بین المللی بتن آماده و قطعات بتنی تهران، 
هفته اول تیرماه برگزار می شود.

به گزارش فرجاد تجارت؛ ســومین دوره نمایشگاه بین المللی بتن آماده و قطعات 
بتنی تهران، مانند دو دوره قبل، باهدف معرفی پتانسیل های صنعت بتن آماده کشور 
در قســمت های مختلف و افزایش حجم مبادلات بازرگانی خارجی و داخلی، توسعه 
همکاری های اقتصادی و تجاری درونی و بیرونی صنف و صنعت، ایجاد رقابت سالم 
بین تولیدکنندگان داخلی در ســطح بین الملــل، انتقال فنّاوری و دانش فنی در همه 
زمینه هــای این صنعت و تلاش برای افزایش دانش تخصصی در جهت حضور موثر 
در نمایشگاه ها و ایجاد مکانیســم های اثربخشی فعالیت، افزایش توان تخصصی و 

حضور بیشتر و موثرتر در فضاها و نمایشگاه ها، در شهر آفتاب برگزار خواهد شد.
اولین دوره نمایشــگاه بتن آماده، ســال ۱۴۰2 در تاریخ 7 لغایت ۱۰ شهریورماه و 
دومین دوره این نمایشگاه 2۹ خرداد لغایت ۱ تیرماه ۱۴۰3 در مجموعه نمایشگاهی 

شهر آفتاب تهران برگزار شد.
بنابراین گزارش، یکی از قســمت های مهم در دومین دوره نمایشــگاه بتن آماده 
ایران برگزاری کارگاه های آموزشــی در حاشــیه نمایشــگاه بود که این کارگاه ها با 
حضور اســاتید مجرب برگزار و استقبال خوبی نیز از این کارگاه ها به عمل آمد و در 

آن آخرین دستاوردهای صنعت بتن آماده کشور ارائه شد.

  نمایشگاه بین المللی بتن آماده و قطعات بتنی تهران برگزار می شود
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پنجره ایرانیــان؛ وزیر صمت از پیشــرفت  ۹8 درصدی نیــروگاه آلمینیوم المهدی 
هرمزگان خبر داد و گفت: نیروگاه برق آلومینیوم المهدی بندرعباس افتتاح می شود.
به گزارش مهر، ســید محمد اتابک وزیر صنعت، معدن و تجارت در ســفر خود به 

هرمزگان از شرکت آلومینیوم المهدی در بندرعباس بازدید کرد.
او در ایــن بازدید گفت: مرحلــه دوم طرح نیروگاه شــرکت آلومینیوم المهدی با 

پیشرفت ۹8 درصد تا پایان ماه جاری به بهره برداری می رسد.
ســید محمد اتابک افزود: مرحله نخســت نیروگاه شــرکت آلومینیوم المهدی با 

ظرفیت ۱83 مگاوات خردادماه ۱۴۰3 به بهره برداری رسید.
او ادامه داد: با بهره برداری از این دو مرحله 366 مگاوات به شــرکت برق اســتان 

اضافه خواهد شد.
وزیر صمت افزود: این واحد صنعتی با ظرفیت تولید ســالانه 257 هزار تن شمش 

آلومینیوم زمینه اشتغال بیش از دو هزار نفر را در بندرعباس فراهم کرده است.
اتابک گفت: شــرکت آلومینیوم المهدی در ۱۱ ماهه ســال ۱۴۰3 نسبت به مدت 

مشابه سال قبل افزایش ۴ درصدی در تولید شمش آلومینیوم داشته است.
او افزود: با توجه به هدف گذاری شــرکت آلومینیوم المهدی ســاخت کمپرســور 

خانه الکتریکال این شــرکت برای تأمین هوای فشــرده در دست ساخت است که با 
راه اندازی و تأمین هوای فشرده، تعداد دیگ های فعال افزایش می یابد.

پنجره ایرانیان؛ شــعار سال ۱۴۰۴ »ســرمایه گذاری برای تولید« است. شعاری که 
به نظر می رسد باید تمام الزامات تولید ازجمله بهره وری را به همراه داشته باشد.

به گزارش خبرنگار ما، الزام تولید و سرمایه گذاری برای آن، به طور ویژه بهره وری 
است. بهروری هم غیر از نیروی انسانی کارآمد، تکنولوژی تولید نیاز دارد. این موضوع 
به ویژه در زمینه صنعت آلومینیوم نیز باید لحاظ شــود و هرچند ما تولیدکنندگانی با 
ماشــین آلات و تکنولوژی تولید جدید کم نداریم اما باید این موضوع سراسری باشد 

تا منابع کشور، هدر نرود.
قائم مقام شرکت آلومینیوم مازندران که از تولیدکننده پروفیل  آلومینیومی است نیز 

بر همین موضوع تاکید دارد. او گفته است: امروزه با توجه به صنعتی شدن فرایندها، 
پروفیل آلومینیومی یکی از محصولات پرکاربرد محسوب می شود که در اکثر صنایع 
مورداستفاده قرار می گیرد. به همین دلیل تقاضای این محصول استراتژیک در حال 
افزایش اســت و تولیدکنندگان پروفیل آلومینیومی باید همگام با این رشد، سرعت 
تولید و کیفیت پروفیل ها را ارتقا دهند. این مهم زمانی محقق خواهد شد که خطوط 

تولید به روزرسانی شده و ماشین آلات پیشرفته به کار گرفته شوند.
منوچهر نوایی که ســال گذشــته این حرف را زده، درباره مجموعه تحت مدیریت 
خود نیز گفته بود: شرکت آلومینیوم مازندران با تولید محصولات باکیفیت، موفق به 
اخذ استاندارد گواهی فنی صنعت ساختمان، استانداردهای بین المللی ایزو ۹۰۰۱، ایزو 
۱۴۰۰۱، ایزو ۱8۰۰۱ شده اســت. همچنین این مجموعه در اکثر استان های کشور 
دارای نمایندگی فروش بوده و کیفیت محصولات آنادایز خود را تا 3۰ سال تضمین 
می کند. البته اگر عوامل خارجی مانند اســید یا اشیا تیز و برنده با پروفیل ها برخورد 
نداشته باشــند، کیفیت محصولات آنادایز به قدری بالاست که تا سال های طولانی 
کارایی خود را حفظ خواهند کرد زیرا تاکنون بعد از گذشــت چندین سال از فعالیت 
مجموعه، چالشــی در این زمینه به وجود نیامده است. شــرکت آلومینیوم مازندران 
بزرگ ترین تولیدکننده پروفیل در شمال کشور محسوب می شود که برند آن از اعتبار 
بالایی برخوردار بوده و اکثر افراد در ســطح کشــور با آن آشنا هستند. علاوه براین، 
محصولات خود را به کشورهای عراق، افغانستان، آذربایجان، ترکمنستان و… صادر 
می کنیم که به همین دلیل رابطه مستحکمی میان ما و مشتریان شکل گرفته و آن ها 

به کیفیت محصولات مجموعه اعتماد دارند.
نوایــی در خصوص رویکردهای این مجموعه در زمینه توســعه بازارهای خارجی 
خود، اظهار داشــت: محصولات شــرکت آلومینیوم مازندران علاوه بر کشــورهای 
همسایه به صورت محدود به کشورهای دیگری مانند گینه و غنا صادر شده اند اما با 
توجه به مسافت طولانی کشورهای آفریقایی و اروپایی نسبت به کشورهای همسایه 
و هزینه های ترابری به ویژه هزینه سوخت مصرفی برای ارسال محصولات، صادرات 
به مناطــق دورتر چندان توجیه اقتصادی ندارد؛ به همین دلیل تمرکز ما بر رفع نیاز 

بازارهای داخلی و کشورهای همسایه معطوف شده است.

  نیروگاه برق آلومینیوم المهدی افتتاح می شود

  باید در تولید پروفیل آلومینیوم تکنولوژی ارتقا یابد
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پنجره ایرانیان؛ مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مسکن از تامین اراضی احداث ۴۰ 
هزار واحد مسکن محرومان خبر داد.

به گزارش روابط عمومی ســازمان ملی زمین و مســکن، علی نبیان با بیان اینکه 
دولت تخصیص 5۰ هزار واحد مسکونی را برای محرومان در نظر گرفته است، ادامه 
داد: در جریان برنامه مسکن محرومان، طی 6 ماه گذشته، توانستیم زمین حدود ۴۰ 
هزار واحد را تأمین کنیم. او اظهار داشت: با توجه  به لزوم بهبود وضعیت مسکن برای 

محرومان در جامعه مصوباتی ابلاغ شد.
معاون وزیر راه و شهرســازی به ثبت نام حــدود ۱8۰ هزار نفر در چارچوب قانون 
جوانی جمعیت ثبت نام اشــاره کرد و گفت: برای حــدود ۹۰ هزار نفر آنان تأمین و 

تخصیص زمین صورت گرفته است.
مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مســکن ادامه داد: در تفاهم ســه ماهه اخیر بین 
وزارت راه و شهرســازی و بنیاد شهید انقلاب اسلامی، هشت هزار و ۴۰۰ واحد برای 

ایثارگران تأمین زمین شده  است.
او خاطرنشــان کرد: تصمیمات لازم برای کاهش کاستی ها و رفع مشکلات موجود 
در ساخت وساز با همکاری مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان اتخاذ شده است.

نبیان ادامه داد: با همکاری نمایندگان و مسئولان برای پروژه جهش تولید مسکن 
باهدف تأمین مسکن جوانان و کاهش دغدغه های مسکونی در حال اجراست.

او در پایان اعلام کرد: تیم های نظارتی از پروژه های مسکن در حال ساخت کاشان 
بازدید کردند و مســائل مرتبط با متقاضیان مسکن جهش تولید بررسی شد و مسائل 

مختلف مطرح شده مورد بررسی و پیگیری قرار خواهد گرفت.
گفتنی است، معاون وزیر راه و شهرسازی به منظور بازدید از پروژه های مسکن ملی 
شهرستان کاشان و آران و بیدگل به دعوت نماینده مردم این 2 شهرستان در مجلس 

به این منطقه سفر کرد.

  زمین 40 هزار واحد مسکن محرومان تامین  شد

رئیس جمهوری  پزشــکیان  مســعود  پنجره ایرانیان؛ 
اسلامی ایران در جلسه شــورای برنامه ریزی و توسعه 
استان تهران، گفت: اگر واقعا به فکر فرزندانمان هستیم، 
باید به هر شکلی که شده مشکل تامین فضای آموزشی 
را حل کنیم. شــهرداری ها می تواننــد با تامین زمین از 
محــل تغییر کاربری ها نقش مهمــی در این زمینه ایفا 

کنند، زمین تامین شود با مشارکت مردم می توان زمینه 
ساخت مدرسه را برای کودکان محله فراهم کرد.

رئیس جمهور افزود: متاســفانه، زمین هایی که برای 
کاربری های آموزشــی در نظر گرفته شده بودند، تغییر 
کاربری داده شده اند. باید این زمین ها را به حالت قبل 
برگردانــد تا بتــوان نیازهای مــردم را در این مناطق 

برآورده کرد. پزشکیان بیان کرد: تغییر کاربری ها توسط 
شــوراها و اســتانداری ها و از طریق کمیسیون ماده 5 
انجام شده اســت. اکنون باید این تغییرات را لغو کرد. 
انتظار ما از مدیران کل آموزش وپرورش این اســت که 
در هر کجا که به مدرســه نیاز است، تیم تشکیل دهند 
و با مطالبه گری از شورا، شهرداری، دولت، استانداری و 
مجلس، برای ایجاد مدرسه در آن منطقه تلاش کنند.

رئیس جمهور اظهار کرد: کیفیت آموزش نیز موضوع 
مهمی است. امیدوارم با عزمی راسخ، بتوانیم ناترازی ها 
را حــل کنیم. همه این ناترازی ها قابل حل هســتند و 
نیازمند راهکارهای علمی، همدلی، همراهی، وحدت و 

انسجام هستند.
پزشــکیان افزود: برای همه این مشــکلات، راه حل 
وجود دارد. اگر یک راه حل را انتخاب کردیم، باید همه 
پشت آن بایستیم و آن را اجرا کنیم. در غیر این صورت، 
انتقادها و نظرات مختلف مانع از پیشــرفت کار خواهند 
شد. وقتی تصمیمی گرفته شد و راهی انتخاب شد، همه 

باید دست به دست هم دهیم و آن راه را برویم.
رئیس جمهــور ادامه داد: مســاله فقــط ناترازی آب 
نیســت، بلکه ناتــرازی انرژی، بــرق و گاز هم وجود 
دارد. قطعی برق کارخانه ها نشــان دهنده این ناترازی 
وحشــتناک اســت. باید از وزیر کشــور، وزیــر نیرو، 
وزیر نفت، اســتانداری ها و شــوراها تشــکر کنیم که 
با تلاش های خــود، از قطع گاز خانه ها در زمســتان 

جلوگیری کردند.

  شهرداری ها زمین مدراس را تامین کنند
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پنجره ایرانیان؛ وزیر راه و شهرســازی می گوید مدت 
هفت ســال در جنوب تهران مستاجر بوده است. او در 
یک نشست خبری که اســفندماه سال گذشته برگزار 
شــد، از تدوین طــرح اجاره داری مســکن محرومان 
در قالب بســته حمایتی اســتیجار خبر داد؛ طرحی که 
اجاره داری مسکن محرومین، افزایش وام ودیعه، اجاره 
به شــرط تملیک و واگذاری زمین به خانوارهای فاقد 

مسکن ازجمله محورهای آن است.
به گزارش ایســنا، وزارت راه و شهرسازی بر مبنای 
قانــون برنامه هفتم توســعه در حال تهیــه و تدوین 
برنامه هایی برای تامین مســکن اقشار میان درآمدی و 
محروم است. در بخش اجاره نیز بسته حمایتی استیجار 

در دستور کار دولت قرار دارد.
فرزانه صادق؛ وزیر راه و شهرســازی، در نشســت 
خبری که یک روز قبل از نیمه اســفند ســال گذشته 
برگزار شــد، اعــلام کرد: بــه دنبال این هســتیم تا 
انبوه ســازان بتوانند بخشــی از مســکن محرومین را 
حل وفصل کنند. پیش نویس این موضوع آماده شــده و 
سعی داریم قبل از پایان سال یک جلسه شورای عالی 
مسکن تشکیل دهیم و به این طرح بپردازیم. همچنین 
اجاره داری مســکن محرومین در دستور کار است که 

باید به این سمت برویم.
حبیب الله طاهرخانی؛ معاون وزیر راه و شهرســازی  
نیز در این نشست در تشریح اقدامات صورت گرفته در 
بخش اجاره از تدوین بســته حمایتی استیجار با تمرکز 

بر گروه های کم و متوسط درآمدی خبر داده است.
بــه گفته او، دولت مســئولیت دارد تــا با مجموعه 

راهبردها و تســهیل گری ها امکان خانه دار شدن مردم 
به ویژه گروه هــای میان درآمــدی را فراهم کند.  در 
بخــش گروه های کم درآمــد نیز دولت بــا مجموعه 
راهبردهای مختلف ازجمله مســکن ملکی، اجاره ای، 
اجاره به شرط تملیک، واگذاری زمین و... تمامی تلاش 
خود را برای رفــع نیازهای اقشــار مختلف در تامین 

مسکن به کار خواهد برد.
اصلاح قانون پیش فروش مســکن و استفاده از این 
ابــزار در کنــار تکمیل واحدهای نیمه تمــام، توجه به 
مسکن اســتیجاری و تامین مســکن برای گروه های 
کم درآمد باهدف توانمندســازی این خانوارها، توجه به 
مسکن کارگران و صنعت شهرها برای پاسخ به بخشی 
از نیازهــای جامعه از برنامه های در حال اجرای وزارت 

راه و شهرسازی محسوب می شود.
پیش تر نیز وزیر راه و شهرسازی در یک برنامه تلویزیونی 
با اشاره به بسته اجاره داری حرفه ای اظهار کرد: اجاره داری 

حرفه ای چند محور دارد یکــی از موضوعات افزایش وام 
قرض الحسنه ودیعه تحت پوشش حمایتگر است.  

او تصریــح کرد: در کلان شــهر فاصله میان تورم و 
قدرت خرید بیشتر و مردم بســیار آسیب پذیر شده اند. 
همچنین پیشنهاد کردیم که برای سایر اقشار، وام را با 

نرخ سود کمتر گسترش دهیم.
صادق گفت: با سازمان های مختلف در بحث استیجار 
مذاکراتی صورت گرفته اســت که باید سرعت بخشی 
شوند. البته باید سیستم اجاره داری مسکن محرومین و 

اجاره داری مسکن زوجین را باید پیگیری کنیم.  
وزیر راه و شهرسازی اظهار کرد که بعدازاینکه بسته 
استیجار در شــورای عالی مسکن مطرح شد، جزئیات 

بیشتری در اختیار مردم قرار می دهیم.
او خاطرنشان کرد که هفت سال  مستاجر و در  جنوب  
تهران ساکن بودم و در حال حاضر در مرکز شهر ساکن 

هستم و قطعا پیگیری ها در حال انجام است.

   وزیر مسکن: ۷ سال در جنوب تهران مستاجر بودم

پنجره ایرانیان؛ ســازمان ملی زمین و مســکن به عنوان یکی از سازمان های تابعه 
وزارت راه و شهرســازی از ســال ۱3۹8 در تامیــن اراضی موردنیــاز برای اجرای 
طرح های مسکن فعالیت مستمر داشــته است. تازه ترین برآوردها نشان می دهد که 
این ســازمان تاکنون زمیــن موردنیاز برای بیش از یک میلیــون و 522 هزار واحد 

مسکونی را تامین کرده است.
به گزارش ایرنا از وزارت راه و شهرســازی، سازمان ملی زمین و مسکن ماموریت 
دارد تا به منظور اجرای برنامه هفتم توسعه و سایر قوانین مرتبط، زمین موردنیاز برای 
اجرای طرح های مســکن را تامین کند. این اقدام به منظور تسهیل اجرای طرح های 
مســکن به ویژه برای اقشار کم برخوردار و همچنین کاهش هزینه تمام شده مسکن 

برای متقاضیان انجام شده و همچنان ادامه دارد.
بر اســاس آمارهای ثبت شده در ســامانه طرح های حمایتی مسکن، سازمان ملی 
زمین و مسکن تاکنون زمین موردنیاز برای یک میلیون و 522 هزار و ۴77 متقاضی 

را تامین کرده است.
بررسی ها نشــان می دهد که بیشترین ثبت نام ها در 23 شهر انجام شده که شامل 
کرمانشــاه، قم، دماوند، اسلامشــهر، یزد، اهواز، بندرعباس، کرمان، تهران، سنندج، 

زنجان، اردبیل، نصیرشهر، همدان، مشهد، ارومیه، رودهن، رشت، پاکدشت، اشتهارد، 
خرم آباد، اراک، شاهین شهر، شیراز و بومهن است.

طبق آخرین بررسی ها از میان متقاضیان، یک میلیون و ۴5۰ هزار و ۱۱2 نفر واجد 
شرایط سه گانه )تاهل یا سرپرست خانوار بودن، نداشتن زمین یا واحد مسکونی، عدم 
اســتفاده از امکانات و تسهیلات دولتی یا عمومی غیردولتی برای خرید و یا ساخت 
مسکن( شناخته شــده اند و برای آنان زمین تامین شده است. همچنین، یک میلیون 
و 2۱ هزار و 786 نفر تائید نهایی شده اند. ۴۰۰ هزار و 852 متقاضی به اراضی خود 
متصل شده و تسهیلات ساخت دریافت کرده اند که واحدهای مسکونی این گروه در 

مراحل مختلف ساخت قرار دارد.
شهرهایی که بیشترین متقاضیان تائید نهایی را دارند شامل قم، کرمانشاه، تهران، 
ســنندج، یزد، بندرعباس، اردبیل، زنجان، کرمان، همدان، شــیراز، اراک، مرودشت، 

زاهدان، خرم آباد، سقز و نیشابور هستند.
ســازمان ملی زمین و مســکن همچنان به تامین زمین بــرای اجرای طرح های 
حمایتی مسکن ادامه داده و در تلاش است تا روند واگذاری اراضی و تسهیل ساخت 

مسکن را تسریع کند.

  اراضی 1.۵ میلیون واحد مسکونی تامین شد
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پنجره ایرانیان؛ مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن از تامین و آماده سازی چهار 
هزار هکتار زمین در راستای اجرای قانون جوانی جمعیت در 6 ماه گذشته خبر داد.

به گزارش ایرنا از ســازمان ملی زمین و مســکن، علی نبیان دهه سوم اسفندماه 
۱۴۰3، بــا اعلام اینکه ۹۱ هزار متقاضی برای دریافت زمین در طرح جوانی جمعیت 
در کشــور ثبت نام کرده اند، افزود: زمین های لازم برای این افراد در حال شناســایی 

است و این زمین ها در مرحله تخصیص به متقاضیان است.
معاون وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: در هر نقطه ای از کشــور که فاز نخست 
آماده ســازی زمین ها انجام  شــود و اجرای آن به مرحله بر و کف برسد، زمین ها به 

متقاضیان تحویل داده می شود تا بتوانند تولید مسکن را در دستور کار قرار دهند.
او بیان داشت: شناسایی اراضی جدید و آماده سازی آن ها از اقدامات روزانه سازمان 

ملی زمین و مسکن است که به طور مداوم در جریان است.

پنجره ایرانیان؛ ســید امیر  منصوری، اســتاد دانشگاه 
تهران و رئیس پژوهشــکده نظر، بــه اظهارات منان 
رئیســی، عضو کمیســیون عمران مجلس در رابطه با 
سیاست های مسکن واکنش نشــان داد. منان رئیسی 
گفتــه بود سیاســت انقباضی طیف آقــای حناچی در 
وزارت راه و شهرسازی، جلوی واگذاری زمین به مردم 
را گرفته است. منصوری می گوید: مدیریت مسکن تابع 
سیاست های امثال صادق، حناچی و آخوندی نیست و 

تابع منافع دوطبقه تصمیم ساز است.
به گزار روز آنلاین سید امیر  منصوری، استاد دانشگاه 

تهران و رئیس پژوهشــکده نظر، بــه اظهارات منان 
رئیســی، عضو کمیســیون عمران مجلس در رابطه با 
سیاست های مسکن واکنش نشــان داد. منان رئیسی 
گفتــه بود سیاســت انقباضی طیف آقــای حناچی در 
وزارت راه و شهرسازی، جلوی واگذاری زمین به مردم 
را گرفته است. منصوری می گوید مدیریت مسکن تابع 
سیاست های امثال صادق، حناچی و آخوندی نیست و 

تابع منافع دوطبقه تصمیم ساز است.
منصــوری می گوید مدیریت مســکن در ایران تابع 
سیاســت های امثال صادق، حناچی و آخوندی نیست. 

سیاســت های مســکن تابع منافع دوطبقه تصمیم ساز 
است: نخست، تکنو کرات ها در قامت مهندسان مشاور و 
مدیران میانی؛ و دوم، زمین خواران و سفته بازان در قالب 
تعاونی، شهرک ســاز و انبوه ســاز؛ و این هر دو گروه از 
عرضه مسکن و ارزان شدن آن آسیب می بینند. لذا تلاش 

می کنند بازار مسکن را در همین حالت حفظ کنند.
سیدامیر منصوری در رابطه با این دو گروه اول چنین 
توضیح می دهد: گروه اول در توجیه سیاست انقباضی 
خود از استانداردها مانند تراکم، محیط زیست و خدمات 
می گویــد و گروه دوم چاره را در مصوبه های موردی و 
کنترل شده مانند تغییر کاربری اراضی زراعی می داند.

او اضافه می کند که گروه اول به دنبال بیرون راندن 
طبقه ضعیف و متوسط از شهر است، ولو پشت دروازه 
تهران و شــهرهای حاشیه ای باشد. گروه دوم به دنبال 
رانت سازی و ویژه خواری از زمین های پیرامون شهر از 
طریق حفظ و کنترل تقاضای فزاینده شهرنشــینان و 
سیاســت مصوبه های موردی است. این استاد دانشگاه 
تهران با انتقاد از مدیران ارشــد فعلی و پیشین وزارت 
راه و شهرسازی می گوید این قبیل مدیران، بازی خورده 
این دو جریان اند و اســتقلال نظــری ندارند. گاهی بر 
طبل این می زنند و گاهی بــر آن؛ و بلاتکلیف و فاقد 
تحلیل اند. ژست های محیط زیستی یا شهرسازانه  آن ها 
در حد مصاحبه است. در عمل هیچ خط قرمزی ندارند. 
چه در دوران مدیریت آن ها و چه ســه ســالی که در 
راس نبودند و در ســطح دوم سر در لاک برده بودند، 
نیز غیر از دو جریان مذکور بازیگری در مســکن ایران 

تعیین کننده نبوده است. امروز هم همان طور است.
رئیس پژوهشــکده نظر می گوید کشور ما در حوزه 
مسکن و شــهر چوب ناکارآمدی مدیران را می خورد. 
این ها بیشتر تکنیســین اند تا راهبر. نگاهشان اجرایی 
اســت تا سیاســت گذاری. درحالی که مساله در سطح 

سیاست گذاری و راهبردی است.

   آماده سازی 4 هزار هکتار زمین طرح جوانی جمعیت در 6 ماه گذشته

  مدیریت مسکن تابع سیاست های وزیر نیست
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پنجره ایرانیان؛ مدیرکل راه  و شهرســازی خوزستان با اشــاره به تائید 63 هزار متقاضی 
نهضت مســکن ملی و تخصیص پروژه برای 23 هزار متقاضی در خوزســتان، از پیشرفت 

حدود 38 درصدی این پروژه ها خبر داد.
روح الله عمادی در گفت وگو با ایســنا درباره آخرین وضعیت طرح نهضت ملی مسکن در 

اســتان اظهار کرد: تاکنون 63 هزار متقاضی طرح نهضت ملی مســکن در خوزستان تائید 
شده اند که برای 23 هزار متقاضی تخصیص پروژه انجام شده است.

او افــزود: ۱۴ هزار واحد از این تعداد در قالب انبوه ســاز و حدود ۹۰۰۰ واحد در قالب 
گروه ســاخت در حال احداث است که درمجموع این پروژه ها حدود 38 درصد پیشرفت 

فیزیکی دارد.
مدیرکل راه و شهرســازی خوزســتان گفت: بــا توجه به سیاســت گذاری وزارت راه و 
شهرســازی تلاش می شــود، این پروژه ها به سمت گروه ســاخت برود تا احداث پروژه ها 

توسط مردم اجرا شوند.
عمادی ادامه داد: با توجه به پیشــرفت فیزیکی پروژه هایی که در قالب انبوه ساز در حال 
احداث اســت و بعضی مشکلاتی که داشــته اند؛ در حال تعیین تکلیف آن پروژه ها و هدایت 

آن ها به سمت گروه ساخت هستیم.
او عنوان کرد: تا خرداد حدود هزار واحد افتتاح خواهد شــد. البته این افتتاح تنها شــامل 
افتتاح واحد مســکونی نیست و در کنار آن فرایند آماده ســازی سایت ها آغاز شده است تا 
واحدها با ایجاد زیرساخت های کامل و تکمیل پروژه های روبنایی همچون مدارس، مساجد 

و تجاری ها به بهره برداری برسند.
 مدیرکل راه و شهرســازی خوزستان گفت: طرح نهضت ملی مسکن در شهرستان اهواز 

در مناطق سپیدار، مهدیس و فرهنگ شهر و اکباتان در حال اجرا است.

  نهضت مسکن ملی در خوزستان ادامه دارد

پنجره ایرانیان؛ طبق اعلام مرکز آمار ایران، در تابســتان 
امســال تعداد ۱۴ هزار و 7۹۰ واحد مسکونی در پروانه های 
صادرشده برای احداث ساختمان از سوی شهرداری  تهران، 
پیش بینی شده است که نسبت به فصل گذشته 2۰.۱ درصد 
و نسبت به فصل مشابه ســال گذشته 7.7 درصد افزایش 

داشته است.
به گزارش ایســنا، بررسی نتایج طرح گردآوری اطلاعات 
توســط شهرداری های  پروانه های ســاختمانی صادرشده 
کشــور در فصل تابستان ســال ۱۴۰3 از سوی مرکز آمار 
ایران نشــان می دهد که شــهر تهران، تعــداد ۱۴ هزار و 
7۹۰ واحد مســکونی در پروانه های صادرشده برای احداث 
ساختمان از سوی شــهرداری  تهران، پیش بینی شده است 
که نســبت به فصل گذشته 2۰.۱ درصد و نسبت به فصل 
مشابه سال گذشته 7.7 درصد افزایش داشته است.  متوسط 
تعداد واحد مسکونی برای هر یک از این پروانه های احداث 

ساختمان 7.۴ واحد بوده است.
همچنین تعداد ۱۹86 پروانه  احداث ســاختمان توســط 
شــهرداری  تهران در تابســتان ۱۴۰3 صادرشده است که 
نسبت به فصل گذشته 2۱.۰ درصد و نسبت به فصل مشابه 

سال گذشته ۴.۴ درصد افزایش داشته است.
مجموع مســاحت زیربنا در پروانه های احداث ساختمان  
صادرشده از ســوی شــهرداری  تهران در تابستان ۱۴۰3 
بالغ بر 2633 هزار مترمربع بوده اســت که نسبت به فصل 
گذشــته 27.8 درصد و نسبت به فصل مشابه سال گذشته 
5.8 درصد افزایش داشــته است. متوسط مساحت زیربنای 
این دسته از پروانه ها در دوره ی موردبررسی ۱326 مترمربع 

بوده است. براســاس اطلاعات منتشرشــده از سوی این 
مرکز، در تابستان سال ۱۴۰3، تعداد ۱۰8 هزار و ۹7۴ واحد 
مسکونی در پروانه های صادرشده برای احداث ساختمان از 
سوی شهرداری های کشور پیش بینی شده است که نسبت 
به فصل گذشته ۱6 درصد کاهش و نسبت به فصل مشابه 
سال گذشته ۱2.2 درصد افزایش داشته است.  متوسط تعداد 
واحد مســکونی در هر پروانه ی احداث ساختمان 3.۴ واحد 

بوده است.
تعداد 32.5۴ پروانه  احداث ساختمان توسط شهرداری های 

کشور در تابستان ۱۴۰3 صادرشده است که نسبت به فصل 
گذشــته ۱2.6 درصد کاهش و نسبت به فصل مشابه سال 

گذشته 2۹.3 درصد افزایش داشته است.
گفتنی اســت؛ مجموع مســاحت زیربنــا در پروانه های 
صادرشــده برای احداث ساختمان  در تابستان ۱۴۰3 حدود 
۱۹23۴ هزار مترمربع بوده است که نسبت به فصل گذشته 
۱3.8 درصد کاهش و نســبت به فصل مشابه سال گذشته 
۹.2 درصد افزایش داشــته است. متوسط مساحت زیربنا در 

این پروانه ها 6۰۰ مترمربع بوده است.

  افزایش ۲0 درصدی صدور پروانه  ساختمانی در تهران
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پنجره ایرانیان؛ داده های رســمی هفته اول اسفند ۱۴۰3 نشان داد که رشد قیمت 
خانه های جدید چین در ژانویه، متوقف شــده است که نشان می دهد بخش املاک 
بحران زده این کشــور باوجود تلاش های مســتمر دولت برای تقویــت بازار، برای 

رسیدن به ثبات تلاش می کند.
به گزاش ایســنا، داده های اداره ملی آمار چین نشان داد که قیمت ها برای دومین 
ماه متوالی بدون تغییر باقی ماند. قیمت ســالانه خانه های جدید، پنج درصد کاهش 

یافت و به افت 5.3 درصدی ماه اضافه شد.
داده های رســمی منتشرشــده در ژانویه نشــان داد که خانه هــای جدید فروخته 
نشــده در ســال 2۰2۴، درمجموع 3۹۰.88 میلیون مترمربع مســاحت داشتند که 
نشــان دهنده افزایش ۱6.2 درصدی نسبت به سال قبل است. علاوه بر این، شروع 
ساخت وســازهای جدید بر اساس مســاحت زمین، در سال گذشته بر مبنای سالانه، 

23 درصد کاهش یافت.
بر اســاس یادداشــت تحقیقاتی آژانس اعتبارســنجی »مودیز« در هفته جاری، 

شاخص های کلیدی حاکی از آن است که بهبود پایدار در بازار املاک مبهم است.
تحلیلگران انتظار دارند که فرآیند تثبیت بازار املاک چین که از سال 2۰2۱ رکود 

قابل توجهی را تجربه کرده اســت، به دلیل عرضه بالای مســکن، تقاضای نزولی و 
کاهش جمعیت، فرآیندی طولانی مدت باشد.

در گزارش اجرای سیاســت پولی بانک مرکزی چین که هفته گذشته منتشر شد، 
بخش املاک به فهرست حوزه های کلیدی برای حمایت اعتباری بیشتر، پیوست.

  بازار مسکن چین کساد است

   وام های مسکن متنوع می شود

پنجره ایرانیــان؛ آن طور که معاون وزیر راه و شهرســازی 
اعلام کرده، بســته جدیدی با بانک مرکزی توافق شده که 
بر اساس آن تنوع دهی به بخش تسهیلات مسکن در دستور 

کار قرار خواهد گرفت.
به گــزارش ایســنا، بانک مرکزی، اســفندماه گذشــته 
مصوبه افزایش وام ســاخت نهضت ملی مسکن از 55۰ به 
65۰ میلیون تومان را ابلاغ کرد. این تســهیلات در تمامی 

شهرهای کشور پرداخت می شود.
در همــان زمان در جریان ســفر فرزانه صادق، وزیر راه و 
شهرســازی به استان سیســتان و بلوچستان، نشست پایش 
عملکرد استان ها در نهضت ملی مسکن با حضور وی برگزار 
شــد. در این ســفر هم چنین آیین کلنگ زنــی ۹۰5۰ واحد 
نهضت ملی مسکن در استان سیستان و بلوچستان با حضور 

فرزانه صادق برگزار شد.
 حبیب الله طاهرخانــی، معاون وزیر راه و شهرســازی در 
نشســت پایش عملکرد استان سیستان و بلوچستان در طرح 

نهضت ملی مســکن از برنامه دولت برای یک بســته جدید 
تسهیلاتی خبر داده است.

او از درخواســت بانک ها برای تنوع در تســهیلات دهی 
سخن گفت و افزود: بســته جدیدی با بانک مرکزی توافق 
شــده که بر اساس آن تنوع دهی به بخش تسهیلات مسکن 

در دستور کار قرار خواهد گرفت.
اســتفاده از کمیســیون ماده 5 به عنوان یکی از ابزارهای 
اصلــی، عرضــه اراضی داخل محــدوده به بازار مســکن، 
پروانه های ســاختمانی، تکمیل و عرضه واحدهای نیمه تمام 
مســکونی در اســتان ها، کنترل تورم بخش مسکن و لزوم 
کنترل تورم اجاره بخش مســکن، ایجاد تنوع در تسهیلات 
بانکی از دیگر مواردی بود که معاون مســکن و ســاختمان 

وزارت راه و شهرسازی بر آن ها تاکید کرد.
از طرف دیگر، دولت برای مسکن محرومان و خانوارهای 
پرجمعیت برنامه هایی ارائه داده است. آن طور که طاهرخانی 
اعلام کرده طبق برنامه هفتم توســعه، پنــج میلیون واحد 

مســکونی در بخش هــای مختلف شــهری و روســتایی 
برنامه ریزی شــده است. او سهم مســکن حمایتی شهری 
را در ایــن برنامه معادل یک و نیم میلیون واحد مســکونی 
عنوان کرد و بخش های دیگر را شــامل مســکن روستایی، 
مقاوم سازی و ساخت مسکن در بافت های فرسوده شهری و 

دیگر روش ها دانست.
در حــال حاضر بیش از 7۰ درصــد اراضی قانون حمایت 
از خانــواده و جوانــی جمعیت و ۹۰ درصد اراضی مســکن 
محرومان در دولت چهاردهم تامین شــده که میزان اراضی 
تامین شــده برای این قانون را به ظرفیت بیش از ۱۰۰ هزار 
واحد می رســاند. این خبر را امروز علی نبیــان، مدیرعامل 

سازمان ملی زمین و مسکن اعلام کرد.
او بابیان این که در بخش مسکن محرومان با بنیاد مسکن 
انقلاب اســلامی به میزان 5۰ هزار واحد تفاهم شــده است 
توضیح داد: در اجرای مسکن محرومان و موضوع تفاهم نامه 
سازمان ملی با بنیاد مســکن انقلاب اسلامی، سازمان ملی 
در تامین اراضی تاکنون موفق شــده اراضی احداث 35 هزار 
واحد را تامین کند که این رقم از تامین اراضی تا پایان سال 

به ظرفیت ۴۰ هزار واحد خواهد رسید.
هم چنین غلامرضا صالحی، رئیس بنیاد مسکن در جریان 
سفر وزیر به زاهدان گفت: ۱۰۰ هزار واحد مسکن محرومان 

و حمایتی در سال پیش رو در سطح کشور ساخته می شود.
با توجه به این که مسکن نقش مهمی در سبد هزینه خانوار 
در کشور دارد وزارت راه و شهرسازی اعلام کرده تلاش خود 
را در راســتای بهبود شاخص سهم مسکن در سبد خانوار به 
کار گیرد. طاهر خانی در این زمینه گفته اســت نهضت ملی 
مسکن و مســکن محرومان باید به جامعه هدف اصلی که 

همان قشر آسیب پذیر جامعه هستند متصل شود.
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پنجره ایرانیان؛ در قانون برنامه هفتم توسعه کاهش 
ســالانه 2۰ درصدی بافت های فرسوده هدف گذاری 
شــده و طبق قانون جهش تولید مسکن، بانک ها باید 
25 درصد تســهیلات پرداختی خود به بخش مسکن 
را بــه بافت های فرســوده اختصاص دهنــد؛ البته در 
سال های گذشــته بانک ها تمایل چندانی به پرداخت 

تسهیلات حوزه مسکن نشان نداده اند.
به گزارش ایسنا، حدود دو میلیون و 5۰۰ هزار بنای 
ناپایدار در کشــور وجود دارد و چنانچه به جای هر بنا 
سه واحد ســاخته شــود، 7.5 میلیون واحد مسکونی 
جدید خواهیم داشــت. مدیرعامل شــرکت بازآفرینی 
شهری ایران با بیان این مطلب گفته است: در صورت 
همکاری بانک ها این چشم انداز قابل تحقق خواهد بود 

و دور از دسترس نیست.
مســاله این اســت که بانک ها در سال های گذشته 
تمایلی به پرداخت تســهیلات مســکن از خود نشان 
نداده انــد. بانک ها طبق قانون بایــد 2۰ درصد از کل 
تسهیلات خود را به بخش مسکن اختصاص دهند، اما 
در سال های گذشــته میزان پرداختی بانک ها به حوزه 

مسکن حدود 5 درصد بوده است.
در بیــش از پنج ســال گذشــته 22۴ همت برای 
اجرای طرح های مســکن پرداخت شده که 63 همت 
از ایــن مبلغ مربوط به 6 ماهه دولت چهاردهم اســت 
و هم اکنون قراردادهای منعقدشــده مسکن به بیش از 
یک میلیون واحد رســیده است. این در حالی است که 
باید در پنج ســال گذشــته پنج میلیون واحد مسکونی 

احداث می شد.
از ســوی دیگر بانک ها باید 25 درصد از تسهیلات 
مســکن را به بافت های فرســوده اختصــاص دهند. 
بافت های فرســوده به دلیل برخورداری از امکانات و 
زیرساخت های شهری از موقعیت مناسبی برای تامین 
مســکن خانوارها برخوردارند؛ بنابراین لازم اســت تا 

بیشتر به این بخش پرداخته شود.
در قانون برنامه هفتم توســعه کاهش ســالانه 2۰ 
درصد از بافت های فرسوده، تولید صنعتی ساختمان و 
ســاخت سالانه ۱۰۰ هزار واحد مسکونی در بافت های 
ناکارآمد شــهری، هدف گذاری شده است. دولت برای 
تحقق این هدف برنامه هایی مثل مشوق های ۱۹ گانه، 
تخفیف 5۰ تا ۱۰۰ درصد صدور پروانه در بافت و طرح 

کلید به کلید را اجرا می کند.
عبدالرضا گلپایگانی - مدیرعامل شــرکت بازآفرینی 
شــهری ایران - با اشــاره به طرح کلید به کلید گفته 
است: بر اســاس این طرح مالکان در محلات فرسوده 
که ملکشان در مسیر گذر یا پروژه های تامین سرانه های 
خدماتی قرار دارد، با واگذاری به دولت یا شــهرداری 

می توانند زمین یا واحد نوســازی شــده با ۴۰ درصد 
تخفیف دریافت کنند که پس از بررســی کارشناســی 
و اولویت بندی محدوده ها به زودی عملیات اجرایی آن 
در کشور آغاز می شــود. اکنون مقدمات اجرایی شدن 
این طرح در دست انجام است و به محض آماده شدن، 

اجرای طرح آغاز خواهد شد.
شــهرداری ها،  ماننــد  مختلفــی  دســتگاه های 
وزارتخانه هــای دیگــر و... در برنامه نوســازی دخیل 
هستند. برآوردها از سال ۱۴۰2 و ۱۴۰3 نشان می دهد 
حدود ۱۰ میلیون نفر در بافت فرســوده ساکن هستند. 
این تعداد در 5 میلیون و 7۰۰ هزار واحد زندگی می کنند 
که دو میلیون و 7۰۰ هزار واحد نیاز به مقاوم ســازی و 
نوســازی دارد. قانون گذار نوســازی سالانه ۱۰۰ هزار 
واحد را تکلیف کرده اســت. طبق آمار شــهرداری ها 
در یک ســال گذشته )آبان ســال قبل تا آبان امسال( 
حدود 5۰ هزار واحد مســکونی در بافت، پروانه ساخت 
گرفتند اما لزوماً تمام این پروانه ها منجر به ساخت وساز 
و پایان کار نشــده است. سال گذشته و امسال در کل 
محدوده های شهری آمار صدور پروانه سیر نزولی دارد. 
وضعیت رکود بر ساختمان ســازی حاکم است که این 

وضعیت در بافت ها هم خودش را نشان داده است.
مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شــهری با اشاره به 

پنج برنامه دولت چهاردهم برای نوســازی بافت های 
فرسوده گفت:  با توجه به اینکه اهداف برنامه نوسازی 
در سال های گذشته محقق نشده، اکنون نوسازی 6۰۰ 
هزار واحد ناپایدار در بافت های فرســوده شهری، یکی 

از تکالیف نهضت ملی مسکن است.
بازنگری طرح هــای ویژه بافت های تاریخی اردبیل، 
شــیراز و مشــهد با رویکــرد نویــن در وزارت راه و 
شهرســازی در همراهــی وزارت میــراث فرهنگی و 
نهادهای شهری تهیه شــد. بهمن امسال، گلپایگانی 
با بیان این مطلب خاطرنشــان کرد: رویکردی که در 
سال های گذشــته در خصوص بازآفرینی وجود داشت 
صرفا با نگاه کالبدی و تخریب و نوســازی بافت ها بود 
که عملا به نادیده گرفتــن ارزش های تاریخی منجر 
شــد. پروژه هایی که در شــیراز و مشهد در خصوص 
بافت های پیرامون حرم های مطهر مصوب شــده بود 
آســیب های جدی به آثار تاریخــی پیرامون حرم های 

مطهر وارد کرد.
به گفته گلپایگانی، سیاست شرکت بازآفرینی شهری 
ایران این است که پروژه های دارای بیش از 8۰ درصد 
پیشرفت فیزیکی در اولویت تامین اعتبار قرار بگیرند تا 
در 6 ماه اول سال آینده به بهره برداری برسند و مردم 

شیرینی بهره مندی از آن ها را بچشند.

  کاهش ۲0 درصدی بافت های فرسوده طبق قانون
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پنجره ایرانیان؛ در قانون برنامه هفتم توســعه کاهش 
ســالانه 2۰ درصدی بافت های فرســوده هدف گذاری 
شــده و طبق قانون جهش تولید مسکن، بانک ها باید 
25 درصد تســهیلات پرداختی خود به بخش مسکن را 
به بافت های فرسوده اختصاص دهند؛ البته در سال های 
گذشــته بانک ها تمایل چندانی به پرداخت تســهیلات 

حوزه مسکن نشان نداده اند.
به گزارش ایســنا، حدود دو میلیون و 5۰۰ هزار بنای 
ناپایدار در کشــور وجــود دارد و چنانچه به جای هر بنا 
سه واحد ساخته شود، 7.5 میلیون واحد مسکونی جدید 
خواهیم داشــت. مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شهری 
ایران با بیان این مطلب گفته است: در صورت همکاری 
بانک ها این چشــم انداز قابل تحقق خواهد بود و دور از 

دسترس نیست.
مساله این اســت که بانک ها در ســال های گذشته 
تمایلی به پرداخت تســهیلات مســکن از خود نشــان 
نداده اند. بانک هــا طبق قانون بایــد 2۰ درصد از کل 
تســهیلات خود را به بخش مسکن اختصاص دهند، اما 
در سال های گذشــته میزان پرداختی بانک ها به حوزه 

مسکن حدود 5 درصد بوده است.
در بیش از پنج ســال گذشته 22۴ همت برای اجرای 
طرح های مسکن پرداخت شده که 63 همت از این مبلغ 
مربــوط به 6 ماهه دولت چهاردهم اســت و هم اکنون 
قراردادهای منعقد شــده مسکن به بیش از یک میلیون 
واحد رســیده اســت. این در حالی است که باید در پنج 

سال گذشته پنج میلیون واحد مسکونی احداث می شد.
از ســوی دیگر بانک ها باید 25 درصد از تســهیلات 
مســکن را به بافت های فرســوده اختصــاص دهند. 
بافت های فرســوده به دلیل برخــورداری از امکانات و 

زیرساخت های شــهری از موقعیت مناسبی برای تامین 
مسکن خانوارها برخوردارند؛ بنابراین لازم است تا بیشتر 

به این بخش پرداخته شود.
در قانون برنامه هفتم توسعه کاهش سالانه 2۰ درصد 
از بافت های فرســوده، تولید صنعتی ساختمان و ساخت 
سالانه ۱۰۰ هزار واحد مسکونی در بافت های ناکارآمد 
شهری، هدف گذاری شده است. دولت برای تحقق این 
هدف برنامه هایی مثل مشوق های ۱۹ گانه، تخفیف 5۰ 
تا ۱۰۰ درصد صدور پروانه در بافت و طرح کلید به کلید 

را اجرا می کند.
عبدالرضــا گلپایگانی، مدیرعامل شــرکت بازآفرینی 
شــهری ایران - با اشــاره به طرح کلید به کلید گفته 
است: بر اساس این طرح مالکان در محلات فرسوده که 
ملکشان در مســیر گذر یا پروژه های تامین سرانه های 
خدماتــی قرار دارد، با واگذاری به دولت یا شــهرداری 
می توانند زمین یا واحد نوســازی شــده بــا ۴۰ درصد 
تخفیف دریافت کنند که پس از بررســی کارشناسی و 
اولویت بنــدی محدوده ها بــه زودی عملیات اجرایی آن 
در کشــور آغاز می شــود. اکنون مقدمات اجرایی شدن 
این طرح در دســت انجام است و به محض آماده شدن، 

اجرای طرح آغاز خواهد شد.
دستگاه های مختلفی مانند شهرداری ها، وزارتخانه های 
دیگر و... در برنامه نوســازی دخیل هستند. برآوردها از 
سال ۱۴۰2 و ۱۴۰3 نشان می دهد حدود ۱۰ میلیون نفر 
در بافت فرســوده ساکن هستند. این تعداد در 5 میلیون 
و 7۰۰ هزار واحد زندگی می کنند که دو میلیون و 7۰۰ 
هزار واحد نیاز به مقاوم سازی و نوسازی دارد. قانون گذار 
نوسازی ســالانه ۱۰۰ هزار واحد را تکلیف کرده است. 
طبق آمار شــهرداری ها در یک سال گذشته )آبان سال 

قبل تا آبان امســال( حدود 5۰ هزار واحد مسکونی در 
بافت، پروانه ساخت گرفتند اما لزوماً تمام این پروانه ها 
منجر به ساخت وســاز و پایان کار نشــده اســت. سال 
گذشته و امسال در کل محدوده های شهری آمار صدور 
پروانه سیر نزولی دارد. وضعیت رکود بر ساختمان سازی 
حاکم اســت که این وضعیت در بافت ها هم خودش را 

نشان داده است.
مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شــهری با اشــاره به 
پنــج برنامه دولت چهاردهم برای نوســازی بافت های 
فرســوده گفت:  با توجه به اینکه اهداف برنامه نوسازی 
در سال های گذشته محقق نشده، اکنون نوسازی 6۰۰ 
هزار واحد ناپایدار در بافت های فرسوده شهری، یکی از 

تکالیف نهضت ملی مسکن است.
بازنگری طرح های ویژه بافت هــای تاریخی اردبیل، 
شیراز و مشهد با رویکرد نوین در وزارت راه و شهرسازی 
در همراهی وزارت میراث فرهنگی و نهادهای شــهری 
تهیه شد. بهمن امســال، گلپایگانی با بیان این مطلب 
خاطرنشــان کرد: رویکردی که در سال های گذشته در 
خصوص بازآفرینی وجود داشــت صرفا با نگاه کالبدی 
و تخریب و نوســازی بافت ها بود کــه عملا به نادیده 
گرفتن ارزش های تاریخی منجر شد. پروژه هایی که در 
شیراز و مشهد در خصوص بافت های پیرامون حرم های 
مطهر مصوب شده بود آسیب های جدی به آثار تاریخی 

پیرامون حرم های مطهر وارد کرد.
به گفته گلپایگانی، سیاست شرکت بازآفرینی شهری 
ایران این است که پروژه های دارای بیش از 8۰ درصد 
پیشرفت فیزیکی در اولویت تامین اعتبار قرار بگیرند تا 
در 6 ماه اول ســال آینده به بهره برداری برسند و مردم 

شیرینی بهره مندی از آن ها را بچشند.

 ۲۲4 همت در طرح های مسکن هزینه شد

پنجره ایرانیان؛ نوســانات مــداوم قیمت مصالح ســاختمانی و افزایش هزینه های 
انشعابات، هزینه ساخت مســکن را در پروژه های مختلف با تفاوت های چشمگیری 
مواجه کرده است. درحالی که هزینه ساخت واحدهای نهضت ملی مسکن بین ۱۰.5 
تا ۱2 میلیون تومان برآورد شــده، در پروژه های اقتصادی و مناطق متوسط تهران، 
این رقم به مراتب بالاتر اســت. این وضعیت، چالشــی جدی در تامین مسکن برای 
اقشار مختلف جامعه ایجاد کرده و دولت را به سمت تدوین بسته های حمایتی سوق 

داده است.
بر اســاس گزارش های رسمی، هزینه ساخت در طرح نهضت ملی مسکن، علی رغم 
نوســانات اقتصادی، در محدوده ۱۰.5 تا ۱2 میلیون تومان برای هر واحد حفظ شــده 
است. محسن علیزاده، مدیرعامل سرمایه گذاری مسکن، تاکید دارد که این پروژه ها با 
همین هزینه به متقاضیان تحویل داده می شوند؛ اما بررسی های میدانی نشان می دهد 

که این ارقام در بازار آزاد و پروژه های اقتصادی تفاوت چشمگیری دارد.
مطابق آمار، هزینه ساخت در پروژه های اقتصادی بین ۱7 تا 25 میلیون تومان برای 
هر مترمربع متغیر است، درحالی که این عدد در مناطق متوسط تهران به ۱۰۰ تا ۱2۰ 
میلیون تومان افزایش یافته اســت. این اختلاف عمیق، تاثیر مســتقیم عواملی نظیر 
هزینه زمین، قیمت مصالح، دستمزد نیروی کار و هزینه های اجرایی را آشکار می سازد.

با توجه به روند صعودی هزینه های ساخت، دولت تلاش دارد از طریق سیاست های 
حمایتی بخشــی از ایــن هزینه ها را کاهش دهد. فرزانه صــادق مالواجرد، وزیر راه و 
شهرسازی، با اشاره به عدم دخالت مستقیم این وزارتخانه در تعیین هزینه های مصالح 
و انشــعابات، اعلام کرد که دولت با ارائه بســته های حمایتی به دنبال تعدیل قیمت 
تمام شده ساخت اســت. او همچنین از برنامه هایی برای الحاق اراضی جدید به حومه 
تهران جهت کاهش هزینه زمین خبر داد. بر اساس برآوردها تا پایان سال جاری، بین 

6 تا ۱۱ هزار واحد مسکونی در قالب پروژه های دولتی تحویل داده خواهد شد.
از ســوی دیگر، مساله تامین زمین در کلان شــهرها، به ویژه در تهران، به معضلی 
پیچیده تبدیل شــده اســت. سیاســت الحاق اراضی حومه ای اگرچــه در کوتاه مدت 
می توانــد تا حدی هزینه زمیــن را کاهش دهد، اما بدون برنامه ریزی برای توســعه 
زیرســاخت های شهری، این اقدام می تواند منجر به شــکل گیری بافت های ناکارآمد 
و افزایش هزینه های زیربنایی شــود. ازاین رو، ضروری است که سیاست های توسعه 
مســکن، به جای تمرکز بر قیمت گذاری دســتوری، بر اصلاح زنجیره تامین، افزایش 
بهره وری ســاخت و اســتفاده از فناوری های نوین در صنعت ساختمان متمرکز شوند. 
در غیر این صورت، نابرابری در بازار مسکن تشدید شده و پروژه های دولتی از اهداف 

اولیه خود دور خواهند شد.

66  نوسانات قیمت مصالح؛ آسیب صنعت ساختمان
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پنجره ایرانیان؛ معاونت شهرســازی و معماری وزارت راه و شهرسازی اعلام کرده است 
که تامین زمین طرح های مســکن ملی و نهضت ملی مسکن که از سال ۱3۹8 آغازشده، 
همچنان ادامه دارد. بررســی وضعیت نشان می دهد که تاکنون مصوبات 73 هزار و 8۹۱ 

هکتار اراضی از طریق مراجع ذی صلاح ابلاغ، اعلام و تامین شده است.
به گزارش روابط عمومی وزارت راه و شهرســازی، معاونت شهرســازی و معماری این 
وزارتخانه، ذیل شورای عالی شهرســازی و معماری ایران، مرجع قانونی تصویب و ابلاغ 
تامین اراضی نهضت ملی مســکن در شهرهای با جمعیت بیش از 5۰ هزار نفر، شهرهای 
جدید و شهرک ها است. در شهرهای زیر 5۰ هزار نفر، مرجع قانونی تأمین زمین بر عهده 
شــورای برنامه ریزی و توسعه استان هاست. همچنین، تغییر کاربری اراضی شهری توسط 
کمیسیون های ماده 5 استان ها انجام می شود و الحاق زمین به محدوده روستاها بر عهده 

بنیاد مسکن است.
تامین زمین یکی از الزامات اجرای طرح های مســکن اســت و دولت ها همواره تاکید 
دارند که اراضی موردنظر باید در مناطقی انتخاب شــوند که کمترین هزینه آماده سازی را 
به همراه داشــته باشــد. با توجه به اهمیت این موضوع، وزارت راه و شهرسازی اقداماتی 
را بــرای تامین اراضی انجام داده که تاکنون منجر به تامین 73 هزار و 8۹۱ هکتار زمین 

شده است.
جزئیات این تامین اراضی نشان می دهد که در فاصله زمانی ۱3۹8 تا مهر ۱۴۰۰، میزان 
زمین تامین شده برای این طرح، 8 هزار و ۴۰7 هکتار بوده که شامل ۴ هزار و 7۰۹ هکتار 
از طریق مصوبات شورای عالی شهرسازی و معماری، سه هزار و 6۹8 هکتار از طریق سایر 

مصوبات کمیسیون های ماده 5 است.
همچنین، از مهر ۱۴۰۰ تاکنون )اسفند ۱۴۰3(، روند تامین زمین شتاب بیشتری گرفته 
و 65 هزار و ۴83 هکتار دیگر تأمین شــده که شــامل 23 هزار و 55 هکتار )36 درصد( 
از طریق شــورای برنامه ریزی و توسعه اســتان ها، هفت هزار و 38۹ هکتار )۱۱ درصد( 
از طریق مصوبات کمیســیون های ماده 5، 3۴ هــزار و 538 هکتار )53 درصد( از طریق 

مصوبات شورای عالی شهرسازی و معماری مصوب و ابلاغ شد.
وزارت راه و شهرســازی برای رعایت اصول شهرسازی و پاسخگویی به نیاز متقاضیان، 
سیاست شهرک سازی و توسعه شهرهای جدید را در دستور کار قرار داده است. بررسی ها 
نشان می دهد که تاکنون مطالعات مربوط به 78 شهرک انجام شده و زمین موردنیاز برای 
این طرح ها تامین شده اســت. مساحت این شهرک ها در مجموع 32 هزار و ۱28 هکتار 
برآورد شــده و پیش بینی می شــود که بیش از 385 هزار واحد مسکونی در آن ها احداث 
شود. این شهرک ها ظرفیت اسکان بیش از یک میلیون و ۱۴۰ هزار نفر را خواهند داشت.

روند عملیاتی شــدن این شــهرک ها نشان می دهد 6۰ شــهرک مصوبه کارگروه امور 
زیربنایی، 52 شــهرک مصوبه شورای برنامه ریزی و توســعه استان، 3۰ شهرک مصوبه 
شــورای عالی شهرســازی و معماری را گذرانده اند و تعداد شــهرک های در دســتور کار 
شــورای عالی شهرسازی و معماری به 3 شهرک رسیده است که 3 شهرک شامل پردیس 
زندگی یزد و پرنیان ۱ و 2 قم اســت. این ســه شــهرک دارای پروانه تاسیس مصوب از 
ســوی ستاد مدیریت شهرک سازی هستند و شهرک پردیس زندگی یزد از ستاد مدیریت 

شهرک سازی پروانه بهره برداری دریافت کرده است

  مطالعات ۷۸ شهرک در کشور انجام شده است

پنجره ایرانیان؛ معاونت شهرســازی و معماری وزارت راه 
و شهرســازی اعلام کرده است که تامین زمین طرح های 
مســکن ملی و نهضت ملی مســکن که از ســال ۱3۹8 
آغازشــده، همچنان ادامه دارد. بررســی وضعیت نشــان 
می دهد که تاکنون مصوبات 73 هزار و 8۹۱ هکتار اراضی 
از طریق مراجع ذی صلاح ابلاغ، اعلام و تامین شده است.
به گزارش روابط عمومی وزارت راه و شهرسازی، معاونت 
شهرســازی و معماری این وزارتخانه، ذیل شــورای عالی 
شهرسازی و معماری ایران، مرجع قانونی تصویب و ابلاغ 
تامین اراضی نهضت ملی مســکن در شهرهای با جمعیت 
بیش از 5۰ هزار نفر، شهرهای جدید و شهرک ها است. در 
شــهرهای زیر 5۰ هزار نفر، مرجع قانونی تأمین زمین بر 
عهده شورای برنامه ریزی و توسعه استان هاست. همچنین، 
تغییر کاربری اراضی شهری توسط کمیسیون های ماده 5 
استان ها انجام می شود و الحاق زمین به محدوده روستاها 

بر عهده بنیاد مسکن است.
تامیــن زمین یکی از الزامات اجرای طرح های مســکن 
است و دولت ها همواره تاکید دارند که اراضی موردنظر باید 
در مناطقی انتخاب شــوند که کمترین هزینه آماده سازی 
را به همراه داشته باشــد. با توجه به اهمیت این موضوع، 
وزارت راه و شهرســازی اقداماتی را بــرای تامین اراضی 
انجام داده کــه تاکنون منجر به تامیــن 73 هزار و 8۹۱ 

هکتار زمین شده است.
جزئیات این تامین اراضی نشــان می دهد که در فاصله 
زمانی ۱3۹8 تا مهر ۱۴۰۰، میزان زمین تامین شــده برای 
این طرح، 8 هزار و ۴۰7 هکتار بوده که شــامل ۴ هزار و 

7۰۹ هکتار از طریق مصوبات شــورای عالی شهرسازی و 
معماری، ســه هزار و 6۹8 هکتار از طریق ســایر مصوبات 
کمیســیون های ماده 5 اســت. همچنیــن، از مهر ۱۴۰۰ 
تاکنون )اســفند ۱۴۰3(، روند تامین زمین شتاب بیشتری 
گرفتــه و 65 هــزار و ۴83 هکتار دیگر تأمین شــده که 
شــامل 23 هزار و 55 هکتار )36 درصد( از طریق شورای 
برنامه ریزی و توسعه اســتان ها، هفت هزار و 38۹ هکتار 
)۱۱ درصــد( از طریق مصوبات کمیســیون های ماده 5، 
3۴ هــزار و 538 هکتــار )53 درصــد( از طریق مصوبات 

شورای عالی شهرسازی و معماری مصوب و ابلاغ شد.
وزارت راه و شهرســازی برای رعایت اصول شهرسازی 
و پاســخگویی به نیاز متقاضیان، سیاست شهرک سازی و 
توســعه شهرهای جدید را در دســتور کار قرار داده است. 
بررســی ها نشــان می دهد که تاکنون مطالعات مربوط به 
78 شــهرک انجام شده و زمین موردنیاز برای این طرح ها 

تامین شده است. مســاحت این شهرک ها در مجموع 32 
هزار و ۱28 هکتار برآورد شــده و پیش بینی می شــود که 
بیش از 385 هزار واحد مسکونی در آن ها احداث شود. این 
شهرک ها ظرفیت اسکان بیش از یک میلیون و ۱۴۰ هزار 

نفر را خواهند داشت.
روند عملیاتی شــدن این شهرک ها نشــان می دهد 6۰ 
شــهرک مصوبه کارگروه امور زیربنایی، 52 شهرک مصوبه 
شــورای برنامه ریزی و توسعه اســتان، 3۰ شهرک مصوبه 
شــورای عالی شهرســازی و معماری را گذرانده اند و تعداد 
شهرک های در دستور کار شورای عالی شهرسازی و معماری 
به 3 شهرک رسیده است که 3 شهرک شامل پردیس زندگی 
یزد و پرنیان ۱ و 2 قم اســت. این سه شهرک دارای پروانه 
تاسیس مصوب از سوی ستاد مدیریت شهرک سازی هستند 
و شهرک پردیس زندگی یزد از ستاد مدیریت شهرک سازی 

پروانه بهره برداری دریافت کرده است

  مطالعات ۷۸ شهرک در کشور انجام شده است
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پنجره ایرانیان؛ ارزیابی میدانی 5۰۰ ساختگاه نیروگاهی 
بــرای احداث ۱5۰۰ مگاوات نیــروگاه تجدیدپذیر را با 
هــدف کاهش ناترازی انرژی تــا دوره اوج بار مصرف 
برق ســال ۱۴۰۴ و تســریع در صدور مجوزهای زمین 

نیروگاه ها آغاز شد.
دفتر پتانســیل ســنجی ســاتبا گزارش داد در راستای 
تســریع در اخذ مجوزهای زمین و آماده سازی برای اجرای 

پروژه های نیروگاهی تجدیدپذیــر به منظور بهره برداری تا 
پیک برق سال آینده، فرآیند ارزیابی میدانی 5۰۰ ساختگاه 
برای احداث نیروگاه های خورشیدی 3 مگاواتی در سراسر 
کشور با مشارکت نیروهای پیمانکار شرکت های توزیع برق، 
کارشناسان پتانسیل سنجی ساتبا و نمایندگان دستگاه های 
اجرایی استان ها از اســتان های خراسان رضوی، خراسان 

شمالی، فارس و یزد آغاز شده است.

طی دو روز، دو تیم کارشناسی با پیمایش بیش از ۱6۰۰ 
کیلومتر در اســتان فارس، از بیش از 3۰ ســاختگاه و دو 
گروه دیگر کارشناســی با پیمایش بیش از ۱8۰۰ کیلومتر 
در استان خراســان رضوی، از 2۴ ساختگاه بازدید کردند، 
آنچــه در این بازدیدهای میدانی اهمیت دارد، این اســت 
که با توجه به محدودیت تعداد نیروهای فنی، کارشناسان 
پتانسیل ســنجی ســاتبا به صورت شــبانه روزی در حال 
بررســی زمین های پیشــنهادی برای احداث نیروگاه ها در 
سراسر کشور هستند و این ارزیابی ها در شرایط دشوار و با 
پیمایش های طولانی در مدت زمانی کوتاه انجام می شود تا 
فرآیند صدور مجوزهای سایت های نیروگاهی تسریع شود.

بنابراین گزارش این بازدیدها با حضور نمایندگان ساتبا، 
مجریان طرح های انرژی تجدیدپذیر، مدیران شرکت های 
توزیع برق، جهاد کشــاورزی و منابع طبیعی انجام شــده 
و ضمن ارزیابی پتانســیل های موجــود، ملاحظات فنی و 

اقتصادی پروژه ها نیز بررسی شده است.
بر ایــن اســاس بازدیدهــای میدانــی بــرای ارزیابی 
ساختگاه های نیروگاهی تا چند روز آینده در سایر استان های 
کشــور ادامه خواهد داشت. این طرح در راستای برنامه های 
توســعه ای دولت برای کاهش ناترازی انرژی و تأمین برق 
پایدار در تابستان سال آینده اجرا می شود و همکاری نزدیک 
ســاتبا، توانیر و شــرکت های توزیع برق، نقش کلیدی در 

تسریع فرآیند احداث این نیروگاه ها خواهد داشت.

 ارزیابی ساخت ۵00 نیروگاه تجدیدپذیر

پنجره ایرانیان؛ یک کارشــناس انرژی گفت: همان طور که در ســایر بخش ها شاهد اقدام 
جدی برای مشارکت مردم در رشد اقتصادی نیستم در حوزه انرژی هم به نظر نمی رسد اقدام 
مثمر ثمری صورت گرفته باشــد هرچند اخیر قرار شــد برای احداث نیروگاه های خورشیدی 

تسهیلات بدهند.
حســن مرادی کارشناس انرژی در گفتگو با مهر درباره مشارکت مردم در رشد اقتصادی و 
نتایج نام گذاری ســال ۱۴۰3 گفت: متأسفانه در روزهای پایانی سال به یاد فرمایشات رهبری 

می افتند درحالی که باید در ابتدای سال برای این موضوع برنامه ریزی کنند.
او ادامه داد: در ابتدا دســتگاه های اجرای کشــور باید عملکرد بهتری داشته باشند و یکی 
از مواردی که از سیســتم اجرایی، بانک ها یا سیســتم اقتصادی مــا انتظار می رفت کار کند 
روند پیشــرفت کارهای اقتصادی اســت که در آن ها مردم نقش داشتند که یکی از مصادیق 
نقش آفرینی مردم سرمایه گذاری است به عبارتی باید شیوه هایی باید برای جذب سرمایه گذاری 
مردم فراهم شود و این شیوه ها بتوانید سرمایه عظیمی از مردم را جذب کند که به واسطه آن 

کارهای عمرانی و صنعتی را پیش برد.
این کارشناس انرژی اضافه کرد: اگر مردم بدانند سود خوبی در سرمایه گذاری به دست آورند 
و بدانند این سرمایه گذاری منجر به ایجاد اشتغال برای جوانان می شود قطعاً در سرمایه گذاری 
مشــارکت می کنند؛ اما متأسفانه در عمل شــاهد حسن نیت و تلاش مسئولین اجرایی کشور 
نیســتیم مرادی اضافه کرد: انتظار می رود که سیســتمی در بخش اجرایی حاکم شود که با 
فرامین رهبری زمینه را برای ســرمایه گذاری بخش خصوصی فراهم کند و بعید اســت که 
اقتصاد حرکت نقش آفرینی و تعیین کننده ای صورت گرفته باشــد و امید می رود در آینده اگر 

این عزم متجلی شود تا بخش خصوصی بتواند در عرصه های مختلف سرمایه گذاری کند.
به گفته او آماری مبنی بر مشــارکت یا عدم مشارکت مردم در رشد اقتصادی وجود ندارد و 

با توجه به فضای موجود به نظر نمی رسد اقدام مثمر ثمری صورت گرفته باشد.

مرادی خاطرنشــان کرد: مهم ترین بســتر برای ورود بخش خصوصی به اقتصاد بانک ها 
هســتند که بانک ها هم به هیچ وجه معتقد به ســرمایه گذاری مردم نیســتند و غالباً به دنبال 
خلق پول هســتند و خلق پول در زمین، مسکن و بورس است بنابراین اقتصاد، صنعت برای 

بانک ها مهم نیست.
این کارشــناس انرژی در خاتمه با اشــاره به اینکه در حوزه انرژی اقدام قابل توجهی برای 
فراهم شــدن بسترهای ســرمایه گذاری مردم وجود ندارد، خاطرنشان کرد: همان طور که در 
سایر بخش ها شاهد اقدام جدی نیستم در حوزه انرژی هم به نظر نمی رسد اقدام مثمر ثمری 
صورت گرفته باشد، البته اخیر برای نیروگاه های خورشیدی قرار است تسهیلاتی پرداخت شود 

درحالی که بانک های ما هیچ گاه برای پرداخت تسهیلات همت نکردند.

 بانک ها برای احداث نیروگاه خورشیدی تسهیلات می دهند
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پنجره ایرانیان؛ بنیاد ملی علم ایران در ادامه برنامه حمایت از پژوهش عمیق شرکت های 
دانش بنیان، فراخوان »تدوین دانش فنی و ســاخت اینورتر فتوولتائیک هوشــمند کلاس 
۱5۰۰ ولت با توان ۱8۰ کیلووات جهت اســتفاده در نیروگاه های خورشــیدی توان بالا« 

را منتشر کرد.
بــه گزارش ایرنا، در بین تجهیزات نیروگاه های فتوولتائیک که همه جزو سیســتم های 
با فناوری های بالا محســوب می شــوند، اینورترهای فتوولتائیک به عنوان قلب تپنده این 

واحدها محسوب می شــوند که وظیفه کنترل تزریق توان از پنل های خورشیدی به شبکه 
را بر عهده دارند.

اینورترهای هوشمند فتوولتائیک توان بالا که در کلاس ۱5۰۰ ولت ساخته می شوند، با 
اســتفاده از ادوات الکترونیک قدرت نسل جدید و همچنین ساختارهای نوآورانه مبدل ها و 
سیستم کنترل پیشرفته آن به چگالی توان بالا، کاهش حجم و بهبود کارایی و قابلیت های 

اینورترها دست یافته اند.
بر همین اساس بنیاد ملی علم ایران در ادامه برنامه حمایت از پژوهش عمیق شرکت های 
دانش بنیــان، اقدام به انتشــار فراخوان »تدوین دانش فنی و ســاخت اینورتر فتوولتائیک 
هوشمند کلاس ۱5۰۰ ولت با توان ۱8۰ کیلووات جهت استفاده در نیروگاه های خورشیدی 

توان بالا« کرده است.
این مجموعه در راستای مأموریت گرا شدن پژوهش ها و حمایت از طرح های پژوهشی 
کــه به فناوری روز دنیا می پردازد و می تواند باری از دوش صنعتگران کشــور بردارد، 
فراخوان هایی را بــا عنوان برنامه حمایت از پژوهش عمیق شــرکت های دانش بنیان 

منتشر می کند.
بر اساس اعلام بنیاد علم ایران، علاقه مندان می توانند برای کسب جزئیات این فراخوان 

اینجا را کلیک کنند.
همه افراد واجد شرایط تا 25 فروردین ۱۴۰۴ فرصت دارند که پروپوزال خود را از طریق 

سامانه کایپر برای بنیاد ملی علم ایران ارسال کنند.

 فراخوان تدوین دانش فنی و ساخت اینورتر فتوولتائیک هوشمند نیروگاه های خورشیدی

پنجره ایرانیــان؛ عضو هیات علمی گروه مهندســی 
انرژی دانشــگاه آیت الله  بروجــردی، تأکید کرد: آینده 
توسعه صنعتی و رفاه اجتماعی به مدیریت هوشمندانه 
و بهینه سازی مصرف انرژی بستگی دارد. بهینه سازی 
انرژی های  توســعه  فســیلی،  مصرف ســوخت های 
تجدیدپذیر و کاهش آلاینده های زیســت محیطی، از 

مهم ترین مأموریت های این حوزه است.
محمدجواد نوروزی در گفت وگو با مهر، اظهار داشت: 
مهندســی انرژی یکی از حوزه های کلیدی در دنیای 
امروز اســت که بــا چالش های زیســت محیطی، نیاز 
روزافزون به منابع پایــدار و افزایش بهره وری انرژی 

سروکار دارد.
او تأکید کرد: آینده توســعه صنعتی و رفاه اجتماعی، 
به مدیریت هوشــمندانه و بهینه سازی مصرف انرژی 
بســتگی دارد. این عضو هیات علمی گروه مهندســی 
انــرژی دانشــگاه آیت الله العظمی بروجــردی )ره( با 
اشــاره به نقش مهندســان انرژی در طراحی و اجرای 
سیستم های کارآمد، تصریح کرد: بهینه سازی مصرف 
ســوخت های فسیلی، توســعه انرژی های تجدیدپذیر 
و کاهــش آلاینده های زیســت محیطی، از مهم ترین 

مأموریت های این حوزه است.
نوروزی، بیان داشــت: در دنیایی که تغییرات اقلیمی 
به یک بحران جهانی تبدیل شــده، مهندسان انرژی 
وظیفه دارند که با ارائه راه حل های نوآورانه، تعادل بین 

توسعه صنعتی و حفظ محیط زیست را برقرار کنند.
او بر اهمیت تحقیقات دانشگاهی در این حوزه تأکید 

دارد و گفت: دانشــگاه ها باید پلی میان دانش نظری و 
کاربردهای صنعتی باشند. این عضو هیات علمی گروه 
مهندســی انرژی دانشــگاه آیت الله العظمی بروجردی 
)ره(، گفــت: فناوری هــای ناو نی مانند شــبکه های 
هوشمند انرژی، سیســتم های ذخیره سازی پیشرفته و 

بهره گیری از انرژی های نو، مســیر آینده این رشته را 
مشخص می کنند.

نوروزی، ابراز امیدواری کرد: با رشــد آگاهی عمومی 
و حمایت های بیشــتر از فناوری هــای ناو ن، آینده ای 

روشن تر و پایدارتر برای همه رقم بخورد.

 توسعه انرژی های تجدیدپذیر از ماموریت های مهندسی انرژی است
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پنجره ایرانیان؛ مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان بــا اعلام اینکه پروژه های 
بسیاری باهدف افزایش بهره وری و توسعه فناوری های نوین در صنعت نفت در حال 
انجام بوده، گفت: به دنبال سرمایه گذاری در نیروگاه های خورشیدی در غرب کارون 

با ظرفیت 2۰ و ۱5 مگاوات هستیم.
به گزارش روابط عمومی وزارت نفت، عبدالله عذاری اهوازی در نشست تخصصی 
»افزایش تولید دانش بنیان نفت و گاز« در ســومین همایش پتروتک با اعلام مطلب 
فوق افزود: منطقه غرب کارون بخش قابل توجهی از نفت کشور را تولید می کند، در 

این حوزه، پروژه میدان آزادگان در دو فاز طراحی و به مرحله اجرا رسید.
او ادامه داد: در طرح توســعه میدان دارخوین، کارخانه تزریق گاز احداث شــده و 
همه گازهای تولیدی حدود 25۰ تا 27۰ میلیون فوت مکعب در روز، تزریق می شود، 

ضریب برداشت فعلی از این مخزن حدود 25 تا 26 درصد است.
عــذاری اهوازی افزود: اما در میدان آزادگان بــا فاصله گرفتن از مرکز تزریق گاز 
در مخــزن آزادگان، این نرخ کاهش می یابد که نشــان دهنده اهمیت تزریق گاز در 
مخازن اســت، بنابراین، باید به موضوع افت فشار توجه کنیم و برنامه ریزی مناسبی 

برای آن داشته باشیم.
مدیرعامل شرکت نفت و گاز اروندان با اشاره به برخی موارد استفاده از روش های 
فناورانه در اســتحصال نفت و مدیریت مخازن خاطرنشان کرد: در حوزه پروژه ها و 
نصب پمپ های درون چاهی، طبق برنامه ریزی صورت گرفته قرار اســت برای حدود 

3۰ چاه در آزادگان شمالی پمپ تجهیز شود.
او ادامــه داد: همچنین، برای آزادگان جنوبی نیــز برنامه هایی داریم که به کمک 
آن ها بهره برداری و ضریب بازیافت را افزایش دهیم. اکنون با ســرمایه گذاری های 
انجام شــده پروژه های متنوعی در حوزه های مختلف در دســت اجــرا قرار دارند و 

تفاهم نامه های متعددی نیز منعقد شده است.
عذاری با بیان اینکه مرکز امکان ســنجی هوشمندسازی و دیجیتال سازی شرکت 
نفت و گاز اروندان تا قبل از پایان ســال فعال می شــود، گفت: بحث هایی همچون 
اســتفاده از فرازآوری مصنوعی با گاز و سیستم های اف جی نیز مطرح شده و در کنار 

هم اندیشی ها به بررسی این موضوع پرداخته ایم.

او با اشاره به اینکه برنامه های ما برای میدان ها شامل افزایش تولید و بهره برداری 
از ظرفیت های موجود اســت و توجه به فرآوری نفت در قراردادهای آی پی ســی نیز 
ضروری اســت، خاطرنشان کرد: پروژه های ســرمایه گذاری در حوزه نفت خام فوق 
ســنگین در غرب کارون و تولید محصولات ارزشــمند بــا معاونت علمی و فناوری 

ریاست جمهوری به ارزش 5۰ میلیون دلار در حال اجرا است.
مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان با بیان اینکه پروژه های بســیاری با هدف 
افزایش بهره وری و توســعه فناوری های نوین در صنعت نفت در حال انجام اســت، 
ادامــه داو: ما به دنبال ســرمایه گذاری در نیروگاه های خورشــیدی در منطقه غرب 
کارون با ظرفیت 2۰ و ۱5 مگاوات هســتیم و همچنین طرح ســاخت پالایشگاه به 

ارزش 8۰ میلیون دلار در میدان اروند نیز در حال پیگیری است.

 نیروگاه های خورشیدی 1۵ و ۲0 مگاواتی در غرب کارون احداث می شود

پنجره ایرانیان؛ پیرو تصمیم وزارت صمت، ســهمیه مازاد 
بازرگانی به میزان ۱35 درصد سهمیه سالیانه مربوطه برای 
ثبت ســفارش کالای پنل و اینورتر خورشیدی برای تمامی 

شرکت ها اختصاص یافت.
به گزارش روابط عمومی گمرک ایران؛ بر اساس اعلام 
گمرک ایــران، پیرو تصمیم وزارت صمت، ســهمیه مازاد 
بازرگانی به میزان ۱35 درصد سهمیه سالیانه مربوطه برای 
ثبت ســفارش کالای پنل و اینورتر خوشــیدی )با تعرفه ی 
85۴۱۴3۰۰( برای تمامی شرکت ها اختصاص یافته است.

به عبارتی درصورتی که شخص / شرکتی از همه سهمیه 
بازرگانی خود استفاده نماید، سهمیه مازادی به میزان ۱35 
درصد سهمیه واردات ســالیانه جهت ثبت سفارش کالای 

مذکور به شخص / شرکت اختصاص می یابد.
لازم به ذکر اســت این ســهمیه مازاد تنها به ســهمیه 
بازرگانــی و کالای پنل و اینورتر خورشــیدی تعلق گرفته 
و درصورتی کــه کالایی غیر از کالای مذکــور در پرونده 
ثبت ســفارش وجود داشته باشــد، دیگر امکان استفاده از 

سهمیه مازاد وجود ندارد.

 سهمیه واردات مازاد برای واردکنندگان پنل و اینورتر خورشیدی
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 پنجره ایرانیان؛ یک کارشــناس انرژی گفت: برای 
مشــارکت مردم در رشــد اقتصادی باید شرکت های 
تعاونی مردمی ایجاد شــوند که بتوانند از سرمایه های 
خرد اســتفاده کننــد و در پروژه های بــزرگ به ویژه 

انرژی های نو سرمایه گذاری و مشارکت داشته باشند.
محمدحسین احمدی کارشــناس انرژی با اشاره به 
اینکه بســترهای لازم برای سرمایه گذاری مردم و تبع 
از آن رشد اقتصادی فراهم نشده است، گفت: مشارکت 
مردم در رشــد اقتصادی نیاز به زیرساخت های مناسب 
و تأمین مالی مناســب دارد و متأسفانه زیرساخت های 
لازم فراهم نشــده که ســرمایه مردمی به این سمت 

سوق پیدا کنند.
او ادامــه داد: یکی از روش های مرســوم و متداولی 
کــه در دنیا مورداســتفاده قرار می گیــرد تأمین مالی 
زیرساخت های انرژی )به ویژه انرژی های نو( است که 
در ایران بستری برای آن فراهم نشده است که می تواند 
در پروژه های برقــی، گازی و به خصوص نیروگاه های 
خورشیدی که یک مزیتی دارد زیرا با سرمایه های خرد 
و کلان قابل احداث است زیرا نیروگاه های خورشیدی 
این قابلیت را دارند که در مقیاس های متفاوت احداث 
شــوند، اگر بستری برای آن فراهم شود قطعاً مردم در 

آن مشارکت می کنند.

این کارشــناس انــرژی اضافه کــرد: همچنین در 
ویژه ای  فرصت های  مصرف  بهینه ســازی  پروژه های 
برای مشارکت مردم وجود دارد اما لازمه آن این است 
که یک بازاری ایجاد شود که انرژی صرفه جویی شده 

را به کار بگیرند به عبارتی در آن بازار فروخته شود.
احمــدی اضافه کرد: بورس انرژی اقدامی مناســب 
بود اما مشــکلی که دارد آنکه انرژی که در آن مبادله 
می شــود برای مصرف کنندگان صنعتی اســت اما اگر 

قانون یا بستری فراهم شــود که مردم هم بتوانند در 
بورس انرژی، انــرژی صرفه جویی خود را بفروشــند 
فرصت ویژه ای برای مشارکت در این حوزه است. او ادامه داد: 
یکی از مهم ترین اقداماتی که برای مشــارکت مردم در رشد 
اقتصادی می توان در این حوزه انجام داد آنکه شــرکت های 
تعاونی مردمی ایجاد شــوند که بتوانند از ســرمایه های خرد 
اســتفاده کند و مردم هــم بتواننــد در پروژه های مختلف 

سرمایه گذاری کرده و مشارکت داشته باشند.

 نیروگاه های خورشیدی با سرمایه های خرد و کلان قابل احداث است

پنجره ایرانیان؛ مدیرکل امور اقتصادی و دارایی خراســان جنوبی گفت: ۱6 مگاوات نیروگاه 
خورشیدی با سرمایه گذاری خارجی در خراسان جنوبی در دست اجرا است.

به گزارش مهر، مرتضی ذاکریان در ســتاد توسعه انرژی های تجدیدپذیر استان با اشاره به 
اهمیت توسعه انرژی خورشــیدی در استان، اظهار داشت: با افزایش توانمندی در این حوزه، 
می توان از قطعی برق صنایع جلوگیری کرد. او ناترازی برق کشــور را یک موضوع فرابخشی 

و کلان ملی دانست.
ذاکریــان با بیان اینکه در حال حاضر ۱8 مگاوات نیروگاه خورشــیدی با ســرمایه گذاری 
خارجی در اســتان فعال است، افزود: نیروگاه های ۱۰ مگاواتی خوسف، 7 مگاواتی سربیشه و 

۱ مگاواتی بشرویه به شبکه متصل شده اند.
او بیان داشت: ۱6 مگاوات دیگر نیز با سرمایه گذاری خارجی در دست اجرا است که شامل 
دو سه مگاواتی در خوسف )آماده بهره برداری حدوداً تا یک ماه دیگر( و ۱۰ مگاوات سربیشه 

)بهره برداری حدوداً در اردیبهشت ماه( می شود.
به گفته او سرمایه گذار پروژه خوسف برای سرمایه گذاری 6۰ مگاوات دیگر در استان اعلام 

آمادگی کرده است.

ذاکریــان با تأکید بر اینکه خراســان جنوبی از اســتان های پیشــرو در تولید انرژی های 
تجدیدپذیر اســت، گفت: بیــش از 5۰ درصد برق تجدیدپذیر کشــور مربوط به نیروگاه های 

خورشیدی و 35 درصد مربوط به نیروگاه های بادی است.
مدیرکل امور اقتصادی و دارایی خراســان جنوبی بیان داشــت: لازم اســت مشوق هایی 
برای ســرمایه گذاران در حوزه انرژی های تجدیدپذیر در نظر گرفته شود و همچنین، مشکل 

زیرساخت ها و اتصال به شبکه باید پیگیری شود.
او با اعلام اینکه خراسان جنوبی همچنان رتبه پنجم سرمایه گذاری کشور را داراست، افزود: 
بســیاری از دستگاه های اجرایی استان هنوز تکلیف قانونی درزمینه تولید 2۰ درصد برق مورد 

نیاز خود از انرژی های تجدیدپذیر را اجرا نکرده اند.
مدیرکل امور اقتصادی و دارایی خراســان جنوبی بیان داشت: اجرای این مهم، هم اجرای 
تکلیف قانونی و هم صرفه جویی برای دستگاه را به دنبال دارد. همچنین، باید از ظرفیت های 

گمرکات استان برای ورود پنل های خورشیدی استفاده شود.

 16 مگاوات نیروگاه خورشیدی با سرمایه گذاری خارجی در دست اجرا است
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پنجره ایرانیان، معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتاندار 
خراســان جنوبی از وارد مدار شدن ۴3 مگاوات انرژی نو در 

استان خبر داد.
به گزارش مهر، مهدی جعفری در ستاد توسعه انرژی های 

تجدیدپذیر اســتان اظهــار کرد: ۴3 مــگاوات انرژی نو در 
خراســان جنوبی تاکنون وارد مدار شده است و ۴3۹ مگاوات 

انرژی تجدیدپذیر هم در استان در حال اجرا است.
به گفته او بر اساس قانون ابلاغی در دولت چهاردهم باید 

دســتگاه های اجرایی در مدت چهار سال، 2۰ درصد مصرف 
برق خود را از محل انرژی های تجدیدپذیر تأمین کنند.

جعفری در ادامه این جلسه خاطرنشان کرد: تا خرداد سال 
آینده 3۴ مگاوات انرژی تجدیدپذیر توســط سرمایه گذاران 
خارجــی به بهره برداری می رســد. معــاون هماهنگی امور 
اقتصادی اســتاندار خراسان جنوبی متذکر شد: ساختگاه های 

مدنظر سرمایه گذاری خارجی با اولویت باید پیگیری شود.
جعفری تصریح کرد: در راستای ایجاد نیروگاه خورشیدی 
کوچک مقیاس در جوار چاه های کشاورزی در مرحله نخست 
2۰۰ نیروگاه خورشــیدی در دســتور کار قرار دارد که ۱۹6 
نیروگاه با اعتبار 26۰ میلیارد تومان به بانک ها معرفی شده اند 

و تاکنون برای اجرای 35 طرح سپرده گذاری شده است.
به گفته او پیگیرهای لازم در خصوص پرداخت تسهیلات 
در این زمینه باید انجام شــود تا هرچه سریع تر این طرح ها 

اجرایی شوند.
انرژی های تجدیدپذیر  جعفری درباره ایجاد ســایت های 
در چهار شــهرک صنعتی استان متذکر شد: بیشترین میزان 
حمایت را از ســرمایه گذاران ایجاد انرژی های تجدیدپذیر در 

خراسان جنوبی انجام می دهیم.

 43 مگاوات انرژی نو در خراسان جنوبی وارد مدار شد

پنجره ایرانیان؛ رئیس گروه پتانسیل سنجی انرژی های تجدیدپذیر ساتبا گفت: ارزیابی 5۰۰ 
ســاختگاه برای احداث ۱5۰۰ مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر آغاز شده تا ناترازی انرژی و تأمین 

برق پایدار تا پیک برق سال ۱۴۰۴ برطرف شود.
بــه گزارش خبرگزاری مهــر، علیرضا محمودپور رئیس گروه پتانسیل ســنجی انرژی های 
تجدیدپذیر ساتبا گفت: گروه های کارشناسی ساتبا با همکاری شرکت های توزیع نیروی برق، 
نمایندگان اســتانداری، سازمان منابع طبیعی و سایر دستگاه های اجرایی ذی ربط در استان ها، 
فرایند ارزیابی میدانی 5۰۰ ساختگاه نیروگاهی برای احداث ۱5۰۰ مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر 
را با هدف کاهش ناترازی انرژی تا پیک برق سال آینده و تسریع در صدور مجوزهای زمین 
نیروگاه ها، از استان های خراسان رضوی، خراسان شمالی، فارس و یزد آغاز کردند و درمجموع 

طی 5 روز بازدید، حدود ۱۰ هزار کیلومتر پیمایش توسط پنج تیم صورت گرفت.
ســرگروه کارشناسی ارزیابی ســاختگاه ها در چهار اســتان گفت: در بازدید میدانی و فنی 
کارشناســان از بیش از 2۰۰ ســاختگاه چهار اســتان کشور، بالغ بر ۱5۰ ســایت نیروگاهی 
بــا ظرفیت مجموع بیش از 5۰۰ مــگاوات برای آغاز عملیات اجرایی ســاخت نیروگاه های 

تجدیدپذیر در طرح تولید در توزیع، مورد تأیید قرار گرفت و تحویل پیمانکار اجرایی شد.
او هماهنگــی لازم بــا مســئولان ذی ربط در اســتان ها برای حل مشــکلات مربوط به 
ســاختگاه های انتخابی و اتخاذ تصمیمات نهایی در محل سایت های نیروگاهی را از مزایای 
بازدیــد میدانی، عنوان و خاطرنشــان کــرد: بازدیدهای میدانی از ســاختگاه ها با همکاری 
نماینــدگان ســاتبا، مجریان توســعه انرژی هــای تجدیدپذیر در شــرکت های توزیع برق، 
مدیران امور برق شهرســتان ها، مدیران امور اراضی شهرستان، نمایندگان معاونت اقتصادی 

استانداری ها و نمایندگان ویژه فرمانداری شهرستان ها انجام شده است.
رئیس گروه پتانسیل ســنجی انرژی های تجدیدپذیر ســاتبا اضافه کرد: حضور مسئولان 
اســتانی و منطقه ای در ســاختگاه ها سبب جلب مشــارکت مدیران ذی ربط برای تسهیل و 
تسریع در اخذ مجوزهای لازم و آماده سازی زیرساخت های لازم در جهت توسعه نیروگاه های 

تجدیدپذیر شده است.
محمودپور، هدف از بازدیدهای میدانی ساختگاه های نیروگاهی را مشاهده نوع خاک بستر، 

شرایط اتصال به شبکه برق، داده برداری های تکمیلی و تصمیم گیری در محل ساختگاه برای 
تأیید یا رد محل ســایت برای اجرای پروژه نیروگاه های تجدیدپذیر، دانست و یادآور شد: قرار 
اســت با همکاری شرکت های توزیع برق در سراسر کشور ۱5۰۰ مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر 

در 5۰۰ ساختگاه تا قبل از پیک برق سال ۱۴۰۴ وارد مدار بهره برداری شوند.
او تصریح کرد: ســاختگاه های بررسی شده توسط شرکت های توزیع برق با در نظر گرفتن 
نیاز شبکه و رفع مشــکلات بحران زا انتخاب شده و ساخت نیروگاه در ساختگاه های انتخابی 
توجیه فنی و اقتصادی دارد. این طرح در راســتای برنامه های توســعه ای دولت برای کاهش 
ناترازی انرژی و تأمین برق پایدار در تابســتان ســال آینده اجرا می شود و همکاری نزدیک 
ساتبا، توانیر و شــرکت های توزیع برق، نقش کلیدی در تسریع فرآیند احداث این نیروگاه ها 
داشــته اســت.محمودپور در پایان گفت: بازدیدهای میدانی زمینه آموزش عملی گروه های 
کارشناسی شرکت های توزیع برق و منابع طبیعی به منظور شناخت دقیق شاخص ها و انتخاب 
بهترین ســاختگاه مطابق با اصول پتانسیل سنجی فنی و اقتصادی را فراهم کرده است. وی 
خاطرنشان کرد: در بررسی های میدانی کارشناسان ساتبا و مقامات منطقه ای در شهرستان ها، 
برق شــوق امید را در چشمان مردم محلی و محروم برای تأمین برق پایدار دیدیم که همین 

امر همت ما برای روشنایی بخشیدن به خانه ها در نقاط دور ایران افزون کرده است.

 احداث 1۵00 مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر در 4 استان
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پنجره ایرانیان؛ وزیر نیرو گفت: مسابقه در مصرف، ناترازی برق را ادامه دار می کند، 
اما اگر مصرف منطقی شود ناترازی بهبود و به استانداردهای بین المللی می رسد.

به گزارش روابط عمومی وزارت نیرو، عباس علی آبادی درباره چشــم انداز ناترازی 
برق توضیح داد و افزود: باید بگویم ناترازی دو وجه تولید و مصرف دارد و ما در این 

رابطه در 3 سطح برنامه ریزی کرده ایم.
وزیر نیرو ادامه داد: اول برنامه ریزی کوتاه مدت برای عبور از تابســتان آینده است 
و برنامه ریزی ما این ناترازی را بســیار کاهش می دهد که یک ســمت آن تقاضا و 
سمت دیگر تولید است، به طوری که در سمت تولید چندین طرح بزرگ در کوتاه مدت 
تعریف کردیم که نخســت تکمیل واحدهای ناتمام و ســاخت واحدهای جدید بوده 

جمع آن ها 36۰۰ مگاوات است.
علی آبادی افزود: طرح کوتاه مدت دیگر تعمیرات نیروگاهی است تا خروج اضطراری 
را کم کنیم، گرچه به خاطر زمســتان هنوز نتوانستیم برخی واحدهای بخار را از مدار 
خارج کنیم و به همین دلیل وقت کمی داریم تا تعمیرات این واحدها را انجام دهیم.
او ادامه داد: باید حدود ۱2۰ هــزار مگاوات تعمیرات نیروگاهی انجام دهیم، چون 
برخــی نیروگاه ها دو بار نیــاز به تعمیر دارند، برخی واحدهــای نیروگاهی تعمیرات 

دوره ای و برخی دیگر به تعمیرات اساسی نیاز دارند.

وزیــر نیرو گفت: اقدام دیگر این اســت که برخی واحدهــای قدیمی نیاز به ارتقا 
کیفیت دارند که برای انجام این کار برنامه ریزی لازم انجام شده است.

او با اشــاره به این که به خاطر شرایط جوی از همه ظرفیت برخی نیروگاه استفاده 
نمی کنیــم، افزود: چون دمــای ورودی توربین بالاســت از حداکثر ظرفیت توربین 
نمی توانیم اســتفاده کنیم، به همین دلیل طرح هایی چون آب پاشیدن و سیستم های 
کنترل تراکمــی برای خنک کردن توربین ها وجود دارد تا بهره وری را بیشــتر کند 
که این شــیوه در حال انجام است. )استفاده از این روش در واحدهای بخار و گازی 

مرسوم است(.
علی آبادی گفــت: طرح هایی درباره رفع محدودیت شــبکه وجود دارد که تلاش 
می کنیم این ظرفیت ها را به کارگیریم مثل افزایش ارتفاع ســد سیاه بیشه، چون آب 

بیشتری ذخیره شده و می تواند تا 2 ساعت برق بیشتری تولید کند...
او یکــی دیگر از برنامه های کوتاه مدت در نیروگاه آبی را توان راکتی و بیان کرد و 
گفت: ازا ین ظرفیت می توانیم بیشتر استفاده کنیم درحالی که قبلًا از این ظرفیت ها 

استفاده نشده است.
علی آبادی همچنیــن گفت: ظرفیت نیروگاه های تجدیدپذیر در دولت چهاردهم از 
۱3۰۰ مــگاوات فراتر رفت و ما تلاش می کنیم نیروگاه های نیمه کاره را به ســرعت 

تکمیل کنیم و تا پایان سال به بیش از 2 هزار مگاوات برسانیم.
وزیر نیرو افزود: تا اوج مصرف تابستان، ظرفیت نیروگاه های تجدیدپذیر از 3 هزار 
مگاوات عبور می کند و تا پایان تابســتان به رقم 5 هزار مگاوات می رسد. همچنین 
افزایش ظرفیت نیروگاه های تجدیدپذیر یکی دیگر از برنامه های وزارت نیرو اســت 

که قبلًا کمتر موردتوجه قرار گرفته است.
علی آبادی افــزود: در حال حاضر هفته ای 2۰ مگاوات بــه ظرفیت تجدیدپذیرها 
افزوده می شــود و هم اکنون نیز ظرفیت تجدیدپذیرها از ۱7۰۰ مگاوات عبور کرده 
اســت و اجرای اهداف برنامه ها هفتم به همکاری و مشارکت مردم و دولت و تأمین 

مالی بستگی دارد.
وزیر نیرو افزود: هم اکنون برای ســاخت 35 هزار مــگاوات در بخش تجدیدپذیر 

متقاضیان سرمایه گذاری ثبت نام کردند.

پنجره ایرانیان؛ استاندار خراسان جنوبی گفت: دستگاه های 
اجرایی استان به تکلیف قانونی خود درزمینه تامین 2۰ درصد 

برق موردنیاز دستگاه از انرژی های تجدیدپذیر عمل کنند.
به گزارش مهر، ســید محمدرضا هاشمی در ستاد توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر استان، گفت: پیگیری های لازم برای 

راه اندازی نیروگاه حرارتی زغال سنگ انجام شده است.
او بابیــان اینکه برای حل اختلاف بین بنیاد مســتضعفان 
با وزارت نیرو در بحث ســیکل ترکیبــی قاین هم پیگیری 
در حال انجام اســت، افزود: فاز نخست نیروگاه بادی دُرح به 
ظرفیت تولید ۱۰ مــگاوات و بااعتبار ۹ هزار و ۹۱۰ میلیارد 

ریال دهه فجر افتتاح شد.
استاندار خراســان جنوبی خاطرنشان کرد: تکمیل فازهای 
بعدی این نیــروگاه با ظرفیت 5۰ مگاوات به زمین نیاز دارد 

که باید اقدام لازم برای تأمین آن انجام شود.
هاشمی با اشاره به اینکه خراســان جنوبی درزمینه تولید 
انرژی های نو در کشــور پیشــگام اســت، ادامه داد: به طور 
میانگین 2 درصد انرژی برق کشــور از محل انرژی های نو 
تأمین می شود و این در حالی است که این میزان در خراسان 

جنوبی ۱۱ درصد است.

او متذکر شد: ایجاد نهضت انرژی های نو در دستگاه های 
اجرایی خراسان جنوبی در راستای 2۰ درصد تأمین برق باید 
اجرایی شود و استانداری خراسان جنوبی هم در این خصوص 

عمل خواهد کرد.

به گفته استاندار خراســان جنوبی در شورای گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی دســتور تشکیل ســتاد تسهیل و 
ســرمایه گذاری انرژی تجدیدپذیر به شــرکت توزیع نیروی 

برق خراسان جنوبی ابلاغ شد.

 هفته ای ۲0 مگاوات به ظرفیت تجدیدپذیرها افزوده می شود

 به تکلیفِ تامین برق خورشیدی عمل شود
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پنجره ایرانیان؛ بزرگ ترین تفاهم نامه در حوزه انرژی  
خورشــیدی کشــور باهدف گذاری برای ایجاد 76۰۰ 
مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر توســط بخش خصوصی و 
بین ســه استان اصفهان، چهارمحال و بختیاری و یزد 

امضا شد.
به گــزارش مهــر، تفاهم نامــه راهبردی توســعه 
نیروگاه های خورشیدی و بهینه سازی مصرف انرژی در 
روشنایی معابر در نشســت اصفهان، هاب انرژی های 
نویــن ایران با حضور نمایندگان اســتان های هم جوار 

چهارمحال و بختیاری و یزد امضا شد.
در این نشســت که در اتاق بازرگانــی اصفهان و با 
حضور ســرمایه گذاران بخش خصوصی و مســئولان 
دولتی برگزار شــد، تفاهم نامه همکاری سه استان در 
حوزه توســعه انرژی های تجدیدپذیــر در اصفهان با 
هدف گــذاری برای ایجاد هفت هــزار و 6۰۰ مگاوات 
نیروگاه خورشیدی طی سه سال دولت چهاردهم منعقد 
شد درحالی که ســهم استان اصفهان تولید پنج هزار و 

3۰۰ مگاوات تا پایان برنامه هفتم است.
در این نشســت مهدی جمالی نژاد استاندار اصفهان 
با اشاره به اینکه کشور در حوزه اقتصادی و بین المللی 
در شرایط سختی قرار دارد، اظهار کرد: فضای موجود 
نیازمند همراهی، همدلی و هم افزایی و داشــتن برنامه 

برای حل وفصل مشکلات است.
او بابیان اینکه در حوزه شــهری، عمرانی، اقتصادی 
و امنیتی برنامه های مفصلی برای اســتان در دســت 
تهیه اســت، افــزود: به تازگی برنامه هــاب اقتصادی 
اســتان اصفهان پس از ده ها جلســه تدوین و در آن 
پیش بینی شده که تا پایان دولت چهاردهم اصفهان چه 

میزان رشد اقتصادی داشته باشد.
اســتاندار اصفهان بابیان اینکه در تمــام حوزه ها با 
برنامه پیش خواهیم رفت، تاکید کرد: اولویت اســتان 
اصفهان در دولت کنونی بر ســه محور گردشــگری، 
هوش مصنوعــی و انرژی هــای تجدیدپذیر متمرکز 

خواهد بود.
جمالــی نژاد با اشــاره به اینکه اصفهان از گذشــته 
مهد گردشــگری ایران بوده اســت، خاطرنشان کرد: 
اصفهان با داشــتن 22 هزار جاذبــه تاریخی و اینکه 
ســه دوره پایتخت ایران بــوده، شــرایط ویژه ای به 

لحاظ گردشــگری دارد و ازاین رو طرح مثلث طلایی 
گردشگری و گونه های مختلف گردشگری در این دوره 

برای اصفهان پیش بینی شده است.
او بابیان اینکه در حوزه هوش مصنوعی برنامه عملیاتی 
آماده شده و دستگاه های استان در این زمینه فعال شدند، 
اضافــه کرد: بر پایه برنامه ریزی های موجود قرار اســت 
ســال آینده ســه هزار میلیارد تومان در حوزه توســعه 

هوش مصنوعی در استان سرمایه گذاری و هزینه کنیم.
اســتاندار اصفهــان با اشــاره به اینکــه در محور 
انرژی های نو و تجدیدپذیر برای این استان ایجاد پنج 
هزار و 3۰۰ مگاوات نیروگاه پیش بینی شده است، ابراز 
کرد: در این راســتا به طور تقریبی جلســات روزانه در 
استان برگزار می شــود و برای مثال برای 8۰ شهرک 

صنعتی برنامه ریزی شده است.
جمالی نژاد بابیان اینکه حمایت مسئولان ملی می تواند 
به تحقق اهــداف بزرگ ترین تفاهم نامــه انرژی های 
خورشیدی کشــور که امروز در اصفهان به امضا رسید، 
سرعت ببخشد، تصریح کرد: همدلی استان های مجاور 
در این راســتا بسیار مؤثر است، اکنون درگیر تنش های 
آبی هســتیم و این مقوله از مصادیقی است که اختلاف 

ایجاد می کند و نیاز به انسجام بیشتر است.
او تاکید کرد: تنها زمانی می توانیم بر مشکلات فائق 
شــویم که دست در دست هم باشــیم؛ در این شرایط 
ســخت همه باید دست به دســت یکدیگر دهیم و در 

درون کشور باهم زاویه نداشته باشیم.
اســتاندار اصفهان با اشــاره به اینکه بار بسیاری از 
مشکلات موجود در کشــور بر فلات مرکزی بوده که 
رفع آن نیازمند همدلی است، تاکید کرد: هرگونه مانعی 

در این مسیر وجود دارد بی تردید باید حل وفصل شود و 
برای این مهم باید هم قسم شویم.

جمالی نژاد افزود: خوشــبختانه درزمینه بســیاری از 
مشکلات به نظر می رسد دیالوگ مشترک وجود دارد و 
ازاین رو موضوع آب را نیز می توانیم با یکدیگر حل کنیم.

او خاطرنشــان کرد: تعهــد دولت ایجــاد ۱2 هزار 
مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر تا پایان برنامه هفتم توسعه 
اســت درحالی که امروز تفاهم نامه ایجاد هشــت هزار 
مگاوات امضا شــد که تأمین 7۰ درصد آن را اســتان 

اصفهان تقبل کرده است.
زمان بهره برداری دوساله است

در ادامه این نشســت ســعید محســنی مدیرعامل 
برق منطقه ای اســتان اصفهان نیــز اظهار کرد: امروز 
تفاهم نامــه ایجــاد 76۰۰ مگاوات نیــروگاه با هفت 

سرمایه گذار منعقد شد.
او با بیان اینکه این نیروگاه ها در سایت های مختلف 
بــا ظرفیت های متفاوت در سراســر اســتان پراکنده 
خواهنــد بود، افزود: زمــان بهره بــرداری از این ها 2 
ســاله پیش بینی شــده اما با توجه به محدودیت هایی 
که ممکن اســت در حوزه تأمین ارز، نقدینگی و تأمین 
مالی پروژه ها ایجاد شــود، هدف گذاری تا پایان دولت 

چهاردهم و برنامه هفتم توسعه پیش بینی شده است.
مدیرعامل برق منطقه ای اصفهان با اشــاره به اینکه 
نیاز برق مصرفی کشــور 8۰ هزار مگاوات است و بین 
۱8 هزارتا 2۰ هزار مــگاوات کمبود برق داریم، گفت: 
نیاز مصرف برق در استان اصفهان هفت هزار مگاوات 
اســت و 2 هزار مگاوات کســری داریم که با تحقق 
اهــداف تفاهم نامه هــای امروز علاوه بــر رفع کمبود 
برق اســتان اصفهان مازاد آن نیز به شبکه سراسری 
تزریق شــده و می تواند بــه رفع کمبود انرژی ســایر 

استان ها کمک کنند.
محســنی بابیان اینکه دولت ایجاد پنج هزار و 3۰۰ 
مــگاوات نیروگاه تجدیدپذیر را تــا پایان برنامه هفتم 
برای اســتان اصفهان پیش بینی کرده و ایجاد 76۰۰ 
هزار مگاوات نیروگاه آرزویی خوش بینانه اســت، ابراز 
کرد: بنا بر پیگیری های صورت گرفته توســعه شبکه 
برق در حوزه انرژی های خورشــیدی نیز چهار میلیارد 

یورو برآورد می شود.

 بزرگ ترین تفاهم نامه انرژی خورشیدی کشور در اصفهان امضا شد
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پنجره ایرانیان؛ نخســتین نشست شــورای راهبری 
انــرژی در حالــی در کرمان برگزار شــد کــه معاون 
هماهنگی امور عمرانی اســتاندار گفت: احداث حدود 
ســه هزار مگاوات نیروگاه خورشــیدی بزرگ مقیاس 
و  برنامه ریزی شــده  اســتان  در  کوچک مقیــاس  و 

تفاهم نامه های آن ها در دست انجام است.
به گزارش ایرنا ســید مصطفی آیت اللهی موســوی 
در اولین نشســت شورای راهبری انرژی استان که در 
ســالن پیامبر اعظم )ص( استانداری برگزار شد افزود: 
برنامه ریزی کردیم 2 هزار مگاوات نیروگاه خورشیدی 
بزرگ مقیاس با کمک صنایع و معادن بزرگ اســتان 
و اســتفاده از ظرفیــت قانونی احداث شــود که این 

تفاهم نامه مراحل انتهایی خود را طی می کند.
او بیــان کرد: این تفاهم نامه بین مجموعه صنعت ما 
و مجموعه برق منطقه ای مبادله خواهد شــد، مجوزی 
که برای هزینه کرد باید اخذ شــود نیز در دستگاه های 
نظارتی مطرح و مجوز آن اخذشده و در عمل می توانیم 
به زودی شــاهد شــروع عملیات اجرایی احداث حدود 
2 هزار مگاوات نیروگاه بزرگ مقیاس خورشــیدی در 

استان از سوی صنایع باشیم.
معاون اســتاندار کرمان گفت: همچنین برای کمک 
به مدیریــت مصرف برق، رفع کمبــود و ناترازی که 
وجود دارد، قرار است توافقی بین مجموعه شرکت های 
توزیع برق اســتان و مجموعه دفاتر شهری و روستایی 
مبادله شــود که با اســتفاده از ظرفیتی که برای این 
مجموعه ها مهیا شده، حدود هزار مگاوات نیروگاه های 

کوچک مقیاس را در استان برنامه ریزی کنیم.
او افزود: شهرداری ها و دهیاری ها زمین را در اختیار 
بگذارند و مراقبت و نگهداری را داشــته باشند، نصب 
نیروگاه با شرکت برق باشد؛ در این زمینه نیاز است از 
تهران مجوز گرفته شود که مکاتبه آن انجام شده و بعد 
از اخذ مجوز و مبادله موافقت نامه که انجام شــد، این 
هم در برنامه ما قرار دارد و تا اینجا ســه هزار مگاوات 

انرژی خورشیدی تولید می شود.
آیت اللهی موسوی گفت: علاوه بر این، سرمایه گذاران 
بخــش خصوصی که تا این لحظــه مراجعه کردند به 
شرکت های برق منطقه ای و شرکت های توزیع معرفی 
شدند و متناســب با حجم کاری که می خواهند انجام 
دهند، اطلس نیروگاهی توســط شرکت برق منطقه ای 
استان آماده شده و ســرمایه گذار می داند برای احداث 
نیروگاه در کدام نقطه امکان اتصال به شــبکه و تامین 

برق وجود دارد لذا انتخاب و شروع به کار می کند.
او اظهار داشــت: توافقــی هم بــا مجموعه بانک 
گردشــگری انجام شــده و این بانک بــرای پرداخت 
تسهیلات که فعلا هیچ جا داده نمی شود اعلام آمادگی 
کرده که بعد از برگزاری جلســه و هماهنگی اگر این 
اتفاق هم بیفتد و تســهیلات مناسب باشد، متقاضیان 

استفاده کنند.

معاون عمرانی استاندار کرمان افزود: موضوع بعدی 
برای کاهش مصرف گاز در اســتان پیش بینی شده با 
توجه به نوع بخاری هایی که بعضا اســتفاده می شود و 
مصرف زیاد گاز دارند و پرمصرف هستند، توافقی بین 
صنایع و معادن استان، شرکت گاز و مجموعه همیاری 

استان تنظیم کنیم.
او گفت: بر اســاس این توافــق تامین بخاری های 
کم مصرف با منابع مالی صنایع انجام شود، بخاری های 
پرمصرف حذف و بخاری کم مصــرف در اختیار افراد 
گیرد، آنچه درواقع صرفه جویــی گاز اتفاق می افتد در 
اختیــار صنایع قرار گیرد که بخشــی از تولیدشــان را 

بتوانند بهتر انجام دهند.
آیت اللهی موســوی در بخش دیگر سخنانش اظهار 
داشــت: پیرو تصمیم اتخاذ شــده در جلســه شورای 
گفت وگوی دولت و بخش خصوصی مبنی بر اســتفاده 
از توان بخش خصوصی و مدیریت اســتان برای تامین 
انرژی هــای تجدیدپذیر که عمدتا انرژی خورشــیدی 
اســت و احداث نیروگاه خورشیدی، مقرر شد کارگروه 
انرژی هم ازاین جهت و هم به منظور مدیریت مصرف 
انرژی تا جایی که در اختیار استان قرار دارد، به صورت 
مســتمر تشــکیل و جلســه دیگری به عنوان شورای 
راهبــری انرژی هــای تجدیدپذیر هرمــاه یک بار با 
مدیریت شخص استاندار تشکیل و گزارش دستگاه ها 

در این جلسه ارائه شود.
او افزود: متناســب با آن تصمیم و دستوری که داده 
شد و ازآنجاکه محدودیت های زیادی را در این ایام از 
بابت مصرف انرژی و تامین سوخت برای نیروگاه های 
استان داشتیم جلسات زیادی را به عنوان کارگروه شاید 
هفته ای یک بار یا چند بار داشــتیم که برخی جلسات 

مشترک با کشور یا در سطح داخل استان بود.
معاون استاندار کرمان گفت: از بابت مدیریت مصرف 
انرژی هم تصمیم گیری شد چون اساس بر قطع انرژی 
بعضی از مصرف کننده ها بود و برای اینکه در اســتان 
این اتفاق نیفتد و تبعات کمتری داشــته باشــیم سعی 

کردیــم مدیریت کنیم و تا جایی که امکان دارد قطعی 
به نوعی باشــد که همه بخش ها بتوانند حداقل استفاده 

را انجام بدهند.
او بیان کرد: برای نمونه در مصوبه ای که ابلاغ شــده 
بود و دوستان باید لحاظ می کردند شهرک های صنعتی 
کلا بایــد تعطیل می شــد ولی ما در اســتان تصمیم 
گرفتیم با کمک مدیریت شــرکت شهرک ها و با یک 
برنامه ریزی، قطعی را به 2 روز محدود کنیم و بقیه ایام 
بتوانند تولید را داشــته باشند تا تولید هم دچار لطمه و 

ضرر نشود.
آیت اللهی موســوی گفت: هرچند بخشی از زیان ها 
وجود دارد ولی علاج این اســت کــه بتوانیم مدیریت 
کنیــم و درباره تامین ســوخت نیروگاه ها در مجموعه 
شــرکت های نفت و گاز همکاری خوبی شــد و بارها 
پیگیری می کردیم و نهایتا سعی کردیم هیچ نیروگاهی 
را از دســت ندهیم حتی اگر با حداقل ســوخت امکان 
وجود داشــت نیروگاه فعال باشــد که تولید برق دچار 

مشکل نشود.
او افــزود: در زمان هایی دچار بحران بســیار زیادی 
شــدیم و هرلحظه احتمال خروج از مدار وجود داشت 
ولی بــا مدیریتی که انجام شــده و همــکاری همه 
مجموعه ها توانســتیم از شــرایط پیک ســخت )اوج 
مصــرف( عبور کنیــم، هرچند نحــوه پیش بینی ها و 
محدودیت ها به گونه ای است که امکان دارد مجدد هم 

دچار مشکل شویم.
معاون عمرانی اســتاندار کرمان گفت: سعی کردیم 
محدودیت ها را در حوزه مســکونی کمتر انجام بدهیم 
هرچنــد که قطعی برق وجود دارد و می دانیم در برخی 
از نقاط بعضا دو نوبت قطعی برق هم وجود داشته باشد 
ولی این در ســطح کشور است و حتی بیشتر هم وجود 
دارد لذا با ناترازی که هســت باید به این شکل عبور 
کنیم و ســردی هوایی که اتفاق افتاد و تولیدی که در 
نیروگاه ها بخصوص حوزه شــمال کشور دچار مشکل 

بود بایستی مدیریت انجام می شد.

 نخستین شورای راهبردی انرژی برگزار شد
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پنجره ایرانیان؛ اســتاندار کرمان گفت: تولید 2 هزار 
مگاوات انرژی خورشیدی را به عنوان چشم انداز توسعه 

فعالیت های استان قرار داده ایم و پیگیری کردیم.
به گزارش ایرنــا، محمدعلی طالبی گفت: اســتان 
کرمان در چشــم انداز پیش رو حــرف زیادی در حوزه 

تولید انرژی خورشیدی کشور خواهد داشت.
او بابیان اینکه توسعه انرژی خورشیدی از اولویت های 
کاری در برنامه های ارائه شده به هیات دولت بوده است 
عنوان کرد: ظرفیت ها و زمینه توســعه این نوع انرژی را 

به عنوان یکی از بهترین مناطق کشور در اختیارداریم.
نماینده عالی دولت در استان کرمان اظهار داشت: در 

این زمینه 2 ساختار ستاد راهبری و سیاست گذاری کلان 
در حــوزه انرژی های تجدیدپذیر را در اســتان خواهیم 
داشــت که این حوزه را در یک ستاد پیگیری می کنیم و 

کمیته ای نیز به صورت هفتگی برگزار خواهد شد.
او گفت: بررسی ظرفیت ها، صدور مجوزهای بی نام و 
پیگیری موانع و مشکلات سرمایه گذاران را در جلسات 
هفتگی این کمیته در استانداری کرمان خواهیم داشت؛ 
در ایــن زمینه جای بخش خصوصی خالی اســت لذا 
نمایندگان اتاق بازرگانی به این کمیته اضافه شــوند تا 

ترکیبی جامع از اعضا داشته باشیم.
طالبــی ادامــه داد: کمیتــه ای را درزمینــه انرژی 

خورشیدی داشــتیم که جلســاتی هم برگزار کردند؛ 
اکنون این کمیته و ســاختار را با توجه به سیاست های 

انرژی خورشیدی در استان داریم.
به گزارش ایرنا در جلســه ای که بــا حضور فعالان 
بخش خصوصی برگزار شــد، مشــکلات تامین ارز و 
ســاخت نیروگاه ها باوجود ظرفیت های استان، تامین 
برق و زیرساخت به خصوص در جنوب کرمان، معافیت 
مالیاتی، مجوزهای سرمایه گذاری ازجمله موانع دریافت 
زمین و راهکارهای توسعه سرمایه گذاری استان به ویژه 
در بخش تولید انرژی موردبحث و بررســی مسئولان 

قرار گرفت.

 تولید ۲هزار مگاوات انرژی خورشیدی هدفی در استان کرمان

پنجره ایرانیان؛ ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر ایران تا اسفندماه ۱۴۰3 به یک هزار 
و 56۱.66 مگاوات رسید.

به گزارش ایرنا، بروز ناترازی در برق ضرورت توســعه هرچه بیشــتر انرژی های 
تجدیدپذیــر را چند برابر کرده اســت. بر همین اســاس دولــت چهاردهم تلاش 

گسترده ای را برای توسعه این نوع انرژی در کشور به کار گرفته است.
مســعود پزشکیان اواخر اسفندماه گذشــته، بر اراده جدی دولت در پیشبرد برنامه 
توســعه زیرساخت های تولید برق خورشیدی تاکید کرد و گفت: منابع لازم برای این 
طرح تأمین شده و انتظار می رود پیمانکاران و بخش هایی که سایر اقدام های مربوط 

را انجام می دهند هر چه سریع تر فعال شوند.
او افزود: دولت مصمم اســت هر مانعی را که بر ســر راه اجرای این طرح باشــد، 

رفع کند.
این تلاش ها در وزارت نیرو انجام شده و سبب رشد ظرفیت نیروگاه های تجدیدپذیر 
در کشــور شده است. بر این اساس نیروگاه های خورشیدی با 8۱۰.۰3 مگاوات سهم 
6۰ درصدی از مجموع یک هزار و 56۱.66 مگاوات انرژی های تجدیدپذیر ایران را 

به خود اختصاص داده اند.
نیروگاه هــای بادی نیز تا آغاز اســفندماه ۱۴۰3 با 376.3 مگاوات ســهمی 2۹ 

درصدی دارند.
نیروگاه های برق آبی کوچک هم با ۱۰۴.۰۴ مگاوات سهمی 8 درصدی از مجموع 

انرژی های تجدیدپذیر را دارا شــده اند. نیروگاه های زیست توده نیز با داشتن 22.۱3 
مگاوات سهمی 2 درصدی به خود اختصاص داده اند.

در آخرین رده نیروگاه های توربین انبســاطی قــرار دارند که با تولید ۹.6 مگاوات 
سهمی یک درصدی در سبد انرژی های تجدیدپذیر را دارند.

درمجموع انرژی های تجدیدپذیر کشور تا آغاز اسفندماه ۱۴۰3؛ هفت دهم درصد 
از کل تولید برق کشور را انجام داده اند.

 ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر کشور افزایش می یابد
76
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پنجره ایرانیــان؛ تاکنون پروانه 2۹ هــزار مگاوات نیروگاه 
خورشیدی صادرشــده که این موضوع نشــان دهنده اقبال 
بخــش خصوصی به حــوزه انرژی های تجدیدپذیر اســت. 
اقتصادی  برنامه وبودجه و دستگاه های  بااین حال، ســازمان 
کشور باید شرایط را برای ســرمایه گذاران بخش خصوصی 

بیش ازپیش تسهیل کنند.
به گزارش ایرنا، چندی پیش بود که مســعود پزشــکیان 
رئیس جمهوری اســلامی ایران، بر حرکت دولت به ســمت 

انرژی های تجدیدپذیر برای رفع ناترازی برق تاکید کرد.
او در دومین جلســۀ رفــع ناترازی های برق بــا تکیه بر 
روش های نوین و پاک و بررســی راهکارهای تســهیل در 
ساخت نیروگاه های خورشیدی و بادی توسط سرمایه گذاران 
بخش خصوصی، با تأکید بر فوریت ســاخت این نیروگاه ها 
خاطرنشــان کــرد: با توجه بــه ناترازی موجــود در تامین 
باثبات برق، همه دســتگاه های ذی ربط باید بســیج شوند تا 
تسهیل گری لازم برای ساخت نیروگاه های برق پاک توسط 

سرمایه گذاران بخش خصوصی انجام شود.
رئیس جمهور با اشــاره به اینکه تعدادی از سرمایه گذاران 
در جلسه ای، برای ایجاد ظرفیت تولید 3۰ هزار مگاوات برق 
خورشــیدی و بادی اعلام آمادگی کرده و عنوان کردند که 
برای ایــن منظور صرفاً مجوزها و تســهیلات محدودی از 
دولت می خواهند، گفت: این جلســه برای آن است که موانع 

پیش روی این سرمایه گذاران برای آغاز کاربرداشته شود.
پزشکیان همچنین در همایش »روز هوای پاک«، با اشاره 
به اینکه ما در کشــور سه تا چهار برابر اروپایی ها برق و گاز 
مصــرف می کنیم، ادامه داد: به دنبــال تولید 3۰ تا 5۰ هزار 
مگاوات برق خورشیدی تا سال های آینده هستیم. در موضوع 
هوای پاک در بحث پنل های خورشیدی، هرروز در دولت با 
وزیر نیرو جلســه داریم و گفت وگو می کنیم، هرچقدر منابع 
برای موضوع انرژی های پــاک نیاز بوده اختصاص داده ایم، 

چراکه چارۀ دیگری نداریم.
پــس ازآن در ادامه پیگیــری اجرای طرح هــای احداث 
نیروگاه های تولید برق از انرژی های تجدیدپذیر، در جلسه ای 
که بهمن ماه برگزار شد، دستگاه های اجرایی کشور برای نیل 
به این هدف مهم گرد هــم آمده و گزارش هایی از مجموع 
اقدام های انجام شــده درزمینۀ اجــرای تصمیم دولت برای 
احــداث حداقل 3۰ هزار مگاوات ظرفیــت تولید برق از این 

محل ارائه کردند.
رئیس جمهور در این جلسه نیز بر اهمیت انرژی های پاک 
تاکید کرد و گفت: نکتۀ اصلی و محوری برای ما، رســیدن 
به نصابی از ظرفیت تولید برق اســت که بتوان با تکیه بر آن 
دورۀ پیک مصرف تابستان ســال آینده را به شکل مطلوب 
مدیریت کرد. بهترین روش برای پیشبرد اجرای این تصمیم 
این است که یک کنسرسیوم با محوریت سازمان انرژی های 
تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق وزارت نیرو و با مشارکت 
مجموعه های مالی و بانکــی و همه بخش هایی که قصد و 
انگیزه مشــارکت در احداث نیروگاه هــای بزرگ و کوچک 
خورشیدی دارند، تشکیل شود تا به شکل یکجا و کلی برای 

خرید پنل های خورشیدی اقدام کند.
پزشکیان خاطرنشــان کرد: کنسرسیوم مذکور به روزترین 
و مناســب ترین پنل ها و تجهیــزات نیروگاهی موردنیاز را با 
کمتریــن قیمت و بالاترین کیفیــت تامین و در داخل میان 
مجریــان توزیع کند تا کار در ســریع ترین زمان ممکن و با 

کمترین هزینه و بهترین کیفیت اجرا شود.
با تاکید رئیس جمهور برای دستیابی به انرژی خورشیدی و 
بهره مندی از آن برای رفع مشکل ناترازی کشور، دستگاه های 
اجرایی کشــور گرد هم آمدند تا شرایط سرمایه گذاری برای 
بخش خصوصی را تسهیل و همچنین مدت زمان اخذ پروانه 

و زمین را تا حد امکان کوتاه کنند.
محســن طرزطلــب، معاون وزیــر و رئیس ســازمان 
انرژی های تجدیدپذیر )ســاتبا( در همین راستا در نشستی 
که با بخش خصوصی فعال در این حوزه برگزار شد، گفت: 
اولویت نخســت ساتبا، واگذاری ساختگاه های طرح توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر در سراسر کشور به بخش خصوصی 
اســت و اگر متقاضی، بخش خصوصی باشد، بخش دولتی 
حق ورود ندارد که این موضوع باید موردتوجه دستگاه های 
اجرایی ذی ربط در اســتان ها همچون شرکت های توزیع 
برق و اســتانداری ها قرار گیرد چراکه موضوع تسهیل در 
اجرای پروژه هــای تجدیدپذیر به صورت جدی از ســوی 

رئیس جمهور دنبال می شود.
طرزطلب همچنین بر همکاری ســاتبا با بخش خصوصی 
برای اجرای درســت و کاهش هزینه هــای پروژه با رعایت 
زمان بندی تعیین شــده برای اجرا تاکید کرد و گفت: با توجه 
به استقبال سرمایه گذاران از توسعۀ نیروگاه های تجدیدپذیر، 
تلاش می شــود ظرفیت های مورد تقاضای برای ساخت، به 

آنان واگذار شود.
رئیس جمهور و وزیر نیرو به صورت جدی و هفتگی پیگیر 
روند توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر در ایران در راستای رفع 
ناترازی انرژی هستند و به همین منظور برای تسهیل درروند 
ساخت نیروگاه ها، هرکجا نیازی به اخذ مجوز باشد، دریافت 

آن از سوی دولت و نهادهای ذی ربط تسهیل خواهد شد.
ازاین رو سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی 
برق بر آن شــد تا همه همت خود برای نیل به هدف تامین 
انرژی برق کشور و همچنین تسهیل ورود بخش خصوصی 

به این حوزه بگذارد.

رئیس ســاتبا با ذکر شــمار زیاد متقاضیان سرمایه گذاری 
ایجــاد نیروگاه تجدیدپذیر گفت: بیــش از 2۹ هزار مگاوات 
پروانۀ ساخت نیروگاه خورشیدی ظرف امسال در کشور صادر 
شده است. این میزان نیروگاه در حالی است که تا پیش ازاین 
متوسط سالانۀ ۱۰۰ پروانه برای نصب نیروگاه تجدیدپذیر در 
کشور صادر می شد که این میزان، رشد 2.6 درصدی صدور 

پروانه برای نصب نیروگاه تجدیدپذیر را نشان می دهد.
او همچنین در گفتگویی بر اســتفاده از ظرفیت و توان 
داخلی برای تامین تجهیزات تاکید کرد و گفت: بر اســاس 
برنامه ریزی انجام شــده تا قبل از پیک سال آینده 35۰۰ 
مگاوات نیروگاه جدید وارد مدار خواهد شد که قراردادهای 
ساخت این نیروگاه ها هم منعقدشده و باید منابع مالی آن ها 
را تامیــن کنیم. ما خواهان خرید همه پنل و اینتورتورهای 
ســاخت داخل هســتیم و هرکدام از تولیدکنندگان داخلی 
ظرفیت تولید داشــته باشــند قراردادهای خرید را با آن ها 

امضا می کنیم.
طرزطلــب ادامه داد: در حال حاضر تنهــا امکان تامین 
تجهیزات 7۰۰ مگاوات از نیروگاه های تجدیدپذیر از داخل 
کشــور وجود دارد این در حالی اســت که ماقبل از پیک 
سال آینده باید دســت کم 35۰۰ مگاوات نیروگاه جدید را 
وارد مدار کنیم. به همین دلیــل ناچار به تامین تجهیزات 

از خارج شده ایم.
همچنیــن احمدرضــا توکلی، مدیرکل دفتــر قراردادها 
و امــور حقوقی تجدیدپذیرها و بهره وری انرژی ســاتبا در 
جلســه کمیسیون مشترک صنعت و کشاورزی با محوریت 
احداث نیروگاه های خورشــیدی، گفت: تأمین مالی توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر با تدوین و ارائه بسته ارزی و ریالی 

میسر شده است.
او افزود: در ســال های اخیر کمبود منابع برای تأمین مالی 
طرح های انرژی های تجدیدپذیر مهم ترین مانع برای توسعه 
انرژی های نو مطرح شــده اســت و اکنون با تدوین و ارائه 
بسته ارزی و ریالی انتظار می رود که سرمایه گذاران با خیال 

آسوده تری وارد این عرصه سودآور شوند.
بااین حــال به نظر می رســد گام های مهمی در راســتای 
توســعه انرژی های تجدیدپذیر در کشور برداشته شده است 
و ایــن اتفاق جز با هم گرایی دســتگاه های اجرایی و بخش 

خصوصی رخ نخواهد داد.

  پروانه احداث ۲۹ هزار مگاوات نیروگاه خورشیدی صادر شد
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انجمن صنایع پروفیل یوپی وی ســی دروپنجره ایران فهرست شرکت ها و واحدهای تولیدی دارای استاندارد اجباری معتبر بر اساس 

ســایت سازمان ملی استاندارد ملی ایران را طی نامه ای ابلاغ کرد. این فهرست در این شماره و شماره های قبلی نشریه پنجره ایرانیان 

منتشر شده است.  

استاندارد ملی پروفیل یوپی وی سی مبحث ۶۸۴۰
موسســه استاندارد و تحقیقات ایران تنها نهادی در کشور است که اســتانداردهای ملی ایران را تعیین می کند. بر همین اساس این 

موسســه، اســتانداردی برای ارزیابی کیفیت پروفیل های یوپی وی سی تعیین کرده اســت که به عنوان مبحث ۶۸۴۰ شناخته می شود. 

به طورکلی هدف از ایجاد این اســتاندارد یکسان سازی و تعیین ویژگی های پروفیل های با مقاومت ضربه ای بالا است که در تولید پنجره 

دوجداره یوپی وی سی از آن ها استفاده می شود.

یوپی وی ســی تولیدشــده در برندهای مختلف، چه خارجی باشند و چه داخلی، باید از اســتانداردهای تعیین شده توسط سازمان ملی 

 )RAL( اســتاندارد ایران نیز بهره مند باشند. حتی پروفیل هایی که از سایر استانداردهای بین المللی همچون گواهینامه کیفیت رال آلمان

که بالاترین درجه کیفیت و استاندارد دنیاست، برخوردارند نیز باید داخل کشور توسط سازمان استاندارد ملی بررسی شوند.

اشــاره

انجمن صنایع پروفیل یوپی وی سی دروپنجره در فهرستی
واحدهای تولیدی دارای استاندارد ملی  ایران را اعلام کرد
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پنجره ایرانیان؛ دو پایه مالیاتی بالقوه شــامل واحدهای خالی و مالیات بر سوداگری 
در کنــار متغیرهایی مثل رکود معاملات مســکن، کاهش تورم و بهبود چشــم انداز 
اقتصادی، نقش آرام بخش و البته رکودزا را در بازار مسکن ایفا می کنند. این پایه های 
مالیاتی که هزینه های ســوداگری را افزایش می دهد بــه عرضه واحدهای خالی از 
ســکنه و کاهش قیمت آپارتمان منجر شــده اما کارشناســان می گویند در صورت 
عدم پمپاژ واحدهای جدید به بازار ملــک، اثر کاهنده قیمت این متغیرهای مالیاتی 

نمی تواند طولانی مدت باشد.
در حال حاضر معاملات مسکن در تهران به حدود 3۰۰۰ فقره رسیده که یک پنجم 
وضعیت نرمال است. در این شرایط دولت و مجلس به منظور ساماندهی بازار مسکن 
هشت اقدام را در دستور کار قرار داده اند. این برنامه ها شامل ساخت یک میلیون واحد 

مسکونی در قالب طرح جهش تولید و تامین مسکن، قانون مالیات بر خانه های خالی، 
قانون مالیات بر عایدی ســرمایه، ایجاد دو سامانه در راستای تسهیل انعقاد قرارداد، 
ثبت وضعیت ســکونت در سامانه املاک و اســکان، الزام به ثبت رسمی معاملات 
اموال غیرمنقول، تشــکیل صندوق ملی مســکن و تامین مصالح ارزان قیمت برای 

سازندگان است.
اگرچه بخشــی از این برنامه ها در سه سال گذشته در مقام اجرا موفق نبوده اما به 
نظر می رســد دو پایه مالیاتی در کنار الزام به ثبت رسمی معاملات املاک که هزینه 
سوداگری را افزایش می دهد نقش کنترل کننده در خریدوفروش های تورم زا در بازار 
مســکن داشته اســت. البته طرح مالیات بر عایدی ســرمایه آماده شده اما هنوز به 

تصویب مجلس نرسیده است.

یخبندان در بازار مسکن
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یخبندان در بازار مسکن

طی ســه سال گذشته ۱63 هزار واحد مسکونی خالی از سکنه برای اعمال مالیات 
به ســازمان امور مالیاتی معرفی شده اســت. در خصوص ثبت وضعیت سکونتی در 
راستای شناســایی وضعیت بازار مســکن نیز دولت اعلام کرده تمامی افراد اعم از 
مالک و مســتاجر چنانچه نسبت به ثبت ســکونت اقدام نکنند، از بسیاری خدمات 
دولتی مثل یارانه، گذرنامه، پلاک خودرو، افتتاح حســاب و صدور دسته چک محروم 
خواهند شــد. از پایان دی ماه نیز بانک ها صدور دسته چک را مشروط به ثبت نام در 
سامانه املاک و اسکان کردند. در حال حاضر از حدود 26 میلیون سرپرست خانواده 
در کشــور ۱۴ میلیون نفر اطلاعات مالکیتی خود را در سامانه املاک و اسکان ثبت 

کردند که از رشد ۱۴ برابری مراجعه مردم به این سامانه حکایت دارد.
از مرداد امســال که مشخص شــد قیمت هر متر خانه در تهران به 88.5 میلیون 
تومان رســیده و در مقایسه با مرداد سال گذشته ۱6.8 درصد افزایش داشته تاکنون 
آمار رســمی از قیمت مســکن ارائه نشده اســت؛ اما با توجه به رکود ایجاد شده در 
تعداد معاملات و بنا به گفته فعالان بازار مسکن، قیمت های اعلامی که تابلوی آمار 
غیررســمی محسوب می شــود از مرداد تاکنون نه تنها افزایش نیافته بلکه در مسیر 

کاهشی قرار گرفته است.
بررسی ها نشــان می دهد نرخ های پیشنهادی ناشی از کسادی خریدوفروش ملک 
در تهران و شهرهای اطراف تا 3۰ درصد کاهش یافته است. مرداد سال جاری تنها 
3665 معامله آپارتمان در پایتخت انجام شد که تقریبا یک پنجم شرایط نرمال است.

رشد قیمت مسکن به نصف تورم عمومی رسیده است
تورم ســنگین بازار مسکن بین ســال های ۱3۹7 تا ۱۴۰2 که از عواملی مثل تورم 
عمومی و رشد بازارهای موازی نشأت گرفته بود در حال حاضر تا حدودی کنترل شده 
اســت. نرخ رشد نقطه به نقطه قیمت مسکن در شرایطی به حدود ۱7 درصد رسیده که 
تــورم عمومی حــدود دو برابر این عدد و در محدوده 32 درصــد قرار دارد. این بدان 
معناست که خرید ملک به قصد ســرمایه گذاری در کوتاه مدت توجیه اقتصادی ندارد؛ 
بنابراین بخروبفروش ها زمان فعلی را بازه مناسبی برای ورود به بازار مسکن نمی دانند.

نگرانی دیگر سوداگران آن اســت که با اجرای مالیات خانه های خالی و مالیات بر 
عایدی ســرمایه دیگر خبری از سودهای هنگفت بخروبفروشی در بازار ملک نباشد؛ 
ســودهایی که درنتیجه فروش واحد مســکونی پس از یک دوره کوتاه نگهداری به 
چندین برابر قیمت خریداری شــده می رســید. بر اســاس آمار هشت سال قبل 2.5 
میلیون مســکن خالی در ایران وجود داشته که طی سه سال گذشته ۱63 هزار واحد 
مسکونی خالی از سکنه برای اعمال مالیات به سازمان امور مالیاتی معرفی شده است.
اما دو کارشــناس بازار ملک علاوه بر آنکه به اثر کاهشی مالیات بر قیمت مسکن 
اذعــان دارند، می گویند که ایــن متغیر نمی تواند برای همیشــه به عنوان یک ابزار 

کنترل کننده عمل کند.
مهدی کرباسیان؛ عضو هیات رئیســه اتحادیه مشاوران املاک می گوید به عنوان 
یک نمونه عرضه ۱۰ هزار واحد مسکونی و معرفی برخی واحدهای خالی شهر جدید 
پردیس به ســازمان امور مالیاتی باعث کاهش تا یک میلیارد تومانی قیمت مسکن 
در این شــهر شــد اما باید توجه کنیم در فضای کلی بازار مسکن، عمده واحدهای 
خالی در اختیار بانک ها، دســتگاه های دولتی و اشخاص حقوقی است که باید بدون 
تبعیض نســبت به اشخاص حقیقی، دولت با مالکان واحدهایی که در اختیار ارگان ها 

و دستگاه ها است اقدام کند.
حســن محتشم؛ عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان اما معتقد است: اینکه دولت 
فشــار آورده تا مردم در سامانه املاک و اسکان ثبت نام کنند و در غیر این صورت 
به آنها دســته چک نمی دهد به تولید مســکن اضافه نمی کند. به نظر من دولت در 
جهت درآمدزایی خــودش چنین کارهایی را صورت می دهــد. در خصوص مالیات 
خانه های خالی نیز باید گفت برای سازندگان یا افراد عادی به صرفه نیست که واحد 
خود را خالی بگذارند؛ بنابراین آن را اجاره می دهند یا می فروشــند. اگر سازنده نتواند 
واحد خود را بفروشــد از گردونه تولید خارج می شود که این موضوع نیز اثر منفی بر 

ساخت وساز دارد.
کرباسیان؛ عضو هیات رئیسه اتحادیه مشاوران املاک، قانون الزام و ایجاد سامانه 

کاتب را طرح خوبی دانســت و گفــت: قانون الزام، معامــلات را در یک چارچوب 
مشــخص قرار می دهد. مشاوران املاک به بانک اطلاعاتی و استعلامات مربوط به 
املاک مورد معامله اتصال پیدا می کنند و قراردادهایشــان با کمترین ضریب خطا در 

سامانه کاتب انجام می شود.
او با انتقاد از ســامانه خودنویس بیان کرد: این ســامانه به تمامی افراد اجازه انعقاد 
قرارداد داده اســت. این یعنــی صاحب کافی نت هم بدون اطلاعــات حقوقی و فاقد 
آموزش در حال حاضر بازیگر بازار مســکن شــده اســت. از طرف دیگر یک سفته باز 
می تواند راســا با شــخص دیگر معامله کند و ریال، دلار یا حتی ارز دیجیتال ردوبدل 
کنند؛ بنابراین هیچ نظارتی بر آن نیست و نمی تواند اهداف مدنظر دولت را محقق کند.

کرباسیان در خصوص ایجاد سامانه املاک و اسکان اظهار کرد: اگر سامانه املاک 
و اســکان درست مدیریت شود و آپارتمان ها و املاک خالی و املاکی که درد دست 
بانک ها، دســتگاه ها و اشخاص حقوقی احتکار شــده به بازار عرضه شود مطمئنا در 
آرامش بازار اجاره و فروش تاثیرگذار اســت. به عنوان نمونه شاهد بودیم موقعی که 
حدود ۱۰ هزار واحد نیمه تمام، تکمیل و به بازار مسکن پردیس عرضه شد به یک باره 
قیمت ها تا حدود یک ســوم ثمن معامله و تقریبا یک میلیارد تومان ریزش داشــت. 
آن اقدام دولت خوب بود. اگر در تهران نیز بانک ها، اشــخاص حقیقی و حقوقی که 
آپارتمان هــای مختلفی را احتکار کرده اند به بــازار عرضه کنند، ریزش بیش ازپیش 

قیمت در پایتخت نیز می تواند اتفاق بیفتد.
سازنده ها قادر به تعریف پروژه جدید نیستند

حسن محتشم؛ عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان استان تهران نیز خاطرنشان 
کرد: از حدود ۱.5 سال قبل بازار مسکن در رکود به سر می برد و طبیعتا رکود در بازار 
باعث می شــود که در ساخت وساز کاهش پیدا کند. البته رکود در بخش ساخت وساز 
به شــدت بازار نیست. به این دلیل که برخی افراد پروژه هایی را از قبل شروع کردند 

و باید آن را به اتمام برسانند اما در تعریف پروژه های جدید محتاط عمل می کنند.
او درباره تاثیر مالیات خانه های خالی بر کاهش قیمت مسکن گفت: خانه های خالی 
بیشــتر مربوط به بانک ها بوده اســت. از چند سال قبل بانک مرکزی بخشنامه داده 
که بانک ها اجازه ندارند واحد مســکونی در تملک بگیرند؛ بنابراین جلوی مجوز آن 
را گرفته و ناچارند واحدها را بفروشند؛ بنابراین از این ناحیه نیز تصور نمی کنم تعداد 

قابل توجهی واحد به بازار عرضه شود.
عضو هیات مدیره انجمن انبوه ســازان تهــران تاکید کرد: کاهش ارزش پول ملی 
باعث رشــد ســنگین قیمت مسکن شده اســت. از طرف دیگر کاهش ساخت وساز 
می تواند در آینده به شــکل تغییر قیمت ها بروز کند. دولت سیستم انقباضی در پیش 
گرفته که مقداری ســرعت گردش نقدینگی را بگیرد و از این طریق تورم را کنترل 
کند؛ بنابراین ســرمایه چندانی وجود ندارد که بیاید ملک بخرد. تقاضای مصرفی نیز 
که توان مالی ندارد. از طرف دیگر ســازندگان منتظر هستند آپارتمان هایی که روی 
دستشــان مانده بفروشــند اما خریدار وجود ندارد. این چرخه معیوب به ساختار بازار 

مسکن آسیب می زند.
محتشــم بیان کرد: در کشورهای توســعه یافته حداکثر 3۰ درصد حقوق مستاجران 
برای اجاره هزینه می شــود. در ایران این رقم در کلان شــهرها بعضا به بیش از ۱۰۰ 
درصد رســیده است. جالب آنکه ســودی که مالک در یک کشور توسعه یافته از محل 
اجاره ملک بر مبنای ارز آن کشــور می گیرد بیشــتر از سودی است که یک مالک از 
مســتاجر در ایران بر مبنای ریال دریافت می کند؛ بنابراین هم مالک و هم مستاجر در 
ضرر هستند که علت آن شرایط کلان اقتصادی است. درآمدها پایین و تورم بالا است.

به گفته محتشم، طولانی شدن رکود مسکن، کل اقتصاد را تحت تاثیر قرار می دهد. 
علت این اســت که بخش قابل توجهی تولیدات صنعتی وابسته به صنعت ساختمان 
اســت. ما در شرایط تحریم قدرت رقابت نداریم. از طرف دیگر با خودتحریمی هایی 
مثل نپذیرفتن FATF مواجهیم که مشــخصا در بخش مسکن باعث شده تا صدور 
خدمات مهندســی تحت تاثیر قرار بگیرد. امیدواریم با برداشتن این سد از راه فعالان 
اقتصــادی مقداری وضعیت تولید و صنعت بهبود پیــدا کند. در آن صورت می توان 

امیدوار بود که اقتصاد کلان کشور شرایط بهتری داشته باشد.
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پنجره ایرانیــان، این روزهــا واژه ای بــه نام »فقر 
مسکن« در رســانه ها به وفور استفاده می شود اما گویا 
وضع خیلی مناسب نیست که چنین اصطلاحی فراگیر 
شــده اســت. آن طور که متخصصــان می گویند، فقر 
مسکن به دهک های بالای جامعه هم رسیده و گرچه 
دهک های بعد از ۴، دیگر فقیر محسوب نمی شوند اما 
تامین هزینه های مســکن برای دهک های 5 یا 6 هم 

سخت است و همچنان زیرخط فقر باقی می مانند.
آخرین آمارهای منتشر شــده درباره فقر مسکن در 

مستاجران، اطلاعات غم انگیزی در خصوص وضعیت 
آنها ارائه می کند؛ مثلا از ســال ۹5 تا ۱۴۰۱، بیش از 
۴8 درصد مستاجران ایرانی زیرخط فقر رفته اند. این در 
حالی است که تعداد مستاجرانی که در سال ۹۰ درگیر 
فقر بودند، ۱۹ درصد بــود؛ بنابراین به نظر می آید که 
وضعیت قیمت ها در بازار مسکن، خیلی از مستاجران را 
به زیرخط فقر کشانده است. در طی سال های گذشته، 
درآمد خانوار هیچ وقت بالا نرفته اســت. این در حالی 
اســت که تورم اقتصادی به شــکل جهش وار افزایش 

یافته! گفته می شــود که قدرت واقعی دستمزدها در سال 
۹6، از میزان تورم 6۰ درصد کمتر بود. همین عقب افتادگی 
جدی حقوق و دستمزد، باعث شد که بسیاری از مستاجران 

جامعه به خیل عظیم فقرا اضافه شوند.
بانک مرکزی در همان سال ها اعلام کرد که متوسط 
قیمت مســکن در تهران به متــری 5 میلیون و 6۰۰ 
هزار تومان رسیده است. این در حالی است که شهریور 
امســال، قیمت اعلام شــده برای همین شاخص، 88 
میلیــون و 5۰۰ هزار تومان بود. در حوزه مســکن، با 

سناریوهای محتمل درباره
 آینده بازار مسکن
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چندین فقر سروکار داریم. یکی از کارشناسان مسکن 
اعلام کرد که اولین نوع فقر، فقر مســکنی است که 
ازنظر کالبدی به شرایط مسکن می پردازد. خانه هایی 
کــه دارای امکانــات اولیــه مثل حمام و ســرویس 
بهداشتی نیســتند یا مثلا آب و گاز ندارند، دچار فقر 

مسکنی هستند.
سیستان و بلوچستان؛ رکورددار فقر مسکن

دومیــن پارامتر فقر مســکن به تامیــن هزینه های 
ســکونت برمی گردد. بر اســاس گفته های مســعود 
فراهانی، بســیاری از خانواده هــا در تامین هزینه های 
زندگی خود دچار مشکل هستند و به همین دلیل است 
کــه به زیرخط فقر می روند؛ بنابراین حتی افراد فقیر را 
نیز می توان به دودسته تقســیم کرد: افرادی که فقیر 
هستند و افرادی که فقیر نبوده اند و هزینه های مسکن 
آنها را به زیرخط فقر کشــانده است. بر اساس گزارش 
وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی بعــد از پرداخت 
هزینه های مســکن نزدیک به 233 هــزار خانوار به 
زیرخط فقر می روند. این کارشــناس و تحلیلگر اقتصاد 
مسکن یادآور شد که حتی شاخص انتظار برای خانه دار 
شدن نیز به شدت افزایش یافته. نکته ای که به هنگام 
اعلام این شاخص در نظر گرفته نمی شود، درآمد خانوار 
است. در محاسبه این شــاخص گفته می شود که اگر 
خانوار 3۰ درصد درآمد خود را پس انداز کند، بعد از مثلا 
3۰ سال خانه دار خواهد شد. نکته مغفول اینجاست که 
خانواده های کم درآمــد و به خصوص چهار دهک فقیر 
جامعه، اساســا قدرت پس انداز خود را ازدست داده اند و 
ازآنجایی که مخارج بیش از درآمد است، هرسال به فقر 
آنها افزوده می شــود. درنتیجه، به معنای واقعی کلمه 
می توان گفت که افراد فقیر جامعه، هیچ شانسی برای 

صاحب خانه شدن ندارند.
چشم انداز بازار مسکن در ۱۴۰۴

این موضوع فقط در مــورد چهار دهک پایین درآمد 
مصداق ندارد و حتی دهک های نســبتا مرفه تری مثل 
دهک 5 و 6 نیز درگیر این ماجرا هســتند و دچار فقر 
ناشــی از هزینه های مسکن شــده اند. با توجه به این 
وضعیت، می توان گفت که بخش زیادی از شهروندان 
ایرانی شــانس خرید خانه را ازدست داده اند و هیچ گونه 
آمارسازی و خبردرمانی نمی تواند این واقعیت را پنهان 
کنــد. از دیدگاه آقای فراهانی، ســخت ترین شــرایط 
مربوط به خانواده های ســه یا چهار نفره ای اســت که 
در شــهرهای بزرگی مثل تهران زندگی می کنند. البته 
باید در نظر گرفت که تعداد شاغلین یک خانواده نیز در 
افزایش رفاه موثر است؛ مثلا خانواده هایی که جمعیت 
بیــش از ۴ نفر دارند، معمولا رفــاه بالاتری را تجربه 
می کنند. به خصوص اگر ســن افراد این خانواده بالاتر 
از ۱8 ســال باشــد و توان کار کردن داشته باشند. او 
بااحتیاط در مورد کلمــه مداخله دولت صحبت کرد و 
خاطرنشان ساخت که چنین کلماتی، در این روزها بار 
ایدئولوژیک پیداکرده اند اما واقعیت اینجاست که دولت 
باید در حوزه مسکن نقش آفرینی داشته باشد. البته در 

بخش هایی مثل مجوزها و اجرای قوانین شهرســازی 
مداخلــه می کند و نقش مهمی دارد اما حاضر نیســت 
در بخش های کنتــرل و مدیریت اجاره بها، نقش خود 

را ایفاء کند.
این تحلیلگر اقتصادی اعلام کرد که در کشــورهای 
مختلــف اروپای غربی و شــمالی دیده ایم که دولت با 
مداخله در تنظیم قیمت، ساخت و تهیه مسکن و دیگر 
جوانب بازار مسکن، توانسته وضعیت را سامان ببخشد. 
حتی نرخ اجاره بها هم توســط دولت تعیین می شــود. 
چراکه دولت می تواند از این طریق در وضع مســکن 

مردم بهبود ایجاد کند.
نرخ تورم مسکن به حدود نصف تورم عمومی

 در حــال حاضر هزینه ســاخت در مواردی به بیش 
از نرخ واحدهای آماده در بازار مســکن رســیده است. 
این بدان معناســت که بازار مســکن به تدریج به کف 
قیمت نزدیک شــده اما بر اساس تجربه، رکودی که از 
میانه سال گذشته آغازشده می تواند بین ۱۰ تا ۱2 فصل 
طول بکشــد؛ بنابراین طبق تجربه ادوار گذشته ممکن 
است رکود تا اواسط ســال ۱۴۰5 ادامه پیدا کند. البته 
این فرضیه به صورت مطلق نیســت و می تواند تحت 
تاثیر عوامل ۹ گانه ای که در این گزارش به آن اشــاره 

می شود تغییر کند.
به گزارش ایســنا، بازار مســکن در رونق نســبی 
غیرتورمی پیش از عید به ســر می برد، اما قیمت های 
اعلامی نســبت به ســال گذشــته تغییر محسوسی 
نداشــته و در مواردی کاهش نیز یافته اســت. آن طور 
که واســطه های ملکــی می گویند به رســم معمول با 
نزدیک شدن به هفته های پایانی سال، میزان مراجعات 
به بنگاه های امــلاک و تمایل برای خرید آپارتمان در 
مقایسه با ماه های قبل افزایش نسبی دارد؛ افزایشی که 
به گفته رئیس اتحادیه مشاوران املاک به هیچ عنوان با 

رشد قیمت همراه نیست.
اما عواملــی نظیر تــورم عمومی، رشــد بازارهای 
مــوازی، نرخ مصالح ســاختمانی، تــوان خرید طرف 
تقاضــای مصرفی، معامــلات ســوداگرانه، تقاضای 
پنهان، مالیات های حوزه مســکن، میزان ساخت وساز 
و متغیرهای سیاســی می تواند بر بازار مسکن اثرگذار 
باشــد. شــاید در بین ۹ عامل مذکور، وزن هیچ کدام 
به انــدازه توان خریــد تقاضای مصرفی نباشــد. رکود 
در بخــش خریدوفروش مصرفی به طور مســتقیم بر 
خریدوفروش های سرمایه ای و سوداگری اثرگذار است.

در حال حاضر به دلیل رکود ســنگینی که از اواسط 
سال گذشته در بازار مسکن ایجادشده نرخ تورم مسکن 
به حدود نصف تورم عمومی رسیده است. طبق آخرین 
آمار مرکز آمار ایران در دی ماه امســال تورم عمومی 
32 درصد بوده درحالی که میزان رشــد قیمت مسکن 
شهر تهران بر اساس آمار مرداد سال جاری حدود ۱7 
درصد بوده اســت )از مرداد به بعد آمار مســکن ارائه 
نشد(. تعداد معاملات نیز 355۹ فقره بود. درحالی که در 
ســال های رونق، ماهیانه بین ۱5 تا 2۰ هزار معامله در 

پایتخت انجام می شود. بااین حال اخیرا رئیس اتحادیه 
مشــاوران املاک از رونق نســبی معاملات مسکن با 
نزدیک شدن به هفته های پایانی سال خبر داده است. 
به گفته کیانوش گودرزی تقاضــا برای آپارتمان های 
زیر قیمت اســت، بنابراین رشد قیمت در بازار مسکن 

دیده نمی شود.
سوال این است که در ســال آینده چه سناریوهایی 
برای بازار مســکن محتمل اســت؟ اگر سیاست های 
دولت در کنترل تورم و تســهیل ساخت وســاز موفق 
باشــد، بازار می تواند به ثبات نســبی برسد. از طرف 
دیگر بر اساس یک تحلیل، درصورتی که قدرت خرید 
مردم همچنــان کاهش یابد، حتی با افزایش قیمت ها 
تقاضــای موثر کاهش پیدا خواهد کــرد و رکود بازار 

مسکن ادامه می یابد.
قیمت نهاده های ســاختمانی در ماه های اخیر تحت 
تاثیر رشــد قیمت ارز دچار نوسان افزایشی شده است. 
بر این اساس برخی کارشناسان معتقدند قیمت مسکن 
در آینده رشد خواهد داشت؛ گزاره ای که رئیس اتحادیه 
مشاوران املاک آن را رد می کند و می گوید »بعید است 
در سال آینده تورم بازار مسکن به میزان تورم عمومی 
برسد. به بیان دیگر وضعیت سال جاری همچنان برای 
سال آینده نیز در بازار ملک ادامه می یابد و رشد قیمت 
مسکن احتمالا حدود نصف افزایش قیمت دیگر کالاها 

خواهد بود«.
یکی دیگــر از عوامل موثر بر رکود فعلی را می توان 
روند تدریجی اعمال مالیات بر خانه های خالی دانست 
که باعث شــد بخش قابل توجهــی از آپارتمان ها در 
تهران و شهرهای اطراف مثل پردیس به بازار مسکن 
عرضه شــود و این مســاله در کاهش تا یک میلیارد 

تومانی قیمت ها اثرگذار بود.
در حال حاضر معاملات بر اساس مشاهدات میدانی 
و پرس وجو از دفاتر املاک نســبت به ماه های گذشته 
مقــداری افزایش یافته اســت. اگرچه آمار رســمی 
به عنوان مرجع بررســی دقیق بازار مسکن از دسترس 
خارج شــده است. در چنین شــرایطی معمولا بعضی 
بخروبفروش ها ســعی می کنند قیمت های پیشنهادی 
را بالا ببرند اما مشــتری برای این نوع واحدها کمتر 
پیدا می شــود. ممکن است برخی واسطه ها نیز شرایط 
تورمی را به خریداران القا کنند که چنین موضوعی نیز 

صحت ندارد.
بااین حال هزینه ســاخت در مــواردی بیش از نرخ 
واحدهای آماده در بازار مسکن، تمام می شود. این بدان 
معناســت که بازار مسکن به تدریج به کف قیمت خود 
نزدیک شــده اما خروج آن از رکود می تواند بین ۱۰ تا 
۱2 فصل طول بکشــد؛ بنابراین رکــودی که از میانه 
سال گذشته آغاز شده طبق تجربه ادوار گذشته ممکن 
اســت تا اواسط ســال ۱۴۰5 ادامه پیدا کند. البته این 
فرضیه به صورت مطلق نیســت و می تواند تحت تاثیر 
عوامل ۹ گانه ای که در این گزارش به آن اشــاره شد 

دچار تغییر شود.
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پنجره ایرانیان؛ رئیس انجمن صنعت ساختمان گفت: بخش مسکن موتور محرک 
اقتصاد کشــور است که در رکود به ســر می برد. این شرایط به رکود تورمی مسکن، 
نارضایتی، افســردگی و مهاجرت منجر می شود. البته خوشبختانه امروز درایت لازم 
در حاکمیت ایجاد شده و به این نتیجه رسیده اند که باید به فعالان صنعت ساختمان 
و بخش خصوصی اعتماد کرد. امیدواریم تا دو ســال آینده بخش خصوصی در مسیر 

درست قرار گیرد.
پژمان جوزی در جریان همایش چشم انداز اقتصاد ایران ۱۴۰۴ به بررسی چالش های 
پیش روی صنعت ســاختمان و تأثیرات آن بر اقتصاد کلان کشور پرداخت و گفت: 
صنعت ســاختمان یکی از محورهای اصلی اقتصاد کشور است. صنعت ساختمان در 
وضعیت مناســبی نباشــد، قطعاً اقتصاد کلان کشور تحت تأثیر قرار خواهد گرفت و 
در ســال آینده شاهد افزایش قیمت مســکن و رکود بیشتر در این بازار خواهیم بود. 
این ترکیب افزایش قیمت و رکود، بدترین حالت ممکن برای بازار مســکن است و 

می تواند به تشدید نارضایتی ها، افسردگی و مهاجرت بیشتر منجر شود.
قوانین کهنه در بخش مسکن باید بازنگری شوند

او با اشــاره به ضرورت اصلاح قوانین کهنه در بخش مسکن، گفت: جامعه ما یک 
جامعه پویا اســت و قوانینی که ۴۰ یا 5۰ ســال پیش وضع شــده اند، ممکن است 
امروز دیگر کارایی نداشــته باشــند. باید این قوانین را دور بریزیم و قوانین جدیدی 
متناســب با نیازهای امروز جامعه وضع کنیم. به عنوان مثال، قانون نظام مهندسی نیاز 

به اصلاحات اساسی دارد و خوشبختانه این روند در حال انجام است.
رئیس انجمن صنعت ســاختمان در ادامه با انتقاد از سیاست های مالیاتی نادرست، 
گفت: مالیات های نادرســت و سلیقه ای باعث فرار سرمایه ها می شود. نمونه بارز این 
موضوع، ســازمان تامین اجتماعی اســت که با در اختیار گرفتن صندوق های تامین 

اجتماعی، کارخانه ها و شرکت ها را به ورشکستگی کشانده است.

جوزی با بیان اینکه صنعت ساختمان یکی از محورهای اصلی اقتصاد کشور است، 
گفت: در صنعت ساختمان، اولین اقدام این است که 25 درصد از جواز ساختمان را به 
تامین اجتماعی اختصاص دهیم؛ اما مشکل اینجاست که تامین اجتماعی از کارگران 
می خواهد کارت مهارت داشته باشــند، درحالی که بسیاری از کارگران این کارت را 

ندارند و این موضوع باعث ایجاد مشکلات بیشتر می شود.
او افزود: ما در صنعت ســاختمان با چالش های زیادی مواجه هستیم. ازیک طرف، 
تامین اجتماعی به دنبال دریافت حق بیمه اســت و از طرف دیگر ســرمایه گذاران 
تحت فشــار قرار دارنــد. این وضعیت باعث می شــود که صنعت ســاختمان نتواند 

به درستی عمل کند و اقتصاد کشور نیز تحت تأثیر قرار گیرد.«
کاهش فشار بر صنعت ساختمان

رئیس انجمن صنعت ســاختمان، بر ضرورت اصلاح سیســتم تامین اجتماعی و 
کاهش فشار بر صنعت ســاختمان تأکید و خاطرنشان کرد: سیستم تامین اجتماعی 
باید درست تعریف شــود. من نمی گویم که تامین اجتماعی پول نداشته باشد، بلکه 
می گویم سیســتم باید به درســتی کار کند. پرداخت حق بیمه کارگران وظیفه تامین 
اجتماعی است، اما فشــار بیش ازحد بر صنعت ساختمان برای پرداخت 25 درصد از 

مبلغ جواز به تامین اجتماعی، مشکلات زیادی ایجاد کرده است.
جوزی با اشاره به آمار کارگران بدون بیمه در کشور، گفت: هنوز بیش از یک میلیون 
و 6۰۰ هزار کارگر بدون بیمه در کشــور وجود دارند. این نشــان می دهد که مشکل 
کارگران هنوز حل نشــده است. اگر با همین رویه پیش برویم، شاهد افزایش قیمت 
مسکن و رکود بیشتر در بازار خواهیم بود. بدترین حالت برای بازار مسکن این است 
که هم افزایش قیمت داشته باشیم و هم رکود که این موضوع تأثیر منفی بر اقتصاد 

کشور خواهد داشت.
جوزی گفت: اگر می خواهیم اقتصاد ایران از وضعیت قرمز خارج شود، باید قوانین 

گرانی مسکن عامل 
برخی مهـاجرت ها
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کهنه را دور بریزیم و سیاست های مالیاتی خردمندانه ای وضع کنیم. دولت و حاکمیت 
باید به جای فشار بر بخش خصوصی، زمینه های رشد و توسعه را فراهم کنند. تنها در 

این صورت است که می توانیم شاهد بهبود وضعیت اقتصادی کشور باشیم.
او با تأکید بر نقش کلیدی صنعت ســاختمان در اقتصاد، گفت: صنعت ســاختمان 
تأثیر مستقیمی بر اشتغال و مولفه های کلان اقتصادی دارد. اگر وضعیت این صنعت 
خوب نباشد، قطعاً اقتصاد کل کشور تحت تأثیر قرار می گیرد. پیش بینی می شود که 
با ادامه این روند، شاهد افزایش نارضایتی ها، افسردگی و مهاجرت بیشتر خواهیم بود.

سایه سنگین دولت بر سر صنعت ساختمان
رئیس انجمن صنعت ســاختمان، در ادامه با اشاره به چالش های اقتصادی و نقش 
صنعت ساختمان در بهبود وضعیت کشور، به بررسی نگاه حاکمیت به بخش خصوصی 
در طول ۴5 ســال گذشته پرداخت و گفت: از اوایل انقلاب تا همین چند سال پیش 
بخش خصوصــی به عنوان یک بخش امین و قابل اعتماد، دیده نمی شــد و اقتصاد 
به سمت دولتی ســازی پیش رفت. این روند به جایی رســید که شرکت های دولتی 
و خصولتی آن قدر در این عرصه فعال شــدند که شــرکت های بزرگ و سازنده های 
بزرگ که کارهای عمرانی و کار توسعه ای انجام می دادند عملًا کنار گذاشته شدند.

او افزود: در حال حاضر، تعداد شــرکت های فعال در بخش توسعه ای و عمرانی در 
صنعت ســاختمان بسیار محدود است و بسیاری از آن ها به ناچار به دنبال پروژه های 
غیراقتصادی و کم بازده می روند تا بتوانند به فعالیت خود ادامه دهند که این وضعیت 
ســبب تضعیف توان رقابتی شــرکت های خصوصی و کاهش انگیزه سرمایه گذاری 

شده است.
جوزی ادامه داد: خوشــبختانه امروز درایت لازم در حاکمیت ایجاد شــده و به این 
نتیجه رســیده اند که باید به بخش خصوصی اعتماد کرد. این یک گام مثبت است و 
من از این بابت بسیار خوشحالم. بااین حال، این روند زمان بر است و ممکن است یک 

تا دو سال طول بکشد تا بخش خصوصی به طور کامل در مسیر درست قرار گیرد.
رئیس انجمن صنعت ســاختمان تأکید کرد: بخش خصوصی باید راهش باز شود و 
موانع از سر راهش برداشته شود. اگر این اتفاق بیفتد، بخش خصوصی ظرفیت بسیار 
بیشتری ازآنچه تصور می شــود، دارد و می تواند اقتصاد کشور را متحول کند؛ اما در 
حال حاضر، اقتصاد کشور در وضعیت قرمز قرار دارد و نیازمند اقدامات فوری است.

صنعت ساختمان در اولویت اصلاحات قرار گیرد
رئیس انجمن صنعت ســاختمان گفت: صنعت ساختمان به دلیل اثرات گسترده ای 
کــه بر اقتصــاد دارد، باید در اولویــت اصلاحات قرار گیرد. ایــن صنعت برخلاف 
بســیاری از صنایع دیگر، وابستگی چندانی به تحریم ها ندارد و می تواند با استفاده از 

ظرفیت های داخلی، اقتصاد کشور را ارتقا دهد.
جوزی افزود: صنعت ســاختمان نه تنها در ایجاد اشتغال مستقیم نقش دارد، بلکه 
به صورت پیشــین و پســین بر بیش از ۱5۰ رشته شــغلی دیگر تأثیر می گذارد. این 
صنعت می تواند با جلوگیری از مهاجرت نیروهای کار و افزایش ســرمایه گذاری، به 

بهبود اقتصاد کشور کمک کند.
او با انتقاد از اقتصاد دولتی، گفت: اقتصاد دولتی محکوم به حداقلی شــدن است و 
نمی تواند کشور را به سمت پیشرفت سوق دهد. بخش خصوصی باید جایگزین شود 
و قوانین دست وپاگیر باید اصلاح شوند. اگر می خواهیم اقتصاد ایران از وضعیت قرمز 
خارج شود، باید به بخش خصوصی اعتماد کنیم و راه را برای فعالیت های اقتصادی 

باز بگذاریم.
جوزی خاطرنشــان کرد: صنعت ساختمان می تواند به عنوان موتور محرکه اقتصاد 
ایران عمل کند، اما این امر مســتلزم حمایت دولت و حاکمیت از بخش خصوصی و 
ایجاد فضای رقابتی ســالم است. اگر این اتفاق بیفتد، می توانیم شاهد رشد و توسعه 

پایدار در اقتصاد کشور باشیم.
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پنجره ایرانیــان؛ در دولت ســیزدهم، به نــاگاه اعلام 
شد که وام نهضت ملی مســکن به 8۰۰ میلیون تومان 
افزایــش یافته و وزیر راه و شهرســازی دولت چهاردهم 
در این زمینه توضیــح داد وام 8۰۰ میلیون تومان دولت 
قبل مصوبه نداشت. دولت گذشته آمار واحدهای در حال 
ساخت مسکن ملی را 2.6 میلیون واحد عنوان کرده بود 
اما صادق گفت که ۱.7 میلیون نفر تعیین تکلیف نشــده 
بودنــد و حتی برای حدود نیمــی از 8۰۰ هزار نفری که 
واریز وجه داشــتند تســهیلات پرداخت نشده بود. طبق 
تاکیــد خانم وزیر، در این دوره ترجیح داده می شــود که 
آنچــه واقعیت دارد را بگوییم و بــه همین دلیل اعداد را 

واقعی کردیم.
به گزارش ایسنا، در نشستی که فرزانه صادق، وزیر راه 
و شهرســازی و معاونان این وزارتخانه با اصحاب رسانه 
داشــتند به موضوعات مختلفی در حوزه مســکن، جاده، 

ریل، خطوط هوایی و دریایی اشاره شد. 
یکی از خبرنگاران با اســتناد به آمــاری گفت که در 
شــش ماه دولت چهاردهم بیشترین هجمه به وزارت راه 
و شهرســازی شده که فرزانه صادق این موضوع را تایید 
کرد و گفت: این میزان توجه به وزارت راه و شهرســازی 
به این دلیل است که این وزارتخانه بیشترین ارتباط را با 

مردم دارد، لذا این موضوع اشکالی ندارد.
صادق گفت: در پنج ســال گذشته پس از ثبت نام هایی 
که در طرح نهضت ملی مسکن صورت گرفت مشخص 
شــد بیش از ۱.7 میلیون نفر واجد شرایط مسکن هستند 
که ســپرده واریز نکرده انــد و هنوز اقدامــی برای آنها 
انجام نشده اســت. 8۰۰ هزار نفر آورده بین ۴۰ تا 2۴۰ 
میلیون تومــان واریز کرده اند. از ایــن تعداد 37۰ هزار 
نفر به تســهیلات بانکی متصل بودند کــه انتظار داریم 
ســایر افراد نیز به تسهیلات وصل شوند. در این زمینه با 
پیگیری های من، همکارانم و اعضای کمیسیون عمران 
مجلس از بانکها ابلاغیه متصل شــدن 8۰۰ هزار نفر به 
سیستم تسهیلات انجام شد. در شش ماه اخیر نیز بیش از 

6۰ هزار پروژه به تسهیلات بانکی متصل شدند.
از صادق درباره شفافیت آمار ساخت و ساز دولتی سوال 
شــد که او گفت: ســامانه تم )TEM( به وضوح نشان 
می دهد که وضعیت هر واحد در چه مرحله ای از پیشرفت 
فیزیکی قرار دارد. حتی مشخص می کند که برای واحد 

مدنظر پروانه صادر شده یا نه.
درخصوص قیمت تمام شــده واحدهای مسکن ملی، 
مثل همیشه تاکید شد که این رقم بر اساس قیمت تمام 
شده خواهد بود. وزیر راه و شهرسازی در این زمینه گفت: 

بر اساس تورم و قیمت مصالح که تنظیم کننده آن وزارت 
راه و شهرســازی نیســت، قیمتها تغییر می کند. بنابراین 
نمی توان یک عدد ثابت را برای قیمت تمام شــده اعلام 

کرد.
تیرماه امســال در زمان دولت قبل اعلام شد که وام 
نهضــت ملی مســکن از 55۰ بــه 8۰۰ میلیون تومان 
افزایش یافته است. صادق در این زمینه توضیح داد: وام 
8۰۰ میلیون تومان دولت قبل مصوبه نداشــت و انجام 
نشده بود. در واقع نظام بانکی این عدد را تصویب نکرده 
بود و محقق نشــد. دولت چهاردهم در دی ماه ســقف 
تســهیلات را از 55۰ به 65۰ میلیــون تومان افزایش 
داد. او گفت: به دنبال این هســتیم تــا وام خودمالکی 

را افزایش دهیم.
در دولت ســیزدهم اعلام شــد که 2.6 میلیون واحد 
نهضت ملی مســکن به مرحله ســاخت رسیده است. با 
روی کار آمدن دولت چهاردهم وزارت راه و شهرســازی 
اعلام کرد که تنها 63۹ هزار واحد طی دو سال به اتمام 
رسیده و در دوره قبل فقط 2۰ هزار واحد مسکن حمایتی 

تحویل شده است.
در این راســتا خبرنگاری در سوال خود بیان کرد: وزیر 
راه و شهرســازی دولت قبــل در دوربین نگاه می کرد و 
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می گفت هیــچ متقاضــی نهضت ملی مســکن حذف 
نمی شود اما پیگیری ما از بنیاد مسکن نشان داد در سال 
۱۴۰2 تعداد 5۰ نفر حذف شــده اند. از شــما می خواهیم 
بساط دروغ را در این وزارتخانه جمع کنید. صادق گفت: 
در این دوره ترجیح می دهیم آنچه واقعیت دارد را بگوییم. 

به همین دلیل اعداد را واقعی کردیم.
وزارت راه و شهرســازی قصد دارد همکاری جدیدی 
را با انبوه ســازان در بخش مســکن حمایتی انجام دهد. 
وزیر راه و شهرســازی در این زمینه گفت: به دنبال این 
هستیم تا انبوه سازان بتوانند بخشی از مسکن محرومین 
را حل و فصل کنند. پیش نویس این موضوع آماده شــده 
و سعی داریم قبل از پایان سال یک جلسه شورای عالی 
مســکن تشکیل دهیم و به این طرح بپردازیم. همچنین 
اجاره داری مسکن محرومین در دستور کار است که باید 
به این ســمت برویم. قانون اساسی می گوید دولت باید 
در مســکن محرومین مســتقیما ورود کند. اتفاقی که از 
سالهای قبل رقم خورده و دولت چهاردهم نیز قصد دارد 

این موضوع را با شتاب بیشتری پیش ببرد.
به وزیر گفته شــد که در حال حاضــر پیکان انتقادات 
به ســمت شماســت و برخی می گویند در مقابل ساخت 
مســکن ایســتاده اید. صادق پاســخ داد: ما به مسکن 

محرومین توجه داریم. در شــهرهای کوچک قصد داریم 
زمیــن در اختیار متقاضیان قرار دهیــم. این موضوعاتی 
اســت که طبق قانون پیش مــی رود و ماموریت ما این 
اســت. تنوع در بسته مسکن و تسهیل گری و دسترسی 
محرومین، مهم ترین سیاســتهایی اســت که دنبال می 
کنیم. من این مقاومت را نمی فهمم. اینکه ما مشــخص 
کرده ایم هر واحد مسکن ملی در چه مرحله ای قرار دارد 

برای این است که به ساخت مسکن شتاب بدهیم.
راه و شهرسازی جدایی ناپذیرند

خبرنگاری درباره لزوم تفکیک وزارت راه و شهرســازی 
سخن گفت؛ طرحی که در دستور کار مجلس قرار داشت 
اما رای نیاورد. صادق با اشاره به دغدغه نمایندگان مجلس 
در بحث تفکیک وزارت راه و شهرسازی گفت: کلیات این 
طرح رای آورد که در مجلس مطرح شــد اما رای نیاورد. 
بنابراین پرونده این طرح بســته شد. اما اینکه چه اتفاقی 
بایــد در وزارت راه و شهرســازی فعلی بیفتد که چابک تر 
شود سیاســت من است. قصد داریم تغییراتی را در چارت 
سازمانی وزارت راه و شهرسازی انجام دهیم تا هم افزایی 

را بیشتر کنیم و سطح پاسخگویی را بیشتر کنیم.
او ادامه داد: راه و شهرسازی ارتباط جدایی ناپذیر دارند. 
مولدســازی و پشــتیبان قرار گرفتن اراضی که هم در 

مسکن و هم در راه است یکی از بهترین کارهایی است 
که پیگیری می کنیم. بسیار امیدوارم که این مولدسازی 

بتواند بخشی از هزینه ها را پوشش دهد.
دربــاره برنامه دولت برای شناســایی خانه های خالی 
ســوال شــد که صادق گفت: آخرین آمــاری که داریم 
مربوط به سال ۱3۹5 اســت که نشان می دهد بیش از 

2.5 میلیون مسکن خالی وجود داشته است.
حبیب الله طاهرخانی، معاون مسکن و ساختمان وزیر 
راه و شهرســازی، نیز در ایــن زمینه گفت: هماهنگی 
را با معاونت عمرانی وزارت کشــور شــروع کرده ایم 
که بتوانیم با هماهنگی و تبادل اطلاعات با ســازمان 
شــهرداری ها، برای شناســایی بهتر خانه های خالی 

هم افزایی داشته باشیم.
به گفته طاهرخانی، بر اســاس قانون ساماندهی بازار 
زمین، مسکن و اجاره بها که خرداد امسال ابلاغ شد این 
امکان وجود دارد که شــهرداری ها به موضوع خانه های 
خالــی ورود کنند. منابعی که شــهرداری ها از این محل 
کســب می کنند در نوســازی بافت های فرسوده هزینه 
می شود. در وزارت راه و شهرسازی نیز منابع به صندوق 
ملی مســکن واریز و در بخش مســکن حمایتی هزینه 

خواهد شد.
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پنجره ایرانیان؛ طی بیش از پنج سال گذشــته 22۴ هزار میلیارد تومان برای اجرای 
طرح های مســکن پرداخت شــده که 63 همت از این مبلغ معــادل بیش از 28 درصد 
مربوط به شــش ماهه دولت چهاردهم است و هم اکنون قراردادهای منعقد شده مسکن 

به بیش از یک میلیون واحد رسیده است.
تامین مالی پروژه های مسکن یکی از مشکلات اساسی این حوزه است. در این زمینه 
عضو هیات رئیسه کمیسیون عمران مجلس گفته است: حمایت از پیش فروش مسکن 
و ایجاد ضوابط اصولی برای جلب اعتماد عمومی در راستای افزایش مشارکت مردم در 
پروژه های مسکن، مسیر بهینه و مناسبی برای تامین منابع مالی بوده و این امر موجب 
می شــود سرمایه های سرگردان در بازار به سمت ساخت مسکن هدایت شده و مشکل 

دیرینه مردم نیز حل می  شود.
ســید جمال موسوی عضو هیات رئیسه کمیسیون عمران مجلس با اشاره به ضرورت 
افزایش سرعت ساخت مسکن در کشور گفت: یکی از راه های برون رفت از چالش های 
پیش روی بازار مســکن، افزایش ساخت مسکن و جبران کمبودها در این بخش است. 
هم اکنون به دلایل متعدد ازجمله پایین بودن ســرعت تولید و ســاخت خانه های طرح 
نهضت ملی مسکن، باعث شده مردم با چالش های مختلفی روبرو شده و حتی بخشی 

از آن ها ناچار به انصراف از این طرح شدند.
این نماینده مردم در مجلس در بخش دیگری از ســخنان خود عنوان کرد: یکی از 
راه های افزایش سرعت در ساخت، تامین منابع مالی موثر و پایدار برای اجرای پروژه ها 
اســت. در شــرایطی که بانک ها امکان یا توان پرداخت مناسب تسهیلات به ساخت 
مسکن را ندارند جذب ســرمایه های خرد مردمی، یکی از راه های مناسب برای تامین 

منابع موردنیاز و تکمیل پروژه ها است.

نماینده مردم ماهنشــان و ایجرود در مجلس خاطرنشان کرد: حمایت از پیش فروش 
مســکن و ایجاد ضوابط اصولی برای جلب اعتماد عمومی در راستای افزایش مشارکت 
مردم در پروژه های مســکن، مسیر بهینه و مناسبی برای تامین منابع مالی بوده و این 
امر موجب می شود سرمایه های سرگردان در بازار به سمت ساخت مسکن هدایت شده 

و ضمن جلوگیری از رونق سوداگری در کشور، مشکل دیرینه مردم نیز حل می  شود.
عضو هیات رئیسه کمیسیون عمران مجلس بابیان اینکه قانون مرتبط با پیش فروش 
مسکن چندان نتوانسته مردم را به این سمت هدایت کند و با اقناع افکار عمومی اثری 
مثبت در بازار ایجاد کند، چون قانون فعلی پیش فروش مســکن بیشتر به منظور نظارت 
بر بازار و جلوگیری از کلاه برداری جمعی طراحی شــده و به جنبه های اقتصاد مسکن 
مانند تأمین مالی پروژه ها و نقش بانک ها و دستگاه های نظارتی در این خصوص توجه 

نکرده و اثرگذاری چندانی نداشته است.
موســوی عنوان کرد: با توجه به شــرایط فعلی کشور و با دید تسهیل گری در حوزه 
ســاخت مسکن باید به قانون پیش فروش مســکن ورود کرده و ایرادات و خلاء آن را 
بررسی و رفع کرد و لذا این موضوع بهتر است از سوی دولت و به صورت لایحه انجام 

شود تا در مسیر اجرا نیز با مشکلی مواجه نشود.
افزایش وام مسکن اسفند ابلاغ شد

 دولت البته از شــیوه های مختلفی برای رونق بخشــی به صنعت ساختمان استفاده 
کرده است. افزایش سقف فردی تسهیلات نهضت ملی مسکن به مبلغ 5.6 میلیاردریال 
)65۰ میلیون تومان( برای ســاخت پروژه های حمایتی مسکن یکی از این شیوه  ها بود 

که هفته اول اسفند سال ۱۴۰3 ابلاغ شد.
آن روز بــر اســاس اعلام بانــک مرکزی؛ پیــرو نامه شــماره ۱2۹۰8۰    /۰2 مورخ 

گزارشی از شیوه های تحریک بازار مسکن

از افـــزایش وام تا پوشش ملی وام مسکن
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3۰/ ۰5/ ۱۴۰2  موضوع ابلاغ سقف فردی تسهیلات طرح های حمایتی مسکن موضوع 
ماده )۴( قانون جهش تولید مســکن و حسب بند )3( از صورت جلسه هجدهمین جلسه 
هیئت عالی بانک مرکزی مورخ 23/ ۱۱/ ۱۴۰3  مقرر شد: »به استناد مصوبه نوزدهمین 
جلسه شورای عالی مســکن مورخ ۱۰/ ۱۰/ ۱۴۰3  و در راستای مساعدت با متقاضیان 
طرح های حمایتی مســکن، با توجه به افزایش هزینه های ســاخت مسکن و با در نظر 
گرفتن توان متقاضیان در بازپرداخت اقساط تسهیلات، سقف فردی تسهیلات نهضت 
ملی مسکن به مبلغ 5  .6 میلیارد ریال )شش میلیارد و پانصد میلیون ریال( صرفاً جهت 
ســاخت پروژه های حمایتی مسکن که زمین آن از سوی وزارت راه و شهرسازی تأمین 
و به متقاضیان عرضه می شــود، افزایش یابد«. بر این اساس بانک ها موظف اند به قید 

فوریت و به نحو مقتضی افزایش سقف را به واحدهای اجرایی ذی ربط منعکس شود.   
معاونت مسکن و ســاختمان وزارت راه و شهرسازی در اسفندماه آماری منتشر کرد 
که طی آن پیشرفت طرح های مسکن بر اساس آمارهای بانک مرکزی و سامانه جامع 
طرح های حمایتی مســکن )تم( اعلام شــده است. بر همین اســاس میزان پیشرفت 
قراردادهای منعقد شــده در دولت چهاردهم و در فاصله شــش ماهه آن حاکی از رشد 
۱۱.6۴ درصدی اســت و در بخش پرداختی ها نیــز در این بازه زمانی حدود 28 درصد 
رشــد ثبت شده اســت. دولت چهاردهم عزم خود را جزم کرده تا در تکمیل واحدهای 

نیمه تمام اهتمام داشته باشد و در این کار تسهیلگری کند.
قرارداد تسهیلات بانکی در دولت چهاردهم

طرح های ملی مســکن که از سال ۱3۹8 و در دوســاله پایانی دولت دوازدهم با نام 
اقدام ملی مســکن آغاز شد، در دولت ســیزدهم با تصویب قانون جهش تولید مسکن 
و طرح نهضت ملی مســکن ادامه یافت. هم اکنون و بر اساس اطلاعات استخراج شده 
از آمارهای بانک مرکزی و ســامانه جامع طرح های حمایتی مسکن )تم( در شش ماه 
گذشــته و در طی دولت چهاردهم تعــداد ۱2۰ هزار قرارداد تســهیلات جدید بانکی 
امضا شــد که هم اکنون با این قراردادهای جدید کل قراردادهای منعقدشــده به بیش 
از یک میلیون واحد رســیده اســت. با توجه به برنامه ریزی های انجام شده آزادسازی 
تســهیلات، مرحله به مرحله و بنا بر پیشــرفت فیزیکی پروژه ها و تایید ارزیابان بانک 

انجام می شود.
این گزارش می افزاید که در پنج ســال گذشــته، 22۴ همت برای اجرای طرح های 

مسکن پرداخت شده که 63 همت از این مبلغ، معادل 28.27 درصد در دولت چهاردهم 
پرداخت شد. با پرداخت این مبلغ به پروژه های طرح های حمایتی مسکن شاهد جهش 

در پیشرفت فیزیکی واحدهای در حال احداث هستیم.
گزارش عملکرد تســهیلات بانکی طرح نهضت ملی مسکن حاکی است که از تاریخ 
اول شــهریور که میزان قرارداد منعقدشده 885 هزار و ۱۹6 واحد )نهضت ملی مسکن، 
خودمالک شــهری، خودمالک روستایی و بافت فرســوده( بود تا اول اسفند این رقم به 
یک میلیون و یک  هزار و 8۰2 واحد رسیده است که حاکی از رشد ۱۱.6۴ درصدی است.

همچنین در بخش پرداختی ها نیز از ابتدای شهریور تا اول اسفند سال جاری )مربوط 
بــه دولت چهاردهم( میزان پرداخت تســهیلات بانکی در طرح های مختلف مســکن 
)نهضت ملی مسکن، خودمالک شــهری، خودمالک روستایی و بافت فرسوده( 27.88 
درصد رشــد داشــت و رقم پرداخت شــده به بیش از 22۴ همت )هزار میلیاردتومان( 

رسیده است.
جزئیات میزان پیشرفت قراردادها

بر اساس این گزارش در دولت چهاردهم جزئیات این میزان رشد در بخش مسکن در 
بخش های مختلف ازجمله نهضت ملی مسکن، خودمالک شهری، خودمالک روستایی 
و بافت فرســوده اعلام شده است. میزان رشد قراردادها در بخش نهضت ملی مسکن 
معادل ۱2.۴2 درصد، خودمالک شــهری به میزان ۱.۰۱ درصد، خودمالک روستایی ۱7 

درصد و بافت فرسوده 3۱.۰۴ درصد است.
پرداختی ها نیز در بازه زمانی اول شــهریورماه تا اول اسفندماه در بخش نهضت ملی 
مســکن 2۴.۹۱ درصد، در بخش خودمالک شهری ۱۱.38 درصد، در بخش خودمالک 

روستایی ۴8.۰۹ درصد و در بخش بافت فرسوده 55.۰5 درصد رشد یافته است.
همچنین در پروژه های حمایتی شــهری نهضت ملی مسکن، اخذ پروانه ساختمانی 
که وجه ضروری و الزامی برای شــروع هر فعالیت ساختمانی است در طول شش ماه 
گذشته با پیگیری های مستمر از ۴۹۱ هزار واحد به 586 هزار واحد رسیده است که در 

این بخش نیز ۱6 درصد رشد را شاهد هستیم.
بــا این توضیحات و با تاکید فرزانه صادق وزیر راه و شهرســازی و ســفرهای میدانی و 
جلســات متعدد حبیب اله طاهرخانی - معاون مسکن و ساختم - و همچنین دیگر معاونان 
وزیر در حوزه مسکن، شاهد تسریع و تسهیلگری ها در تکمیل واحدهای شروع شده هستیم.
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پنجره ایرانیان؛ چین از ســال 2۰2۰ تاکنون با بحران 
فزاینده ورشکســتگی شرکت های سازنده املاک مواجه 
اســت و حتی مقررات جدید این کشــور هم نتوانســته 
رکود بازار املاک و عدم توانایی شــرکت ها برای انجام 
تعهداتشان را جبران کند؛ بخشی که از آن به عنوان یکی 
از مهم ترین پیشــران های اقتصادی چین یاد می شــد. 
بااین وجود، نخســت وزیر چین در نخستین گزارش خود 
در نشست ســالانه کنگره ملی خلق چین در آغاز سال 
2۰2۴ از افزایــش بودجه دفاعی و همچنین اتخاذ لحنی 

شدید تر در ارتباط با تایوان خبر داد.
تائو چوان، تحلیل گر ارشد سوچو سکیوریتی می گوید: 
»دستیابی به رشد پنج درصدی در سال جاری در مقایسه 
با سال پیش به دلیل بالاتر بودن نرخ پایه رشد اقتصادی 
دشــوارتر است.« رشــد اقتصادی نامتوازن سال گذشته 
دومیــن اقتصاد بــزرگ دنیا، همچنیــن منعکس کننده 
عمــق عدم تعادل ســاختاری چین اســت و کوچک تر 
شدن ســفره خانوارها به همراه روند نزولی رشد بازدهی 
ســرمایه گذاری ها و رکوردشــکنی نرخ بیکاری جوانان 
حاکی این واقعیت است که چین نیازمند یک مدل جدید 
برای رشد اقتصادی است. سقوط بازار سهام و همچنین 
افت قیمت ها در آغاز ســال گذشــته از زمــان بحران 
اقتصادی سال 2۰۰۹-2۰۰8 بی سابقه بود. ادامه بحران 
امــلاک و همچنین افزایش بدهــی دولت های محلی، 
رهبران چین را برای ارائه سیاست جدید اقتصادی تحت 

فشار قرار داد.

لی کیانــگ در کنگره ملی خلق چیــن گفت: »نباید 
توجه خود را معطوف بدترین ســناریوهای ممکن کنیم. 
ما باید با تغییر مدل رشــد، اصلاح ساختار، بهبود کیفیت 
و افزایش عملکرد پیش برویــم«. اگرچه هیچ جزئیات 
مشــخص و یا جدول زمان بندی بــرای انجام تغییرات 
ســاختاری چین در دسترس نیســت، اما آقای لی تاکید 
کرد که پایه هر اقدامی  در اقتصاد چین »ثبات« اســت. 
نخســت وزیر چین همچنین اذعان کرد که رســیدن به 
هدف تعیین شده »آسان نیست« و افزود که برای نیل به 
این اهداف به اتخاذ موضع مالی »فعالانه« و سیاســت 
پولی »محتاطانه« نیاز اســت. صندوق بین المللی پول 
رشد اقتصادی سال 2۰2۴ چین را ۴.6 درصد پیش بینی 
کرده اســت و همچنین اعلام کرده که این رشــد در 
ســال 2۰28 با روند کاهشی روبرو خواهد بود و به 3.5 

درصد می رسد.
به مــوازات رخدادهای فوق، »چاینا بیزینس اســپات 
لایــت« در گزارش تــازه ای از بازار مســکن اطلاعات 
جدیدی در این حوزه داده اســت. ایــن پایگاه خبری با 
اشاره به بحران املاک و مســتغلات در چین و فضای 
عدم اطمینان اقتصادی حاکم شده بر بازار های آن کشور 
باعث تغییر رویکرد چینی ها در مدیریت دارایی های شان 
شــده و سرمایه گذاران بیشــتری در آن کشور به دنبال 
سرمایه گذاری بر روی شمش و سکه های طلا به عنوان 

یک سرمایه گذاری مطمئن هستند.
این وب ســایت در ادامه نوشــته اســت: »املاک و 

مســتغلات برای چندین دهه بهترین راه برای ثروتمند 
شــدن چینی ها بود. حــدود 75 درصــد از دارایی های 
خصوصــی در چیــن در بخــش امــلاک مســکونی 
ســرمایه گذاری شــده اند. بااین وجود، بحران املاک و 
مســتغلات در سه سال گذشته باعث شده که آن بخش 
جذابیت خود را برای سرمایه گذاران چینی از دست دهد. 
پس از فروپاشی شرکت اوِِرگراند و دیگر غول های بخش 
املاک و مستغلات در چین، قیمت مسکن در سراسر آن 
کشور کاهش یافت، روندی که نه تنها به معنای از دست 
رفتن ارزش دارایی چینی ها بوده بلکه اعتماد شهروندان 
آن کشــور به حوزه املاک و مســتغلات به عنوان یک 

سرمایه گذاری بلندمدت را نیز متزلزل ساخته است«.
چشم انداز بد بازار

 درحالی که اقدامات دولت چین، برای افزایش تقاضا، 
به بهبود شکننده بازار املاک کمک می کند، نظرسنجی 
رویترز نشــان داد چشم انداز این بخش باوجود انتظارات 

برای تثبیت قیمت در سال آینده، بدتر شده است.
انتظار می رفت که قیمت مســکن در چین، در ســال 
جاری، با سرعتی سریع تر از پیش بینی های قبلی کاهش 
یابد و در سال 2۰26، رشد را با سرعتی کمتر از پیش بینی 

ماه نوامبر، از سربگیرد.
تحلیلگران انتظار دارند که تثبیت بازار املاک چین به 
دلیل موجودی بالای مســکن، تقاضای نزولی و کاهش 
بلندمدت جمعیــت، فرآیندی طولانی مدت باشــد. این 
بخش، در اوج خود در ســال 2۰2۱، در حدود یک چهارم 

کپیتال  اکونومیکس:

بازار املاک چین فرو نشست

90

21
ه 1

ـار
شم

    
14

04
ت 

هش
دیب

  ار
هم 

جد
ل ه

سـا
ن/ 

یـا
ران

ه ای
ـر

نج
پ

PDF Compressor Free Version 



اقتصاد چین سهیم بود. این نظرسنجی نشان داد که فروش 
املاک، احتمالا بیــش از پیش بینی های نوامبر کاهش یافته 
است، درحالی که پیش بینی می شود ســرمایه گذاری، رکود 

تدریجی  داشته باشد.
چین در تلاش بــرای تثبیت بخش املاک بحران زده 
خود در ســال گذشــته، گام های تاریخی برداشت و از 
دولت های محلی خواســت تا خانه های فروخته نشــده 
را از ســازندگان بدهکار خریداری کنند. بااین حال، این 
اقدامــات کلیــدی تأثیر اندکی داشــتند و پکن را برای 
یافتن راه حل های جدید برای بخش املاک  و مستغلات، 
تحت فشــار قرار دادند که به گفته تحلیلگران باید شامل 
خرید مستقیم آپارتمان های خالی در سطح گسترده باشد.
»تایران کام«، مدیر ارشد رتبه بندی شرکت های آسیا-
اقیانوسیه در موسسه اعتبارسنجی فیچ گفت: این بخش 
همچنان با چالش های ساختاری، ازجمله موجودی بالای 
مسکن فروخته نشده، عدم قطعیت اشتغال و قیمت پایین 

مسکن مواجه است.
تحلیلگــران، کاهش 2.5 درصدی قیمت مســکن در 
ســال جاری را پیش بینی کردند که عمیق تر از کاهش 
دودرصدی در نظرسنجی قبلی است. آن ها افزایش ۱.2 
درصدی قیمت ها را در ســال آینــده، در مقابل افزایش 
۱.6 درصدی در نظرســنجی نوامبر و افزایش بیشــتر از 

دودرصدی در سال 2۰27، تخمین زدند.
بر اســاس گزارش رویتــرز، انتظــار می رفت فروش 
املاک، امســال 5.7 درصد کاهش یابد که ســریع تر از 

کاهش پنج درصدی پیش بینی شــده در نظرسنجی قبلی 
اســت. احتمال کاهش هفت درصدی سرمایه گذاری در 
مقایسه با پیش بینی کاهش هشت درصدی در ماه نوامبر، 

وجود داشت.
گزارش کپیتال اکونومیکس

حالا کپیتــال اکونومیکس پیش بینی کــرد باوجود 
تلاش هــای دولت چین برای حمایت از ســازندگان و 
ایجاد ثبات در بازار املاک، بخش ساخت وساز چین در 

آینده، در افول می ماند.
به گزارش ایســنا، این شــرکت تحقیقاتی اعلام کرد 
درحالی که اقدامات سیاســتی، به تامین مالی و افزایش 
فروش کمک می کند، اما بعید اســت که از کند شــدن 

طولانی مدت در ساخت وسازهای جدید جلوگیری کند.
از زمان معرفی سیاســت »ســه خط قرمز« در سال 
2۰2۰، ساخت خانه های جدید بیش از 7۰ درصد کاهش 
یافته اســت. بااین حال، کپیتال اکونومیکس اعلام کرد 
که فعالیت های ساخت وســاز در حال انجام، فقط حدود 
2۰ درصد کاهش یافته که منعکس کننده تاخیر طولانی 
بین شروع و تکمیل پروژه است، زیرا فشارهای مالی بر 

سازندگان، این تاخیرها را بیشتر کرده است.
تحلیلگــران اظهــار کردند: ســاخت خانه های جدید 
احتمــالا در اواخــر دهه جاری، دوبــاره افزایش خواهد 
یافت، اما چالش های جمعیتی و کند شــدن شهرنشینی، 
احتمالا هرگونه بهبود قابل توجهی را محدود خواهد کرد.

کپیتــال اکونومیکس، برای درک بهتــر فعالیت های 

ساخت وساز، معیاری را برای پیشرفت سرمایه گذاری در 
بخش املاک، تنظیم برای تغییرات قیمت و به استثنای 
خرید زمین ایجاد کرده اســت. نتایج تجزیه وتحلیل این 
شرکت نشان داد درحالی که فعالیت ساخت وساز هنوز در 
مسیر کاهش قرار دارد، اما سرعت کاهش طی چند سال 

گذشته، آهسته شده است.
این شــرکت خاطرنشــان کــرد: ســازندگان کار روی 
پروژه های موجود را تسریع کرده اند و سرمایه گذاری در هر 
مترمربع ساخت وساز کنونی، نشــانه هایی از بهبود را نشان 
می دهد. البته گفته می شــود که سیاست های دولت نیز در 

حمایت از این ثبات نقش داشته است.
کپیتــال اکونومیکس می گویــد: ابتکاراتــی مانند طرح 
هماهنگی تامین مالی املاک و مســتغلات و اســتفاده از 
اوراق قرضــه ویژه برای خرید خانه های فروخته نشــده، به 
بهبود دسترسی سازندگان به منابع مالی کمک کرده است. 
تا پایان سال 2۰2۴، وام های صادر شده تحت این طرح، از 
پنج تریلیون یوان فراتر رفت که از هدف اولیه دولت پیشی 

گرفته است.
پایگاه خبری اینوســت گزارش کرد، باوجوداین اقدامات، 
گفته می شود که چشم انداز بلندمدت در این بخش، ضعیف 
باقــی می ماند و کپیتال اکونومیکــس بابیان اینکه در حال 
حاضر، ســرمایه گذاری در بخش امــلاک از زمان اوج خود 
در ســال 2۰2۰، حدود 3۰ درصد کاهش یافته است، انتظار 
دارد تا پایان دهه جاری، این رقم نسبت به سطوح فعلی به 

نصف کاهش یابد.
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پنجره ایرانیان؛ ناترازی انرژی موضوع مهم امروز کشور محسوب می شود اما یکی 
از راهکارهای رفع این مشــکل احداث نیروگاه های کوچک مقیاس انرژی خورشیدی 
به ویــژه در مناطق صنعتی برای جبران کمبود برق به شــمار می رود که در اســتان 
کرمان که زاویه و ضریب تابش آفتاب بسیار مناسب است، در دستور کار قرار دارد.

به گزارش ایرنا، کمبود ســوخت در زمستان امســال قطعی برق را از تابستان به 
فصل ســرما کشاند و علاوه بر بخش های صنعتی و کشاورزی که در سال های اخیر 
با محدودیت در تابســتان فعالیت می کردند، بخش های خانگی، اداری و تجاری نیز 
با قطع گسترده مواجه شده اند که مشکلاتی برای زندگی روزمره و کاری شهروندان 

به وجود آورده است.
حوزه صنعت به عنوان یکی از مهم ترین و حیاتی ترین پیشران های تولید، اشتغال و 
درآمدزایی کشور محسوب می شود و هرگونه اخلال در عملکرد این بخش آثار منفی 
و خسارت های منفی در کشور برجا می گذارد، قطعی برق در بخش صنعت به اذعان 
فعالان این حوزه باعث اختلال و تعطیلی چرخه تولید شده است و بیم آن می رود با 
ادامه وضع موجود شــاهد ورشکستگی و بسته شدن صنایع به ویژه صنایع متوسط و 

کوچک در کشور باشیم.
گرچه مشــوق هایی برای جبران قطعی برق صنایع از ســوی مســئولان اعلام و 
اعمال می شود، اما باید در نظر داشت که تعطیلی گسترده واحدهای تولیدی صنعتی 
ضررهایی به همراه دارد که به این آســانی جبران نمی شود و تامین انرژی مطمئن 

شرط لازم و ضروری ادامه کار آن ها است.
انرژی خورشیدی ابزار کارآمد برای کاهش ناترازی

در این شرایط یکی از راهکارهای جبران ناترازی انرژی در بخش برق، استفاده از 
انرژی های تجدیدپذیر و خورشیدی است که اتفاقا در کشور ما به دلیل شرایط اقلیمی 
و جغرافیایی از وضعیت مناسبی برخودار بوده و در سال های گذشته اقدامات وسیعی 

برای تولید برق از این انرژی خدادادی در دستور کار قرار گرفته و اجرا شده است.
نیروگاه های مقیاس کوچک به نوعی از نیروگاه ها گفته می شود که با ظرفیت تولید 
کمتری نسبت به نیروگاه های معمولی، برق تولید می کند و با استفاده از منابع انرژی 
تجدیدپذیر مانند خورشیدی، بادی یا بیوماس )زیست توده( کار می کنند و تامین برق 
برای مصرف در محل، کاهش اتکا به برق شبکه و افزایش استقلال انرژی از اهداف 

مهم ایجاد این نیروگاه ها خوانده می شود.
صنایع نیز ازجمله بخش هایی هســتند که برای جبران قطع برق و خاموشــی به 
ســمت تولید انرژی موردنیاز خود با اســتفاده از انرژی های تجدیدپذیر رفته اند و در 
این راستا احداث نیروگاه های کوچک مقیاس خورشیدی در یک دهه گذشته از سوی 
صنایع متوسط دنبال شده و طرح های نیروگاهی مختلفی در سراسر کشور به مرحله 

اجرا رسیده یا در دست اقدام است.
کرمان با ذوزنقه طلایی

اســتان کرمان به واســطه قرار گرفتن در نقطه طلایی ذوزنقه خورشیدی و آفتابی 
بودن شمار قابل توجهی از روزهای سال، شرایط و ظرفیت بسیار مناسبی برای تولید 
انرژی تجدیدپذیر خورشیدی دارد و در همین راستا مسئولان برق استان کرمان افق 
تولید ســه هزار مگاوات برق خورشــیدی را در آینده نزدیک در استان هدف گذاری 

نیـروگـاه هـای 
کوچک مقیاس خورشیدی، 
کمک به رفع ناترازی انرژی
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کرده اند و اکنون 2۰۰ مگاوات برق خورشیدی وارد شبکه برق کرمان شده است.
طی 2 ماه انتهای سال ۱۴۰3 برای جبران ناترازی انرژی در استان کرمان 2 واحد 
نیروگاه خورشیدی هفت مگاواتی کوچک در این استان به بهره برداری رسیده است 
تا آغازی برای تامین انرژی صنایع متوســط و کوچک فعال در کرمان از این انرژی 
پاک و ارزان باشــد و ضمن جلوگیری از تعطیلی و کاهش تولید توسعه سبز و بدون 

آلایندگی هم مدنظر قرار گیرد.
نیروگاه برق هفت مگاواتی خضرا در شــهرک صنعتــی کرمان در روزهای پایانی 
بهمن ماه دریکی از مهم ترین مناطق صنعتی اســتان کرمان به بهره برداری رسید تا 
این شــهرک صنعتی که میزبان تعداد زیادی از صنایع متوسط و کوچک استان است 

به سمت خودکفایی تولید انرژی برق برود.
 نیروگاه خورشیدی خضراء ۲ کرمان

مدیرعامل شــرکت صنعت یاران نیروگاهی ایرانیان )صیناکو( که این پروژه را در 
شــهرک صنعتی خضرا کرمان اجرا کرده است در گفت وگو با خبرنگار ایرنا با اشاره 
به روند فعالیت این شــرکت گفت: این شــرکت ســال ۱38۹ باهدف توسعه انرژی 
الکتریکــی و کاهش ناترازی این انرژی در کشــور فعالیت می کند و در حال حاضر 
در هشــت نقطه کشــور نیروگاه های آن در حال بهره برداری هستند و عملکرد قابل 

قبولی داشتند.
عباس دلیمی تصریح کرد: این شرکت پروژه احداث فاز دوم نیروگاه 7.2 مگاواتی 
خضراء شماره 2 را در شهرک صنعتی خضرا کرمان آغاز کرد، اما به دلیل تحریم ها، 
موانع اقتصادی و همکاری نکردن شرکت های خارجی روند اجرایی این طرح متوقف 

شد و تا پایان سال ۱۴۰2 پیشرفت فیزیکی آن کمتر از ۴۰ درصد بود.
او افزود: با توان نیروهای بومی این طرح در چهل و ششــمین ســالگرد پیروزی 
انقلاب اســلامی در ماه بهمن به بهره برداری رســید و هم اکنون نیروگاه با ظرفیت 

مطمئن در فصول گرم است.
او با بیان اینکه این طرح ظرف ۱۰ ماه افتتاح شده است خاطرنشان کرد: این نیروگاه 
با سرمایه گذاری ســه میلیون یورویی احداث شده و ظرفیت واقعی آن هفت مگاوات 
اســت که در قالب فاز دوم نیروگاه قبلی، به ظرفیت موجود افزوده شــده و با توجه به 

ناترازی انرژی بخشی از نیاز برق شهرک صنعتی خضراء را تامین می کند.
مدیرعامل شرکت صیناکو تاکید کرد: با توجه به توجیهات فنی مهندسی، نصب، اجرا 
و بودجه اگر طرح دیگری در استان کرمان وجود داشته باشد آماده اجرای آن هستیم.

نیروگاه هفت مگاواتی یک شرکت تولید سیمان نیز در دهه فجر امسال به صورت 
وبیناری با حضور رئیس جمهور توسط استاندار کرمان افتتاح شد تا بخشی از برق این 

مجموعه صنعتی به صورت خود تامین وارد مدار شود.
محمدعلی طالبی اســتاندار کرمان در آیین افتتاح این طرح با بیان اینکه اســتان 
کرمان در بحث تجدیدپذیرها است تاکید کرد: در حال مذاکره با سرمایه گذاران برای 
احداث بیش از ســه هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر در استان هستیم و متقاضیان 
زیادی برای ســرمایه گذاری در این حوزه وجود دارد، اما متاسفانه در برخی از مناطق 

استان زیرساخت شبکه اجازه سرمایه گذاری را نمی دهد.
البته طبق اظهار مســئولان این شرکت اجرا شدن نیروگاه سه مگاواتی خورشیدی 
در این شــرکت که قبلا اجرا شده است باعث شده تا در ایام پیک تابستان به جای 2 

ماه این کارخانه یک ماه خاموشی داشته باشد.
آنچه در مورد احداث این نیروگاه اهمیت دارد درآمدزایی آن اســت و این نیروگاه 
هفــت مگاواتی در قالب مدل فروش برق در بورس انرژی احداث شــده و از اواخر 
شــهریورماه به شــبکه برق متصل شده اســت که مازاد مصرف برق در بورس به 

مشتریان عرضه می شود.
آنچه اهمیت دارد این اســت که عبور از چالش بزرگ ناترازی انرژی در کشور نیاز 
به راهکارهایی دارد که چندان پیچیده و غیرقابل دســترس نیســتند و همین احداث 
و توســعه نیروگاه های خورشیدی کوچک مقیاس خورشــیدی می تواند الگویی برای 
صنایع و حتی مناطق دور از دســترس باشــد تا در سال های آینده انرژی خورشیدی 

بخش بزرگی از راه حل مشکل ناترازی انرژی شود.
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پنجره ایرانیان؛ آن طور که فعالان صنعت ســاختمان 
در نظرسنجی شامخ اعلام کرده اند موجودی مواد اولیه، 
استخدام نیروی انسانی، فروش کالاها و خدمات و میزان 
سفارش ها جدید مشتریان در بهمن سال گذشته نسبت 
به ماه قبل کاهش داشــته و در سوی مقابل قیمت مواد 
اولیه افزایشی بوده است. این گزارش از ادامه فاز رکودی 

در بازار مسکن حکایت دارد.
به گزارش ایسنا، دو نمایشــگر از شرایط ساخت وساز 
مسکن در ماه جاری نشان دهنده رکود صنعت ساختمان 
است. گزارش بهمن ماه شــامخ بخش ساختمان در کنار 
آمار مرکــز آمار از کاهش تولید مســکن، توقف اجرای 
پروژه هــای جدید و نبود چشــم انداز واضــح از میزان 
ساخت وســاز در آینده حکایت دارد. این در حالی اســت 
که به طورمعمول بازار مســکن در ماه های پایانی ســال 
به دلیل رشــد معاملات با افزایش تقاضا برای واحدهای 

نوساز مواجه می شود.
آن طور کــه اتاق تعاون ایران گزارش داده شــاخص 
مدیران خرید )شامخ( که بر اساس نظرسنجی از فعالان 
ســاختمان در گروه های ســاخت بنا، مهندس عمران و 
فعالیت های ساخت وســاز تخصصی ساختمان در بهمن 
۱۴۰3 عدد شــامخ کل در بهمن ماه پــس از حذف اثر 

فصلی )۴۴.۹7( در مقایسه با دی ماه )۴6.85(، با کاهش 
نسبی همراه بوده است.

کاهــش مولفه های »موجــودی مواد اولیــه یا لوازم 
خریداری شده« و »میزان استخدام و به کارگیری نیروی 
انســانی« پس از حذف اثر فصلی، متاثر از تشدید روند 
افزایشی مولفه »قیمت خرید مواد اولیه و لوازم موردنیاز« 

طی سه دوره اخیر بوده است.
کاهش مولفه  »میزان فــروش کالاها و خدمات« در 
پی کاهش »میزان ســفارش ها جدید مشتریان« پس از 
حذف اثر فصلی، از دیگــر نتایج افزایش مولفه »قیمت 

خرید مواد اولیه و لوازم موردنیاز« است.
مولفه »انتظارات در ارتباط با فعالیت های شــرکت در 
ماه آینده« پــس از حذف اثر فصلی، بــا رقم )۴6.۹3( 
بیانگر پیش بینی فعالان صنعت ساختمان مبنی بر تداوم 
وضعیــت رکود این صنعت در ماه پایانی ســال اســت. 
نگرانی های ناشی از افزایش چشمگیر نرخ ارز و شرایط 
ناپایدار اقتصادی موجب تردید و سردرگمی کارفرمایان 
و فعالین صنعت ســاختمان برای ادامه فعالیت ها است. 
در صورت اختلال در روند وصول مطالبات شرکت های 
ساختمانی در قراردادهای دولتی، احتمال تشدید تعدیل 

نیرو در ماه های آتی نیز وجود دارد.

آماری از یخ زدگی پروژه های مسکن در زمستان
شــاخص مدیران خرید )PMI( یکــی از مهم ترین 
شــاخص های اقتصادی در کشورهای توسعه یافته است 
که بر اســاس داده هــای پانلی از حدود ۴۰۰ شــرکت 
در تمــام فعالیت های بخش خصوصی تهیه می شــود. 
ســؤالات پرسشنامه شــاخص PMI به نحوی طراحی 
شده اســت که اطلاعاتی در خصوص تولیدات صنعتی 
)میــزان تولید، ســفارش های جدید داخلــی و خارجی، 
نیروی کار اســتخدامی و ...(، خدمات )کســب وکارهای 
جدید، کســب وکارهای صادراتی جدید، هزینه ها و ...(، 
عمده فروشی )میزان تولید، ســفارش های جدید داخلی 
و خارجــی، قیمت فــروش و ...( و ساخت وســاز )کل 
فعالیت ها، ساخت وساز مسکونی و تجاری، سفارش های 
جدید و ...( ارائه می دهد؛ ازاین رو شــرکت های مدیریت 
دارایی از طریق دنبال کردن شاخص های ملی و بخشی 
در زمینه های رشد، بهره وری، روندهای قیمت و حاشیه 
ســود می توانند از اطلاعات این شاخص در استراتژی ها 
و مدل های تخصیــص دارایی و همچنیــن در تحلیل 

عملکرد پرتفوی خود استفاده کنند.
در جریان استخراج شــامخ، اگر عدد شاخص بیش از 
5۰ واحد باشد، نشــان می دهد که اقتصاد درحال توسعه 

پروژه هـای مسکن در زمسـتان
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اســت درحالی که هر رقمی زیر 5۰ واحد، از قرار داشتن 
اقتصاد در شرف انقباض و رکود حکایت دارد.

از سوی دیگر چند روز قبل گزارش مرکز آمار از تولید 
ناخالص داخلی در ۹ ماهه ســال ۱۴۰3 نشان داد رشد 

بخش مسکن به صفر رسیده است.
در ۹ ماهــه ســال ۱۴۰3، رشــته فعالیت های گروه 
کشاورزی رشــد 3.3 درصد، گروه صنایع و معادن 3.6 
درصد )شامل: استخراج نفت خام و گازطبیعی 6.۱، سایر 
معادن ۰.۹، صنعــت ۱.۴، توزیع گاز طبیعی 5.7، تأمین 
آب و برق 2.5 و ســاختمان صفر درصد( و گروه خدمات 
2.3 درصد نســبت به نه ماهه سال ۱۴۰2، رشد داشته 
اســت. به طورکلی نیز رشــد محصول ناخالص داخلی با 

نفت 3.۱ درصد و بدون نفت 2.2 درصد اعلام شد.
صفر شــدن رشد بخش ساختمان طی ۹ ماهه امسال در 
شــرایطی رقم خورد که سال گذشته این بخش 3.6 درصد 
رشد کرده بود. البته رونق نسبی سال گذشته از ساخت وساز 
دولتی در قالب طرح نهضت ملی مســکن نشــأت گرفته 
بود. البته بررسی ها نشــان می دهد بخش عمده ای از 2.6 
میلیون واحدی که طی بازه زمانــی ۱۴۰۱ تا پایان ۱۴۰2 
برای ساخت آن برنامه ریزی شده از مرحله تامین زمین فراتر 

نرفته و تنها 63۹ هزار واحد به اتمام رسیده است.

تابلوی دیگری که وضعیت رکودی بازار مســکن در 
بخش تقاضا را به تصویر می کشد کاهش محسوس تعداد 
معاملات اســت. اگرچه از مرداد امسال به بعد گزارشی از 
وضعیت بازار مسکن ارائه نشــده اما آمار تعداد معاملات 
در سال های ۱۴۰2 و ۱۴۰3 از رکود سنگین بازار مسکن 
حکایــت دارد. مرداد ۱۴۰3 داد تعداد معاملات مســکن 
در تهران 3665 فقره بود که اگرچه در مقاســیه با ســال 
گذشته 26 درصد رشد داشت اما در دو سال گذشته میزان 
معاملات به حدود یک پنجم وضعیت معمول رسیده است.
بررســی ها نشــان می دهد کاهش محســوس تعداد 
معاملات و نبود تقاضای موثر در بازار مســکن به رکود 
ساخت وســاز انجامیده و بخــش خصوصی برای اجرای 

پروژه های جدید با احتیاط عمل می کند.
البته طبق آمار بهار امسال تعداد 36 هزار و 668 پروانه  
احداث ساختمان توسط شــهرداری های کشور صادرشده 
که نسبت به فصل مشابه سال گذشته 2۴ درصد افزایش 
داشته است. در شهر تهران نیز در بهار سال ۱۴۰3 تعداد ۱2 
هزار و 3۱۱ واحد مسکونی در پروانه های صادرشده برای 
احداث ساختمان از سوی شهرداری  تهران پیش بینی شده 
که نسبت به فصل گذشــته 2۰.7 درصد کاهش و نسبت 
به فصل مشابه سال گذشــته 28.۴ درصد افزایش داشته 

است.   متوســط تعداد واحد مسکونی برای هر یک از این 
پروانه های احداث ساختمان 7.5 واحد بوده است.

فعالان صنعت ساختمان علت رشد آمار ساخت وساز در 
بهار را پروانه های صادرشده برای ساخت وساز دولتی در 
بخش نهضت ملی مسکن می دانند؛ اما بررسی ها نشان 
می دهد به دلیل کمبود منابــع مالی، عمده این واحدها 

از مرحله صدور پروانه یا فونداسیون فراتر نرفته است.
بر اســاس آماری که وزارت راه و شهرســازی دولت 
ســیزدهم ارائه داد از 2.6 میلیون واحد مسکونی که به 
مرحله ســاخت رسیده طی ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰2 
تنها 63۹ هزار واحــد در بخش های واگذاری زمین ۹۹ 
ساله، جوانی جمعیت، ایثارگران، زمین روستایی، مسکن 
حمایتی، نیروهای مســلح، بافت فرســوده، خودمالکی 
شــهری، مسکن روستایی و مسکن مهر به اتمام رسیده 
است. درواقع وزارت راه و شهرســازی دولت قبل، آمار 
خودمالکی یعنی ساخت وســاز بخش خصوصی را نیز در 
گزارش خود لحاظ کرده اســت. بر این اساس می توان 
گفت در دو ســال اخیر، ســالیانه حدود 32۰ هزار واحد 
مسکونی در کشــور تولید شده است؛ درحالی که مطابق 
قانون جهش تولید مسکن و شعار دولت قبل باید سالیانه 

یک میلیون واحد مسکونی احداث می شد.
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پنجره ایرانیــان، 
هســت  ســالی  چند 

که بحث مســکونی شــدن 
جزایر ســه گانه ایرانی به ویژه جزیره 

ابوموســی، در برنامه هــای اجرایی دولت ها در 
ایران قرار دارد. ســال ۱3۹8 سردار علیرضا تنگسیری، فرمانده 

نیروی دریایی ســپاه پاسداران، از »تعصب خاص« رهبری درباره خلیج فارس سخن 
گفت و به دســتور ایشــان، جزایر ســه گانه تنب  کوچک، تنب بزرگ و ابوموسی در 

خلیج فارس که مورد اختلاف با امارات متحده عربی است، مسکونی خواهند شد.
این مقــام نظامی در یک گفتگوی رســانه  ای در ادامه افزود: »بنــا داریم جزایر 
خلیج فارس را با ایجاد زیرســاخت های مسکونی، برای سکونت مردم آماده کنیم. در 
تنب بزرگ فرودگاه بین المللی ایجاد کرده ایم، در تنب کوچک هم فرودگاه ســاخته 
شده اســت و همچنین اتحادیۀ عرب از ۱۹6۴ اســتفاده از نام خلیج فارس را برای 
عرب زبانــان ممنوع کرده و دونالد ترامپ، رئیس جمهوری وقت آمریکا، بارها به جای 

»خلیج فارس« از عنوان جعلی »خلیج ع.رب. ی« استفاده کرده است.
تنگســیری نیز اکنون تاکید کرد: »تمامی خلیج فارس متعلق به فارس بوده است. 
تا سال ۱355 شمســی بحرین یکی از استان های کشور ما بود و »کوت« یا همان 

کویت بــه معنای 
خیمــه گاه نــادر بوده 
اســت که این نشان می دهد 
از قدیم، این منطقه خلیج فارس بوده 

و هیچ کس نمی تواند اسمش را عوض کند.«
جزایر سه گانه تنب کوچک، تنب بزرگ و ابوموسی که دارای 
تعدادی سکنه عرب تبار است در سال ۱۹7۱ بار دیگر به ایران بازگشت. تا آن تاریخ، 
دولت بریتانیا به عنوان قدرت اســتعماری، هفت شیخ نشــین ابوظبی، دبی، شارجه، 
عجمان، فجیره، راس الخیمه، ام القوین در حاشــیه جنوبی خلیج فارس و ســه جزیره 
ایرانی و بحرین را هم در اشغال خود داشت. ایران پیش از خروج نیروهای بریتانیا از 
خلیج فارس، با همه پرسی پیرامون استقلال بحرین و جدایی از خود رضایت داده بود؛ 

در عوض مصمم بود که جزایر سه گانه را بار دیگر در اختیار بگیرد.
2۴ اردیبهشــت ۱۴۰3 در خبــری کــه روی خروجــی پایــگاه اطلاع رســانی 
»پنجره ایرانیان« قرار گرفت، به نقل از معاون وزیر راه و شهرســازی وقت آمده بود: 

ایران ساخت مسکن را در جزیره ابوموسی آغاز کرد.
مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مســکن آن روز گفت بود: ســند مالکیت جزایر 
ابوموســی و هرمز به نام دولت جمهوری اســلامی ایران است و مثل سایر مناطق 

مجموعه مسکونی بوموسی
بالاخـره ساخته می شود؟
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برای متقاضیان واجد شــرایط طرح نهضت ملی مسکن در آنجا تامین زمین را انجام 
می دهیم. هم اکنون دو پروژه در جزیره ابوموســی تامین زمین شده که یکی توسط 
بنیاد مســکن و دیگری به تعداد ۱۱۰ واحد نیز توســط سازمان ملی زمین و مسکن 

در حال اجرا است.
در ادامه این گزارش آمده ارســلان مالکی در نشســتی خبری اظهار کرد: با توجه 
به تکلیفی که در قانون جهش تولید و تامین مســکن به عهده سازمان ملی زمین و 
مسکن قرار گرفت، تامین زمین برای اقشار مختلف جامعه در دستور کار قرار گرفت. 
در شرایطی این برنامه را آغاز کردیم که موجودی زمین قابل احداث تقریبا صفر بود. 

برای برنامه های گذشته هم تامین زمین صورت نگرفته بود.
او افزود: دولت در یک زمان فشــرده و کار شــبانه روزی بحث تامین زمین نهضت 
ملی مســکن را پیش برد. تاکنون از طریق اراضی مازاد سایر دستگاه ها، اراضی ملی 
واقع در حریم و سایر ظرفیت ها بیش از ۴5 هزار هکتار زمین برای طرح نهضت ملی 

مسکن در محدوده شهرهای فعلی تامین شده است.
معاون وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: شهرک سازی نیز در خارج از حریم شهرها 
در دســتور کار قرار گرفت. تاکنون 6۰ شهرک شناسایی و مطالعات مکان یابی آن ها 
به پایان رسیده است. مصوبات کارگروه های استانی و تخصصی اخذ شد. پنج شهرک 

از این تعداد در تهران قرار دارد.
مالکی با بیان اینکه برای تعدادی از 6۰ شهرک مذکور طرح های جامع و تفصیلی 
و آماده سازی زمین ها انجام شده است. این اقدامات در مقایسه با سایر طرح هایی که 
بعد از انقلاب آغاز شد ازنظر زمان و حجم کار قابل مقایسه نیست. بیشترین تعاملات 
بین دســتگاهی نیز در این برنامه صورت گرفت و همه کمک کردند که این توفیق 

حاصل شود.
او تصریــح کرد: به دلیل فقدان زمین در شــهرها اراضی الحاق شــده در اطراف 
شــهرها نیاز به آماده ســازی و تامین خدمات زیربنایی داشت. تقریبا همه اراضی که 
برای ســاخت مسکن الحاق شد برای اجرا در اختیار طرح قرارگرفته است. این حجم 

از آماده سازی نیز بی سابقه است.
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مســکن گفت: ما هم زمان زمین ها و دارایی های 
خود را مولدســازی کردیم. بزرگ ترین مولدســازی بعد از انقــلاب در وزارت راه و 
شهرســازی در حال وقوع اســت. موضوع بعدی تنوع روش های ساخت است که با 
مشــارکت مردم کارهای را پیش می بریم. در بسیاری از مناطق مردم مسکن خود را 
ساخته اند. واگذاری فردی، گروهی، ارائه برنامه های ساخت و صدور مجوزهای لازم 

از برنامه های انجام شده است.
مالکی با اشــاره به تامین زمین و مســکن برای اقشــار خاص بیان کرد: مسکن 
کارگری، مسکن دانشگاهیان و هیات های علمی، هنرمندان، ورزشکاران و فرهنگیان 
به صورت ویژه و پروژه ای پیگیری شــد؛ زیرا در خود این بخش ها ظرفیت هایی مثل 

زمین وجود داشت.
در ابوموسی امید می کاریم

 وزیر راه و شهرســازی به تازگی در روزهای پایانی ســال ۱۴۰3 با اعلام این خبر 
که فاز اول اجرای مجموعه مســکونی بوموسی از سال آینده )۱۴۰۴( آغاز می شود، 
گفت: نخواسته ایم فقط خانه  بسازیم، بلکه می خواهیم امید را در این جزیره بکاریم.

به گزارش ایسنا، فرزانه صادق در مراسم تجلیل از برگزیدگان مسابقه ملی معماری 
مجموعه مســکونی جزیره بوموسی با اشاره به اهمیت این پروژه اظهار کرد: جزیره 
بوموســی جزو پروژه های مهم وزارت راه و شهرســازی است که بعد از کلنگ زنی، 

مسابقه معماری ملی برای طراحی آن برگزار شد.
او افزود: هدف از این مســابقه توجه ویژه به جمعیت پذیری و ســاخت مســکن 
متناسب با اقلیم، معماری بومی و نیازهای مردم محلی بود. مسابقه معماری آزاد بود 

که شرکت کنندگان زیادی از سراسر کشور در آن حضور داشتند.
صادق ضمن اعلام معرفی نفرات برگزیده این مسابقه ملی توضیح داد: این مسابقه 
تمرینی بود برای آنکه اگر قرار است جمعیت پذیری و مسکونی سازی به ویژه در این 
نگین خلیج فارس؛ بوموســی شکل بگیرد با توجه به مردم محلی و پاسخ به نیازهای 

ســاکنان این جزیره باشد. او ادامه داد: طرح های ارائه شده، به خوبی اقلیم، محرمیت، 
مصالح بومی و مهم تر از همه، نیازهای مردم منطقه را در نظر گرفته اند.

صادق اظهار امیدواری کرد تــا در طراحی های بعدی که از طرح های حمایتی در 
سراســر کشور انجام خواهد شد، این مسیر ادامه یابد و از پتانسیل جوانان معمار این 

سرزمین بهره لازم برده شود.
وزیر راه و شهرســازی درباره اجرای این طرح در جزیره بوموســی بعد از انتخاب 
طراحی آن گفت: فاز اول این پروژه از ســال آینده آغاز می شود و پیش بینی می شود 
که ساخت وساز به سرعت شروع شود. ساکنین بوموسی در اولویت حضور در واحدهای 

مسکونی خواهند بود.
صادق به برنامه ریزی های آینده در خصوص پروژه های مســکن حمایتی در کشور 
اشــاره کرد و گفت: این پروژه ها با تکیه بر معماری بومی و نیازهای مردم، به توسعه 

پایدار و بهبود کیفیت زندگی کمک کنند.
وزیر راه و شهرســازی در این مراسم با تاکید بر اینکه این مسابقه یک پیام روشن 
دارد و آن این است که خرد جمعی محور توسعه پایدار است، گفت: مسئله ما در این 
پروژه تنها ساخت مسکن نبود بلکه مسئله ما خلق زیستگاهی است که مردمانش را 
به ماندن، به شکوفایی و به زندگی دعوت کند. ما نخواسته ایم تنها خانه هایی بسازیم 

بلکه می خواهیم امید را در این جزیره بکاریم.
صــادق تصریح کرد: مجموعه ای که در این اراضی شــکل خواهد گرفت، الگویی 

برای سکونت پایدار با هویتی متناسب بافرهنگ و اقلیم بوموسی خواهد بود.
او تاکید کرد: در این مســیر کیفیت زیست محله ای بر کمیت و حجم ساخت وساز 

مقدم است.
صادق این پــروژه را نمادی از وفاق و همدلی میــان جامعه تخصصی نظام فنی 
و اجرایی کشــور و وزارت راه و شهرســازی دانست و گفت: شــاید سال ها شکافی 
میان تصمیم ســازی و بدنه کارشناسی احساس می شد؛ اما امروز مشارکت مثال زدنی 
اشــخاص حقیقی و حقوقی این رویداد نشان داد که می توان به ظرفیت های واقعی 

این سرزمین اعتماد کرد.
مطلب نژاد، مدیر مسابقه ملی معماری بوموسی نیز این مسابقه را کامل، استاندارد و 
سالم توصیف کرد و گفت: ازنظر داوران بیش از 6۰ درصد آثار ارسال شده به دبیرخانه 

این مسابقه با معیارهای موردنظر تطابق قابل قبولی داشته است.
او افزود: در مهلت تعیین شده از سوی دبیرخانه مسابقه ۱۰۹۰ نفر برای شرکت در 
این مسابقه اعلام آمادگی کرده و 38۹ اثر به دبیرخانه مسابقه ملی معماری بوموسی 
ارســال شده که پس از بررسی هیات داوران 5 اثر برتر و ۱۰ اثر شایسته تقدیر برای 

آیین اختتامیه انتخاب شد.
همچنین علیرضا صادقیان فر، معاون فنی و مهندسی سازمان ملی زمین و مسکن 
- در این مراســم بیــان کرد: طرحی که در جزیره اجرا خواهد شــد، از بین 3 طرح 
برگزیده اول که در شــورای فنی وزارت راه و شهرســازی و ســازمان ملی زمین و 

مسکن تایید شوند یکی از آنها با اولویت طرح اول برای ساخت انتخاب می شوند.
صادقیان فر همچنین از هماهنگی با استاندار هرمزگان برای اخذ تاییدیه کمیسیون 
ماده 5 طرح برگزیده برای اجرا خبر داد و گفت: در ســال آینده 5 مســابقه مشــابه 

برگزار خواهیم کرد.
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پنجره ایرانیان؛ برخی از فعالان بازار مسکن معتقدند 
بــه دلایلی همچون رکــود معامــلات، کاهش بازده 
ســرمایه و اثرپذیری منفی بازار مســکن از متغیرهای 
سیاسی، سال ۱۴۰۴ برای بازار ملک نمی تواند با رونق 
همراه باشــد و دست کم در نیمه اول سال آینده انتظار 
رشــد قابل توجه خریدوفروش ها و تورم ســنگین این 

حوزه دور از ذهن است.
بازار مســکن سال ۱۴۰3 را با رکود غیرتورمی پشت 
سر گذاشــت. از نیمه دوم سال ۱۴۰2 به بعد معاملات 
ملک به میزان قابل توجهی کاهش یافت و رشــدهای 
سنگین قیمت نیز تقریبا متوقف شد. نرخ افزایش قیمت 
مسکن در تهران بر اساس آخرین آمار حدود ۱7 درصد 
بود و در مواردی به دلیل فروش های فوری ناشــی از 
نیاز ســازندگان و مالکان به نقدینگی شــاهد کاهش 

قیمت مسکن نسبت به سال قبل بودیم.
مسکن و اقتصاد

از دیــدگاه اقتصــاد کلان، مســکن پرتحرک ترین 
و پویاترین بخــش اقتصاد در چند دهــه اخیر بوده و 
نوســانات در این بخش همواره از تحولات متغیرهای 
کلان اقتصادی تاثیر پذیرفته کــه این عوامل خود را 
در نوع تقاضای ســرمایه ای مســکن نشان و موجب 
افزایش جهش وار قیمت ها شــده اســت. بــا توجه به 
شــکل گیری تحولات بازار مســکن در بستر اقتصاد 
کلان و شــرایط عمومی حاکم بــر فضای اقتصادی و 
سیاســی کشور، رشــد و رونق در این بخش نمی تواند 
تفاوت قابل ملاحظه ای با ســایر بخش هــای اقتصاد 
داشته باشد. به راحتی قابل درک است که تولید مسکن 
بر ســه جزء اصلی اقتصاد ملی )تولید، سرمایه گذاری و 
اشــتغال( تاثیر عمده ای بر جای گذاشــته و از اقتصاد 
ملی نیز تاثیر می پذیرد. در ســه دهه اخیر همواره بین 
2۰ تا ۴۰ درصد از کل ســرمایه گذاری های کشــور در 
بخش مســکن انجام شده و بین چهار تا هشت درصد 
تولید ناخالص ملی به بخش مســکن اختصاص داشته 
اســت. البته فعالیت های بخش مسکن پرنوسان و پر 
تب وتاب اســت که این خاصیت و ماهیت موجب شده 
تا این بخــش به عنوان ضربه گیر اقتصــاد عمل کند، 
بدین ترتیب که هرگاه ســرمایه ها به سوی بخش های 
دیگر روان نمی شود، بخش مسکن جاذب سرمایه های 

رکود همچنان ادامه دارد؛
دورنمـــای 
صنعت ساختمان 
در سال پیش رو

مازاد بوده است. بخش مسکن دارای ارتباطات گسترده 
پســین و پیشــین با دیگر فعالیت های اقتصادی است 
به گونه ای که اثر کاهش رشد اقتصادی به دلیل کاهش 
فعالیت های ســاختمانی غیرقابل انکار است، در مراحل 
اولیه توسعه، افزایش فعالیت های ساختمانی بر آهنگ 
رشــد اقتصادی افــزوده و در مراحل بعدی خود تحت 
تاثیر رشــد اقتصادی افزایش می یابد. در بلندمدت هر 
آنچه رشــد اقتصاد و سایر بخش ها را تعیین می کند در 
این بخش نیز تعیین کننده اســت، لیکن در کوتاه مدت 
نوســانات مقطعی در این بخش بیشتر مشهود و غالبا 
پیشران است. از بهترین شاخص ها در بررسی تغییرات 
اقتصاد مسکن، توجه به میزان سرمایه گذاری انجام شده 
در این بخش اســت. تغییرات وسیع در سرمایه گذاری 
بخش مســکن غالبا به دنبال تغییــر در ارزش دارایی 
مســکن به وقوع پیوســته و همچنیــن منجر به بروز 
تغییــرات قابل توجهــی در متغیرهــای تولید ناخالص 
داخلی و اشتغال شده اســت. سرمایه گذاری در بخش 
مسکن رفتاری تقدمی نســبت به سایر بخش ها دارد 
ازاین رو نوســانات ارزش آن می تواند نقش مهمی در 
اقتصاد کشــور و شکل دهی به سیکل های تجاری ایفا 
کند. بررسی روند قیمت مسکن با شاخص بهای کالاها 
و خدمــات عمومی حاکی از آن اســت که در صورت 
فقــدان تکانه های ادواری در بخش مســکن که غالبا 
ناشی از ســاختار بازار نبوده و متاثر از عوامل برون زا و 
نقل و انتقالات بازار سرمایه است، قیمت مسکن روند 

تعادل باثبات بلندمدت متناســب با هزینه ها و همسو با 
شاخص عمومی قیمت ها را طی خواهد کرد. همسویی 
روند قیمت مسکن با روند شاخص تورم در دورانی که 
تغییرات قیمت ناشــی از فشار هزینه و عوامل درون زا 
بوده )عدم حضور تقاضای ســفته بازی( و ثبات نسبی 

حاکم بر بازار بیشتر مشهود است.
تورم ۳۲ درصدی قیمت مصالح ســاختمانی 

در پاییز
اینکه نقش صنعت ســاختمان در اقتصاد چیست، در 
جای خود قابل بحث اســت اما در وضعیت فعلی، بازار 
مسکن به نظر دارای رکودی است که بر کلان اقتصاد 
هم تا حدی تاثیر گذاشته است. آن طور که در گزارش ها 
آمده، در حال حاضر قیمت تمام شده ساخت مسکن به 
دلیل تورم مصالح ساختمانی افزایش پیدا کرد. معمولا 
نرخ تورم مصالح از تــورم نقطه به نقطه تبعیت می کند. 
بر اســاس آمار مرکز آمــار ایران تــورم نقطه به نقطه 
نهاده های ســاختمانی در پاییز امسال حدود 32 درصد 
بود که البته پس از نوســانات افزایشی اخیر قیمت ارز 
و اثر آن بر تورم عمومی قیمت مصالح ســاختمانی در 

زمستان نسبت به پاییز افزایش یافته است.
سال گذشته قیمت تمام شده ساخت برای واحدهای 
معمولی طرح نهضت ملی مسکن بین ۱2 تا ۱5 میلیون 
تومان در هر مترمربع برآورد می شد. در حال حاضر به 
گفته برخی انبوه ســازان این عدد به 2۰ میلیون تومان 
رسیده اســت؛ اما رشد قیمت ساخت تاثیر قابل توجهی 
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بر بازار مســکن نداشته است. بررسی ها نشان می دهد 
هم اکنون می توان با مبالغــی به مراتب پایین تر از نرخ 

ساخت، در بازار مسکن واحد آماده خریداری کرد.
عمده کارشناســان معتقدند در سال ۱۴۰۴ وضعیت 
فعلی بازار مســکن یعنی ثبات نسبی قیمت ها در بازار، 
رکود معاملات و رشــد قیمت ســاخت ادامه می یابد؛ 
شــرایطی که در تولید مسکن اثر منفی ایجاد می کند. 
باوجودآنکــه ایــن وضعیت در ســطوحی می تواند به 
خانه دار شدن برخی اقشــار بینجامد، به جهت انباشت 
تقاضا در دهک های پایین، فشرده شدن قیمت، کاهش 
تولید مســکن و موکول شدن تورم به آینده برای این 

بازار ایده آل نیست.
دهک های 6 تا ۱۰ که معمولا بیشترین تقاضا را در بازار 
مســکن دارند از خرید خانه ناامید شدند و به این زودی ها 

نمی توانند حضور پررنگی در این بازار داشته باشند.
کیانوش گودرزی؛ رئیس اتحادیه مشاوران املاک در 
تحلیل آینده بازار ملک به ایسنا گفت: تورم در سه سال 
گذشــته بالای ۴5 درصد بود و حتی میانگین تورم در 
سال ۱۴۰2 به 52 درصد رسید اما امسال مسکن تقریبا 
2۰ درصد رشد قیمت داشت؛ زیرا متقاضی واقعی توان 
خرید ندارد و به همین دلیل یک رکود کامل در اقتصاد 
مســکن حاکم شــد. دهک های 6 تــا ۱۰ که معمولا 
بیشــترین تقاضا را در بازار مسکن دارند از خرید خانه 
ناامید شدند و به این زودی ها نمی توانند حضور پررنگی 
در این بازار داشــته باشــند؛ بنابراین قیمت مسکن در 

ســال ۱۴۰۴ نمی تواند رشد بالایی داشته باشد. برآورد 
من افزایشی به میزان نصف تورم عمومی است.

او افــزود: هرقــدر تــورم نهاده های مســکن که 
تشــکیل دهنده ســاختمان بالا برود در قیمت مسکن 
اثر می گذارد. ابتدای امسال قیمت ساخت، بدون لحاظ 
قیمــت زمین بین ۱۰ تا ۱2 میلیون تومان بود اما الان 
صحبت از 2۰ میلیون تومان می شود. قیمت تمام شده 
بالا رفته اما برای خیلی از مردم که قدرت خرید ندارند 
مهم نیســت که قیمت ســاخت بالا برود. درواقع این 

اقشار تاثیری در بازار مسکن ندارند.
حسن محتشم؛ عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان 
استان تهران نیز تصریح کرد: رکود مسکن از نیمه دوم 
ســال ۱۴۰2 آغاز شد و در ســال ۱۴۰3 هرچه جلوتر 
رفتیم مسکن بیشتر به رکود و کم رونقی فرو رفت. یکی 
از دلایل آن تغییر دولت و انتخابات ریاســت جمهوری 
بود که وضعیت ثبات و انتظار را در شاخص های کلان 

اقتصادی و بازارها ایجاد کرد.
او افــزود: علت دیگر رکود اقتصــاد و به تبع آن بازار 
ملک به تحریم هــای ظالمانه ای که دنیا به ما تحمیل 
کرده برمی گردد. از باب دیگر می توان به شرایط تورمی 
و کاهش ارزش پول ملی اشــاره کرد. بیشــتر از همه 
افزایش فشارهای سیاسی، تنش های منطقه ای و عدم 
حصول به یک توافق بیــن ایران و قدرت های بزرگ 
بر اقتصاد کشــور اثر روانی منفی داشت. رئیس جمهور 
فعلــی آمریکا هم مثل دوره قبــل نگاه خصمانه ای به 

ایران و حتی برخی کشورهای دیگر دارد. مجموع این 
شرایط باعث شد تا ما سال ۱۴۰3 را با شرایط نه چندان 

مناسب اقتصادی سپری کنیم.
این کارشناس مســکن خاطرنشان کرد: در ماه های 
پایانی همانند ســال های گذشــته مقداری معاملات 
مســکن افزایش یافــت. علت این اســت که برخی 
دستگاه ها و شــرکت ها بودجه هایی در اختیاردارند که 
نمی خواهند ارزش آن با توجه به تورم ســنتی اقتصاد 
ایران کاســته شــود و خرید خود را به آن طرف سال 
منتقــل کنند؛ بنابرایــن دارایی خــود تبدیل به ملک 
می کنند. بعضی از سرمایه داران هم پول های محدودی 
دارند و به دلیل غلبــه بر انتظارات تورمی، قبل از عید 
اقدام بــه خرید آپارتمــان و زمین می کننــد؛ اما این 

معاملات نتوانسته بازار مسکن را به رونق برساند.
محتشم درباره چشم انداز بازار مسکن در سال آینده 
گفت: بورس و مســکن معمولا از تنش های سیاســی 
تاثیر منفی می گیرند و با کاهش سرمایه گذاری مواجه 
می شــوند. مسکن به دلیل ماهیت نقد شوندگی پایین، 
جذابیت چندانی در این اوضاع ندارد. خیلی از افراد اقدام 
به فروش املاک می کنند تا بتوانند با انتقال آن به یک 
بخش دیگر ارزش پول خــود را حفظ کنند. معتقدم تا 
توافق و تعاملی با دنیا انجام نشــود این وضعیت ادامه 
خواهد داشت؛ بنابراین سال آینده افق روشنی را پیش 
روی بازار مسکن نمی بینم. دست کم در نیمه اول سال 
احتمال وضعیت رکودی، بیش از دیگر احتمالات است.
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پنجره ایرانیان؛ فرماندار شهرستان ساوه از هدف گذاری احداث 5۰۰۰ واحد مسکونی 
باهدف توسعه شهرک سازی و توقف حاشیه نشینی در این شهرستان خبر داد.

سید مهدی حسینی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اینکه طرح مسکن ملی ۱۹8۰ 
واحدی ســاوه یکی از موفق ترین طرح های مسکن ملی در کشور محسوب می شود، 
اظهار کــرد: این پروژه هم اکنون در مرحله بهره برداری قــرار دارد و برخی نواقص 

جزئی آن نیز در حال برطرف شدن است.
او در ادامه با تاکید بر لزوم بهره گیری از تجربه گذشــته برای جلوگیری از متوقف 
شدن روند تولید مسکن در شهرســتان ساوه گفت: تامین مسکن در این شهرستان 
به دلیل رشد سالانه نرخ جمعیت، متاثر از پدیده مهاجرپذیری، همواره به عنوان یک 
چالش مطرح بوده اســت و تولید آن به دلیل تقاضای بالای شهروندان یک ضرورت 

بوده و نباید متوقف شود.
هدف گذاری احداث ۵۰۰۰ واحد مسکونی در ساوه

او در ادامه، از هدف گذاری احداث 5۰۰۰ واحد مســکونی با مشارکت انبوه سازان، 

بخش خصوصی، تعاونی های مســکن و نظام مهندسی ســاختمان خبر داد و گفت: 
ساخت این تعداد واحد مسکونی در ادامه اجرای طرح اقدام ملی مسکن هدف گذاری 
شــده است و تفاوت آن، بهره گیری از ظرفیت مردم و انبوه سازان و بخش خصوصی 
در اجــرای طرح به جای مداخله بخش دولتی اســت و قطعاً تحقق این هدف گذاری 
بخش اعظمی از نیاز جمعیت کارگری و قشــر متوســط جامعه به مسکن را برطرف 
کرده و منجر به تعادل بخشی قیمت این کالای اساسی موردنیاز مردم نیز خواهد شد.
حســینی، ساخت مســکن را در قالب اجرای دو شــیوه توضیح داد و گفت: روش 
اول برای تحقق هدف گذاری ســاخت 5۰۰۰ واحد مسکونی، بهره مندی از ظرفیت 
انبوه سازانی اســت که زمین موردنیاز ساخت مسکن را تامین کرده اند. در این شیوه 
سازوکاری با مشارکت مدیریت شهری، نظام مهندسی ساختمان، مسکن و شهرسازی 
و حوزه معاونت عمرانی فرمانداری اتخاذ خواهد شــد تا علاوه بر اعطای تسهیلات 
بانکی، فرآیند ساخت وســاز نیز تسهیل شــود و هزینه ساخت کاهش یابد که نتیجه 
آن تولید مسکن ارزان قیمت و باکیفیت، متناسب با توان اقتصادی جامعه کارگری و 

سرپرست فرمانداری ساوه خبر داد:

هدف گذاری احداث مسکن 
برای توقف حاشیه نشینی در ساوه
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قشر متوسط خواهد بود. البته ساخت مسکن توسط بخش خصوصی با نظارت دولت 
باهدف تولید مسکن باکیفیت و متناسب با اصول مهندسی ساخت وساز خواهد بود.

او در ادامه، تامین زمین و زیرســاخت توســط دولت را شیوه دوم در اجرای طرح 
هدف گذاری ساخت 5۰۰۰ واحد مسکونی بیان کرد و گفت: در این شیوه با واگذاری 
زمین موردنیاز به انبوه سازان و تامین زیرساخت های موردنیاز، اقدام به تولید مسکن 

با مشارکت بخش خصوصی خواهیم کرد.
حســینی گفت: همچنین با توجه به اعلام آمادگی بخشــی از صنعتگران و مدیران 
صنایع برای ساخت مسکن ویژه کارگران کارخانه ها، این امکان وجود خواهد داشت که 
در اجرای این طرح، زمین موردنیاز به کارفرمایان واحدهای صنعتی و تولیدی در سطح 
شهر ســاوه یا در شهر صنعتی کاوه واگذار شود تا در قالب تشکیل تعاونی های مسکن 

یا هر روش قانونی دیگر اقدام به ساخت مسکن کارگران شاغل در کارخانه ها کنند.
ســکونتگاه های غیررســمی، نتیجه جا ماندن تولیدات مسکن از 

افزایش جمعیت
سرپرســت فرمانداری ساوه گفت: با توجه به رشــد ۱.8 درصدی نرخ جمعیت در 
ســاوه در اثر مهاجرپذیری و زادوولد، لازم است تا تولید مسکن در این شهرستان با 
جدیت پیگیری شــود چراکه نتیجه جا ماندن از سرعت افزایش جمعیت، شکل گیری 
سکونتگاه های غیررســمی و نقاط حاشیه ای است که تبعات اجتماعی خاص خود را 

در پی دارد.
او تاکید کرد: در حوزه مســکن ســاوه باید به گونه ای ریل گذاری و سیاست گذاری 
کرد که برای همیشــه تامین این نیاز ضــروری مردم متکی بر منابع و ظرفیت های 
شهرستان با مشارکت مردم، بخش خصوصی و انبوه سازان و اتخاذ سازوکار حمایتی 

توسط بخش دولتی باشد.
حســینی با تاکید بر تولید مســکن با نگاه محله محوری و شهرک سازی در ساوه 
گفت: برای تحقق این هدف بخشــی از تولید مســکن در منطقه بام ساوه و بخشی 

دیگر نیز در قالب احداث شهرک مسکونی کارگری هدف گذاری شده است.
اجرای طرح در اراضی بام ساوه

او در خصوص تامین زمین موردنیاز برای تولید مســکن نیز گفت: طی مذاکراتی 
که با اســتاندار مرکزی، نماینده مردم ســاوه و زرندیه در مجلس و معاون مســکن 
وزارت راه و شهرسازی در خصوص تامین زمین موردنیاز به عمل آمده مقرر شد طرح 
اصلاحی برای اراضی منطقه بام ســاوه در نظر گرفته شود تا از این منطقه علاوه بر 
تامین زمین موردنیاز بــرای تعهداتی که در قالب طرح فرزندآوری و جوانی جمعیت 
داده شده است بتوان برای تولید مسکن در قالب اجرای طرح هدف گذاری پنج هزار 

واحد مسکونی نیز بهره برداری کرد.
سرپرست فرمانداری ســاوه افزود: با توجه به توپوگرافی و ویژگی های جغرافیایی 
که تپه های بام ســاوه دارد می توان یک شهرک مسکونی زیبا با المان و نمای بسیار 
مطلــوب احداث کرد و در کنار آن مجتمع های تجاری و تفریحی مناســبی طراحی 
کرد تا برای شــهر ارزش افزوده بالایی داشته باشد. خوشــبختانه این موضوع مورد 
تائیــد قرارگرفته و مراحل طراحی را طی می کنــد و پس از تصویب در وزارت راه و 

شهرسازی از سال آینده به اجرا درخواهد آمد.
حســینی همچنین واگذاری زمین در قالب ایجاد شــهرک های مسکونی را طرح 
دیگری در اجرای هدف گذاری برای احداث 5۰۰۰ واحد مسکونی در ساوه بیان کرد 
و گفت: زیرساخت های موجود در ساوه پاسخگوی نیاز جمعیتی آن نیست و اگر نتوان 
سرانه های آموزشی، درمانی، ورزشی، تفریحی و خدماتی این تعداد واحد مسکونی را 

فراهم کرد قطعا پس از چند سال به یک آسیب اجتماعی جدی تبدیل خواهد شد.
احداث شهرک مسکونی ویژه قشر کارگری، در دستور کار

او بــا اشــاره به مصوبه هیات وزیران مبنی بر تشــکیل صنعت شــهرها در نقاط 
مختلف کشــور گفت: براین اســاس به منظور تکریم جامعه کارگری احداث شهرک 
مســکونی ویژه قشر کارگری ترجیحا ناپیوسته به شهر ساوه به استناد مصوبه هیات 
وزیران در دســتور کار قرار دارد. پیشنهاد شده است که این شهرک مسکونی با نگاه 
محله محوری در مجاورت شهر صنعتی کاوه به عنوان بزرگ ترین شهر صنعتی کشور 

ایجاد شــود تا بتوان زیرســاخت های موردنیاز آن را نیز تامین کرد. ایجاد شــهرک 
مســکونی در مجاورت شــهر صنعتی کاوه علاوه بر کاهش فاصله محل ســکونت 
کارگــران تا محل کار و کاهش ترافیک، باعث می شــود که این پروژه در آینده نیز 

قابل توسعه باشد.
تکلیف باغات محدوده شهری ساوه چه می شود؟

سرپرســت فرمانداری ســاوه در خصوص باغاتی که در محدوده شهر ساوه قرار 
گرفته اند نیز گفت: این باغات در محدوده شهر قرار دارند و همین امر آن ها را با خطر 
و تهدید تفکیک مواجه کرده اســت به گونه ای که این احتمال وجود دارد که مالکین 
باغات اقدام به تفکیک غیرمجاز و فروش آن به مردم کنند و نتیجه آن ساخت وساز 

غیرمجاز و تشکیل سکونت گاه های غیررسمی خواهد بود.
وی افــزود: در این خصــوص نیز برای باغاتی کــه به دلیل کمبــود منابع آبی 
خشک شــده و امکان احیای باغ وجود ندارد، سیاســت های تشویقی در نظر گرفته 
شده اســت. اجرای طرح برج باغ به عنوان طرح تشویقی در نظر گرفته شده است تا 
بدون تفکیک کردن باغ، پس از طرح در کمیســیون ماده 5 شهرداری، با مشارکت 
انبوه سازان بلوک های مسکونی احداث و بخشی از باغات نیز به فضای سبز و پارک 
تبدیل شود تا علاوه بر تولید مسکن قانونی و اصولی از سوء استفاده احتمالی متاثر از 

تفکیک غیرقانونی و شکل گیری سکونتگاه های غیررسمی جلوگیری شود.
حســینی بیان کرد: با اجرای این طرح شخصیت مســکونی شهر از حالت توسعه 
حاشیه ای و ســکونتگاه های غیررسمی به ایجاد شهرک ها و مجموعه مسکونی زیبا 

تبدیل می شود.
او بر تشــکیل کارگروه ها و میز کار تخصصی به منظور اجرای هدف گذاری ساخت 
5۰۰۰ واحد مســکونی در ســاوه تاکید کرد و گفت: تشکیل جلسات مستمر شورای 
مســکن و مشــخص کردن تکالیــف کارگروه های تخصصــی و موافقت و صدور 
مجوزهای لازم از ســوی وزارت راه و شهرسازی، ساخت پنج هزار واحد مسکونی را 

تسریع و دغدغه مردم را برای تامین مسکن برطرف خواهد کرد.
حسینی با تاکید بر اینکه سازوکار تحقق هدف گذاری ساخت 5۰۰۰ واحد مسکونی، 
در سه ماه نخست سال ۱۴۰۴ اتخاذ خواهد شد و از سه ماهه دوم عملیات اجرایی آن 
آغاز می شود، گفت: بومی سازی سیاســت تولید مسکن در ساوه یک اولویت و نگاه 
بلندمدت است که دنبال خواهد شد تا بتوان با اتکا به ظرفیت های داخلی شهرستان 

مسکن موردنیاز مردم را باقیمت مناسب تولید کرد.
او با تاکید بر اینکه مســکن پاشنه آشیل اقتصاد است، گفت: تولید پنج هزار واحد 
مســکونی در ساوه علاوه بر برطرف کردن کمبود مسکن و تعادل بخشی قیمت آن، 
موجب ایجاد فرصت های شــغلی متعدد، کســب درآمد برای شهر و رونق اقتصادی 

خواهد شد و بسیاری از کسب وکارها را نیز فعال خواهد کرد.
سرپرست فرمانداری ساوه همچنین با اشاره به پایین بودن سرانه مدرسه سازی در 
این شهرســتان گفت: حجم بالای جمعیت دانش آموزی در ساوه می طلبد که سالانه 
چهار مدرســه در این شهرستان احداث شــود و تلاش خواهیم کرد تا با استفاده از 
ظرفیت خیرین مدرسه ســاز و بخش خصوصی سرانه فضای آموزشی را از 3.۱ فعلی 

به 5.5 مترمربع افزایش داده و نهایتا به 8 مترمربع استاندارد کشوری ارتقا دهیم.
احداث دهکده ورزشی نیز در دستور کار است

حسینی در خصوص افزایش سرانه ورزشی نیز گفت: احداث دهکده ورزشی باهدف 
ارتقای ســطح خدمات و افزایش دسترســی مردم به امکانات اســتاندارد ورزشی و 

افزایش سرانه ورزشی شهرستان ساوه در دستور کار قرارگرفته است.
او با بیان اینکه ســاوه به عنوان دومین شهرســتان استان مرکزی به لحاظ سرانه 
ورزشــی شهرستان سوم استان اســت، افزود: احداث دهکده ورزشی در ساوه نه تنها 
موجب افزایش ســرانه ورزشی خواهد شــد بلکه این شهرستان را به قطب میزبانی 

رقابت های ملی و بین المللی رویدادهای ورزشی تبدیل خواهد کرد.
سرپرســت فرمانداری ســاوه گفت: زمین موردنیاز با کاربری ورزشی برای احداث 
دهکده ورزشــی پیش بینی شده اســت و روند قانونی واگذاری آن به سرمایه گذاران 

بخش خصوصی با نظارت و حمایت بخش دولتی عملیاتی خواهد شد.
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پنجره ایرانیان؛ پرند هر چند به عنوان یکی از شهرهای 
اقماری برای جذب جمعیت سرریز پایتخت، تاسیس شد 
اما درســت از زمانی که مسکن مهر، آغاز به کار کرد به 
عنوان یکی از مراکز تمرکز برنامه های ساخت و ساز انبوه 
مورد توجه دولت مردان قرار گرفت. طرح مسکن مهر نیز 
۱7 ســال پیش در فاز عملیات اجرایی، آغاز شده است. 
آن طور که ســوابق این طرح نشان می دهد، سال ۱386 
کلنگ ساخت بیش از 2.۱ میلیون واحد مسکونی به مرور 
در سراسر کشور بر زمین زده شد. در این مسیر سهم شهر 
جدید پرند به عنوان پایتخت صنعتی ســازی کشور حدود 
۹5 هزار واحد بود که به گفته مدیرعامل شرکت عمران 
این شــهر تا امروز به جز بخش اندکی پروژه مشکل دار 

مربوط به تعاونی ها تقریبا به اتمام رسیده است.
امــروز ۱36۹ واحد مســکن مهر در پرنــد باقیمانده 
کــه بخش زیــادی از آن برای تعاونی هــای عارضه دار 
حقوقی اســت، یعنی حدود ۱.۴ درصد از کل پروژه های 
مســکن مهر. مدیرعامل شهر جدید پرند در توضیح این 
موضوع می گوید: برخــی از تعاونی ها موفق عمل کردند 
و پروژه هــای خود را به پایان رســاندند، اما برخی دیگر 
با مشــکلات جدی مواجه شدند. در نتیجه، مجبور شدیم 
که به این پروژه ها مداخله کنیم تا آن ها را به ســرانجام 

برســانیم. امروز هم یکی از مســائل کاری ما در بانک 
مســکن همین موضوع اســت که چگونه می توانیم این 
پروژه ها را به پایان برســانیم. از مجموع ۱36۹ واحدی 
که هنوز تحویل نشده، مشکل حقوقـــی و اجرایی حدود 
7۰۰ واحد رفع شــده و به زودی تحویــل مردم خواهد 
شــد. ما این موضوع را با جدیت پیگیری می کنیم تا این 
واحدها تحویل مردم داده شــود.  بــه طور خلاصه، این 
پروژه ها به مرحله ای رســیده اند که می توانیم با اطمینان 
بگوییم که ســاخته شده اند، ولی هنوز به دلیل مشکلات 
اجرایی و حقوقی  تحویل نشــده اند. امیدواریم با اقدامات 
جدیــدی که در حال انجام اســت، این واحدها به زودی 

تحویل داده شوند.
او در پاســخ به این سوال که »پروژه های باقیمانده در 
چه مرحله ای از ســاخت قرار دارند؟«، گفت: درصدهای 
پیشــرفت فیزیکی متفاوت اســت؛ از 5 تا ۹5 درصد در 
این بســته داریم. این پروژه ها مربوط بــه تعاونی هایی 
اســت که شرکت عمران پرند را بر اساس قانون ملزم به 
تحویل زمین به آن بوده است. این پروژه ها عمدتاً توسط 
این گروه ها پیــش می روند که به آن هــا »تعاونی های 
قراردادهــای دوجانبه« گفته می شــود. در این پروژه ها، 
نقش شــرکت عمران پرند این بود که زمین را به شکل 

اجاره بلندمدت )۹۹ ســاله( در اختیار این تعاونی ها قرار 
دهد و این تعاونی ها خودشــان ســازنده را انتخاب کرده 
و وارد مشــارکت با بانک ها برای انجام کارها می شدند. 
با این حال، این پروژه ها به ســرانجام نرسیده اند و بیشتر 

آن ها مربوط به بعد از سال ۱388 هستند.
او افــزود: در آن زمــان که بنده هم حضور نداشــتم، 
سیاســت وزارت مســکن تغییر کرد و دیگر مدل قبلی 
یعنی اســتفاده از تعاونی ها برای ســاخت و ساز مسکن 
مهر ادامه پیدا نکرد. به این ترتیب، تعاونی ها نتوانســتند 
پروژه هــا را پیش ببرند یا همه آن ها موفق نشــدند. به 
همین دلیل، سیاســت جدیدی اتخاذ شد که پروژه ها را 
به قراردادهای »ســه جانبه« تبدیل کــرد. در این مدل، 
وزارت مسکن و شــرکت عمران به عنوان نهادهای ناظر 
و هماهنگ کننده، پروژه ها را به ســرانجام رساندند. این 
شــیوه در اکثر موارد موفق بود. یک سری از تعاونی ها به 
ســه جانبه تبدیل نشدند. در پرند حدود ۱.۴ درصد مربوط 

به این پروژه هاست.
آغاز تحویل ۴۵۰۰ واحد مسکن ملی 

 مدیرعامل شــرکت عمران شهر جدید پرند در ادامه 
گفت: در یک پروســه ســه ماهه حــدود ۴5۰۰ واحد 
نهضت ملی مســکن را تحویل مــردم می دهیم که از 

مدیرعامل عمران شهر جدید پرند مطرح کرد:

آغاز تحویل ۴۵۰۰ واحد مسکن ملی در پرند
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دو تا ســه روز آینده فرایند تحویل آغاز می شود)از دهه 
سوم اسفند ۱۴۰3(.

آرش صیادی در نشســت خبری پایان سال ۱۴۰3 
خود اظهــار کرد: 32 هــزار و ۱۱۱ واحد نهضت ملی 
مسکن در شــهر جدید پرند شروع شده که در مراحل 
مختلف پیشرفت قرار دارد. حدود ۱۰۰۰ واحد قرار است 
از طریق متقاضیان بهزیستی و کمیته امداد به این رقم 

اضافه شود.
او افزود: تعداد ۴5۰۰ واحد نهضت ملی مســکن آماده 
شــده که طی دو تا ســه روز آینده فرایند تحویل برخی 
واحدها آغاز می شــود. حدود ۱۰۰۰ واحد شرایط تحویل 
قبل از پایان سال را دارد و مابقی در یک پروسه سه ماهه 

احتمالا در بهار سال آینده تحویل می شود.
مدیرعامل شــرکت عمران شهر جدید پرند خاطرنشان 
کرد: ایجاد شــهر جدید پرند در ســال ۱36۹ به تصویب 
رسید و سال ۱37۰ عملیات اجرایی این شهر شروع شد. 
در حال حاضر پس از گذشــت 33 ســال جمعیت قابل 
توجهی در این شهر ســاکن شده اند و نرخ رشد جمعیت 

آن بسیار بیش از میانگین کشوری است.
به گفته صیادی حدود ۹۴ هزار واحد مسکونی در شهر 
جدید پرند افتتاح شــده و تقریبــا ۱3۰۰ واحد باقیمانده 
است. برخی از پروژه ها را می توان اوایل بهار تحویل داد 
و در نیمه اول سال آینده تلاش می کنیم اکثر پروژه ها را 

به مردم تحویل دهیم.
او تکمیل زیرســاخت ها و خدمات شــهر جدید پرند را 
از برنامه های شــرکت عمران دانســت و گفت: 25 هزار 
واحد فاقد یکی از خدمات آب، برق یا گاز اســت. یکی از 
مشکلات ما بحث تامین آب است که باید با طی کردن 

حدود 5۰ کیلومتر آب را به این شهر بیاوریم.
او با اشــاره به مشکلات باقی مانده در برخی واحدهای 
مســکن مهر تصریــح کرد: حــدود 36۹ واحــد هنوز 
تعیین تکلیف نشــده که بخش اعظم آن مربوط به 8۰۰ 
واحدی اســت که توســط تعاونی های مختلف ســاخته 
شــده اند. از این تعداد، 35۰ واحد در فــاز ۴ وارد فرایند 
قضایی شــده و پیش بینی می شود در ابتدای بهار ۱۴۰۴ 
تحویل متقاضیان شــود. همچنین، با گشایش هایی که 
در قانون بودجه ۱۴۰۴ پیش بینی شــده، انتظار می رود تا 
نیمه اول سال آینده تمامی این پروژه ها به مردم تحویل 

داده شود.
مدیرعامل شرکت عمران پرند درباره طرح نهضت ملی 
مسکن گفت: در شــهر جدید پرند 32 هزار و ۱۱۱ واحد 
نهضت ملی مســکن وجود دارد، که هم اکنون در مراحل 
مختلف اجرایی قرار دارنــد. بازنگری هایی نیز در پروژه 
»شــهرک هنر« در دست انجام اســت که احتمال دارد 
ظرفیت آن افزایــش یابد و طبق پیش یینی ها با تغییرات 
اعمال شده در متراژ واحدها، هزار واحد جدید به این پروژه 

اضافه می شود.
صیادی با اشاره به آماده ســازی نخستین پروژه های 
نهضت ملی مســکن در پرند گفت: نخســتین گروه از 
این واحدها در فاز 3 آماده تحویل شــده و فرایند تنظیم 
قرارداد متقاضیان طی چند روز گذشــته آغاز شده است. 
چهــار و 5۰۰ واحد مســکونی در شــرایط تحویل به 

متقاضیان قرار دارند.
او تأکیــد کرد: در صورتی که متقاضیان فرآیند امضای 
قرارداد را تکمیل کنند، این واحدها تا اوایل ســال آینده 

آماده سکونت خواهند بود.

مدیرعامل شرکت عمران پرند تصریح کرد: تعداد هزار 
۴۴۰ واحد کــه در زمان مدیریت بنده در ســال ۱۴۰۱ 
آغاز شــد، هم اکنون پس از حدود 25 ماه تکمیل شده که 
متقاضیان حدود 8۰۰ میلیون تومان آورده تامین کرده اند، 

اما بیش از 6۰ درصد آنها آورده خود را تکیمل نکرده اند.
او بیان کرد: برخی ۱۰۰ میلیون تومان آورده دارند، در 
بین اینها بعضی متقاضیان بهزیستی و کمیته امداد هستند 
که آورده آنها صفر اســت، اگر پروژه طولانی می شود، به 
ســه دلیل منابع بانکی، منابع متقاضیان و پیمانکار است 
کــه به ضرس قاطع می گویم، هیــچ پیمانکاری در پرند 
نداریم که به تعهدات خود عمل نکرده باشــد و در حال 

حاضر فعال باشد.
صیادی ادامه داد: شــاید دهک های 6 تا 8 هم نتوانند 
مبالغ آورده مورد نیاز ســاخت واحدهــارا تامین کنند، اما 
لازم اســت ما بدانیم برای خانه دار شدن ثبت نام کردیم، 

بنابراین باید تمهیدات لازم را بی اندیشیم.
او  خاطرنشــان کرد: ما حتی برای برخی از متقاضیان که 
مشــکل مالی داشــتند، گلریزان کردیم که یک ریال هم 
برای واحد خود پرداخت نکرده اند. اگر متقاضیان بخواهند با 
حقوق کارمندی یا اختصاص بخشی از حقوق روند تکیمل 

آورده خود را ادامه دهند قطعا پروژه ها طولانی می شود.
مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید پرند گفت: پیش از 
ثبت نام هم نمی توانیم بگوییم »هرکس پول ندارد، نیاید« 
ممکن اســت، در روند اجرا سیاست های کنترلی را برای 
تامیــن منابع در پیش بگیریم،امــا  قبل از ثبت نام چنین 
اقدامــی امکان پذیر نیســت؛ البتــه راهکارهایی مانند 
افزایش سقف تســهیلات، کمک به متقاضیان نهادهای 

حمایتی در دستور کار است.
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پنجره ایرانیان؛ مدیرعامل ســازمان نوســازی شهر تهران با اشــاره به کمبود شدید 
مســکن در پایتخت، گفت: ســالانه به ۱۴۰ هزار واحد مســکونی نیاز داریم، اما رکود 
۱۰ســاله باعث شــده تولید مســکن حتی به ۴۰ هزار واحد هم نرسد.به گزارش اخبار 
ساختمان، سیدمهدی هدایت مدیرعامل ســازمان نوسازی شهر تهران گفت: در هیچ 
دوره از مدیریت شــهری اینقدر به موضوع مسکن پرداخته نشده بود، اما در دوره فعلی 
شایط به نحوی پیش رفت تا بتوانیم بیشتر در کنار دولت باشیم تا موضوع تامین مسکن 

مستاجرین شهر تهران به شکل مطلوب تری پیش برود.
او ادامه داد: طبق طرح جامع مســکن شهر تهران سالانه به ۱۴۰ هزار واحد مسکن 
جدید نیاز دارد ولی متاسفانه رکودی که از سال ۹3 در این بخش وجود دارد باعث شده 
اســت تا بعضاً این رقم به ۴۰ هزار واحد هم برسد که این موضوع در ۱۰ سال گذشته 

باعث شده تا با کمبود جدی مسکن در شهر تهران روبرو شویم
هدایت ادامه داد: هدف شــهرداری از ورود به موضوع مســکن این است که بتوانیم 
بافت های فرسوده و ناکارآمد شــهر تهران را با رویکرد تولید مسکن استطاعت پذیر با 
تامین خدمات لازم برای مســتاجرین شهر تهران نوسازی کنیم اما متاسفانه به لحاظ 
محدودیت هــا و موانع حاکمیتــی که وجود دارد هنوز نتوانســته ایم به تمام تعهدات و 
اقداماتی که می تواند برای رونق بخشی به موضوع مسکن کمک کند را انجام دهیم.

او با اشــاره به برخی از این موانع گفت: اولین موضوعی که ما با آن روبرو هســتیم 

بحث وام مســکن اســت، در حال حاضر با توجه به افزایش قیمت هایی که در بخش 
مصالح اتفاق افتاده است اما متاسفانه تسهیلات ساخت و خرید مسکن افزایشی نداشته 

است و میزان تسهیلات فعلی نیز پاسخگوی نیاز بازار مسکن نیست.
مدیرعامل نوسازی شهر تهران ادامه داد: پیشنهاد ما به دولت و بانک ها این است که 
همانند گذشــته بایستی بیشترین ظرفیت خود را برای وام خرید )وامی که بتواند بخش 
زیادی از هزینه خرید را پوشش بدهد( اختصاص بدهند تا ما بتوانیم شاهد افزایش رونق 
در حوزه مسکن باشیم چراکه در حال حاضر مشکل اصلی این است که میانگین قیمت 
مسکن در شــهر تهران به ۹۰ میلیون تومان رسیده است و تسهیلات فعلی نمی تواند 

پاسخگوی نیاز متقاضیان مسکن باشد.
هدایت در تشریح اقدامات شهرداری در بخش مسکن نیز گفت: در سال جاری برای 
اولین بار طرح موضعی 62۰۰ هکتار از محدوده های ناکارآمد شــهر تهران که در مسیر 
نوسازی قرار نگرفته بود را برای اولین بار تصویب شد و به مناطق ابلاغ شد و این بسته 
تشریح شد و الان 62۰۰ هکتار از محدوده های ناکارآمد شهر تهران در مسیر نوسازی 

قرار گرفت و در مسیر تأمین مسکن استطاعت پذیر قرار گرفت.
او ادامه داد: بر اســاس لایحه بودجه ۱۴۰۴ مشــوق های سال های گذشته در بخش 

مدیرعامل سـازمان نوسـازی شـهر تهران:

رکود ۱۰ساله، مسکن تهران
را به بحـــــران کشاند
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عوارض به قوت خود باقی خواهد بود. مدیرعامل نوسازی شهر تهران ادامه داد: پیشنهاد 
ما این اســت که در وهله اول بیمه ها نیز در موضوع تامین مالی مسکن ورود کند و از 
طرفی برخی از قوانین بالادســتی در حوزه نوسازی که بعضا مانع نوسازی این بافت ها 
می شــوند را اصلاح کنند و همچنین قانون منع فروش در برخی از محدوده های شهر 
که در مسیر نوسازی بافت های فرسوده قرار گرفته است نیز مورد بازنگری قرار بگیرد.
هدایت در ادامه گفت: کاری که امســال شهرداری در حوزه مسکن انجام داده است 
بســیار ارزشــمند بوده است و از اول شــروع این دوره مدیریت شهری ما تا الان 38 
طرح موضعی و موضوعی مصوب کرده اســت که این طرح ها بیشتر در محدوده های 
عارضه دار و مســاله دار شــهر تهران بود که عموماً در بســیاری از دوره های مدیریت 
شــهری از ورود به این محدوده ها عملًا اجتنــاب می کردند و در دوره فعلی مدیریت 

شهری برای  حدود ۱77۰ هکتار از این محدوده ها طرح موضعی تهیه شده است.
او در ادامه گفت: شهردار تهران 2۰۰۰ میلیارد تومن اعتبار برای تامین خدماتی این 
محدوده ها در بودجه ســازمان نوسازی و مناطق شهری پیش بینی شده است که این 
محدوده ها عبارت اســت از محدوده گلاب دره و سیمین قلعه و درکه اوین در منطقه 
۱ اســلام آباد در منطقه 2 ده ونک در منطقه 3 شــمیران نو در منطقه چهار، کن در 

منطقه 5 حصارک در منطقه 5 اتابک و مینابی در منطقه ۱5 دولت آباد و شهید رجایی 
و نفرآباد در منطقه 2۰ در نظر گرفته شده اند تا از این اعتبارات بهره ببرند.

هدایت  ادامه داد: بدین ترتیب ما توانســتیم با اقدامات انجام شــده به بتوانیم موانع 
موجود در مســیر نوســازی را برطرف کنیم و هم اینکه از اعتبارات لازم در این حوزه 

بیشتر بهره مند شوند.
او همچنین گفت: بر اســاس برنامه ای که از سوی شــورای سازمان نوسازی به ما 

محول شده بود، باید سه درصد از بافت های فرسوده
شهر تهران را نوسازی می کردیم که خوشبختانه این موضوع به صورت ۱۰۰ درصد 

محقق شده است و برنامه های ما در این بخش به طور کامل عملیاتی شده است.
هدایــت همچنین گفت: موضوع مهم دیگر که با پیگیری شــهردار تهران در حال 
انجام اســت، طرح تحولی پهنه جنوب تهران به مساحت حدود ۱8۰۰ هکتار است که 
پنج منطقه را درگیر کرده است که این طرح مراحل پایانی خود را طی می کند و سال 

آینده نیز ابلاغ خواهد شد.
او دربــاره رویکردهای این طرح نیز گفت: رویکرد ما این اســت که این محدوده ها 
بحث توســعه گردشگری را داشته باشــیم، بهبود دسترسی به این محدوده ها، توسعه 
اقتصاد دانش بنیان با ایجاد مراکز دانشــگاهی، توسعه اقتصاد فرهنگ با ایجاد مراکز 
فرهنگی ملی، توسعه اقتصاد ورزش و نوسازی مسکن با تامین خدمات پشتیبان است.
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پنجره ایرانیــان؛ ادعای فراوانی زمین برای ســاخت 
مســکن مدتی اســت از ســوی افراد مختلف مطرح 
می شــود؛ اما آیا واقعا چنین اســت و آیا چنین ادعایی 

می تواند به موضوع مسکن کمک کند؟
به گزارش دنیای اقتصاد ادعای فراوانی زمین برای 
ســاخت مســکن مدتی است از ســوی افراد مختلف 
مطرح می شــود؛ اما آیــا واقعا چنین اســت؟ فارغ از 
جهت گیری های سیاسی، ما با نگاهی اقتصادی و فنی 
برخی شــواهد حاصل از پژوهش های علمی و آماری 
را که نشــان دهنده نادرســتی و حتی وارونگی ادعای 
رفع مشــکل با الحاق اراضی است، مطرح می کنیم و 

امیدواریم نمایندگان به آن توجه کنند.
الف- الحاق اراضی باعث تولید مســکن نمی شــود: از 
چهــار میلیون مســکن نهضت ملی، حــدود ۱.2 میلیون 
مسکن حمایتی بود که قرار بود روی زمین های ملی )۹۹ 
ساله( ساخته شود. در حدود سه سال دولت سیزدهم، بیش 
از 6۰  هزار هکتار زمین برای این منظور به شهرها الحاق 
شد که حتی طبق برنامه های همان دولت برای گسترش 
به  اصطلاح افقی و کــم تراکم حدود دو برابر زمین لازم 
بود. ولــی بنابر اطلاعــات به دســت آمده کل واحدهای 
تکمیل شده حمایتی حدود بیســت وچند  هزار واحد است. 
این یعنی در قبال الحاقات 2۰۰ درصدی زمین، پیشرفت 

ساخت مسکن تنها حدود 2.5  درصد بوده است.
ب- فســاد و رانت خصوصــی: در مطالعه ای کمی 
مشــخص شــد که ارزش اراضی مــازاد الحاقی در 
اســتان هایی که میزان تخلفــات و رانت جویی ارضی 
بیشــتری داشته اند به شــکل معنی داری بالاتر است. 
از ســوی دیگر برخی افراد آگاه در روزهای گذشــته 
به صراحت اعلام کردند که افرادی ذی      نفوذ از فرصت 
پیش آمده جهت الحاق اراضی خود به شهرها استفاده 
کرده اند؛ به تازگی نمونه ای تاسف بار از این سوءاستفاده 
را در شهر همدان یکی از پژوهشگران گزارش داده اند؛ 
شهری که پس از 25۰۰ سال به مساحت فعلی رسیده، 
قرار اســت یک شــبه با بلعیدن سه روســتا و اراضی 

کشاورزی آن، تقریبا ۱.5 برابر شود!
ج- زمین خودبه   خود مســکن نمی شــود و شــاید 
هیچ وقت مسکن نشود: مطالعه ای )توسط دکتر سرایی( 
در ســال 88 بر شهر یزد نشــان داد که بیش از نیمی 
از ســطوح اراضی واگذار شده جهت ساخت مسکن در 
دهه های پیش به حال خود رها شــده و ساخته نشده 
بودند. جدای از سنگینی هزینه ساخت وساز برای برخی 
دارندگان این زمین ها، جالب اســت بدانیم که ارزش 
همین زمین های خالی سالانه متوسط 8۱  درصد رشد 
داشــته و آن ها را ابزار دلالی کرده انــد. کدام بانک و 
بورس و حتــی رباخواری چنین بهــره ای می دهد؟ از 
همین حالا هــم می توان پیش بینی کــرد که اراضی 
جدیدی که اصرار بر واگذاری آن ها هســت حتی اگر 
متعلق به زمین داران خصوصی نباشد، در آینده به جای 
تبدیل به مســکن، ابزار خریدوفروش و دلالی خواهد 
شد. متاســفانه همان استان یزد، در همین دوسه ساله، 

یکــی از بیشــترین ارقام الحــاق اراضــی را به خود 
اختصاص داده است!

د- زمیــن و مســکن دولتی به ســود مالکان عمل 
می کند: در شــرایط اقتصادی کنونی و باوجود تحریم 
و بحران هــای صنعــت و بــورس، حجم وســیعی از 
سرمایه های ســرگردان، تقاضای کاذب برای زمین و 
مســکن ایجاد کرده اند. این روزها در رسانه ها و میان 
کارشناســان گفته می شــود حدود نیمی از تهرانی ها 
مستأجرند. این یعنی حدود نیمی از واحدهای مسکونی 

تهــران تحت تملک افرادی با چند خانه هســتند. طبق 
مطالعه یکی از پژوهشگران مرکز پژوهش های مجلس 
)دکتر فراهانی(، در ســال های گذشــته حدود ۹ میلیون 
واحد به موجودی مســکن کشور اضافه شده است، ولی 
نسبت مالکان با مســتاجران تغییر چندانی نکرده است. 
این یعنی در شــرایط فعلی بازار، بســیاری از واحدهای 
جدید باز هم به کسانی می رسد که مالک هستند. در نبود 
قوانین لازم برای تعدیل تقاضای کاذب و ســرمایه ای و 
توزیع مالکیت مسکن و عدم اجرای درست قوانین تنظیم 

مسکن سازی در اراضیمسکن سازی در اراضی
 ملی آسـیب زاست ملی آسـیب زاست
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کننده مثل مالیات بر خانه های خالی و ســقف اجاره بها، 
زمین و مسکن گرفتار همین چرخه کنونی خواهد بود.

ه- حاشــیه ها و شــهرک های اقماری یک نســل را 
می سوزاند: حاشــیه های شــهری جدید حاصل الحاق 
کــه به ویژه برای ســکونت اقشــار کم درآمــد در نظر 
گرفته شــده اند، بی عدالتــی را با کمبــود خدمات به رخ 
ساکنان می کشــند. تامین خدمات این گستره ها به ویژه 
اگر کم تراکم هم باشند، معمولا فاقد صرفه برای دولت 
و بخــش خصوصی خواهد بود و بار ســنگینی بر دوش 

شــهرداری. گاهی عمر یک نسل )و شــاید هم بیشتر( 
در ترافیک روزمره به مرکز شهرها یا شهرهای مرکزی 
شــهرک ها خواهد گذشت و امکان رشــد را برای آن ها 
سخت خواهد کرد. این را می شود پرسید که چند  درصد 
از افراد حامیان الحاق اراضی، خود حاضر به سکونت در 

حاشیه های شهری جدید هستند؟
و- مسکن در حاشیه شهرها ارزان نیست: یک توجیه 
حامیان الحاق اراضی کاهش دادن قیمت مسکن با حذف 
قیمت زمین )با اعطای زمین دولتی( است. ولی در منابع 

جدیدتر علمی قیمت مســکن را تنها نباید با هزینه های 
ظاهری محاســبه کرد. زمین های دولتی خارج از شهرها 
هزینه و عمر زیادی را برای رفت وآمد به مراکز شــهری 
تلف می کنند که ازنظر اقتصادی قابل محاسبه است. در 
یک محاسبه سرانگشتی برای شهر تهران، به عددی در 
حــد چند ده میلیارد تومان برای یک خانواده ســاکن در 
شهرهای جدید اطراف تهران رسیدم. گرچه ظاهرا قیمت 
چهاردیواری تحویلی به این خانواده ها کم است، ولی آنان 
هزینــه اصلی را با صرف عمر خود خواهند پرداخت. این 

هزینه ای است که نباید از محاسبات حذف شود.
ز- زمین های قابل ســکونت ایران زیاد نیست: نزدیک 
6۰  درصد مســاحت ایران گونه هــای مختلفی از بیابان 
است. اگر کوهســتان های غیرقابل سکونت و دشت های 
در حال فرونشست و ســواحل را هم کم کنیم، مساحت 
قابل ســکونت ایران برخلاف تصــور برخی چندان زیاد 
نخواهــد بود و همیــن زمین محــدود هم زمان پذیرای 
کشــاورزی و دامداری و صنعت و سکونت است. برنامه 
آمایش سرزمینی ایران در سال ۱3۹۹، به عنوان یک سند 
بالادستی مهم برای بهره برداری درست و متوازن از این 
منبع محدود تهیه شد. ولی متاسفانه به نظر می رسد این 

موضوع در روندهای سیاسی فراموش شده است.
ح- گســترش شهرها و تحدید تولید کشاورزی، عامدانه 
اســت یا بی برنامه؟ در سال 56 مشاوران ایرانی-فرانسوی 
تهیه کننده طرح آمایش ســرزمین )که ناتمام ماند(، هشدار 
می دهند که آرایش ســرزمینی ایران به گونه ای اســت که 
گســترش سطح شــهرهای ایران در آینده باعث لطمه به 
اراضی کشــاورزی آن خواهد شد و توصیه کرده بودند که 
الگویی مناسب برای تامین ســکونتگاه ها پیش بینی شود. 
طبق همان پیش بینی بخش مهمی از اراضی کشــاورزی 
و مراتع کشــور در ســال های بعد از بین رفت و به تولید 
کشــاورزی و دامی آســیب زد. نتیجه را در قیمت برنج و 
گوشت و میوه می توانید ببینید. در این میان مراتع که نقش 
مهمــی در تولید دامی در اقلیم ایران دارند به نظر بیشــتر 
بی دفــاع و مهجور مانده اند، این در حالی اســت که طبق 
برخی ارقام دم دســت و برآوردهای اولیه، افزایش قیمت 
گوشت در سال های بعد از انقلاب حدود چهار برابر افزایش 
قیمت مسکن بوده اســت. آمار بانک مرکزی در خصوص 
قیمت کالاهای مصرفی هم حاکی از شــدت بسیار بیشتر 

افزایش قیمت اقلام خوراکی نسبت به مسکن است.
ط- گسترش افقی شهر آلودگی هوا را تشدید خواهد 
کرد: ساخت وســاز کم تراکم و یک طبقه در شــهرها 
و شــهرک های کوچک شــاید مطلوب باشد، ولی در 
شهرهای متوســط و بزرگ تبعاتی را به همراه خواهد 
داشت که امروز در تهران عینا شاهدش هستیم. تصفیه 
گاه های هوای ورودی شهر تهران در کرج و شهریار به 
خاطر همین خزش شهری آسیب دیده و به جای تلطیف 
هوا خود منشأ آلودگی شده اند. گذشته از آن در مناطق 
کم   تراکم حمل ونقل عمومی صرفه نخواهد داشــت و 
وابســتگی به خودرو و درنتیجه ترافیــک و درنتیجه 

آلودگی در مراکز شهری تشدید خواهد شد.
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پنجره ایرانیان؛ رئیس انجمن صنعت ساختمان خواستار تسهیل فرآیند سرمایه گذاری، 
حــذف رقابت بخش دولتی با خصوصی و بازنگری در نظــام تأمین اجتماعی برای 

رونق بخش مسکن شد.
صنعت ساختمان ســازی یکی از ســتون های اصلی اقتصاد هر کشــور به شــمار 
می آید. در ایران، این صنعت به دلیل نیاز روزافزون به مســکن، توســعه شــهری و 
زیرســاخت های عمرانی، همواره موردتوجه بوده است. اما با وجود اهمیت بالای این 
حــوزه، چالش های متعددی در این صنعت وجود دارد که موجب کاهش بهره وری و 

ایجاد مشکلات برای فعالان این عرصه شده است. 
صنعت ساختمان ســازی در ایران با چالش های متعددی مواجه اســت که نیازمند 
توجه جدی و اقدامات اساسی برای رفع آن ها است. توسعه فناوری های نوین، اصلاح 
قوانین، بهبود آموزش نیروی کار و تأمین ســرمایه پایدار می تواند به بهبود عملکرد 
این صنعت و افزایش بهره وری آن کمک کند. شــرکت های فعال در این حوزه نیز 
با تمرکز بر فناوری های مدرن و اســتفاده از نیروی کار متخصص، توانسته اند نقش 
مهمی در ارتقای این صنعت در ایران ایفا کنند. دولت و بخش خصوصی با همکاری 
یکدیگر می توانند زمینه های لازم برای رشــد و توسعه این صنعت را فراهم کنند تا 
ایران بتواند در عرصه بین المللی نیز جایگاه مناســبی را در صنعت ساختمان سازی به 

خود اختصاص دهد.
بــه گزارش مهر، پژمان جــوزی رئیس انجمن صنعت ســاختمان نیز درباره این 
موضوع گفته اســت: در  آینده خیلی نزدیک قرار اســت کمیسیون عمران مجلس، 
جلسه ویژه ای برای بررسی چالش های صنعت ساختمان برگزار کند و امیدواریم این 

جلسات به تصمیم های عملیاتی و فوری برای نجات صنعت ساختمان منجر شود.
او با تأکید بر اهمیت شــعار ســال »ســرمایه گذاری برای تولید«، این شــعار را 
»مدبرانه« و بســیار مهم توصیف کرد و گفت: رهبر معظم انقلاب سال هاســت بر 
ضرورت سرمایه گذاری بخش خصوصی و رفع موانع تأکید دارند، اما متأسفانه ساختار 
اداری کشــور قفل است و بروکراســی بی مورد و مجوزدهی، مانعی بزرگ بر سر راه 

سرمایه گذاران ایجاد کرده است.
جوزی با اشاره به مشکلات فعلی در صدور مجوز گفت: برای یک تصمیم کوچک 
و ساده ساختمانی، تشکیل کمیسیون های چند ده نفره و گرفتن ده ها استعلام، باعث 
اتلاف زمان، افزایش هزینه و خروج پروژه ها از مســیر صحیح شــده اســت. چرخه 
اداری کشــور معیوب اســت و هزینه های بالای صدور مجوز، انگیزه سرمایه گذاران 

را از بین می برد.
رئیس انجمن صنعت ســاختمان درباره شرایط مطلوب برای توسعه سرمایه گذاری 
افزود: ســرمایه گذاری موفق در بخش مسکن، نیازمند تســهیل گری دولت و عدم 
رقابت دولت با بخش خصوصی اســت. در حالی که در شرایط فعلی، بخش دولتی با 
برخورداری از امکانات ویژه، عملًا به رقیبی برای بخش خصوصی تبدیل شده است. 
این در حالی اســت که با تغییر دولت ها، پروژه ها نیمه کاره رها می شوند و سیاست ها 

دگرگون می شود.
جوزی ادامه داد: شروع ســرمایه گذاری در بخش مسکن باید توأم با تسهیل گری 
دولت باشد. در حالی که در صنعت ساختمان، آغاز هر پروژه با قفل شدن در بروکراسی 
و انتظار طولانی برای دریافت مجوز و هزینه های سنگین همراه است. این امر توان 

کارآفرینان را در همان مراحل اولیه از بین می برد.
او به نبود شناســایی فعالان بزرگ مقیاس )توسعه گران( در صنعت ساختمان اشاره 
کرد و گفت: همان طور که در مالیات، مؤدیان بزرگ شناســایی می شوند، در بخش 
سرمایه گذاری نیز باید فعالان بزرگ مقیاس شناخته شوند. متأسفانه امروز در صنعت 

ساختمان، فاعل واقعی تعریف نشده و توسعه گران در قوانین دیده نمی شوند.
این مقام مسئول افزود: خوشبختانه، پیشــنهاد قانون توسعه گری را به کمیسیون 

عمران و کمیســیون حقوقی و قضائی مجلس ارائــه کرده ایم و در صورت تصویب، 
شناخت توسعه گران می تواند تحولی جدی در حوزه سرمایه گذاری صنعت ساختمان 

ایجاد کند.
جوزی همچنین از وضعیت موجود در نظام مهندســی و ســازمان تأمین اجتماعی 
انتقاد و اظهار کرد: وجود امضاهای طلایی در نظام مهندســی و آیین نامه هایی چون 
مبحث ۱۹، قفل های سنگینی به پای صنعت ساختمان زده است. در حالی که با کمی 

تدبیر، می توان این موانع را برطرف کرد.
او از مکانیزم دریافت حق بیمه با محاســبه عوارض ساختمانی انتقاد کرد و گفت: 
بزرگ ترین ضربه به صنعت ساختمان، عوارض بالای حق بیمه است. در حال حاضر، 
کارفرمایان باید پیش از شروع پروژه و به صورت یکجا، حق بیمه های بسیار سنگینی 

بپردازند که بعضاً 25 تا 3۰ درصد هزینه عوارض ساخت پروژه را تشکیل می دهد.
جوزی با بیان اینکه »کارت مهارت کارگران« به ابزاری برای فشار به کارفرمایان 
تبدیل شــده، تصریح کرد: در سال ۱۴۰۱ فقط ۴2 هزار نفر کارگر موفق به دریافت 
کارت مهارت شــدند، در حالی که بیش از یک میلیون و 6۰۰ هزار کارگر ساختمانی 
فعال داریم. این در حالی است که بیش از ۹7 درصد کارگران به دلیل نداشتن کارت 
مهارت، فاقد پوشــش بیمه ای هستند؛ اما سازندگان ملزم به پرداخت کامل عوارض 
تأمین اجتماعی هســتند. یعنی سازندگان حق بیمه همه کارگران پروژه را در همان 
ابتدای کار می پردازند، اما فقط حق بیمه تعداد اندکی از کارگران دارای کارت مهارت 

را پرداخت می شود.
 چالش های کلیدی صنعت ساختمان سازی ایران

 چند چالش اساسی برای صنعت ساختمان ایران مطرح می کنند.  
۱. عــدم دسترســی به مصالح با کیفیت و قیمت مناســب: یکــی از بزرگ ترین 
چالش های صنعت ســاختمان ســازی در ایران، عدم دسترسی به مصالح ساختمانی 
با کیفیت و در عین حال قیمت مناســب اســت. افزایش نرخ تورم، نوســانات ارزی 
و تحریم ها موجب شــده تا قیمت مواد اولیه همچون ســیمان، فولاد و سایر مصالح 
ساختمانی به شدت افزایش یابد. این موضوع باعث شده که پیمانکاران و سازندگان 
با مشــکلاتی در تأمین مصالح مورد نیاز خود مواجه شوند و در نتیجه، کیفیت نهایی 

ساختمان ها کاهش یابد.
۲. نیــروی کار غیر متخصص: کمبود نیروی کار ماهــر و متخصص نیز یکی از 
دیگر مشکلات صنعت ساختمان سازی در ایران است. بسیاری از کارگران ساختمانی 
در کشــور به دلیل نداشتن آموزش های فنی مناسب و عدم آشنایی با تکنولوژی های 
جدید، نمی تواننــد باکیفیت و بهره وری لازم کار کنند. این مســئله نه تنها کیفیت 
پروژه ها را تحت تأثیر قرار می دهــد، بلکه منجر به افزایش هزینه ها و زمان اجرای 

پروژه ها نیز می شود.
۳. فناوری های قدیمی و ناکارآمد: بیشــتر پروژه های ساختمانی در ایران همچنان 
با استفاده از فناوری ها و روش های سنتی انجام می شود. عدم استفاده از فناوری های 
نوین مانند سیستم های هوشمند ساخت وســاز یا مصالح ساختمانی پیشرفته، باعث 
افزایش هدر رفت منابع، زمان و انرژی در فرایند ساخت وســاز می شود. این در حالی 
اســت که در بسیاری از کشورهای پیشرفته، استفاده از فناوری های نوین توانسته به 

بهبود کیفیت و کاهش هزینه ها کمک کند.
۴. مشکلات مالی و تامین سرمایه: صنعت ساختمان سازی نیاز به سرمایه گذاری های 
بزرگ دارد. بســیاری از شرکت ها و سازندگان در ایران به دلیل نوسانات اقتصادی و 
ناپایداری بازارهای مالی، با مشکل تأمین سرمایه مواجه هستند. بانک ها نیز به دلیل 
ریسک های موجود، علاقه چندانی به ارائه تسهیلات به پروژه های ساختمانی ندارند. 
این موضوع منجر به توقف یا تأخیر در اجرای بسیاری از پروژه های بزرگ می شود.

بررسی ویژه چالش های صنعت ساختمان در مجلس
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پنجره ایرانیان؛ یک کارشــناس مســکن می گوید: 
تحریم ها ســفره ها را کوچک کرده، اما بحران مسکن 

ریشه در محدودیت های دستوری عرضه زمین دارد.
فرشید پورحاجت نیز قبل از این با اشاره به تورم بازار 
مســکن گفته بود: مذاکره با آمریکا باید در چارچوبی 
انجام شــود که به نفع کشور باشــد و تاثیر خود را بر 
کاهش مشــکلات اقتصادی بگذارد. اگر قرار اســت 
مشکلات اقتصادی را برطرف نکند، هیچ عقل سلیمی 

نباید وارد این مذاکره شود.
او  افزود: اما در چارچــوب معاهدات بین المللی باید 
روابط خود را با کشــورهای دوست، بسط و گسترش 
دهیم که این موضوع می تواند کمک زیادی به شرایط 

اقتصادی داشته باشد.
این فعال صنعت ســاختمان با اشــاره به پیشــرفت 
کشور در تولید محصولات ســاختمانی و فناوری های 
صنعت ســاخت گفت: با وجود تحریم های همه جانبه 
در چهار دهه گذشــته، امروز بــه مرحله خودکفایی در 
صنعت ساختمان دست یافته ایم. شاید بالغ بر ۹7 درصد 
مصالح ساختمانی، متریال، نیروی انسانی و نیروی فنی 
ماهر در کشــور وجود دارد. اما به دلیل فعل وانفعالاتی 
که در حوزه مسکن رخ می دهد، قیمت مسکن به دلار 

افزایش می یابد.
ادامه داد: شــرکت های بــزرگ تولیدی  پورحاجت 
یارانه های زیادی را در اختیار دارند. این شــرکت ها از 
انــرژی ارزان، مواد اولیه و حتی نیروی انســانی ارزان 
بهــره می برند. امــا در مقام اجرا هزینه هــا را با دلار 
مقایسه می کنند. این قیاس در مصالح ساختمانی تبعات 

تورمی برای اقتصاد مسکن دارد.
مسکن به پرهزینه ترین بخش سبد خانوار

به گــزارش مهــر در شــرایطی کــه تحریم های 
اقتصادی سفره های مردم را کوچک تر کرده و مسکن 
بــه پرهزینه ترین بخش ســبد خانوار تبدیل شــده، 
کارشناسان معتقدند ریشه بخشی از بحران مسکن نه 
در تحریم، بلکه در حریمی است که به صورت دستوری 
اجازه عرضه زمیــن را نمی دهد. حالا که قیمت زمین 
ســهمی بیش از 6۰ درصد از بهای تمام شده مسکن را 
به خود اختصاص داده و بیش از یک ســوم هزینه های 
معیشت ایرانیان با زمین گره خورده، نادیده گرفتن این 

واقعیت به معنای تداوم بحران خواهد بود.
از نــگاه آنان، عرضه هدفمنــد زمین های در اختیار 
دولت و نهادهــای عمومی نه تنها بــه کاهش هزینه 
ســاخت و افزایش عرضه مسکن منجر می شود، بلکه 
می تواند نقش مهمی در بی اثر کردن فشــارهای ناشی 
از تحریم ها ایفا کند؛ راهکاری که بدون تحمیل هزینه 

به دولت، تنها نیازمند اراده اجرایی و برنامه ریزی است.
مجید گودرزی، کارشناس بازار مسکن، در گفت وگو 
با خبرگزاری مهر با اشــاره به اینکه یکی از مؤثرترین 
راهکارها برای کاهش فشــار تحریم های اقتصادی بر 
بازار مســکن، افزایش عرضه زمین است، تأکید کرد: 
متأسفانه مشکل اصلی ما نه تحریم های خارجی بلکه 
تحریم های داخلی و کمبودهای عمدی در حوزه عرضه 
زمین است که ضربات جدی تری به معیشت مردم وارد 

کرده است«.
سیاســت های  و  ســاختگی  بحران های 

بازدارنده گذشته
گودرزی با اســتناد به آمارهای رســمی اظهار کرد: 
»بیش از 55 درصد ســبد هزینه ای خانوارهای ایرانی 
مربوط به بخش مسکن است و بیش از 6۰ درصد هزینه 
نهایی ساخت مســکن نیز صرف تأمین زمین می شود. 
اگــر این دو عدد را با هم ضرب کنیم، به عددی بالای 
36 درصد می رسیم؛ یعنی بیش از 36 درصد هزینه های 
معیشــت مردم به زمین مربوط می شود. این در حالی 
است که ایران با کمبود زمین مواجه نیست. آنچه اکنون 
در بازار زمین به عنوان کمبود دیده می شود، یک بحران 

ساختگی و عمدی است.«
گودرزی با اشاره به سیاست های محدودکننده گذشته 
در حوزه توسعه شــهرها گفت: »در دولت اصلاحات، 
آقای عبدالعلی زاده، وزیر وقت مســکن، صراحتاً اعلام 
کــرد که من دســتور دادم حتی یــک وجب به حریم 
شهرها اضافه نشود. این تصمیمات، ریشه بحران هایی 
هستند که امروز با آن دست وپنجه نرم می کنیم. چنین 
سیاســت هایی عملًا جلوی توســعه طبیعی شهرها و 

پاسخگویی به نیاز جمعیتی را گرفتند.«
وی با بیان اینکه بخش بزرگی از زمین های کشور در 
اختیار نهادهای دولتی قرار دارد، ادامه داد: »نهادهایی 
مانند منابع طبیعی، ســازمان ملی زمین و مســکن و 
وزارت راه و شهرســازی صاحب اصلی زمین های ملی 
هســتند، اما متأسفانه هیچ عزم جدی برای عرضه این 

زمین ها به بازار وجود ندارد.«
امیدی به مصوبه ۵۷ شهر جدید

گودرزی در ادامه با اشــاره به یکی از اقدامات مثبت 
دولت ســیزدهم افزود: »تصویب ایجاد 57 شهر جدید 
در نقاط مختلف کشــور از جمله نقاط قوت این دولت 
بود که اگر اجرایی شود، می تواند تحول جدی در بازار 
مسکن و همچنین در حوزه مهاجرت، توسعه متوازن و 

بهره وری از منابع طبیعی کشور ایجاد کند.«
او بــا ذکر یک نمونه خاص بیــان کرد: »در ضلع 
جنوبــی خلیج فــارس و دریــای عمــان، آبادترین 

شــهرهای دنیا ساخته شــده اند، اما در سمت شمالی 
که به ایران مربوط می شــود، حتی یک شــهر جدید 
هم ســاخته نشده اســت. این در حالی است که اگر 
شهرهای جدید تدارک دیده شده در نوار ساحلی جنوب 
کشور به اجرا برسند، می توانیم امیدوار باشیم که اولًا 
از مهاجرت به کلان شهرهایی مانند تهران جلوگیری 
شــود و دوماً از احداث صنایع آب بر در کویر مرکزی 

ایران پرهیز گردد.«
این کارشناس مسکن با انتقاد از تمرکز صنایع بزرگ 
در مناطق خشک کشــور گفت: »احداث صنایع فولاد 
و پتروشــیمی که مصرف بــالای آب دارند، در کویر 
مرکــزی خارج از عقلانیت اســت. با وجود ســواحل 
گسترده و مستعد جنوب کشور، منطقی نیست که این 
صنایع را به دل مناطق کم آب ببریم. تصمیم گیری های 
نادرســت در زمینه مکان یابی صنعتی، نه تنها منابع را 
هدر داده بلکه هزینه های اجتماعی و زیســت محیطی 

سنگینی نیز به کشور تحمیل کرده است.«
گــودرزی همچنیــن بــا انتقــاد از سیاســت های 
محدودکننــده در حــوزه روســتایی گفــت: »تعریف 
طرح های هادی بدون اجازه ساخت وساز در بسیاری از 
روستاها، عملًا مردم را از بهره مندی از زمین های خود 
محروم کرده اســت. ایجاد حریم های شهری بدون در 
نظر گرفتن نیازهای واقعی جمعیت، یک ظلم مضاعف 

به مردم است.«
او افزود: »دولت می تواند بدون هیچ هزینه ای و فقط 
بــا برنامه ریزی دقیق، مناطقی از کشــور را با توجه به 
اســتعدادهای طبیعی و اقلیمی شناسایی کند و پس از 
آماده ســازی اولیه، زمین ها را با اخذ هزینه آماده سازی 
در اختیار مردم قرار دهد. این نه تنها بار مالی به دولت 
تحمیل نمی کند، بلکه موجب رضایت عمومی و کاهش 

فشار معیشتی بر مردم خواهد شد.«
پایان احتکار زمین، آغاز رفاه مردم

گــودرزی در بخش پایانی ســخنانش گفت: »تمام 
مردم این کشــور، به صورت برابر و بدون آســیب به 
سهم آیندگان، حق بهره برداری از منابع کشور را دارند. 
اما متأسفانه سیاســت هایی که بر اساس احتکار زمین 
و محدودیت عمدی شــکل گرفته اند، مانع تحقق این 

حق شده اند.«
او با بیان اینکه مســاله مســکن در ایران همواره با 
اســتعمار و استثمار زمین همراه بوده، افزود: »تا زمانی 
که مالکیت و مســکن را به بند قانون در نیاوریم و این 
رانت ســاختاری را از بین نبریــم، رفاه عمومی تحقق 
نخواهد یافت. ظرفیت های ما بسیار بالاست و مردم ما 

شایسته زندگی بهتری هستند.«

تحریم زمین، 
گران تر از تحریم دلار
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پنجره ایرانیان؛ با حذف دهک چهارم از فهرســت مشمولان وام ۴۰۰ میلیون تومانی ودیعه 
مســکن، بخشی از مســتأجران امید خود را به حمایت های دولتی از دست دادند و در پی آن 

بی اعتمادی اجتماعی نیز رخ خواهد داد.
مصوبه اخیر شــورای عالی مسکن این پیام را بعد از سال ها به بخش مسکن به خصوص 
اجاره داری داد که نظام اجاره داری در اولویت دولت قرار گرفته و احتمال آن می رود که نظام 
حرفه ای اجاره داری راه اندازی شــود. حال سوال این است آیا بخش اجاره مسکن با این اقدام 
ســاماندهی می شــود؟ دولت در مصوبه شورای عالی مســکن، قصد دارد با خرید واحدهای 
مسکونی آماده تحویل، آن ها را با اولویت به زوج های جوان و دهک های پایین تر اجاره دهد. 
این اقدام اگرچه با چند ســال تاخیر همراه بوده است اما ســوال این است که آیا اجاره داری 
حرفه ای استارت خورده است و آیا با راه اندازی اجاره داری حرفه ای می توان به ساماندهی بازار 

اجاره مسکن امیدوار بود؟
به گزارش خبرنگار مهر، با توجه به اینکه طبق ســنوات گذشته فصل جابه جایی مستأجران 
و خانوار از اوایل اردیبهشــت ماه و تا انتهای خردادماه آغاز می شــود، اما رکود تورمی همراه 
با افزایش قیمت در بازار مســکن منجر به آســیب، به دهک های مختلف جامعه به ویژه قشر 

ضعیف جامعه شده است.
بر اساس آخرین گزارش مرکز آمار ایران، نرخ تورم سالیانه اجاره بها در سال گذشته به ۴۰.3 
درصد رســیده؛ رقمی که بیانگر فشــار مضاعف بر مستأجران و شدت بحران در بازار مسکن 
است. همچنین طبق گفته کارشناسان بازار مسکن، رشد نرخ اجاره بها با توان مالی مستأجران 
همسو نیست و با توجه به رشد قیمت ها در بازار اجاره، خریدوفروش مستأجران دیگر به خرید 
خانه فکــر نمی کنند، زیرا با مبالغ آن ها فاصله زیــادی دارد. به طور مثال پول رهن برخی از 

آپارتمان های تهران مطابق قیمت خرید چند سال گذشته همان واحد مسکونی است.
با توجه به شــرایط بحرانی بــازار اجاره بها و خرید مســکن، فرزانه صــادق وزیر راه و 
شهرســازی در دومین جلسه شورای عالی مسکن که به ریاست رئیس جمهور برگزار شد، از 
تصویب بسته حمایتی مستأجران خبر داد و گفت: بر اساس این مصوبه به دهک های یک تا 
۴ جامعه به عنوان دهک های پایین درآمدی تا سقف ۴۰۰ میلیون تومان وام قرض الحسنه 

پرداخت می شود.
او با اشاره به جزئیات وام ۴۰۰ میلیونی برای اقشار کم درآمد جامعه، ادامه داد: این تسهیلات 
با نرخ ۴ درصد و از طریق منابع بانکی موجود ارائه خواهد شــد؛ یعنی بانک ها از همان منابع 
قرض الحســنه متعارف خود، این تســهیلات را پرداخت خواهند کرد و منبع جدیدی تعریف 

نشده است.
وزیر راه و شهرسازی تأکید کرد: این رقم لزوماً پاسخ گوی کل نیاز دهک های اول تا چهارم 
نیســت، اما با توجه به محدودیت منابع، تلاش شــده است که با اولویت بندی، بخشی از این 

اقشار را تحت پوشش قرار دهد.
صادق افزود: میزان ســرانه تســهیلات برای هر خانوار هنوز تعیین نشده، چراکه بر اساس 
ساختار تصمیم گیری، شورای عالی مسکن اختیار تعیین جزئیات اجرایی را ندارد و این وظیفه 
بر عهده هیات عالی بانک ها است که بر اساس شاخص هایی نظیر نرخ تورم، میزان تسهیلات 

قابل پرداخت به هر خانوار را مشخص خواهد کرد.
دهک ۴ از وام ودیعه مسکن حذف شد؟

اما بااین حال، حبیب الله طاهرخانی معاون مســکن و ســاختمان وزیر راه و شهرسازی روز 
چهارشــنبه )27 فروردین( با اشــاره به تشــریح وام ودیعه مســکن، گفت: روز یکشنبه )2۴ 
فروردین( بنا به درخواســت وزارت راه و شهرسازی، جلسه شــورای عالی مسکن به ریاست 
رئیس جمهوری برگزار شــد و یکی از دستور کارهای این جلســه بررسی پیشنهاد بسته های 

کمک ودیعه مسکن مستاجرین از سوی وزارت راه و شهرسازی بود.
معاون مسکن و ســاختمان وزیر راه و شهرسازی با اشاره به جزئیات بسته های پیشنهادی 

کمک ودیعه مسکن مستاجرین در نشست شورای عالی مسکن، گفت: بسته نخست به ارزش 
2۰ همت، وام ودیعه قرض الحســنه مسکن برای اقشار تحت پوشــش نهادهای حمایتی با 
سقف ۴۰۰ میلیون تومان برای هر متقاضی بود که به تصویب هیأت عالی بانک ها نیز رسید.

طاهرخانی در ادامه به تشــریح بسته دوم پیشنهادی وزارت راه و شهرسازی به ارزش 2۰۰ 
همت مبنی بر وام معمول ودیعه مسکن با نرخ سود مصوب بانک مرکزی پرداخت و ادامه داد: 
عمده مســتاجرانی که مشــخصات و اجاره نامه های خود را در سامانه وزارت راه و شهرسازی 

بارگذاری می کنند، برای استفاده از این تسهیلات به نظام بانکی معرفی می شوند.
او با اشــاره به جزئیات دومین بسته پیشنهادی وزارت راه و شهرسازی مبنی بر وام معمول 
ودیعه مسکن در مراکز استان و شهرستان ها، بیان کرد: سقف تسهیلات کمک ودیعه مسکن 
در شــهر تهران مبلغ 275 میلیون تومان، در مراکز اســتان ها 2۱۰ میلیون تومان، در ســایر 
شــهرها ۱۴۰ میلیون تومان و در روســتاها 55 میلیون تومان برای متقاضیان در نظر گرفته 
شده است. این مقام مسئول ادامه داد: سقف تسهیلات کمک ودیعه مسکن برای اقشار تحت 
پوشــش نهادهای حمایتی ۴۰۰ میلیون تومان، برای متقاضیان در شــهر تهران 275 میلیون 
تومان، مراکز استان ها 2۱۰ میلیون تومان، سایر شهرها ۱۴۰ میلیون تومان و در روستاها 55 

میلیون تومان در نظر گرفته شده است.
بی اعتمادی اجتماعی، نتیجه اعلام زودهنگام؟

با توجه به اینکه تنها دهک های یک تا سه تحت پوشش نهادهای حمایتی قرار می گیرند، 
بنابراین دهک ۴ از دریافت ودیعه مسکن ۴۰۰ میلیون تومانی حذف شد. بهتر است، وزیر راه 
و شهرســازی پیش از اعلام قطعی جزئیات وام ودیعه مسکن، اطمینان کامل از تصویب این 
بسته حمایتی توسط بانک مرکزی کسب می کرد، سپس این موضوع را به عموم مردم اعلام 
می کرد، زیرا هم اکنون با حذف دهک ۴ از فهرســت وام بگیران امید عده ای از مســتأجران 

ناامید شد.
همچنین اگر وزیر راه و شهرسازی پس از اطمینان کامل از تصویب بسته حمایتی مستأجران 
توســط بانک مرکزی، این خبر خوش را به عموم مستأجران می داد، اعتماد اجتماعی بیشتری 
را برای کشــور به دنبال خواهد داشت و این باور را ایجاد خواهد کرد که مستأجران می توانند 

به طرح های مسکنی دولت در راستای خانه دار شدن، مطمئن باشند.
واقعیت

حالا در شــرایطی که یک ماه از ســال می گذرد بررســی قیمت واحدهای اجاره ای روی 
برخی اپلیکیشــن های موجود گویای آن اســت که هنوز بازار مســکن و اجاره، در آرامش به 
ســر می برند. اما سوال این اســت که آیا این آرامش در زمان شروع نقل و انتقالات نیز ادامه 

خواهد داشت یا خیر؟
آنطور که نظر می رسد بازار مسکن امسال دچار یک تغییرات به لحاظ تصمیم گیری از سوی 
دولت خواهد بود. چراکه دولت قصد دارد در این روزهای آرام بازارهای موازی، بازار مسکن و 

بازار اجاره بها را تا حد امکان در نظارت خود داشته باشد.
کارشناسان و فعالان بازار مسکن ســال های سال است که اعلام می کنند دولت باید وارد 
حوزه اجاره داری به طور مســتقیم شــود. اما برخی نیز بر این باور هستند که این ورود تبعات 

منفی به لحاظ کاهش سرمایه گذاری در حوزه مسکن نیز در پی خواهد داشت.
آن گونه که مســئولان وزارت راه و شهرســازی بیان کرده اند، دولت در راستای مصوبات 
شــورای عالی مسکن، قصد دارد با خرید واحدهای مسکونی آماده تحویل، آن ها را با اولویت 
به زوج های جوان و دهک های پایین تر اجاره دهد. به عبارت دیگر، وارد حوزه اجاره داری به طور 
مســتقیم شود. این در حالی اســت که با توجه به رشد بالای قیمت واحدهای مسکونی، بعید 
به نظر می رســد که این طرح بتواند در گســترده زیادی انجام شود. ضمن این که اساساً ورود 
دولت به عرصه اجاره داری محل سوال اساسی است. پیش تر نیز قانون سامان دهی و حمایت 
از تولید و عرضه مسکن مسیر دیگری را برای ترویج اجاره داری در کشور تعیین کرده است.

حذف دهک ۴ از وام ۴۰۰ میلیون تومانی؛ 
شدند ناامید  مستاجران 
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رکود تورمی در بازار مسکن؛

 نه خریدار توان دارد نه فروشنده کوتاه می آید
پنجره ایرانیان؛ قیمت مســکن چه سمت و سویی در 
سال ۱۴۰۴ پیدا خواهد کرد؟ با توجه به حبس میلیاردها 
دلار ســرمایه ایرانیان در بازارهای سوداگرانه ای چون 
طلا و ارز آیا ممکن اســت این منابع به ســمت بازار 
مســکن میل کنند؟ این ها پرسش هایی است که این 
روزها در خصوص بازار مسکن مطرح شده و ضرورت 
پاســخگویی به آن ها احساس می شــود. آمارها نشان 
می دهد که نرخ رشــد ســرمایه گذاری در بازار مسکن 
از ســال ۱۴۰۰ تا ســال جاری، ۱.2 درصد بوده است، 
درحالی که اگر همین شــاخص را از ســال ۹7 تاکنون 
در نظر بگیریم، به نرخ رشــد سرمایه گذاری ۱۴ درصد 
منفی می رســیم!  جالب اینکه همین فاکتور در اوایل 
دهه ۹۰ بیش از ۱۱ درصد بوده اســت. این آمارها به 
خوبی نشان می دهد که وضعیت تولید و عرضه مسکن 
در سال های اخیر با افت قابل توجهی روبرو بوده است. 
گزاره ای که ریشــه اصلی بسیاری از معضلات در بازار 
مسکن اســت. درواقع بازار مســکن جدای از عوامل 
پیرامونی به اکســی رشد ســرمایه گذاری برای ایجاد 
تکانه های مثبت نیاز دارد. چنانچه این وضعیت کاهش 
ســرمایه گذاری در ســال ۱۴۰۴ تغییر پیدا نکند و نرخ 
تولید و عرضه )در تمامی ابعاد( افزایش نیابد، نمی توان 
انتظار گشایشی در بازار مسکن داشت. از سوی دیگر، 
بســیاری از تحلیلگران معتقدند بازار مســکن در سال 
۱۴۰۴ بــا توجه به تغییرات قیمت مصالح ســاختمانی 
نظیر قیمــت تیرآهن و قیمت میلگرد دچار نوســانات 
مهمــی خواهد بود. با در نظر گرفتن عوامل سیاســی، 
اقتصادی و اجتماعی موجود، پیش بینی بازار مســکن 
ایران در سال ۱۴۰۴ به طورکلی تحت  تأثیر تحریم ها، 
نرخ ارز، تــورم، و وضعیت سیاســی داخلی و خارجی 
قرار خواهد داشــت. مبتنی بر ایــن گزاره ها فعالان و 
کنشــگران بازار مسکن تداوم رکود را برای مسکن در 

سال ۱۴۰۴ پیش بینی می کنند.
 یک کارشــناس بازار مسکن گفت: سرمایه در بازار 
قفل شده، زیرا نه خریدار توان خرید دارد و نه فروشنده 
حاضر به کاهش قیمت است، همچنین از سوی دیگر 

رکود تورمی بازار مسکن را به بن بست کشانده است.
علیرضا سرحدی کارشناس بازار مسکن در گفتگو با 
خبرنگار مهر با اشاره به وضعیت وام های خرید مسکن 
گفت: وام خرید مسکن به دلیل اقساط بالایی که دارد، 
مورد اســتقبال مردم نیســت. مردم توان پرداخت این 
اقســاط را ندارند و در نتیجه چنین وام هایی بلااستفاده 
مانده اند. این وام ها معنی دار نیستند و فقط هزینه خرید 
۱۰ یا 2۰ متر از یک واحد مسکونی را پوشش می دهند؛ 

بنابراین استفاده مؤثری از آن ها نمی شود.
کارشناس بازار مسکن افزود: اگر این وام ها افزایش 
یابد، اقساط آن غیرقابل پرداخت خواهد شد. فردی که 
نهایتاً ماهی 3۰ تا 35 میلیون تومان درآمد دارد، چطور 
می تواند ماهی 2۰ میلیون تومان قسط پرداخت کند؟، 
بنابراین این وام ها نه در مبلغ موثرند و نه در بازپرداخت 

قابل مدیریت.
ســرحدی ادامه داد: بانک ها هم تمایلی به پرداخت 
چنین تســهیلاتی ندارند. اگر بخواهند ســود را پایین 
بیاورند، سپرده گذارانشان زیان می بینند. از طرف دیگر، 
اگر ســود را افزایش دهند، اقساط ســنگین تر شده و 

بازپرداخت ممکن نخواهد بود.
او تصریح کرد: در کشــورهای پیشــرفته، وام خرید 
مسکن ۹۰ تا ۹5 درصد قیمت ملک را پوشش می دهد. 
اقســاط این وام ها معمولًا برابر با اجاره ماهانه همان 
ملک است و دوره بازپرداخت آن ها 3۰ ساله است، زیرا 
تورم در آن کشــورها وجود ندارد. در ایران اما با تورم 
3۰ تا 5۰ درصدی، امکان چنین الگوهایی وجود ندارد.
این کارشناس بازار مســکن یادآور شد: اجاره نشینی 
نشــان می دهد فرد نتوانسته وارد بازار خرید شود. این 
افراد عمدتاً از طبقه متوســط به پایین هســتند. حتی 
بخشی از طبقه متوسط نیز در این دسته قرار گرفته اند. 
موجران و مســتأجران دو دســته اصلی بازار هستند. 
منظور من از موجر، مالک چند هزار واحدی نیســت؛ 
بلکه فردی اســت که یک یا دو واحد دارد و بخشــی 
از درآمــد خود را از اجاره تأمین می کند. نمی توان از او 
خواســت که واحدش را کمتر از نرخ تورم اجاره دهد، 

چون این تنها منبع درآمدش است.
سرحدی افزود: در شــرایطی که مستأجر با افزایش 
35 تــا ۴۰ درصدی هزینه ها مواجه اســت و حقوقش 
تنها 2۰ تا 25 درصد افزایش پیدا می کند، مجبور است 
به خانــه ای کوچک تر یا ارزان تر نقل مکان کند. همین 
موضــوع باعث مهاجرت از مناطق برخوردار به مناطق 

کمتر برخوردار یا حاشیه ای شده است.
او گفت: فردی که تا چند ســال گذشــته خانه ۱۰۰ 
متری اجاره می کرد، حالا مجبور است خانه 8۰ یا حتی 
5۰ متری اجاره کند. محدودیت ها بیشتر شده و شرایط 
برای اقشار متوسط و پایین دشوارتر شده است. مجلس 
و دولت وعده پرداخت وام می دهند، اما دولت حتی در 
پرداخت های روزمره خود هم مشکل دارد، چه برسد به 

پرداخت تسهیلات مسکن.
این کارشــناس بازار مســکن با اشــاره به تجربه 
کشــورهای توســعه یافته بیان کرد: در آن کشــورها 

یــا شــهرداری ها،  بــزرگ خصوصی  شــرکت های 
ساختمان هایی صرفاً برای اجاره می سازند. این واحدها 
اجاره به تملیک هم نیســتند و هدفشــان کنترل بازار 

اجاره است. در ایران چنین مدلی وجود ندارد.
او افزود: اگر دولت بخواهد نرخ اجاره را محدود کند، 
مثــلًا فقط ۱5 تا 2۰ درصد افزایش مجاز بداند، ممکن 
اســت موجر به تنظیم قرارداد غیررسمی راوبیاورد و با 
دریافت چک، ســفته یا تضمین، اجاره بیشتری بگیرد. 
این مســئله هم می تواند باعث بروز مشکلات حقوقی 

و قضائی شود.
ســرحدی با اشــاره بــه راهکارهای کنتــرل بازار 
مســکن اظهار کرد: اجرای آمایش سرزمین، یکی از 
راهکارهای اصلی اســت. نباید جمعیت کشور فقط در 
چند نقطه متمرکز باشــد. مردم باید به صورت متوازن 
در سراسر کشور پراکنده شوند. راهکار دیگر، افزایش 
درآمد مردم اســت که با کاهش تورم و رشد اقتصادی 

محقق می شود.
او گفت: اگر تولید افزایش یابد، عرضه بیشتر می شود 
و قیمت هــا پایین می آید. باید اقتصاد کلان از بندهای 
محدودکننده رها شــود تا اشــتغال و درآمد مردم بالا 
برود. در این صورت، مردم می توانند وارد بازار خرید یا 

اجاره مسکن شوند.
این کارشــناس بازار مسکن تأکید کرد: تا زمانی که 
درآمد افزایــش نیافته، امکان پرداخت اقســاط وجود 
ندارد. اگر وام بالا باشد، قسط ین خواهد بود و اگر وام 
پایین باشــد، کارایی ندارد. بنابراین تا مشکل درآمدی 

حل نشود، تسهیلات مسکن نیز راهگشا نخواهد بود.
اوبا اشاره به اصل 3۱ قانون اساسی خاطرنشان کرد: 
دولت وظیفه دارد حداقل های زندگی، از جمله مسکن 
را برای اقشــار نیازمند تأمین کند. اما در شرایط فعلی، 
حتی برای طبقه متوســط نیــز نمی تواند خدمات ارائه 
دهد. آینده بازار مسکن وابسته به مسیر حرکت اقتصاد 
کشور اســت. اگر دولت بتواند تورم را کنترل و درآمد 
مردم را افزایش دهد، بازار مســکن نیز به سمت رونق 
حرکت خواهد کــرد. در غیر این صورت، رکود تورمی 

ادامه پیدا می کند.
سرحدی در پایان گفت: امســال نیز با رکود تورمی 
در بازار مســکن مواجه خواهیم بــود و اگر تغییری در 
سیاست های اقتصادی ایجاد نشــود، شرایط در اواخر 
بهار و اوایل تابســتان بدتر خواهد شد. بازار قفل شده 
است؛ نه خریدار قدرت خرید دارد و نه فروشنده حاضر 
به کاهش قیمت اســت. در این میان، هم تولیدکننده 

متضرر شده و هم مصرف کننده.
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مستاجرزدایی از بازار مسکن ادامه دارد
پنجره ایرانیان؛ بحران اجاره بها در ایران هرســال رنــگ و روی تازه ای به خود می گیرد و 
اســباب شکل گیری انواع چالش های اجتماعی و اقتصادی ناشی از بروز پدیده بد مسکنی در 

اقتصاد ایران بوده است.
بــه گزارش خبرآنلاین،برای فهم چرایی بروز ابر چالش بد مســکنی و بحران اجاره بها در 
اقتصاد ایران، باید نخســت ریشه های این پدیده را بررســی کرد. نخستین دلیلی که این ابر 
چالش را شــارژ می کند، پدیده چســبندگی نرخ تورم در مدارهای بالاست که درنتیجه خود، 
اســباب کاهش قدرت خرید مردم را در پی داشــته اســت. تورم بالا در اقتصاد ایران باعث 
شــده هزینه های زندگی، از جمله اجاره مسکن، به شــدت افزایش یابد. درعین حال، افزایش 
دســتمزدها نتوانسته به اندازه تورم رشــد کند، بنابراین قدرت خرید مردم کاهش یافته و فشار 

بیشتری بر مستأجران وارد شده است.
چرا مسکن نایاب شد؟

نبض بازار در خبری نوشــت:قیمت مسکن در سال های اخیر به دلیل عواملی مانند افزایش 
قیمت مصالح ســاختمانی )که خود این فقره ناشی از شوک های پیاپی ارزی و سپس ناترازی 
شدید انرژی بوده(، کاهش ساخت وساز و سرمایه گذاری های غیرمولد در بازار مسکن به شدت 
افزایش یافته اســت. این افزایش قیمت به طور مســتقیم بر رشد سرسام آور نرخ اجاره بها نیز 

تأثیر گذاشته است.
به دلیل رکود اقتصادی، کاهش ســرمایه گذاری در بخش ساخت وســاز و موانع قانونی یا 
بوروکراتیک، عرضه مســکن جدید کاهش یافته اســت. این موضوع موجب کمبود مسکن و 
افزایش تقاضا برای اجاره شده است. بسیاری از افراد به جای استفاده از مسکن برای سکونت، 
آن را به عنوان یک ابزار سرمایه گذاری و کسب سود در نظر می گیرند. این نگاه باعث کاهش 
شــدید عرضه و حتی حبس عرضه مســکن و افزایش قیمت ها شــده است، که درنهایت به 
افزایش اجاره بها منجر می شود. به عبارت دیگر، سرریز نتایج سیاست گذاری یاد شده سبب شد 
تا مســکن به عنوان کالای سرمایه ای تبدیل شــود که حتی بانک ها نیز برای مصون ماندن 
دارایی های خود از تســهیلات تکلیفی و استقراض دولت، بخش بسیار بزرگی از دارایی های 
نقدی خود را به مســکن تبدیل می کنند. فراموش نکنیم کــه ناترازی اصلی در منابع بانکی 
کشــور، نه از گونه اعصار و درماندگی بلکه ناشی از کمبود منابع نقدی نسبت دارایی های غیر 

نقدی بانک هاست.
دگردیسی فرهنگی جمعیتی

رشــد جمعیت شــهری و مهاجرت از روستاها به شــهرها باعث افزایش تقاضا برای 
مســکن در مناطق شهری شــده است. این تقاضای بالا فشار بیشــتری بر بازار اجاره 
وارد می کند. مهاجرت ناشــی از کمبود آب و همچنین عدم تمایل جوانان به اشــتغال 
در مشــاغل نیمه کاذب و فصلی مانند کشــاورزی در اراضی دیمی، ســبب رشد تقاضا 
برای اجاره مسکن در شــهرهای بزرگ شده است. رشد پدیده تک نشینی در واحدهای 
مســکونی هم زمان با رکوردشکنی نرخ طلاق در کشــور، باعث شده تا زوج ها پس از 
جدایی، ترجیح بدهند که حریم خصوصی خود را حفظ کرده و در واحدهای مســکونی 
تخصیص یافته به خود زندگی کنند. این مسئله از دیگر پارامترهای جمعیت شناختی بود 

که سبب افزایش تقاضای اجاره مسکن و درنتیجه افزایش بهای آن شده است.
از دیگــر پارامترهایی که در این زمینه می توان اشــاره کرد، جمعیت بالای مهاجران 
افغان ســاکن کشور اســت که حسب آمارهای نیمه رســمی تا ۱5 میلیون نفر را شامل 
می شــوند و به دلیل قوانین ســخت گیرانه خرید خانه از ســوی اتباع افغان، این فشار 
بســیار بزرگ نیز بر تقاضای مهیب اجاره موجود در بازار می افزاید. از ســوی دیگر عدم 
پیش بینی پذیری و ثبات برای آینده باعث شــده تا خانوارهــای دارای ملک مازاد، نرخ 
اجاره بها را باانگیزه حفظ ارزش دارایی های خود و کسب سود، با نرخ هایی بالاتر از نرخ 
تورم تطبیق دهند و این مســئله نیز بر تحریک تقاضای قیمتی اجاره بها تاثیرات منفی 

خود را برجای می گذارد.
در کشورهای اروپایی، سیاست های مسکن به طورکلی بر اساس حمایت از مستأجران، 

کنترل اجاره بها، و افزایش عرضه مسکن تنظیم شده است. برخی از اقدامات کلیدی این 
کشورها عبارت اند از:

۱. کنترل اجاره بها: بســیاری از کشــورهای اروپایی، مانند آلمان، فرانســه و سوئد، دارای 
قوانین کنترل اجاره بها هســتند. این قوانین ســقفی برای افزایش اجاره بها تعیین می کنند و 

اجازه نمی دهند صاحب خانه ها اجاره ها را به صورت غیرمنطقی بالا ببرند.
بــرای مثال، در آلمان، قانون »اجاره معقــول« Mietpreisbremse اجازه نمی دهد 

اجاره بها بیش از ۱۰ درصد بالاتر از میانگین منطقه باشد.
۲. حمایت دولتی از مســتأجران: دولت ها با ارائه یارانه های مسکن به خانوارهای کم درآمد 
کمــک می کنند تا بتوانند هزینه اجاره را تأمین کنند. این یارانه ها معمولًا بخشــی از اجاره را 

پوشش می دهند.
در برخی کشورها، مانند هلند، درصدی از درآمد خانوار به عنوان معیار برای پرداخت اجاره 

تعیین می شود و اگر اجاره بها از این حد بیشتر شود، دولت مداخله می کند.
۳. افزایش ساخت مسکن اجتماعی: کشورهای اروپایی به طور گسترده در ساخت مسکن 
اجتماعی سرمایه گذاری می کنند. این نوع مسکن ها توسط دولت یا سازمان های غیرانتفاعی 

ساخته می شوند و با اجاره های پایین تر از بازار به خانوارهای کم درآمد اجاره داده می شوند.
برای مثال، در اتریش، بیش از 2۰ درصد مسکن ها به صورت مسکن اجتماعی هستند.

۴. قراردادهای بلندمدت: در کشورهای اروپایی، مستأجران معمولًا از قراردادهای بلندمدت 
اجاره بهره مند هستند که امنیت بیشــتری به آن ها می دهد. این قراردادها به صاحب خانه ها 

اجازه نمی دهند بدون دلیل مستأجران را اخراج کنند یا اجاره بها را به سرعت افزایش دهند.
۵. مالیــات بر خانه های خالی: در کشــورهایی مانند فرانســه و اســپانیا، مالیات هایی بر 
خانه های خالی وضع شــده اســت تا صاحب خانه ها را ترغیب کند خانه های خود را به بازار 

اجاره عرضه کنند.
چین

چین به دلیل رشــد ســریع شهری شــدن و افزایش جمعیت، با چالش های بزرگی در 
زمینه اجاره مســکن مواجه اســت. دولت چین برای مدیریت این مسئله اقداماتی انجام 

داده است، ازجمله:
۱. ســاخت گســترده مســکن ارزان قیمت: دولت چین به طور فعال در ســاخت مسکن 
ارزان قیمت و مســکن عمومی برای اقشــار کم درآمد ســرمایه گذاری می کند. این مسکن ها 

معمولًا به صورت اجاره ای با نرخ پایین تر از بازار ارائه می شوند.
طرح هایــی مانند »مســکن تضمینــی« Guaranteed Housing برای حمایت از 

مستأجران کم درآمد اجرا شده است.
۲. کنترل اجاره بها: در برخی شهرهای بزرگ چین، دولت سقف هایی برای اجاره بها تعیین 
کرده است تا از افزایش بی رویه جلوگیری کند. این سیاست ها به خصوص در شهرهایی مانند 

پکن و شانگهای اجرا می شود.
۳. ترویج اجاره بلندمدت: دولت چین در تلاش است فرهنگ اجاره بلندمدت را توسعه دهد 
تا مستأجران از امنیت بیشتری برخوردار شوند. این امر به کاهش نگرانی ها در مورد اخراج های 

ناگهانی یا افزایش سریع اجاره بها کمک می کند.
۴. تشــویق ســرمایه گذاری در بازار اجاره: دولت چین با ارائه مشوق هایی به شرکت های 
ساختمانی و سرمایه گذاران، آن ها را ترغیب می کند تا در ساخت مسکن اجاره ای سرمایه گذاری 

کنند. این اقدام به افزایش عرضه مسکن اجاره ای در بازار کمک کرده است.
۵. نظــارت و تنظیم بــازار اجاره: چین بازار اجاره را به دقت نظــارت می کند و پلتفرم های 
آنلاین اجاره مســکن را تحت کنترل قرار می دهد تــا از تقلب و افزایش غیرمنطقی اجاره بها 

جلوگیری شود.
بحران اجاره بها در ایران ترکیبی از عوامل اقتصادی و اجتماعی را در دل خود دارد به دلیل 
چندبعدی بودن، نیازمند سیاســت گذاری چندبعدی نیز هســت که تاکنون در افق تصمیمات 

اتخاذ شده از سوی سیاست گذاران فعلی کشور دیده نشده است.
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  معماری ساختمان مسکونی ۵1

پنجره ایرانیان؛ محله  نارمک یکی از محلات تهران با بافت ارزشمند است که در دهه  
3۰ توســط فرانسوی ها طرح ریزی شده اســت. در این طرح ۱۰۰ میدان سرسبز ایجاد 

شده است که واحد همسایگی خوبی در خود شکل داده است.
ساختمان 5۱ در ورودی یکی از این میدان ها قرار دارد. روزی که این پروژه به دفتر ما 
ارجاع شد و کارفرما در حال توضیح محل پروژه در این میدان بود، ما را به یاد ساختمان 
دوطبقه  ارزشمندی که در ورودی دیگر این میدان قرارگرفته، انداخت و با توجه به این 

ساختمان محل پروژه در میدان 5۱ برای ما تعریف شد.
ساختمان آجری دوطبقه که یادگار معماری باارزشی از دهه های گذشته است، اولین 
نقطه ی مشــترک موردبحث ما با کارفرما بود. شــکافی در میان توده و ترکیب ساده  
حجم های آجری و حیاطی در میانه ی ساختمان ویژگی هایی بود که کیفیت بی زمانی را 

رقم می زد که باعث ثبت آن در ذهن ما شده بود.
حفظ و تداوم این ویژگی ها در معماری مســکونی معاصر با تمام محدودیت هایی که 
ضوابط ساخت و ساز شهری و حداکثر تراکم در این گونه ساختمان ها همیشه مورد چالش 
است؛ مساله ای بود که در شروع طراحی این ساختمان دستمایه  تفکر اصلی قرار گرفت.

قرارگیری ساختمان 5۱ در گوشه جنوبی میدان باعث ایجاد سه  نما باارزش ها، منظر 
و نورگیری های متنوع بود سطح زیاد ساختمان و هماهنگی بین آن ها مساله ای بود که 
ما را به انتخاب مصالح آجر از همسایه  قدیمی که در آن سوی میدان بود معطوف کرد. 
آجر صرف نظر از جنبه های فرهنگی و ارزش های معماری بومی، انتخابی بود که بتوان 
با هزینه ای به نسبت قابل قبول تمامی نماهای اصلی و جانبی پروژه و مشاعات داخلی 

آن را به وحدت زیبایی شناسانه ای برسانیم.
ســادگی با حفظ تنوع در بافت و سایه روشن هایی که به وسیله  آن ایجاد شد راهکاری 
بود برای پوشش سطوح مختلف ساختمان. هرجا که توانستیم شکافی بر روی جداره ها 
ایجاد کردیم و سطوح ســاختمان به حجم های کوچک تر که روی هم سایه می اندازند 
تقسیم شد. بازشوها در نماهای مختلف به فراخور دید و نور مناسب ایجاد شد و به وسیله  
شبکه های آجری نور آفتاب در فضا های داخلی تلطیف شد و حضور آجر از روی نما به 

فضا های داخلی کشیده شد.
تمام این ها تلاشــی بود برای تداوم آن ویژگی هایی که کم کم در انبوه ساخت و ساز 

بی هویت شهری به دست فراموشی است.
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  معماری ساختمان مسکونی عمارت شاد

پنجره ایرانیان؛ معماری پایدار با در نظر گرفتن سلامت آینده درصدد خلق بناهایی 
اســت که علاوه بر پایداری فیزیکی به حفظ منابع انرژی نیز می پردازند. حاصل این 
معماری، ســازگاری و هماهنگی با محیط زیست طبیعی اســت که اصلی ترین نیاز 

انسان در دنیای صنعتی امروز است.
اصول این معماری عبارت اند از:

۱- جلوگیری از تخریب طبیعت و حفاظت از محیط زیست
2- توجه به نسل های آینده به عنوان کاربران آینده  زمین

3- استفاده ی بهینه از انرژی های محیط
۴- به کارگیری مصالح قابل بازیافت و با توجه به معماری اقلیمی هر منطقه

5- ایجاد معماری اکولوژیکی در منطقه با کم ترین دخل و تصرف در طبیعت
6- ایجاد فضای ایمن و آرام با تلفیق عوامل محیطی و مقیاس انسانی

7- اســتفاده  از الگو های ساختاری بناهای گذشتگان که منطبق با اصول معماری 
پایداری بوده است.

هنگامی کــه به مطالعــات مربوط به ایده هــای نوین در معماری می اندیشــیم، 
در می یابیم که هر معماری بر اســاس پاره ای از نیازها و تفکرات بشری شکل گرفته 
که در جهت پاســخگویی به این نیازها، کالبدهایی در شــهرها و بناها پدید آمد که 

مثال های ذیل گویای آن است.
به منظور ایجاد کالبدی پایدار و مناســب جهت بشر امروزه، با استفاده از الگو های 

قدیــم در کالبدی جدید به روش هایی دســت یافتیم که نه تنهــا محیط را تضعیف 
نمی کنند، بلکه به عنوان عامل کمال بخشیدن به ماده نیز ایفای نقش می کنند.

هدف اصلی پروژه تداوم جریان معماری است که از فرهنگ و تفکر مکان ناشی می شود.
این موارد به شرح ذیل است:

۱- نفوذ سبزینگی در بدنه ساختمان و نیز به داخل توده از طریق پاسیو با توجه به 
درون گرایی بناهای مسکونی و حفظ آرامش درونی

2- استفاده از مصالح بوم آورد آجر در نما
3- تداوم نما در بدنه ی سیرکولاســیون عمودی به منزله  تداوم بدنه  شــهری در 

درون واحد مسکونی
۴- گســترش فضای سبز در بدنه  نما و حیاط )بالکن( هر خانه )هر واحد( به منزله  

ایجاد پاکیزگی و کاهش آلودگی هوا، آلودگی صوتی و کاهش دما
5- جهت گیری بنا در راستای درون شهری به منظور استفاده ی بهینه از انرژی خورشید

6- تعبیــه  گشــودگی ها در مکان های خاص به منظور ایجاد کــوران برای تهویه 
طبیعی هوا

7- استفاده از تزئینات سبک و ساده در درون فضا به منظور پرهیز از بیهودگی
در این پروژه ســعی بر آن بوده تا ضمن ســاخت بنا با مفاهیم ذکرشده، نیازهای 
معماری روز در فضاها در نظر گرفته شــود تا جایگاه این معماری در زندگی شهری 

جدید معنا و مفهوم یابد. 
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 معماری ویلای افقی

پنجره ایرانیــان؛ پروژه طراحی ویلا افقی در زمینی به مســاحت 5۰۰۰ مترمربع در مجتمع 
مســکونی 8 هکتاری در آب وهوای مطبوع کردان برای یک خانواده هفت نفره طراحی شده 
اســت. این پروژه شامل ســه واحد 2 خوابه با دسترسی مجزا، چهار ســوئیت مهمان، سالن 
غذاخوری، ســالن بدن سازی، سونا و استخر مشترک اســت. با توجه به جهت شرقی-غربی 
ســایت، پروژه به صورت افقی امتداد می یابد و ازآنجایی که فضای ســبز و باغ قابل توجهی در 
ســایت وجود دارد، تصمیم به حذف فضای ســبز در پشت بام و جلوگیری از دسترسی به این 
منطقه گرفته شد. مفهوم پروژه از گسترش افقی توده ساختمان به دلیل جهت گیری شرقی-

غربی سایت و حداکثر استفاده از نماها و مناظر رو به روی سایت پدید آمده است. چالش اصلی 
طراحی، اطمینان از استقلال واحدها و سوئیت ها بود، به طوری که دسترسی به واحد والدین و 

سوئیت مهمان آنها از واحدهای کودک جدا باشد.
برای رفع این چالش، شــکاف هایی در توده ایجاد شــد که علاوه بر حل مسئله دسترسی 
مستقل، به استفاده از بادهای منطقه ای برای تهویه طبیعی در داخل پروژه نیز کمک می کند. 
در طول فرآینــد طراحی، هدف ما ایجاد یک هویت منحصربه فــرد برای هر واحد به منظور 
افزایش کیفیت فضایی و درعین حال حفظ انسجام کلی ویلا بود. این امر با ترکیب بالکن های 
مستقل، متمایز کردن مواد، بازی با ارتفاع سقف و تغییر سایه فضاها به دست آمد. با توجه به 
نماهای مساعد به کوه های کردان و محوطه باغ مجتمع مسکونی، نمای شمالی و جنوبی ویلا 
به صورت شــفاف طراحی شــد. برای هماهنگی فرم، مصالح آجری و بتنی به داخل فضاهای 
داخلی واحدها تعمیم داده شــد. فضاهای ورزشی و ســالن غذاخوری با توجه به شیب سایت 
به گونه ای طراحی شــده اند که ضمن قرار گرفتن در مرکز برای دسترسی آسان تر، مانعی برای 

دید واحدها نداشته باشند.
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  نمای آجر و بتن ویلا

پنجره ایرانیان؛ طراحی ویلا در زمینی به ابعاد 2۰.۰۰ متر در 35.۰۰ متر در محله مسکونی 
کم تراکم با مناطق سبز بزرگ واقع شده است.

بــه دنبال حفظ حریم خصوصی خانوادگی بیشــتر، طراحی به وضوح درون گرا اســت و با 
شفافیت قابل توجهی به سمت فضای سبز داخلی باز می شود.

این برنامه به دو شکل “L” همپوشانی سازمان دهی شده است، با اولویت بندی بهترین نماها 
و جهت گیری ها و با یک منطقه باربیکیو در پشت طرح تکمیل می شود.

مجموعه ای از پاســیوها کــه هرکدام دارای ویژگی هــای متمایز هســتند، عملکردها را 
ســازمان دهی می کنند. در ورودی، یک منطقه باز اولیه به عنــوان یک فیلتر از خیابان عمل 
می کند. در مرکز خانه، پاســیو دیگری فضای خصوصی را از مناطق اجتماعی جدا می کند. به 

سمت پشت، یک پاسیو سبزرنگ بزرگ تر، خانه را از منطقه باربیکیو جدا می کند.
خانه جدا از مرزهای ملک قرار دارد و به فضای سبز اطراف اجازه می دهد تا آن را دربربگیرد 
و فضاهای داخلی را گشــاد کند. اتاق ها حول یک توزیع کننده دو ارتفاع چیده شــده اند که به 
پاسیو مرکزی متصل شده و بالای آن یک نورگیر بزرگ بر روی راه پله قرار دارد که دوطبقه 

را هم به صورت افقی و هم عمودی به هم متصل می کند.
در طبقه همکف، به ســمت جلو، یک اتاق چندمنظــوره )دفتر، اتاق خواب مهمان( با حمام 
اجتماعی وجود دارد. در ســمت عقب، آشپزخانه نیمه یکپارچه، اتاق غذاخوری و اتاق نشیمن 

وجود دارد که یک بلوک قابل نفوذ را در جهت شــمال به جنوب تشــکیل می دهد. در شمال، 
با یک دهانه بلند حل می شــود که از طریق یک کابینت کم بتن و چوب، به صورت بصری از 
گاراژ دوبل جدا می شــود. در جنوب که توسط یک برآمدگی محافظت می شود، به طور کامل 

به پاسیو عقب باز می شود.
در طبقــه فوقانی، در نما، ســه اتاق خــواب و دو حمام وجود دارد. در قســمت عقب، اتاق 
رخت شــویی با یک فضای بیرونی انحصاری و یک فضای نشــیمن صمیمی که مستقیماً به 
بهارخواب متصل است، سازمان دهی شده است که از طریق یک پله بیرونی، به پاسیو متصل 

می شود و مدار فضاهای داخلی و خارجی را تکمیل می کند.
لرزش حجمی در امتداد محور طولی قرار گرفتن در معرض نور خورشید را تضمین می کند و 
به نور شمالی اجازه می دهد تا در طول زمستان وارد تمام فضاهای داخلی شود. بیان تکتونیکی 
توســط مواد صادقانه و نجیب تعریف می شــود که به طور خاص به دلیل دوام و توانایی آن ها 
برای افزایش ســن انتخاب شــده اند: بتن و آجر برای دیوارها و سقف ها و سنگ طبیعی برای 
کف داخلی و خارجی. فضای داخلی، با ســطوح سفید و چوب صیقلی، به دنبال فضاهای تمیز 

و روشن است که گرم و دلپذیر نیز باشد.
زیبایی شناســی همه این عناصر بــا طبیعی بودن ظریف در پروژه بیان می شــود و به آن 

شخصیت، ترکیب و هویت بخشیده است.
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  نمای آجر و بتن کافی شاپ

پنجره ایرانیــان؛ پروژه با نمای آجر و بتن کافی شــاپ بلندپروازانه در زمینی باریک به 
ابعــاد 5.65 متر عرض در 3۴.2۰ متر طول، با جهت شــرقی-غربی، واقع در یک منطقه 
شــهری مرکزی اما در خیابان فرعی، بازسازی شــد. این چالش شامل نیاز به ایجاد یک 
ســاختمان بدون موانع معماری، اما با خطر ســیل در خیابان در طول باران های شــدید 
مشــخصه آب وهوای ساحلی بود. این ساختمان باید در ســاخت، استفاده و نگهداری آن 
مقرون به صرفه باشــد و درعین حال استانداردهای بالای سکونت را ازنظر راحتی حرارتی، 

درخشندگی و عایق صوتی حفظ کند. این شرایط اساسی مفهوم پروژه را هدایت کرد.
ازنظر عملکردی، طرح خطی و عمودی انتخاب شــد. در طبقه همکف، یک رستوران با 
دو منطقه مجزا قرار داشــت: یکی به خیابان باز و دیگری خصوصی تر در پشت ساختمان 
که باید ایده آل برای جلســات یا کار گروهی می شــد. در طبقه اول، بالای رستوران و در 
ورودی، یک دفتر اداری برای نظارت بر عملیات عمومی به همراه یک سالن رویداد برای 
5۰ نفر در انتهای ســالن جانمایی شده بود. طبقه دوم طرح را با یک اتاق رویداد دیگر و 

یک بهارخواب روباز رو به شهر تکرار کرد.
گردش های عمودی ســاختمان را به دو قســمت تقســیم می کردند و محل را به هم 
متصل می کردند و درعین حال شــلوغ ترین مناطق )رو به خیابان( را از ساکت تر )در پشت 
ســایت( متمایز می کردند. دسترسی برای همه افراد با رمپ های دسترسی، یک آسانسور 

هیدرولیک و تســطیح بهارخواب با طبقه بالا تضمین می شد. در مورد چیدمان فضایی، از 
عرض ســایت تا حداکثر بدون تقسیم بندی استفاده شد تا از وسعت محل اطمینان حاصل 
شــود. ورودی ساختمان با ارتفاعی دوبل برجسته شده است که احساس عظمت را ایجاد 
می کنــد و درک بازدیدکننده را گســترش می دهد. فضای موردنظر درعین حال ســاختار 
ساختمان را تعریف می کند، سیستمی از تیرها و دال های بتنی مسلح که بر روی هر یک 

از دیوارهای جداکننده قرار دارند.
معماری ساختمان تجاری فوق در رابطه با طراحی اقلیمی، پوشش های عمودی دوجداره 
با عایق حرارتی مرکزی و سایبان های آفتاب گیر در نمای غربی برای حفاظت از خورشید 
اجرا شد. در پشت بام، یک عرشــه چوبی برای ایجاد سایه بر روی سقف مسطح رستوبار 
در طبقه همکف نصب شــده بود. برای به حداکثر رســاندن نور طبیعی، یک دهانه اوج در 
دیوار تقســیم جنوبی طراحی شد که شــامل یک دودکش خورشیدی برای تهویه مداوم 
اســت. درنهایت، به دنبال پاسخگویی به شرایط اقتصادی، نگهداری کم و زیبایی شناسی 
ســاختمان، تصمیم گرفته شد که بیان مواد اولیه بدون پوشــش یا تزئینات غیرضروری 
برجســته شود؛ بنابراین، از طریق اکتشــافات تکتونیکی، تکنیک های قالب بندی مختلف 
برای بتن مسلح در تیرها، دال ها و پارتیشن ها و همچنین آجرکاری های رایج در دیوارها و 

چوب های روستایی در درها، سقف ها و مبلمان مورداستفاده قرار گرفت.
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  طراحی کافه بیسترو سه راه

پنجره ایرانیان؛ می گویند معمار به زمینی که روی آن ایســتاده، لنگرانداخته اســت. 
بااین حال، در شــهرهای معاصر، معماری به چابکی و آزادی بیشتری نیاز دارد تا شانس 
خود را برای مشــارکت و مداخله در کیفیت های زندگی روزمره افزایش دهد. گفتمان 
معمــاری معاصر روش هایی را برای ایجاد روابــط موقت و جایگزین با زمین، با هدف 
تولید فضاهای موقت و تطبیقی، بررســی کرده است. سایبان پیاده روی، واقع در شهر 
تاریخی اصفهان، پروژه ای اســت که این ایده را دنبــال می کند تا رابطه جدیدی بین 
معماری و زندگی شــهری در مقیاس بســیار کوچک تعریف کند، جایی که یک ایده 

رادیکال با شرایط کم هزینه و کم  تکنولوژی مواجه می شود.
این پروژه بازســازی و طراحی داخلی کافی شــاپ و رســتوران بود. قسمت جلویی 
کاتالیزوری برای تعریف یک رابطه فعال تر و یکپارچه تر بین رفتارهای معماری داخلی 
و خارجی شد. با سازمان دهی آشپزخانه در یک پیکربندی خطی در امتداد یک طرف، ما 
سالن را به یک توسعه شهری بدون درز تبدیل کردیم که به بیرون می رسد. متقابلًا، با 
قرار دادن ایستگاه باریستا در لبه ولوم، آن را قادر می سازیم تا از داخل به خارج حرکت 

کند و فضای بیرونی را به ادامه ی درونی فضای داخلی تبدیل کنیم.
برای دســتیابی به این ســیالیت فضایی یکپارچه در اقلیم اصفهان، فضا را به صورت 
فضای باز و با استفاده از روش های تهویه  سازی جایگزین در نظر گرفتیم. بخاری های 
تابشــی و فن های مه پاش در کنار وسایل روشنایی بر روی یک شبکه سقفی عمدی 
به عنوان عناصــر معماری قرار می گیرند که فضایی را بــدون مرزهای فیزیکی ایجاد 
می کننــد، نه افزودنی های مکانیکی صرف؛ بنابراین، تالار مانند رواقی ســایه دار رو به 

شــهر عمل می کند که شــبیه به تجربه ی معماری تاریخی اصفهان، اغلب نیازی به 
تهویه سازی فعال ندارد.

باریستا با جدا کردن بار از بقیه قسمت های آماده سازی و آشپزخانه و حرکت به سمت 
فضای باز، به شــیوه ای نمایشی در بیرون مستقر می شود و پاتوق شهری خود را ایجاد 
می کند. هنگامی که باریســتا با نوار اسپرسو جلو می رود، یک سایبان از یک غلتک باز 
می شود و فضایی نازک و موقتی در پشت آن ها ایجاد می کند. این فضا مبلمان فضای 
بــاز را در زیر خود جای می دهد و در پایان روز با بازگشــت نوار به موقعیت اولیه خود 
ناپدید می شود. برای حمایت از موقعیت جدید باریستا در فضای باز، زمین به عنوان منبع 
انرژی با اتصالات آب و برق در نظر گرفته می شود و این امکان را برای کافه بار ایجاد 
می کند که به خود متصل شود. رفتار اجرایی باریستا به طراحی روشنایی داخلی و حتی 
قسمت شستن دســت ها نیز گسترش می یابد. در اینجا، یک روال روزانه بسیار معمولی 
و پیش پاافتاده خود را زیر نورپردازی متمرکز و آینه های مختلفی می بیند که با تکه تکه 

کردن این فعالیت، ظرفیت اجرایی پنهان در زیر سطح آن را بیدار می کند.
پروژه کافه بیسترو سه راه به دنبال راه های جدیدی برای آمیختن معماری با ریتم روزانه 
شــهر است و در مقیاس های کوچک به دنبال ویژگی های تازه در زیر سطح رویدادهای 
روزمره اســت. ظرفیت تئاتر در سراسر فضا گســترش می یابد – از عمل نمایشی قهوه 
ســازی تا حرکت با دقت طراحی شــده عناصر معماری. در اینجا، معماری خود به یک 
مجری تبدیل می شود که از طریق حرکت اجزای خود، نشاط شهری را دعوت می کند و 

از یک ظرف ثابت به یک مشارکت کننده پویا در زندگی شهری تبدیل می شود.
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  معماری ساختمان مسکونی سلامت

پنجره ایرانیــان؛ پروژه آپارتمان مســکونی ســلامت در زمینی با هندســه نامنظم و به 
مســاحت 273 مترمربع علیرغم تهیه نقشه ها و تائید در مراحل پایانی گرفتن نقشه پروانه با 
چالش هایی مواجه شــده بود که کارفرما را مجاب به ارجاع جهت طراحی جدید کرده بود. 
علاوه بر هندســه نامنظم زمین و موقعیت پروژه بین سه پلاک مجاور و یک فضای سبز، 
ضوابط تراکم تامین پارکینگ، چالش جدی و جدیدی هم توســط پلاک مجاورو با حمایت 
مقررات محدودکننده شــهرداری در رابطه با همســایگی و نداشــتن دیدمستقیم به پروژه 
تحمیل شده بود که باعث می شد ساختمان فقط قابلیت نورگیری از یک جهت را داشته باشد.

با توجه به اینکه کارفرما درخواست طراحی آپارتمانی با چهار واحد مسکونی تک واحدی 
و یک واحد دوبلکس برای استفاده شــخصی داشت عدم نورگیری از دوبر نگرانی زیادی 
را به همراه داشــت؛ بنابراین چالش نورگیری مهم ترین و اولین مساله در روند طراحی شد. 
علیرغم نورگیری از صرفا یک جهت، مسائل پروژه با عدم استفاده از پاسیو و نورگیر، کنترل 
هر چه بیشــتر بازشوها و حل مشرفیت همســایه، نورگیری طبیعی همه کاربری ها و دید 
به خیابان و منظره بیرون و منظم بودن هندســه کاربری های اصلی علیرغم غیر هندسی 

بودن زمین تعریف شد.
با محدودیت طولی جداره خیابان و طراحی سیرکولاســیون مناسب، خواب ها در سمت 
خیابان و سالن های پذیرایی در انتهای ساختمان جانمایی شد. به همین منظور با شکستگی 
در سمت دیوارمشرف به همسایه شاکی، فضایی به عنوان نقطه عطف تعریف شد که نور تا 
کاربری های عقب زمین کشــیده شود. همچنین با ایجاد دیوار دوم تری کاذب، نبشی برای 
نورگیری و دید بیشــتر ایجاد شد. در طبقات تک واحدی بهارخواب در موقعیتی قرار گرفت 

که نورگیری و دید یکی از خواب ها را تامین کند.
به این ترتیــب همــه کاربری های اصلی در طبقات تک واحــدی و دوبلکس از دید و نور 
طبیعی بهره مند بودند. ســپس برای بالابــردن ارتقا کیفیت عملکردهایی که در عمق قرار 
گرفتــه بود با مدنظر قرار دادن ضوابط کمیته ســیما و منظر در دیوارصلب، بازشــوهایی 
مشــبک و آجری تعبیه شد که به منظور نصب و بالا بردن استحکام مکانیکی آن ها چسب 

مخصــوص تندگیر و میلگردهای طولی و عرضی اجرا شــدند. در واحد دوبلکس، وید در 
محلی قرار گرفت که بهره گیری از نور آفتاب در هر دوطبقه بیشترین نور را برای کاربری ها 

تامین کند.
برای طراحی هندســی منظم کاربری ها در تضاد با هندســه نامنظم زمین، نمای اصلی 
دچار اغتشاشات فرمی شده بود که برای حل آن ضمن اختصاص بخش هایی به بهارخواب، 
پوســته ای موازی با معبر قرار گرفت که با مدولار کردن سطوح جلوی بازشوها در طبقات، 
نمای اصلی علیرغم برگه های اصلی نمایی منظم و به دوراز اغتشاشــات فرمی طراحی شد 
از طرفی برای بالا بردن ارتفاع کیفیت فضاهای مســتقر در عمق، در نمای مجاور و دیوار 
صلب مشرف به همســایه، با پیروی از تناسبات نمای اصلی، بازشوهایی طراحی شد که با 
آجرچینی مشبک ضمن کنترل دید به همسایه در طول روز با بازی نور و سایه، فضایی پویا 
را برای ســالن های پذیرایی فراهم کرد. پارکینگ ها در دوطبقه، یک طبقه برای واحدهای 

تک واحدی یک طبقه مجزا برای واحد دوبلکس کارفرما طراحی شد.
برای آرامش بیشــتر از آجر استفاده شــد تا ضمن حفظ سابقه قبلی ساختمان و خوانشی 
جدید از اســتفاده از این عامل از مشــخصات هویتی و ذاتی آجر برای پاسخ به یکی دیگر 
از مســائل پروژه )نظم در عین بی نظمی( اســتفاده شود. برای نحوه چینش و سبک سازی 
دیوارهــا و مدوله ای آجری )ثابت و متحرک( – طراحی منحصربه فرد جزییات اجرایی این 
مدول ها با اســتفاده از قالب های سفارشی برای آجرهای سنتی استفاده شده و پیچ و مهره 

کردن آن ها به جای بندکشی و نهایتاً جایگزین کردن نور میان آجرها.
درنهایت، نمای دارای محدودیت پروژه، یکنواختی خود را در شب با نور چراغ های داخل 

و در روز با سایه های منتج از چرخش آفتاب به برگه های مختلف جایگزین می کند.
بدین ترتیب نمای پروژه ســلامت باهدف نقد به ضوابطی کــه بدون توجه به کیفیات 
فضایی و اصول زیبایی شناســی که در آن بناها با نماهایی مخدوش، فضای شــهری رو 
می پوشانند، طراحی شــد تا نه تنها به عنوان یک محصول معماری، بلکه به عنوان یک اثر 

انتقادی بر ضوابط محدودکننده بر بهبود سیمای شهری اثرگذار باشد.
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  نمای آجر و بتن آپارتمان

پنجره ایرانیان؛ نمای ترکیبی بتن و آجر در طراحی آپارتمان ها ترکیبی از اســتحکام 
و زیبایی را ارائه می دهد. بتن با ظاهر خام و صنعتی خود، حس مدرن و مینیمالیســتی 
ایجاد می کند، درحالی که آجر با بافت گرم و طبیعی اش، جلوه ای کلاســیک و صمیمی 

به نما می بخشد.
این ترکیب نه تنها به ایجــاد تضاد بصری جذاب کمک می کند، بلکه ازنظر مقاومت 
در برابر شــرایط جوی و هزینه های نگهداری نیز گزینه ای ایدئال محسوب می شود. با 
استفاده از این سبک می توان نمایی ماندگار، متنوع و هماهنگ با محیط شهری ایجاد 

کرد. در ادامه نمونه ای موفق از طراحی نما با ترکیب این دو ماده را معرفی می کنیم.
این پــروژه با نمای آجر و بتن آپارتمان نماد مســتحکمی از جذابیت خام و طراحی 
مدرن است. این خانه با ســاختاری کشیده، سقف های دوبل و نمای بیرونی با ترکیب 
آجر و بتن است. آپارتمان فوق که در میان محیط شهری متراکم ایستاده است، شامل 
یک اتاق نشــیمن با ارتفاع دوبل، یک اتاق غذاخوری که به آشپزخانه باز می شود، یک 
ســالن بار، سه اتاق خواب و فضاهای وابســته، همراه با یک باغ بزرگ در شرق با یک 

حوض سنگ پوش است.
چشــمگیرترین ویژگی خانه، پوشش آجری آن به نمای جنوبی است. بافت نما اجازه 
عبور هوا را می دهد که فضای داخلی را خنک می کند و نور مستقیم خورشید را کاهش 
می دهد و درنتیجه دمای داخل را کاهش می دهد. علاوه بر این، نما به ســاکنان اجازه 
می دهد نگاهی اجمالی به دنیای بیرون داشــته باشند و درعین حال از حریم خصوصی 

آن ها اطمینان حاصل شود.
برای ورود به دنیای خانه آجری به جای آســتان مجاور حوض و باغ روی دو ســنگ 

قدم بگذارید. آنچه در داخل خانه انتظار شــما را می کشــد، نمایش نور طبیعی و دائمی 
است، زیرا بیشتر پنجره ها به سمت جلی آجری باز می شوند. با تغییر موقعیت خورشید، 
شــکل و اندازه الگوهای نوری پیچیده ای که در داخل شــکل گرفته اند تغییر می کند. 
فاصله دومتری بین دیوارهای آجر و بتنی شــکافی را ایجــاد می کند که از طریق آن 
نور خورشــید و قطرات باران وارد می شوند و آن ها را به بخشی جدایی ناپذیر از تجربه 

زیسته تبدیل می کند.
طبقه همکف یک فضای انتقالی نیســت بلکه یک مقصد اســت. با یک واحد بار با 
چیدمان خوب و یک سالن استراحت راحت، می توان فضا را بدون زحمت برای میزبانی 
از مهمانان خانه تغییر داد. با ورود به طبقه اول، ســقف دوبل ارتفاع اتاق نشیمن تجربه 
فضایی را بالا می برد. اتاق نشیمن پر جنب وجوش مرکز فعالیت است و آشپزخانه اوپن 
در ســمت راست ارتباط را تقویت می کند. با بالا رفتن از طبقه دوم، یک اتاق خواب در 
دو طرف پیدا خواهید کرد. طبقه ســوم میزبان یک منطقه چندمنظوره، یک اتاق خواب 

بزرگ با یک اتاق کار و یک بهارخواب باز برای میزبانی اجتماعات است.
دو بالکن موجود خانه را در یک فضای مشــترک قرار می دهد، در نیمه راه یک راهرو 
با محیط طبیعی در تعامل اســت. پلکان منحنی با نمای بیرونی ســفید متضاد آن که با 
جســارت قرمز آجری کنار هم قرار گرفته اســت، تصویری هنرمندانه را ارائه می دهد. 
معماری ساختمان مســکونی خانه آجری علاوه بر جذابیت زیبایی شناختی آن، چندین 
ویژگــی خود نگهدار نیز دارد. آن هــا می توانند آزمایش زمان را تحمل کنند و در طول 
ســال ها به نگهداری کمتری نیاز دارند. خانه آجری خانه ای است که به دوام، راحتی، 

حریم خصوصی و به هم پیوستگی اهمیت می دهد.
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  معماری ساختمان مسکونی نوژان

پنجره ایرانیان؛ پروژه ای که معرفی می شود، بر اساس تمرینات فکری در کاوش در مفاهیم 
ماده و انتزاع طراحی شــده است. در این ســاختمان صرفاً در بخش قابل توجهی از ساختمان 
از ســنگ استفاده شده است، درحالی که در ســایر قسمت های پروژه استفاده از رنگ آن ها را 
بی مایه می کند و به ســمت انتزاع حرکت می کنند. با قرار دادن مواداولیه و انتزاع در کنار هم 
پروژه در مقایسه با گونه شناسی های مشابه، نابهنگام عمل می کند. محل پروژه در انتهای یک 
کوچه بن بســت قرار دارد. این نوع کرت ها معمولًا به عنوان »نقاط داخلی« یا »پشت پلات« 
شــناخته می شــوند و به دلیل نما محدود و موقعیت پنهان در پشت کرت های مجاور عموماً 

ارزش کمتری نسبت به املاک مجاور خود دارند.
رویکردهای پروژه:

دیدگاه تجربی در مورد مواد مربوط به بازیافت و اقتصاد
توجه به محدودیت های سایت و ایجاد ارزش برای پروژه

توجه به نحوه ارتباط ساختمان با شهر و محیط زیست
کارگاه های سنگ بری معمولًا مقدار قابل توجهی ضایعات و سنگ باقی مانده تولید می کنند 
که منجر به تجمع مواد دورریختنی می شــود. این ها اغلب به عنوان مشکل و بی فایده در نظر 
گرفته می شــوند. در این پروژه از ضایعات و ســنگ های باقی مانــده به عنوان مصالح اصلی 
اســتفاده مجدد شده اســت. این تصمیم درنهایت منجر به صرفه جویی قابل توجه، به حداقل 
رساندن هزینه های مواد و تغییر هزینه های معمول به سمت هزینه های نیروی کار شده است. 
با اولویت دادن به نیروی انســانی در اســتفاده از سنگ ها، ما عمداً استانداردسازی، نوآوری و 

غیرقابل جایگزینی را هدف قرار داده ایم.

۱. درک زیبایی پنهان در مرحله اول به دنبال ســنگ های ضایعات و بقایای تراش 
تخته ســنگ و کاشی بودیم. این مواد زائد به ظاهر ناکارآمد هنوز هم می توانند زیبایی 

و ارزش پنهانی داشته باشند.
2. بازیافت و کارایی: از میان ســنگ های باطلــه، گرانیت های معدن های مختلف 

بارنگ ها و بافت های متنوع انتخاب شد.
3. احیاء: آنچه از تراش ســنگ های باطله حاصل شــد، ســنگ هایی با طول های 

مختلف و طیف های رنگی متنوع بود.
۴. ضخامت / تجمع / بافت: با چیدن و کنار هم قرار دادن ســنگ ها به گونه ای که 

لبه ها و ضخامت آن ها نمایان باشد، بافت منحصربه فردی حاصل شد.
5. انســان / نوآوری: این سرمایه گذاری به جای اســتفاده از مواد، به سمت نیروی 
انســانی هدایت شــد. این روش نوآوری را تقویت کرد، نقص را پذیرفت و خطاهای 

ذاتی صنعتگری را حفظ کرد.
کاهــش قابل توجه هزینه های مصالح نما ازنظر اقتصادی گســترش نما به اضلاع 

مجاور آن را تسهیل کرد و درنتیجه ارزش پروژه را افزایش داد.
ضلع رو به همسایه را که معمولًا به عنوان نمای جانبی در نظر گرفته می شود، جزئی 
از پروژه برای ایجاد گوشه و تبدیل دیواری به عرض 5 متر رو به کوچه به یک سازه 
منســجم به طول ۱5 متر در نظر گرفتیم. علاوه بر ایــن، افزودن یک فضای خالی 
از طرفین، گوشــه را فعال کرده و ماهیت دوبعدی پروژه را به یک عنصر ســه بعدی 

تبدیل می کند.
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  معماری خانه آجری توحیدی

پنجره ایرانیان؛ بافت شــهرهای امروزی در احاطه ســاختمان هایی به غایت غریب و 
بی هویت تحت عناوین نماهای رومی، کلاســیک و… قرارگرفته که متاســفانه هیچ 
ســنخیت و قرابتی با مکان و بســتر فرهنگی خود ندارند و سیمایی آشفته و بی هویت 
را برای شــهرها به ارمغان آورده اند، این در حالی اســت که در روزگاری نه چندان دور 
ســکونتگاه ها و بافت های شــهری دارای هارمونی و هماهنگی با همدیگر و همساز با 
اقلیم و در پیوند مســتقیم با طبیعت بودند و ضمن ایجاد خاطره و پیوند باریشــه های 

تاریخی خود، هویتی منحصر برای ساکنان متصور می کردند.
خانه آجری توحیدی در زمینی به مساحت 25۴ مترمربع در بافت مرکزی شهر بوکان 
واقع شده و دارای زیر بنایی در حدود 8۰۰ مترمربع در چهار طبقه است. در طبقه همکف 
فضاهای خدماتی شــامل لابی ورودی، پارکینگ و ســرایداری احداث شده و فضاهای 
عمومی مانند نشیمن، پذیرایی، آشپزخانه و خواب مهمان در طبقه اول واقع شده اند. در 
این طبقه، حیاطی در بخش جنوبی ســاختمان هم در نظر گرفته شده است. طبقه دوم 
مشــتمل بر خواب والدین به همراه ســرویس و اتاق لباس و همچنین خواب فرزندان 

است و طبقه سوم سوئیتی کامل ساخته شده است.
بارزترین شــاخصه این خانه، استفاده از آجر ســنتی در نما و بدنه  شهری آن است. 
آجر به عنوان مصالح غالب در منطقه و پیوند آن با خاطرات غالب مردم )از هردو منظر 
ساخت و اســتفاده از آن( چهره ای آشنا برای ســاکنان و رهگذران محسوب می شود. 
آرایــش آجر و ترکیب آن با بازشــوها و مصالــح دیگر ازجمله ســنگ ازاره، ناودانی، 
فلاشــینگ و نرده و رعایت اصول به کارگیری آن ها همانند ایجاد پنجره های سه تایی، 
برجســتگی ها و فرورفتگی های حجم نما، هره چینی، فخر و مدین و ایجاد سایه روشن 

درنما بافتی آرام و منطقی را به وجود آورده است.
در معماری ســاختمان مسکونی فوق رابطه  درون و برون، ارتباطی تعریف شده است 
که ضمن رعایت حریم خانه، توانســته ارتباطی متعارف را نیز بین معبر و رهگذران با 
ســاکنان خانه به وجود آورد. طبقه همکف با عقب نشستن 2 متری از بر معبر و ایجاد 
پیرنشــین و باغچه در آنجا، ورودی ســاختمان را تعریف می کند. ایجاد دودسته پنجره 
ســه تایی در دو طرف نما و تعبیه حجم وســطی به عنوان شومینه در مرکز آن که اتفاقا 
برجسته نیز شــده و دودکش فلزی آن نیز نمایان است، ضمن برقراری دیالوگ درون 
خانه با برون آن، یادآور اصول و رسوم خانه های قدیمی در اهمیت و مرکزیت آتش در 

گردهم آوری ساکنان خانه است.
در طبقه دوم خانه که فضاهای خواب فرزندان اســت در بر معبر واقع شده با احداث 
بهارخواب در جلوپنجره ها، این ارتباط باواسطه انجام شده و ضمن رعایت حریم خواب ها 
و دعوت نور به داخل فضا ها، به سبک شدن نمای ساختمان در محل اتصال به آسمان 

نیز کمک کرده است.
در ضلع جنوبی ساختمان نیز رفتاری متفاوت با ساخت وسازهای موجود در شهر ایجاد 
شده است، عقب نشــینی پله ای طبقات در جنوب، امکان احداث حیاطی دارای حوض 
و باغچه را در ارتباطی مســتقیم با فضاهای اقامتی طبقه اول به وجود آورده است. این 
حیاط ضمن باز آفرینی حیاط های فراموش شــده، در پی ایجاد الگویی برای احیاء دوباره 
پیوند و تعامل انســان با طبیعت و آســمان و نور خورشید با توجه به اقلیم سرد منطقه 
است. این عقب نشــینی در طبقه دوم هم ادامه دارد تا ضمن ارتباط بصری حیاط های 
بالا و پایین امکان بهره وری هرچه بیشتر از نور خورشید برای خواب  ها هم میسر شود.
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